Székely Tibor (szerk.)

A Budapesti Piarista

Általános Gimnázium Évkönyvei,

1950–1955

mű a Pázmány Péter Elektronikus Könyvtár (PPEK)

– a magyarnyelvű keresztény irodalom tárháza – állományában.

Bővebb felvilágosításért és a könyvtárral kapcsolatos legfrissebb hírekért

látogassa meg a http://www.ppek.hu internetes címet.

Impresszum

Székely Tibor (szerk.)

A Budapesti Piarista Általános Gimnázium Évkönyvei, 1950–1955

A kiadást támogatja:

a Budapesti Piarista Gimnázium,

a Magyar Piarista Diákszövetség,

a Nemzeti Kulturális Örökség Minisztériuma,

technikai segítséggel:

az Országos Műszaki Információs Központ és Könyvtár Informatikai Igazgatósága,

a Magyar Kft, Budapest,

MULTISZOLG Bt, Vác

____________________

A könyv elektronikus változata

Ez a publikáció az azonos című évkönyv elektronikus változata. Az évkönyv 2000-ben jelent meg a Budapesti Piarista Gimnázium 1954-ben végzett IV. c osztályának (osztályfőnök Vízvári László) konzorciuma kiadásában az ISSN 1217-4718 azonosítóval. A könyvet lelkipásztori célokra a Pázmány Péter Elektronikus Könyvtár szabályai szerint lehet használni. Minden más jog a kiadóé, szerkesztőé.

Tartalomjegyzék

Impresszum

Tartalomjegyzék

A kiadó-szerkesztő előszava

Elöljáróban

1950–1951. iskolai tanév

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 195051. iskolai tanévéről

II. A nevelő testület tagjai és munkakörük

III. Iskolánk nevelő munkája, események, eredmények

IV. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

I. a osztály (reális)

I. b osztály (reális)

I. c osztály (humánus)

I. d osztály (humánus)

II. a osztály (reális)

II. b osztály (humánus)

III. a osztály (humánus)

III. b. osztály (humánus)

IV. osztály (humánus)

V. Érettségi vizsgálatok

VI. Statisztika

1951–1952. iskolai tanév

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 195152. iskolai tanévéről

II. A nevelő testület tagjai és munkakörük

III. Iskolánk nevelő munkája, események, eredmények

IV. Beszámoló a szakkörökről

V. A tanulók névsora és általános eredménye

VI. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

I. a osztály (reális)

I. b osztály (humánus)

II. a osztály (reális)

II. b osztály (reális)

II. c osztály (humánus)

II. d osztály (humánus)

III. a osztály (reális)

III. b osztály (humánus)

IV. a osztály (humánus)

IV. b osztály (humánus)

VII. Érettségi vizsgálatok

VIII. Statisztika

1952–1953. iskolai tanév

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 1952–53. iskolai tanévéről

II. A nevelő testület tagjai és munkakörük

III. Iskolánk nevelőmunkája, események, eredmények

IV. Szakkörök

V. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

I. a osztály (reális)

I. b osztály (humánus)

II. a osztály (reális)

II. b osztály (humánus)

III. a osztály (reális)

III. b osztály (reális)

III. c osztály (humánus)

III. d osztály (humánus)

IV. a osztály (reális)

IV. b osztály (humánus)

VI. Érettségi vizsgálatok

VII. Statisztika

1953–1954. iskolai tanév

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 1953–54. iskolai tanévéről

II. A nevelő testület tagjai és munkakörük

III. Péntek József halála

IV. Iskolánk nevelőmunkája, események, eredmények

V. Szakkörök

VI. Nyári foglalkozás

VII. Bejáró tanulók helyzete

VIII. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

I. a osztály (reális)

I. b osztály (humánus)

II. a osztály (reális)

II. b osztály (humánus)

III. a osztály (reális)

III. b osztály (humánus)

IV. a osztály (reális)

IV. b osztály (reális)

IV. c osztály (humánus)

IV. d osztály (humánus)

IX. Érettségi vizsgálatok

X. Statisztika

1954–1955. iskolai tanév

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 195455. iskolai tanévéről

II. A nevelő testület tagjai és munkakörük

III. Iskolánk nevelő munkája, események, eredmények

IV. Szakkörök, sportkör, kiállítások

V. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

I. a osztály (reális)

I. b osztály (hunánus)

II. a osztály (reális)

II. b osztály (humánus)

III. a osztály (reális)

III. b osztály (humánus)

IV. a osztály (reális)

IV. b osztály (humánus)

VI. Érettségi vizsgálatok

VII. Statisztika

Függelék

Iskolaépületünk és kápolnánk 1950-1953 között

Dokumentumok

Az Iskola újra megnyitása hirdetésének engedélyezése

Jegyzőkönyv a VKM és a Katolikus Egyház képviselői közt…

Jegyzőkönyv a tanárok eskütételéről

A Piarista u.1. sz. épület államosítása

A Mikszáth Kálmán tér 1. sz. épület kiutalása

Iskolaépületünk és kápolnánk 1953-tól

Szűcs Ervin: Az önkényuralom számkivetettjei (1948–1950)

Dr. Sztrilich Péter: Ötven éve történt

Meskó Csaba: A Budapesti Piarista Általános Gimnázium sportélete

Piarista Rend 350 éve Magyarországon

A budapesti piarista iskola története

Tablók

1951

1952 – A. osztály

1952 – B. osztály

1953

1954 – A. osztály

1954 – B. osztály

1954 – C. osztály

1954 – D. osztály

1955 – A. osztály

1955 – B. osztály

A kiadó-szerkesztő előszava

Mi, a Budapesti Piarista Gimnázium 1954-ben érettségizett c) osztályának öregdiákjai, 1999-ben ünnepeltük meg érettségink 45. évfordulóját. Az évek számának növekedésével azt tapasztaltuk, hogy kötődésünk egykori iskolánkhoz egyre erősebb, osztálytársainkhoz egyre barátibb, találkozásaink egyre gyakoribbak.

Élettapasztalataink alapján mondhatjuk, hogy egész életünkre meghatározó jellege volt annak a négy évnek, amelyet a piarista atyákkal (tanárainkkal) töltöttük, akik olyan és annyi muníciót halmoztak fel bennünk, amely elegendőnek bizonyul egész életünkre. Ennek igazságát a 45. évforduló alkalmából igyekeztünk is felmérni, amikor a magunk számára megfogalmaztuk (írásba és képekbe foglaltuk) emlékeinket és módot adtunk kinek-kinek a saját mondanivalója kifejtésére.

Később – az 1998/99-es tanév évkönyve láttán – támadt a hiányérzetünk, mert annak a „történelmi kor”-nak a kedvezőtlen körülményei számunkra nem biztosítottak ilyen dokumentumot. Kiderült, hogy az akkori Igazgatóság is készített évkönyveket (legalábbis annak adattár és statisztikai részét), amelyeket Görbe László igazgató úr készséggel bocsátott rendelkezésünkre, először betekintésre. Arra gondoltunk, hogy ezek a dokumentumok nemcsak a mi szűk körünk részére érdekesek, hanem mindazoknak, akik abban szerepelnek, akár itt végeztek, akár elsodorta őket társaik közül az élet.

Meggyőződésünk, hogy ezekben az évkönyvekben rögzített adatok szélesíteni fogják a kort visszamenőleg ismerni kívánók, vagy az életünkre visszaemlékezők horizontját. Abban reménykedünk, hogy a tanulmányi eredmények nyilvánosságra hozatala ennyi idő után nem sérti senki érzékenységét, mert nem gyakorolhat befolyást egyetlen abban szereplő „érvényesülésére” sem.

Amúgy is az a tapasztalatunk, hogy a Piarista Gimnáziumi végzettség – a kor rostája ellenére – számos sikeres és boldog életpálya alapjául szolgált, ha jelentett is az adott időpontban kisebb-nagyobb nehézséget.

Konzorciumot alakítottunk, amely vállalta a kiadás költségeinek kockázatát. Megállapodást kötöttünk az Iskolával, amelyben megkaptuk a kiadás jogát. Hozzáláttunk a munka elvégzéséhez, és íme itt az eredmény.

Köszönet illeti mindazokat, akik tanáccsal, munkával, áldozatvállalással segítették törekvésünk megvalósítását.

Budapesten, a 2000. (jubileumi) év tavaszán,

az iskola fennállásának 283. évében

Székely Tibor

Elöljáróban

A piarista iskolák történetében az 1950–55 közötti idő igen nehéz volt. Talán ennek az időszaknak a tragikumát és szenvedését érezték azok a diákok, akik az iskolánkba jártak. Az ekkori időben készített évkönyvek csak az adatokra szorítkozhattak. Ezekből az adatokból, ha beszélni tudnának, kitárulnának a fiatalok fájdalmai, szenvedései, örömei és reményei, amelyeket egykor magukban hordoztak.

Amikor most ezek az adatok megjelennek, először is köszönetet akarok mondani Székely Tibornak, aki nagy szeretettel gondozta, és mindent megtett, hogy ezek a töredékek, amelyek azokról az évekről hírt adnak, közkinccsé váljanak.

A nevek mögött sorsokat, életeket kell látnunk, akik szétszóródtak a világ minden tájára, hogy oda elvigyék a magyar piarista oktatás és nevelés értékeit.

Emlékezzünk a piarista tanárokra, akik akkor önzetlenül vállalták a munkát, hogy sokszor a megbélyegzést is vállalni kénytelen fiataloknak a kezébe tudást adjanak, szívükbe reményt, hogy teljes életet tudjanak majd élni a kemény és reménytelen körülmények között. Amit ők akkor nem tehettek meg, az elnyomás miatt, azt most megtesszük, mert áldozatuk megköveteli tőlünk.

Nagy szeretettel emlékeznék Balogh Ferenc igazgató úrra, aki rengeteg küzdelemmel és nagy áldozattal vezette az iskolát. Áldozatának eredményét mutatja, hogy emlékezünk és megtesszük helyette a könyvek megjelentetését, amit neki tennie nem volt szabad.

Budapest, 2000. február 18.

Görbe László

igazgató s.k.

Balogh Ferenc

igazgató

1950–1951. iskolai tanév

Igazgató: Balogh Ferenc

Budapest V., Piarista u. 1.

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 195051. iskolai tanévéről

A Magyar Népköztársaság Kormánya és a Magyar Püspöki Kar 1950. augusztus 30-án kötött megállapodása folytán a VKM 1280-E-3/1950. IV. sz. rendelet a Budapesti V. Kerületi Állami Ady Endre Általános Gimnázium használatában volt épületrészt a Budapesti Piarista Általános Gimnázium használatára átadta. Az épület átadása 1950. szeptember 9-én történt meg.

Az iskolai év eseményei a következők:

Szeptember: 11. Alakuló értekezlet. 1214. Beírások. 15. Veni Sancte, osztályrendezés. 16. A rendes tanítás kezdete.

Október: 17. Az I.b, I.c, I.d osztályok biológiai tanulmányi kirándulása a Szabadság hegyre. 17. Szülői értekezlet.

November: 2. A III.a, III.b és IV. osztályok megtekintik az Újítók Kiállítását. 5. Szülői fogadónap. 6. Általános iskolalátogatás (Bogdány Ferenc és Fiala Albert). 13. Általános iskolalátogatás (Dr. Gáspár Gyula). 30. A III.a, III.b és IV. osztályok megtekintik a Néprajzi Múzeumot.

December: 17. Szülői fogadónap. 21. Általános iskolalátogatás (Dr. Gáspár Gyula). 23.január 4. Karácsonyi szünet.

Január: 58. Általános iskolalátogatás (Kovács Dénes, Kuthy Zoltán). 29. Orosz nyelvi tanulmányi felügyelet (Tarján Sándor). 31. A III.a és III.b osztályok megtekintik a Tan- és Műszer Kiállítást.

Február: 2–6. Tüdőszűrő vizsgálat. 10. Szülői értekezlet. 16. Az I.a, I.b, I.c, II.b,

III.a és III.b osztályok megtekintik az Új Kína Kiállítást. 28. Történelmi tanulmányi felügyelet (Csillag Miklós).

Március: 4. Szülői fogadónap. 2127. Húsvéti szünet. 29. Biológiai tanulmányi felügyelet (Éhik Györgyné).

Április: 2. Történelmi tanulmányi látogatás (Csillag Miklós). Általános iskolalátogatás (Lakatos János). 2–3. I.b. és I.c. osztályok tanulmányi kirándulása Aggtelekre. 8. Szülői fogadónap. 2123. Magyar tanulmányi felügyelet (Vincze Lászlóné). 27. A II.a osztály megtekinti a Nemzeti Múzeumot. 2728. A II.b, III.a és III.b osztályok tanulmányi kirándulása Aggtelekre.

Május: 5. A II.a és II.b osztályok megtekintik a Szovjet Mintaraktárt. 6. Szülői fogadónap. 78. Matematikaifizikai tanulmányi felügyelet (Bayer István). 8. Az I.d osztály aquincumi tanulmányi kirándulása. 1012. IV. osztály összefoglalásai. 1518. Írásbeli érettségi vizsgák. 19. Az I.a és I.d osztályok környékismereti tanulmányi kirándulása a Nagykevélyre. 19. Földrajzi tanulmányi felügyelet (Gróf Imre). 23. A II. a osztály környékismereti tanulmányi kirándulása a Budai hegyekbe. 2831. Latin nyelvi tanulmányi látogatás (Komor Ilona).

Június: 58. Szóbeli érettségi vizsgálatok. 6. Utolsó tanítási nap. 79. Évvégi összefoglalások. 89. Írásbeli magánvizsgálatok. 11. Szóbeli magánvizsgálatok. 16. Évzáró értekezlet. 17. Te Deum. Évzáró ünnepség. Bizonyítványosztás. 1821. Jövő évi beírások. A Rendtartásban előírt megemlékezéseket és iskolai ünnepélyeket megtartottuk.

II. A nevelő testület tagjai és munkakörük

A tanár neve

Mely osztályban milyen tárgyakat tanított

Egyéb munkakörök

Balogh Ferenc

III.a matematika

Igazgató, az énekkar vezetője

Dragos Károly

I.a, I.b, III.a orosz

Galambos László dr.

I.c, I.d, II.a magyar

I.d osztályfőnök,

Ifjúsági és Tanári Könyvtár őre

Gál István dr.

II.a, II.b, III.a, III.b történelem,

II.b latin

A történelmi szertár őre

Hegyi Ferenc dr.

I.a I.b magyar,

I.d orosz

Az intézeti dekoráció irányítója

Helyes László

III. a, III. b fizika,

III. b matematika

III.b osztályfőnöke, igazgatóhelyettes

Kovács Mihály

I.c, I.d kémia,

I.b matematika

I.b osztályfőnöke,

az iskolai önkormányzat felügyelője

Magyar István dr.

II.b, III.a, III.b, IV. magyar

III.a osztályfőnöke, az irodalmi és a sakk-kör vezetője

Maklári Lajos dr.

I.a, I.b, II.a, II.b kémia

A kémiai szertár őre

Medvigy Mihály dr.

IIV. hittan

A zenei szakkör vezetője

Péter Mihály

I.a, I.b, II.a, III.a biológia,

II.a földrajz

II.a osztályfőnöke

Meggyes János

I.c, II.a, II.b, III.a, III.b orosz

I.c osztályfőnöke

Péntek József

Ic, II.a, II.b matematika,

II.a, II.b fizika

A mennyiségtani szertár őre

Pogány János

I.a, I.d és IV. matematika,

IV. fizika

I.a osztályfőnöke,

a fizikai szertár őre,

a természettudományi szakkör vezetője

Schmidt Mihály

III.a, III.b, IV.latin,

IV. német

Somogyi Zoltán dr.

I.a, I.b, I.c, I.d történelem,

IV. történelem, alkotmánytan

IV. osztályfőnöke

Szemenyi László

I.c, I.d, II.b, IV. biológia,

II.b, III.a, III.b. földrajz

II.b osztályfőnöke,

ért. jegyző, tandíjkezelő

Szilágyi Géza

IIV. testnevelés

A tornaszertár őre

Óraadó tanár: Rónay György dr. (francia)

Református hitoktató: Jakab Miklós

Görögkatolikus hitoktató. Tarkányi Géza

Iskolaorvos: Bodó Sándor dr.

Védőnő: Havas Katalin

Irodai titkár: Márton Ferenc

Hivatalsegéd: Rohrmann József

Havibéres takarítónők: Franyó Margit és Gerencsér Erzsébet

III. Iskolánk nevelő munkája, események, eredmények

Diákönkormányzat: Iskolánkban november hó első félévében alakult meg. A tanári kar által kijelölt összekötő tanár, Kovács Mihály vezetésével az egyes osztályok osztálybizottságot választottak minden 10 tanuló után 1–1 tagot. Az osztálybizottságokból és a szakkörök vezetőiből alakult meg az iskolabizottság 35 taggal és ez választotta meg a diákelnökséget.

Elnök: Rásonyi Győző

Titkár: Stomfai Róbert

Előadók: Salacz Tamás kulturális előadó

Szecskő Tamás tanulmányi előadó

Telbisz Ferenc fegyelmi előadó

Rehák Jenő szórakoztatási előadó

Ranunkel Károly sportügyi előadó

Kaipl János takarékossági előadó

A Diákönkormányzat nagy lendülettel látott munkához. Az osztálybizottságok időnként osztálygyűléseket hirdettek és ezeken vitatták meg az osztály ügyeit, javítandó hibáit és fejlesztendő erényeit. Osztálykarácsonyokat és farsangi ünnepélyt rendeztek.

Az iskolabizottság és diákelnökség javaslatára olvasóterem létesült, ahol számos folyóirat állt naponként az érdeklődők rendelkezésére. Javaslatukra indult meg és működött nagy látogatottsággal a tanulószoba.

A tanulmányi előadó számon tartotta az egész iskola tanulmányi előrehaladását. Szorgalmazta a tanulópárok és tanulókörök megalakulását.

A kulturális előadó szervezte a könyvtár vezetését és az olvasóterem látogatását.

A fegyelmi előadó az első osztályok között fegyelmezettségi versenyt rendezett.

A sportelőadó kezdeményezésére iskolai ping-pong verseny volt.

A takarékossági előadó szervezte és szorgalmazta a takarékbélyegek és nyereménybetétkönyvek vásárlását.

Tanulószobát szerveztünk a második félévben olyan tanulók számára, akik megfelelő helyiség hiánya miatt otthon nem tudtak nyugodtan tanulni vagy a nekik szükséges felügyelet hiányzott. A tanulószobát látogató tanulók tanulmányi előmenetelében határozott javulást tapasztaltunk, A tanulószobát egyik tanteremben létesítettük, ahol du. 2–7 óráig állandó tanári felügyelettel biztosítottuk a zavartalan tanulás lehetőségét. A tanulószobát mintegy 30 tanuló vette igénybe.

A Kalazancius-munkaközösség vezető tanára és elnöke Medvigy Mihály volt. Az átlag havonként tartott összejövetelek anyagát az érdeklődő tanulók közös megbeszélésen készítették elő. A munkaközösség 6 ankétet rendezett a következő tárgykörökről: Örök vagy változékony erkölcs. – Vallási türelem és laikalizmus, – Katolikum a művészetben. – Keresztény humanizmus és keresztény integrizmus. – Magyarok világmissziós munkájának értelme. – Az ökumenikus mozgalom.

Az ankéteket problémaismertetés vezette be rövid előadás formájában, amelyet térképvázlat, tárgyhoz illő novella felolvasás vagy színi bemutatás kísért. Ezután élénk eszmecsere alakult ki, amelyben érdeklődő tanulóink buzgón részt vettek. A vitát két alkalommal a tanár-elnök vezette, egyébként pedig vállalkozó, előkészült tanulók.

Irodalmi szakkör vezető tanára: Dr. Magyar István, elnöke: Fahidi László IV. osztályos tanuló, titkára: Karácsony Tibor III.a osztályos tanuló. A szakkör célkitűzése: A haladó magyar irodalmi hagyományok ápolása, az új magyar és világirodalom megismerése.

Általában havonként tartott összejöveteleket. Vörösmarty, József A., Claudel, a katolikus irodalomszemlélet és a szocialista-realista irodalom problémái voltak az érdekesebb témakörök Telbisz F., Károlyi L., Jelenits I., Honffy P. előadásában. Az előadásokat hozzászólások és élénk viták követték. A szakkör hasznos munkát végzett. Az érdeklődők száma 3035 között mozgott.

Matematika szakkör (első osztályú tanulók számára) vezető tanára Pogány János. Cél: a tananyag elmélyítése. A tananyaggal párhuzamosan haladva összetettebb feladatok megoldását, szerkesztések elvégzését beszélték meg. A résztvevő tanulók száma: 12–13.

A természettudományi szakkör munkája kettős irányú volt: a) A tanult elméleti ismereteket fizikai gyakorlatokon elmélyítették (a „g” mérése, ellenállás-, kapacitásmérés, elektroncső karakterisztikája stb.) b) Természettudományok körébe tartozó előadásokat tartottak. Vezető tanár: Pogány János.

Zenei szakkör vezető tanára: Medvigy Mihály, elnöke: Salacz Tamás, IV. osztály, titkára: Rehák Jenő, III.a osztályos tanuló. A szakkör 6 gyűlést és 2 megbeszélést, ill. vitát tartott. Kiemelkedőbb gyűléseik: Beethoven III. és IV. szimfóniájának elemzése hanglemezekkel; ismertetők: Héjja János III.a és Salacz Tamás IV. osztályos tanulók. Mozart Requiemjét Marik Mikós III.b osztályos tanuló ismertette. Említésre méltó még Marek Péter IV. osztályos tanulónak a gregorián művészetről szóló és eredeti solesmesi hangfelvételekkel kísért előadása. A gyűlések látogatottak voltak.

Híradástechnikai szakkör vezető tanára Kovács Mihály. Kísérletképpen alakult a második félévben. Detektoros és csöves készülékeket is építettek: a felmerülő szakkérdéseket megbeszélték. A résztvevők száma: 8.

Sakk-kör vezető tanára: Dr. Magyar István, elnök: Rehák Jenő III.a osztály, titkár: Schőmer Ervin II.b osztályos tanuló. Életét mozgalmassá tette a január 14-én megindított és a csapatbajnokságot eldöntő körmérkőzés. A bajnokság 1. és 2. helyezettje a III.b osztály csapatai, a 3. helyezett az I.c osztály csapata. A versenyen tíz 3 tagból álló csapat indult.

Ifjúsági Műhely célja, hogy diákjainkat a fizikai munkával megbarátkoztassa, kézügyességüket – főleg az asztalos és lakatos munkák terén növelje úgy, hogy közben az otthon és az iskola számára is hasznosak legyenek.

Az év folyamán az iskola számára a következő munkát végezték el: több mint 300 fogast készítettek és szereltek fel az osztályokban. A II. emeleti folyosón a gimnázium felé elzáró falat kibontották és átjáró ajtót szereltek be a helyére.

Táblát szereltek fel a II.b osztályban. A folyosókon lámpaburákat szereltek fel. Két WC-ajtóra önműködő csukót szereltek. Az elfalazott kórusajtót kibontották.

A kémiai előadóban rendbe hozták az elsötétítő berendezést, a falitáblát és a kapcsoló táblát. A jövő évben szükséges 10. osztályteremben táblát szereltek fel. 3 katedrát kijavítottak. A felsoroltakon kívül rendbe hozták a dunai és balatoni csónakjainkat és előkészületeket tettek a jövő tanévre, hogy vászonkajakokat építhessenek.

A végzett hasznos munkájukkal az iskola számára mintegy 1500–2000 Ft kiadását takarították meg.

Az Ifjúsági Műhely vezető tanára Kovács Mihály volt.

IV. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

Érdemjegyek:

K = kitűnő

5 = jeles

4 = jó

3 = közepes

2 = elégséges

1 = elégtelen

Magatartás:

5 = példás

4 = jó

3 = tűrhető

2 = rossz

A tantárgyak rövidítése

mt = magatartás

mi = magyar nyelv és irodalom

t = történelem

o = orosz nyelv és irodalom

a = angol nyelv és irodalom

fr = francia nyelv és irodalom

la = latin nyelv és irodalom

né = német nyelv és irodalom

m = matematika

fi = fizika

b = biológia

k = kémia

f = földrajz

te = testnevelés (fm = felmentve)

é = ének

alk = alkotmánytan

ált = általános tanulmányi eredmény

h = hittan

I. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Pogány János Beiratkozott: 40

mt

mi

t

o

k

b

m

te

ált

h

Adamovics Ferenc

Antal István

Ádám Endre

Bakány László

Csernay Ádám

Cserni Imre

Csiby András

Dencz Ákos

Drahos Sándor

Ferdinady Gábor

Fierer Kelemen

Frank György

Gerendás József

Gyalogh Géza

Hazai Endre

Homoki József

Juhász Boldizsár

Knébl László

Kránitz József

Kristóf Tamás

Kuun István

Nánási Ferenc

Orbán Jenő

Pintér Alajos

Robogány Imre

Romoda László

Stiga Béla

Sümeghy Gyula

Szedelik István

Szénási István

Szigeti Miklós

Szilvási Vilmos

Tili Károly

Tóka Pál

Tuboly János

Wolsky Albert

Döbrösy László*

4

5

5

4

4

5

4

4

5

4

4

5

5

3

4

5

5

4

5

4

4

5

5

5

5

5

4

5

3

4

5

4

4

5

4

5

4

3

4

2

4

2

2

2

3

5

4

2

4

5

1

3

5

2

3

2

5

2

3

2

3

4

4

2

5

1

2

5

2

5

4

4

3

2

4

4

3

4

2

3

3

3

5

4

2

3

5

1

4

5

2

3

2

4

2

2

3

2

4

5

2

5

1

2

2

3

4

4

3

3

2

3

4

2

5

2

2

2

2

5

2

2

3

5

1

3

5

1

4

2

3

1

2

2

4

4

3

2

4

1

2

3

2

3

4

3

3

1

3

4

2

3

2

2

2

2

5

2

3

2

5

1

3

5

1

4

1

4

1

2

2

2

4

2

2

5

1

2

2

2

4

4

2

3

5

4

4

3

2

3

3

3

4

5

4

3

3

5

2

3

5

2

2

2

4

2

3

3

3

5

4

2

5

2

2

3

4

3

4

4

3

2

3

4

2

3

2

2

2

3

4

2

2

2

4

1

2

4

1

3

1

4

1

3

2

3

3

2

2

4

1

2

3

2

4

4

3

3

5

4

3

3

4

4

4

5

5

4

3

4

4

5

4

5

5

3

3

4

5

4

3

3

4

5

5

4

5

4

3

5

5

4

4

5

3

fm

3

4

2

3

2

2

2

3

5

2

2

3

5

1

3

5

1

3

1

4

1

2

2

3

4

3

2

5

1

2

3

2

4

4

3

3

1

4

5

5

5

5

5

4

4

5

4

5

5

5

3

5

5

5

5

4

5

3

5

5

5

5

5

4

5

4

5

4

5

5

5

4

5



Kimaradt: Nagy László, 1951. április 30.

Mulasztása miatt nem osztályozható, magánvizsgát tehet: Somogyi Gáspár.

Igazolatlan óramulasztás miatt törölve: Szabó Miklós (1951. február 24.)

* Bizonyítványát a szentgotthárdi Állami Vörösmarty Mihály Általános Gimnáziumban (mint iskolaszanatóriumi növendék) kapta.

I. b osztály (reális)

Osztályfőnök: Kovács Mihály Beiratkozott: 41

mt

mi

t

o

k

b

m

te

ált

h

Bacsó István

Balatoni István

Balogh Péter

Baranyai József

Barlay Károly

Báthory Gyula

Benkó Pál

Bojtos László

Cséky P. Sándor

Dóra Mihály

Erki József

Füsi Dániel

Hársi Miklós

Hetényi Pál

Holub László

Juhász Mihály

Keczely Károly

Kiss Gyula

Korb István

Kovács Nándor

Kreiss Attila

Krudy András

Limbek Pál

Lovász József

Lukács László

Mayer Gábor

Molnár Zoltán

Morvay Szilárd

Násfay Zoltán

Ravasz Attila

Reichlin-M. Viktor

Sárdy László

Sebők Sándor

Szendrői László

Tenczer Róbert

Valenti Demeter

Várnagy Ferenc

Vass Gábor

Wernigg Lajos

4

5

4

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

4

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

2

5

3

2

5

2

5

2

5

1

3

2

5

2

2

2

4

3

5

5

3

4

4

1

5

4

5

5

5

5

5

3

5

3

5

2

4

4

2

3

5

4

2

5

3

5

2

3

2

3

3

5

4

3

3

3

3

5

4

4

4

4

2

5

4

4

4

5

5

5

4

5

4

4

2

4

5

4

2

5

4

2

5

2

5

2

3

1

2

2

5

2

2

2

3

2

5

5

2

3

4

5

5

3

5

4

5

5

5

2

5

2

4

2

4

5

3

2

4

3

1

5

2

5

1

3

1

2

2

5

2

3

2

3

2

5

4

3

3

3

3

5

4

5

5

5

5

5

3

5

4

4

2

4

4

2

3

4

4

2

5

4

5

2

4

3

4

4

5

3

3

3

4

4

5

5

4

4

4

3

5

4

4

5

5

5

5

4

5

3

5

2

4

5

4

3

4

3

1

5

2

4

2

3

2

3

1

4

2

3

2

3

3

4

4

3

3

3

2

5

4

4

5

4

4

5

3

4

4

4

3

3

5

4

5

4

4

3

5

5

5

4

3

4

3

3

5

5

5

3

3

5

4

3

4

4

4

5

5

4

3

5

4

5

5

5

5

5

4

4

4

4

4

2

4

3

1

k

2

5

1

3

1

3

1

5

2

3

2

3

3

5

4

3

3

4

1

k

4

4

5

5

5

k

3

5

3

4

2

4

4

3

5

5

5

4

5

5

5

4

5

3

4

4

5

4

5

3

5

4

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

Magánvizsgát tett 1950. December 15-én:

Láng Antal



3

4

2

2

2

3

3

2



Az évzáró vizsgálatokról igazolatlanul távolmaradt. A következő tanév elején magánvizsgát tehet: Manhertz János.

I. c osztály (humánus)

Osztályfőnök: Meggyes János Beiratkozott: 48

mt

mi

t

o

k

b

m

te

ált

h

Boér György

Csapody Béla

Csákányi László

Csernay Jenő

Czeglédi Pál

Egri János

Erdeős Levente

Fekete Imre

Garányi László

Harangi György

Horányi Zoltán

Horváth János

Igler György

Karácsonyi Ágoston

Katona György

Koos József

Kugler Zoltán

Kuszál Gábor

Marik Ferenc

Márton József

Meskó Csaba

Nagy Gyula

Németh György

Novák Péter

Ocskay Ákos

Pergovácz Lajos

Plaky Ottó

Schindler György

Somogyi Sándor

Szabadi István

Szentes Gergely

Szerényi Péter

Sztrilich Péter

Vastagh György

Vay István

Ván Lajos

Vöröss Lóránt

Wagner Pál

Ziegler György

5

5

5

5

4

5

4

4

5

4

4

5

5

5

5

4

5

4

5

4

4

5

4

5

5

4

5

5

5

4

4

5

5

5

4

5

5

5

4

3

5

4

5

3

3

4

2

3

4

2

4

4

5

5

2

5

2

4

2

3

2

2

2

4

3

3

4

5

2

3

2

4

5

2

3

3

3

2

3

5

5

5

3

4

5

2

4

4

3

5

5

5

5

4

4

3

5

2

4

2

2

2

5

3

3

4

5

3

3

2

5

5

2

4

2

3

3

4

4

4

5

3

4

5

2

4

4

3

5

3

5

5

2

4

4

4

2

2

1

2

1

5

2

2

2

5

3

3

2

5

5

2

4

4

3

3

1

4

4

4

3

5

3

2

4

4

3

5

4

5

5

2

4

3

3

2

3

1

1

1

5

2

2

3

5

2

4

2

5

5

2

4

4

2

2

2

4

4

5

2

5

4

2

4

5

2

5

3

5

4

2

4

3

4

2

3

2

3

1

5

2

3

5

5

2

2

2

5

5

2

4

3

3

3

1

4

4

5

2

4

4

2

3

4

3

3

5

4

5

2

3

2

3

2

3

1

2

1

5

2

2

2

5

2

2

2

5

5

2

3

4

3

3

2

3

3

5

5

4

4

4

4

3

4

5

4

4

3

5

4

3

5

5

4

3

4

2

4

3

3

3

4

4

3

4

4

5

5

4

3

5

5

1

4

4

5

3

4

4

2

4

4

3

4

4

5

4

2

4

3

4

2

3

1

1

1

5

2

2

3

5

2

3

2

5

k

2

4

3

3

3

5

5

5

5

4

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

4

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

4

mt

mi

t

o

k

b

m

te

ált

h

Magánvizsgát tett 1950. december 15-én:

Csejtey Béla

Dessewffy Sándor

Erdélyi Attila

Fazekas Lóránt

Gyürk István

Réczés András











5

5

3

3

3

3

5

5

4

5

5

3

5

4

2

2

4

2

5

5

4

2

3

2

5

5

4

3

4

3

4

4

2

2

3

2

4

4

3

4

4

3

5

4

3

2

3

2











Magánvizsgát tett 1951. június 11-én:

Beőthy Géza



4

4

2

4

4

1

4

1



Kimaradt: Újvári László, 1950. december 12.

Mulasztásai miatt nem osztályozható, magánvizsgát tehet: Márton Zoltán.

I. d osztály (humánus)

Osztályfőnök: Galambos László dr. Beiratkozott: 41

mt

mi

t

o

k

b

m

te

ált

h

Ferdinandy György

Fónagy János

Fülöp János

Füzesy Zoltán

Gráber István

Halmos László

Horváth István

Hunyady Ákos

Jánosi Sándor

Józsa Gyula

Karai Lajos

Kardos Tamás

Kontur László

Kovács Ferenc

Kriegs-Au Pál

Kunffy Károly

Kunos Ádám

Lechner Pál

Losonczi Pál

Majtényi István

Németh István

Oláh Lajos

Orczy László

Pusztai Árpád

Rátesi György

Schnell Ferenc

Stibert Lothár

Szőke Pál

Szterényi Sándor

Szuhányi Ferenc

Tornyay János

Tóth Miklós

Varga Tamás

Vojta Zoltán

Willmann András

Wirtmann Alajos

4

5

5

5

4

5

4

5

4

5

5

5

5

5

5

5

4

4

4

5

5

5

4

4

4

5

5

5

4

5

5

5

4

5

4

3

4

5

4

4

2

4

3

5

4

5

3

5

4

5

5

4

3

2

3

5

5

5

2

2

2

3

3

3

2

3

5

5

2

4

2

2

5

4

3

4

2

5

3

5

3

5

3

5

4

5

5

5

3

2

3

5

5

5

3

3

2

3

3

4

3

2

5

5

2

3

2

2

2

5

4

5

2

4

3

5

3

5

2

5

5

5

5

4

2

2

2

5

4

5

2

2

2

3

4

3

2

3

5

5

2

4

1

1

3

4

3

5

3

4

3

4

3

4

3

5

5

4

5

3

3

1

3

5

5

5

3

2

2

3

4

4

2

2

3

5

2

4

1

1

3

3

3

4

2

4

3

5

3

5

4

5

5

5

5

4

3

2

4

5

3

5

2

2

2

4

4

4

2

3

3

5

3

4

1

1

2

3

5

3

2

3

3

3

3

4

2

5

5

5

4

2

2

2

2

5

4

5

2

2

2

2

3

3

2

3

4

5

1

3

1

2

3

4

4

4

3

4

3

3

5

5

3

5

5

5

4

3

3

3

3

5

5

5

4

4

3

3

3

3

3

5

4

4

3

4

4

4

3

4

3

4

2

4

3

4

3

5

3

k

5

5

5

3

3

1

3

k

4

k

2

2

2

3

3

3

2

3

4

5

1

4

1

1

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

3

4

Magánvizsgát tett 1951. június 30-án:

Ór Tibor



2

3

2

2

3

2

4

2



Kimaradt: Verbóy Antal, 1951. január 26.

Igazolatlan mulasztás miatt törölve:

Kron Győző 1951. április 21.

Szklenkay Csaba 1951. április 10.

II. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Péter Mihály Beiratkozott: 15

mt

mi

t

f

o

k

b

m

fi

te

ált

h

Benedek Albert

Ékes Aladár

Fárnek László

Gaál István

Járay Tamás

Kálmán László

Kerényi György

Kiss József

Láng Antal

Lehöcs Endre

Muts István

Németh Mikós

Rymorz Pál

Veidinger László

4

4

5

5

4

4

5

5

4

4

4

4

5

5

3

3

3

2

2

2

5

3

1

1

3

2

4

5

3

5

3

2

3

2

5

4

1

1

4

3

4

5

4

5

4

3

3

3

5

5

2

4

5

4

5

5

5

3

3

2

3

2

5

4

2

1

2

3

3

5

4

4

3

2

4

2

5

3

1

1

2

3

4

5

4

5

4

4

4

3

5

4

3

3

5

5

5

5

4

3

2

3

3

2

5

3

1

1

2

3

4

5

4

4

3

3

4

3

5

4

2

2

3

4

4

5

5

5

2

4

5

5

4

5

3

4

4

3

5

4

4

3

3

2

3

2

5

3

1

1

2

3

4

5

5

5

5

4

3

5

5

5



2

5

5

5

5

Kimarad: Pálosi Gyula, 1951. május 29.

II. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Szemenyei László Beiratkozott: 26

mt

mi

t

f

la

o

k

b

m

fi

te

ált

h

Bíró Imre

Bodó Antal

Csejtey Béla

Dessewffy Sándor

Döbrösy Károly

Erdélyi Attila

Fazekas Lóránt

Galambos György

Gyürk István

Kabók Imre

Koltai Gyula

Kovács Iván

Kurta László

Meleg Károly

Melocco Miklós

Pomogáts Béla

Réczés András

Schömer Ervin

Theil Ottó ev.

Tóth Attila

Varga Gyula

Tarczay Géza

5

4

5

5

5

5

4

5

4

5

4

4

5

4

3

5

5

5

5

5

5

5

5

2

4

4

3

2

2

3

4

4

3

4

3

2

3

5

2

4

4

4

2

4

5

2

5

2

4

3

2

3

3

4

2

3

4

2

4

5

2

5

5

5

3

5

5

3

4

3

5

3

4

3

4

5

3

4

5

2

4

5

2

5

5

5

2

4

5

3

4

5

5

2

3

3

3

3

2

2

3

2

5

5

2

4

3

4

1

2

5

3

4

2

5

2

2

2

4

4

2

3

4

2

5

5

2

4

4

5

2

3

5

2

2

3

5

2

2

3

2

3

2

2

4

3

2

5

1

5

2

4

1

2

4

2

3

4

5

2

3

3

4

4

3

3

4

2

3

5

2

5

4

5

2

3

4

2

3

5

5

2

3

2

3

5

2

2

5

2

3

5

1

4

2

3

2

2

5

3

3

4

5

2

3

2

3

4

2

2

5

2

3

5

2

4

3

4

2

3

4

5

4

4

3

3

4

5

5

4

5

5

4

4

5

5

3

5

3

4

2

4

5

2

3

3

4

2

2

3

3

4

2

2

4

2

3

k

1

4

3

4

1

3

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5



5

4

5

Kimaradt: Kiss Lajos, 1950. november 20.

Szeles Sándor, 1950, november 16.

Vasváry Antal, 1951. február 6.

Mulasztása miatt nem osztályozható, magánvizsgát tehet: Loskay Imre.

III. a osztály (humánus)

Osztályfőnök: Magyar István dr. Beiratkozott: 29

mt

mi

t

f

la

o

b

m

fi

te

ált

h

Bakó János

Borlai Ede

Csapody Imre

Csépay Péter

Écsi László

Gaál Tamás

Galántai Imre

Gömbös Ernő

Hegedűs Zoltán

Héjja János

Horváth Antal

Jagasits Pál

Jagasits Péter

Jancsó Gábor

Karácsony Tibor

Ketting Lajos

Körmendy Péter

Melocco János

Panyi Gyula

Pászthy Miklós

Pethes Imre

Ranunkel Péter

Rehák Jenő

Rupp László

Stomfai Róbert

Szekér Kálmán

Torma Miklós

4

4

4

5

4

4

5

4

5

4

4

5

5

5

5

4

4

4

5

4

5

5

5

4

5

5

5

3

3

4

2

3

3

5

4

4

3

5

3

3

4

4

2

4

3

5

2

5

5

5

2

5

4

5

4

5

4

3

4

5

5

5

3

4

5

3

3

5

5

4

4

4

5

3

4

5

5

3

5

5

5

4

3

4

3

4

4

5

4

3

3

4

2

3

5

4

4

5

3

5

4

5

5

5

3

5

4

5

3

2

4

2

3

2

4

3

3

2

4

3

2

4

3

3

3

3

4

1

3

4

5

2

4

4

5

3

3

4

2

4

2

4

5

3

2

5

5

2

5

3

2

3

3

5

1

5

5

5

1

5

4

5

4

4

5

3

4

4

5

5

5

4

4

5

5

5

4

5

5

4

5

3

5

5

5

3

5

5

5

3

3

4

3

2

2

5

4

3

1

3

2

2

4

3

3

2

2

5

2

4

5

5

2

5

4

5

3

3

5

3

2

2

5

4

3

1

4

2

2

4

3

3

3

2

5

2

5

5

5

1

5

5

5

5

3

4

4

3

4

5

3

4

3

4

5

5

4

4

3

5

4

5

4

4

5

5

4

4

4

5

3

3

4

2

3

2

5

4

3

1

4

2

2

4

3

3

3

3

5

1

4

5

k

1

5

4

k

4

4

5

4

4

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

5

4

4

5

3

5

5

5

4

5

5

5

Magánvizsgát tett 1951. június 11-én:

Felkay András

Karkos Károly





3

3

4

3

3

2

2

2

2

1

4

3

2

1

3

2

5

3

2

1

3

4

III. b. osztály (humánus)

Osztályfőnök: Helyes László Beiratkozott: 28

mt

mi

t

f

la

o

b

m

fi

te

ált

h

Barcsák János

Benedek Emil

Bükki György

Eppel Zoltán

Farsang Bálint

Ferenczy Tamás

Honffy Pál

Horváth József

Károlyi László

Kecskés Sándor

Kozma Ottó

Losonci István

Lupták Ernő

Marik Miklós

Pacsai Ágoston

Reinhardt János ev.

Rikker József

Sárosi György

Simon Dénes

Szabó József

Ujhelyi Géza

Vajda György

Vargha Tamás

Váradi Vilmos

Veress László

5

5

5

4

5

5

5

5

4

4

4

4

4

5

5

4

5

4

5

5

5

3

5

4

4

5

3

3

2

4

5

5

5

4

2

2

3

5

4

5

3

4

2

4

5

4

2

4

4

4

5

3

4

2

3

5

5

5

4

3

2

3

5

4

5

3

4

3

4

5

5

2

5

4

3

5

4

4

3

3

5

5

5

4

3

3

4

4

4

4

3

4

3

5

5

5

2

4

4

4

4

3

3

2

2

4

5

3

2

2

2

3

4

3

3

2

3

2

4

4

4

3

3

3

2

5

3

2

3

3

5

5

3

2

2

2

3

4

4

2

2

3

1

5

5

5

1

5

4

2

5

5

4

5

5

5

5

5

4

4

3

4

5

5

5

4

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

3

1

2

2

5

5

4

3

5

1

4

4

3

2

5

3

2

5

3

5

3

3

5

3

5

3

1

2

2

5

5

4

3

5

2

3

5

3

3

5

4

2

5

4

5

2

3

5

3

3

3

3

5

5

4

5

5

5

5

4

5

5

4

4

4

3

4

5

4

5

3

5

4

5

4

3

1

2

2

5

k

4

3

2

1

3

4

3

3

3

3

1

4

4

5

1

3

4

3

5

5

5

3

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5



5

5

5

5

5

4

5

5

5

Kimaradt: Della Casa Alberighi Benedek, 1950. november 25.

Singhoffer Ede, 1950. november 16.

A felvételi vizsgán nem felelt meg. Felvétele érvénytelen: Mészáros Tibor, 1951. január 8.

IV. osztály (humánus)

Osztályfőnök: Somogyi Zoltán dr. Beiratkozott: 38

mt

mi

t

la

né

fr

a

b

m

fi

alk

te

ált

h

Bartoss Lajos

Bárdos-F. András

Bodó Imre

Dobay Gábor

Fahidi László

Farkas Tihamér

Galántai Sándor

Gosztonyi Miklós ev

Huszár József

Jelenits István

Kapitánffy István

Kaipl János

Kovács Zoltán

Lukács József

Marek Péter

Paulovits Imre

Pálinkás László

Pethes Béla

Petz Béla

Pilinszky Attila

Rásonyi Győző

Rédei László

Salacz Tamás

Sasvári László

Sótonyi Károly

Stégner József

Szabó Lajos

Szecskő Tamás

Szeibert József

Telbisz Ferenc

Tompa Ferenc

Vadász Pál

Várkonyi Lajos

Vártok József

Vártok Tibor

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

3

5

4

3

5

4

2

3

5

5

4

5

5

5

2

5

5

4

5

5

4

4

4

4

4

4

5

3

5

2

3

5

2

2

5

3

5

5

3

5

4

2

4

5

5

4

5

5

5

3

5

5

5

5

5

5

4

4

4

4

4

5

3

5

3

3

5

3

2

4

3

5

4

3

5

4

2

3

5

5

5

5

5

5

3

5

5

4

4

5

5

4

4

4

4

4

5

4

5

2

4

4

3

3

–

4

–

–

3

–

4

–

–

–

5

–

–

–

–

–

5

5

5

5

–

–

–

–

4

4

–

–

5

–

–

–

5

3

4

4

–

5

4

–

5

–

3

2

5

–

5

–

5

5

–

–

–

–

–

5

4

5

3

–

–

4

5

–

5

–

2

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–4

–

–

3

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

2

–

–

–

–

4

3

5

4

2

5

5

2

4

5

5

4

5

5

5

3

5

5

5

4

5

4

5

4

4

4

4

5

4

5

3

4

5

3

2

5

2

5

4

2

4

4

1

3

5

5

2

5

5

5

2

5

5

4

3

5

4

4

2

2

3

4

5

5

5

2

3

4

3

2

4

2

5

3

2

4

3

2

3

5

5

2

4

5

5

2

5

4

3

3

5

3

3

2

2

3

3

5

4

5

2

2

4

3

2

4

4

5

5

4

5

5

2

4

5

5

5

5

5

5

3

5

5

5

5

5

5

4

4

5

4

5

5

4

5

3

4

5

4

3

5

3

5

5

3

5

5

3

5

5

5

4

5

5

5

3

5

5

5

5

5

5

5

4

4

5

4

5

5

5

4

5

5

5

5

4

3

k

4

2

5

4

1

3

k

k

3

5

k

k

2

k

5

4

4

k

4

4

3

3

4

4

k

4

k

2

3

4

3

2

5

5

5

5

5

5

5

–

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Magánvizsgát tett:

Kordolák Egon

Lakfalvi László

–

–

3

2

2

2

3

–

3

–

–

2

–

1+

2

3

2

2

2

1

2

2

4

5

2

1

–

–

Kimaradt: Bürger Ottó, 1951. január 31.

+ = ábrázoló geometria.

V. Érettségi vizsgálatok

Teljes érettségi vizsgálatra jelentkezett 34 tanuló.

Az írásbeli vizsgálat május hó 15., 16., 17. és 18-án volt.

1. Magyar tétel: „Helyt adni másnak is a jog terén” (Vörösmarty). Reformkori íróink harca népünk szabadságáért és jogaiért. Jelesen dolgozott: 12, jól: 11, közepesen: 6, elégségesen: 5.

2. Latin tétel: P. Corn. Tacitus: Annal. I. 6162. Jelesen dolgozott: 13, jól: 9, közepesen: 9, elégségesen: 3.

3. Modern nyelvek: a) Német tétel: Das Maifest; Wie feierte Budapest den ersten Mai in 1951? Jelesen dolgozott: 7, jól: 5, közepesen: 2. b) Francia tétel: Louis Aragon: La conjonction Et.; Victor Hugo, poete socialiste. Jelesen dolgozott: 10, jól: 4, közepesen: 2, elégségesen: 1. c) Angol tétel: From „The Homes of the Very Poor” by Charles Lamb; How Budapest feasted on may 1-st 1951? Jól dolgozott: 1, közepesen: 2.

4. Matematika tétel: 1. Rajzoljunk r sugarú kört. Húzzuk meg egyik (AB) átmérőjét. A B pontba húzzuk meg a kör érintőjét. Ezt C pontban metszi az AB-hez 30° alatt hajló másik átmérő. A C pontból (B-n át) mérjünk az érintőre 3r távolságot. Ennek végpontját jelöljük D-vel. D-t kössük össze A-val. Számítsuk ki az AD-távolságot öt tizedes helynyi pontossággal. Milyen érdekes észrevételt tehetünk? Mi ennek a gyakorlati alkalmazhatósága, előnye? Mekkora maximális hibát követek el (%-ban is adjuk meg, ha az így szerkesztett távolsággal dolgozom r = 25 cm-es sugarú kört véve alapul? 2. Fizikumunkban van egy 110 voltos hálózatra készített 500 wattos vetítő lámpa (égő). Ez 3 1/3 perc alatt 2 liter 4 °C-os vizet 15,3 °C-ra melegít fel, ha az égőt vízbe merítve égetjük. Határozzuk meg – az edény felmelegedését nem véve számításba –, hogy az égő az elektromos energiának hány 3-át alakítja át fényenergiává. Mennyibe kerül 1 kwattórányi fényenergia, ha ma Budapesten 1 kwattóra elektromos energia ára: 0,5025 Ft? Jelesen dolgozott: 11, jól: 10, közepesen: 3, elégségesen: 7, elégtelenül: 3.

A szóbeli vizsgálat június 5., 6., 7. és 8. napján folyt le Jámbor Mike dr. pannonhalmi főiskolai igazgató elnöklete alatt, Kanizsai Nagy Antal KM főelőadó, miniszteri megbízott jelenlétében.

A követelményeknek kitűnően megfeleltek: Bodó Imre, Jelenits István, Kapitánffy István, Lukács József, Pálinkás László, Marek Péter, Rásonyi Győző, Szecskő Tamás, Telbisz Ferenc; összesen: 9.

Jelesen megfeleltek: Farkas Tihamér, Kovács Zoltán, Pethes Béla; összesen: 3.

Jól megfeleltek: Bartoss Lajos, Dobay Gábor, Galántai Sándor, Petz Béla, Pilinszky Attila, Rédei László, Szabó Lajos, Várkonyi Lajos; összesen: 8.

Közepesen megfeleltek: Kaipl János, Salacz Tamás, Sasvári László, Sotonyi Ká-

roly, Stégner József, Szeibert József; összesen: 6.

Megfeleltek: Bárdos-Féltoronyi András, Huszár József, Vadász Pál, Vártok József, Vártok Tibor; összesen: 5.

Javítóvizsgálatot tehetnek: Fahidi László (történelem), Paulovits Imre (matematika), Tompa Ferenc (fizika); összesen: 3.

VI. Statisztika

A tanulók megoszlása osztályonként, származás és előmenetel szerint

Osztály

Munkás

Dolgozó paraszt

Egyéb

k

5

4

3

2

j

i

k

5

4

3

2

j

i

k

5

4

3

2

j

i

I. a





1

2

1

1











1



1



4

4

9

9



3

I. b





1

1

1









1









3

6

7

10

4

4

1

I. c

1

1

1



1



1





2

1

1







4

9

8

6

2

1

I. d

2







1











1







1

5

7

11

4

2

2

II. a







1

2





















2

2

4

1



2

II. b





1





1

















1

1

4

7

6

1



III. a



1

2























2

3

4

8

4

3



III. b





2

2

1













1





1

2

4

7

1

4



IV.

3



2













3









6

3

6

7

4

1



IIV.

6

2

10

6

7

2

1





6

2

3



1

14

30

47

71

39

17

9

(k = kitűnő, 5 = jeles, 4 = jó, 3 = közepes, 2 = elégséges rendű, j = javítóvizsgálatot tehet, i = tanulmányait csak az osztály megismétlésével folytathatja.)

2 tanuló hosszas betegség miatt nem volt elbírálható.

Beírt tanulók: M: 35 Dp: 13 Egy: 248

Elbírált tanulók: M: 34 Dp: 12 Egy; 227

Lemorzsolódás: M:   1 Dp.   1 Egy:   19

1951–1952. iskolai tanév

Igazgató: Balogh Ferenc

Budapest V., Pesti Barnabás u. 1.

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 195152. iskolai tanévéről

A Magyar Népköztársaság Kormánya és a Magyar Püspöki Kar között történt megegyezés folytán a KM 1280-E-3/1950. IV. sz. rendeletével megnyílt a Budapesti Piarista Általános Gimnázium 1950. szeptember 15.-én

Az 1951–52-ben lefolyt második tanév jelentősebb eseményei:

Augusztus: 28. Alakuló értekezlet. 29. Javító vizsgálatok. 31. Pótbeírás.

Szeptember: 1. Tankönyvek kiosztása. 2. Veni Sancte, ünnepélyes tanévnyitás, törvénykihirdetés. 4–7. Javító írásbeli érettségi vizsgálatok. 8. Javító szóbeli érettségi vizsgálat. 28. Orosz nyelvi tanulmányi felügyelet a II.d és III.b osztályban. 28. Rendkívüli értekezlet az iskolai munkaterv megbeszélésére. 29. Megemlékezés a Néphadsereg Napjáról és a pákozdi csatáról. 30. Szülői fogadónap.

Október: 5. Első nevelési tárgyú értekezlet. 6. Megemlékezés az aradi vértanúkról: 8 órakor ünnepélyt tartottunk. 18. Orvosi ellenőrző vizsgálat. 21. Szülői fogadónap. 22–26. Osztályaink leteszik az M.H.K. próbát. 25. Dr. Donászy Ferenc főfelügyeleti látogatása a III.a osztályban magyaron és az I.b osztályban történelmen. Az V. ker. Tanács Oktatási Osztályáról Halmi Gyuláné látogatása az I.b osztályban történelmen.

November: Mindenszentek ünnepe, katolikus iskolákban szünet. 2. Közös szt. áldozás. 7. Megemlékezés a Nagy Októberi Szocialista Forradalomról, szünet. 12–22. Földrajzi tanulmányi felügyelet az I.a, I.b, II.a, III.a, III.b osztályokban. 19. Történelmi tanulmányi felügyelet a II.a osztályban. 23. Első ellenőrző értekezlet. 24. Az első negyedévi eredmény kihirdetése. 25. Szülői fogadónap. 29–dec. 6. A fenntartó hatóság képviseletében dr. Sík Sándor tartományfőnök és dr. Balanyi György tanulmányi asszisztens látogatása az iskolában.

December: 8. Szeplőtelen Fogantatás ünnepe, a katolikus iskolákban szünet. 10. Rendkívüli értekezlet a tanügyi statisztikáról. 11. Orosz tanulmányi felügyelet az

I. b osztályban. 15. A rendfőnöki hatóság látogatását lezáró értekezlet. 16. Szülői fogadónap. 20. Második nevelési tárgyú értekezlet. 21. Megemlékezés Sztálinról. 23.–jan. 2. Karácsonyi szünet.

Január: 13. Szülői fogadónap. 17–19. Történelmi felügyeleti látogatás az I.b, III.b és IV.b osztályokban. 18. Megemlékezés Varsó felszabadításáról. Ábrázoló-geometriai felügyeleti látogatás a III.a osztályban. 21. Lenin ünnepély. Védőoltás. 26. Második ellenőrző értekezlet. 31. Félévi értesítő kiosztása.

Február: 7–13. Biológiai tanulmányi felügyelet az I. a (kétszer), I.b, II.b, III.b, II.c, II.d (kétszer), III.a, III.b, IV.a (kétszer), IV.b osztályokban, 10. Szülői fogadónap. Harmadik nevelési tárgyú értekezlet. Szülői értekezletek osztályonként. 22. Orosz tanulmányi felügyelet a II.a, II.d, IV.b osztályokban. 23. Megemlékezés a Vörös Hadsereg 34. évéről. 28. Osztályfőnöki megbeszélés a takarékosságról. 29. Magyar–szovjet barátság megünneplése.

Március: 4. Megemlékezés Gogolról. 8. Ünnepély Rákosi Mátyás 60. születésnapján. 11–18. Dr. Donászy Ferenc főfelügyeleti látogatása az I.a (orosz), I.b (matematika), II.a (matematika, magyar), II.b (történelem), II.c (magyar, történelem, orosz), II.d (biológia), III.a (történelem), III.b (magyar, matematika, földrajz), IV.a (osztályfőnöki, történelem, alkotmánytan), I.b (légoltalom) osztályokban. 12–18. Magyar és latin tanulmányi felügyelet az I.a (magyar), II.c (latin), II.d (magyar), III.a (magyar), IV.a (magyar), IV.b (latin) osztályokban. 15. 8 órakor ünnepély. 21. Értekezlet a főfelügyeleti látogatással kapcsolatban. Negyedik nevelési tárgyú értekezlet. Megemlékezés a Magyar Tanácsköztársaság megalakulásáról. 23. Szülői fogadónap. 24. Megemlékezés Victor Hugo születésének 150. évfordulójáról. A IV. osztályok harmadik ellenőrző értekezlete.

Április: 3. Ünnepély a felszabadulás évfordulóján. 4. Munkaszünet. 7–9. Lelkigyakorlat, közös áldozás. 9. Megemlékezés Leonardo da Vinciről. 10–15. Húsvéti szünet. 18. Bemutató óra biológiából a II. b osztályban és matematikából a II. a osztályban. Harmadik ellenőrző értekezlet. 19. A Rákosi Mátyás tanulmányi verseny első fordulója. A 3/4 évi eredmény kihirdetése. 20. Szülői fogadónap. 29. A Katolikus Középiskolai Főhatóság elnökének, dr. Hamvas Endre csanádi püspöknek látogatása iskolánkban. 30. Megemlékezés a munka ünnepéről.

Május: 1. Szünet. 5–jún. 1. Fémgyűjtő hónap (gyűjtöttünk: 9360,20 kg vasat; 475,82 kg színes fémet; 373,50 kg papírt; 32,00 kg rongyot; 290 db üveget; 49,00 kg tört üveget; 2 kg bőrt; 1,70 kg gumit). 7–10. Tüdőszűrő vizsgálat az egyes osztályok számára. 10–13. A IV. a és b osztályok összefoglalói. 15–19. Írásbeli érettségi vizsgálatok. 18. Szülői fogadónap. 15–25. Évvégi írásbeli osztályvizsgák. 22. Áldozócsütörtök, a katolikus iskolákban szünet. 25. Megemlékezés Darwin halálának 70. évfordulójáról. 26. Arany Dániel matematikai tanulmányi verseny 40 résztvevővel. 30. II. d osztály számára újabb tüdőszűrés.

Június: 2–4. Összefoglalók. 5–13. Szóbeli osztályvizsgák. 8. Közös szt. áldozás. 14. negyedik ellenőrző értekezlet. 17. Te Deum, évzáró ünnepély, jutalmak kiosztása, bizonyítványosztás. 23–28. Szóbeli érettségi vizsgálatok. 30. Záróértekezlet.

II. A nevelő testület tagjai és munkakörük

A tanár neve

Tanított tárgyak

Egyéb munkaköre

Balogh Ferenc

II.c matematika

igazgató,

az Ifjúsági énekkar vezetője

Szemenyei László

I.a biológia, földrajz, II.b biológia, III.b biológia, földrajz, osztályfőnöki, légó, II.d légó

III.b osztályfőnök,

Biológiaszertár őre,

igazgatóhelyettes,

Biológiaszakkör

Dr. Fekete Antal

I.b magyar irodalom, III.a, b magyar irodalom, III.a osztályfőnöki

III.a osztályfőnök,

ért. jegyző,

tanuló könyvtár őre

Dr. Galambos László

II.c, d latin, magyar irodalom,

II.d osztályfőnöki

II.d osztályfőnök,

az Ifjúsági könyvtár őre,

tankönyvfelelős

Dr. Gál István

I.a, b történelem, IV.a, b történelem, alkotmánytan, I.b osztályfőnöki

I.b osztályfőnök

Dr. Hegyi Ferenc

I.a magyar irodalom, I.a, b orosz,

I.a osztályfőnöki, II.a, b rk. német

I.a osztályfőnök, dekorációfelelős

Helyes László

IV.a, b mennyiségtan, fizika, légó, IV.b osztályfőnöki

IV.b osztályfőnök

Kincs Lajos

II.a, b, c, d orosz, III.a, b kezdők összevont orosz csoport

Kovács Mihály

II.b matematika, II.b, c fizika, II.c, d kémia, II.b légó, I.a matematika

II.b osztályfőnök,

az Ifjúsági műhely vezetője,

Fizikai szakkör vezetője

Dr. Magyar István

II.a, b magyar irodalom, IV.a, b magyar irodalom, IV.a osztályfőnöki

IV.a osztályfőnök,

Magyar irodalmi szakkör

Dr. Maklári Lajos

I.a, b kémia, II.a, b kémia, I.a, b, II. b légó

Kémiai szertár őre,

Kémiai szakkör

Meggyes János

III.a, b haladók összevont orosz csoport, IV.a, b orosz

Katolikus leánygimnázium, IV. osztály, orosz

Péntek József

III.a, b matematika, fizika

Péter Mihály

II.a földrajz, biológia, III.a földrajz, biológia, IV.a, b biológia, II.a, c légó

Pogány János

I.b matematika, II.a matematika, fizika,  II.d matematika, fizika, III.a ábr., II.a osztályfőnöki

II. a osztályfőnök

Fizikai szertár őre,

Matematika szakkör,

Schmidt Mihály

III.b, IV.a, b latin, II.a, b rk. angol

Dr. Somogyi Zoltán

II.a, b, c, d történelem, III.a, b történelem

Szilágyi Géza

I.a, b, II.a, b, c., d, III.a, b, IV.a, b testnevelés

Sportszertár őre,

Sportkör vezetője

Vízvári László

I.b biológia, földrajz, II.c, d biológia, földrajz, II.b földrajz, II.c osztályfőnöki

II.c osztályfőnök

Dr. Medvigy Mihály

I.a, b, II.a, b, c, d, III.a, b, IV.a, b hittan

Kalazancius munkaközösség és zenei szakkör vezetője

Református hitoktató: Jakab Miklós

Iskolaorvos: Bodó Sándor dr.

Védőnő: Havas Katalin

Irodai titkár: Márton Ferenc

Hivatalsegéd: Rohrmann József

Havibéres takarítónők: Gerencsér Erzsébet és özv. Lamos Alajosné

III. Iskolánk nevelő munkája, események, eredmények

Tanulószoba. Tanulószobát szeptember 15-től május 31-ig mindennap tartottuk, kivéve iskolai szünetnapok előtti délután. Beosztott, rendszeres tanári felügyelet volt du. 3–6-ig. Előtte és utána is gondoskodás történt arról, hogy a tanulószobában komoly munka folyjék. A tanulószoba látogatottsága a tanév elején 15–20 között, a tanév derekán 25–35 között, a tanév végén pedig 15–25 között mozgott. A tanulószoba látogatása részben önként, részben a tanári testület rendelkezésére történt.

Korrepetálás. A korrepetálás a legújabb irányelvek szerint nem nagy csoportokban, válogatás nélkül mindenki számára, hanem határozott szempontok szerint kiválogatott, minél kisebb csoportokban történt s mindig csak annyi időre, hogy a korrepetálásban részesülők utolérjék az osztály színvonalát. A kiválogatás szempontjai voltak: Nyelvi tanárnál nyelvtani tudás hiányosságai, helyesírásbeli fogyatékosságok; matematikában a számolási készség hiányai, a példamegoldásban való járatlanság; minden tárgynál huzamos hiányzás vagy egyéb ok, mely feltűnő hanyatlást hozott. Időnként a jó tanulókat is korrepetálásra fogtuk, ha tehetségükhöz mérten nem haladtak kellően.

A korrepetálást támogatták a tanulókörök, melyeket a jobban tanuló diákok vezettek, de tanári felügyelet mellett. A második félévben – a tanulmányi színvonal emelésére – értekezleti határozat nyomán megszigorítottuk a tanulókörök felügyeletét.

Tanulmányi versenyek. Az intézet részt vett a Rákosi Mátyás tanulmányi versenyen. Magyarból 6 résztvevő volt: Barcsák Lajos, Honffy Pál a IV.b osztályból, Horváth Antal, Karácsony Tibor, Rehák Jenő a IV.a osztályból, Pomogáts Béla a III.b osztályból. A kidolgozandó tételt a K. M. küldte meg zárt borítékban. A versenyzők közül Barcsák Lajos bekerült a döntőbe s ott dicséretet nyert. Matematikából Panyi Gyula, Ranunkel Péter és Stomfai Róbert indultak a IV.a osztályból és Veidinger László a III.a-ból. Veidinger bekerült a döntőbe. A matematikai tételeket a Bolyai matematika társulat jelölte ki s küldte meg zárt borítékban; a versenyfeladatok megoldása és a felügyelet ugyanúgy történt, mint az érettségi írásbeli vizsgálatokon.

Az Arany Dániel matematikai versenyen 40 tanulónk indult, ezek közül 16-an kerültek döntőbe, Reichlin M. Viktor II.b osztályos tanuló 1. fokú, Kovács Ferenc II.d osztályos tanuló 2. fokú, Beleznay Ferenc és Uray László I.b, illetve I.a osztályú tanulók 3. fokú dicséretet nyertek. A Középiskolai Matematikai Lapok országos pontversenyét Reichlin M. Viktor nyerte. 50 Ft jutalmat kapott a Bolyai János matematikai társulattól. Több iskolai házi verseny is szolgálta a tanulók tehetségének kifejtését, ezeket a szakkörök rendezték s így ezeket a szakköri beszámolóban örökítjük meg.

Tanulmányi kirándulások. Az órák alatt tanultakat igyekeztünk minél gyakrabban tanulmányi kirándulásokkal kiegészíteni, a tanulók látókörét múzeumok, kiállítások közös megtekintésével szélesíteni. A kirándulások rendjét az őszi munkatervi értekezleten állapítottuk meg s a további értekezleteken szükség szerint változtattuk s bővítettük. Az I.a osztály szeptember 25-én a budai hegyekbe rándult ki, biológiai és földrajzi tanulmányokra, május 28-án pedig a Hűvösvölgybe mentek. Az I.b osztály október 2-án megtekintette a „Magyar katona a szabadságért” kiállítást a Nemzeti Múzeumban, október 12-én az I.a-val együtt a szovjet pedagógiai kiállítást a Gorkij könyvtárban, február 20-án téli kirándulást rendezett főleg M.H.K. edzésekre, március 20-án megtekintette a Szovjet Mintaraktárat és május 28-án földrajzi-biológiai tanulmányutakat tett a budai helyekben.

A II.a osztály szeptember 7-én megtekintette a Szovjet Mintaraktárat, január 26-án a Kína kiállítást, február 16-án az Afrika kiállítást a Nemzeti Múzeumban, május 5–6-án tanulmányutat végzett Esztergomban, ennek főcélja az esztergomi történelmi emlékek tanulmányozása volt.

A II.b osztály szeptember 15-én megtekintette az Ötéves terv kiállítást, október 3-án a budai hegyekbe ment földrajzi tanulmányokat végezni, október 18-án a Szovjet Mintaraktárt nézte meg, január 26-án a Kína kiállítást látogatta meg, február 9-én M.H.K. edzést és osztály síversenyt tartott a Szabadsághegyen, április 29–30-án a Börzsöny legmagasabb csúcsát mászta meg s közben értékes gyűjtést végzett az „élő sarok” számára.

A II.c osztály szeptember 14-én az Ötéves terv kiállítást nézte meg, október 3-án biológiai tanulmányutat tett a budai hegyekben, 18-án a Szovjet Mintaraktárba látogatott el, január 26-án a Kína kiállításra ment, február 9-én M.H.K edzést tartott a budai hegyekben, március 26-án az Afrika kiállításon volt, május 3-án földrajzi-biológiai kiránduláson vett részt a Pilisben, május 8-án Aquincumot nézték meg.

A II.d osztály szeptember 20-án az Ötéves terv kiállítást látogatta meg, 22-én a Pilisbe ment földrajzi-biológiai tanulmányi kirándulásra, október 18-án megtekintette a Szovjet Mintaraktárt, január 26-án pedig a Kína kiállítást. Február 9-én M.H.K. edzésen vett részt a b és c osztállyal közösen. Március 26-án a Nemzeti Múzeumban volt az Afrika kiállításon. Május 28-án latin tanulmányaikkal kapcsolatban Aquincumban volt.

A III.a osztály szeptember 8-án megnézte az Ötéves terv kiállítást s utána az Állatkertet. Október 2-án a Nemzeti Múzeumba ment a Széchenyi könyvtár és a Zrínyi kiállítás megtekintésére, január 25-én pedig ugyanott a Magyar történelmi kiállítást látta. Február 12-én téli kirándulást tett a budai hegyekbe. Március 26-án az Afrika kiállítás tekintette meg, május 10-én a Néprajzi Múzeumot. Május 12–13-án Vác–Dobogókő–Pomáz útvonalon biológiai-földrajzi tanulmányutat tett, melyet – sajnos – felhőszakadás tett „emlékezetessé”.

A III.b osztály szeptember 8-án az Ötéves terv kiállítást s az Állatkertet látogatta meg. Október 2-án a Nemzeti Múzeumban volt a Széchenyi Könyvtár és Zrínyi kiállítás megtekintése, október 8-án pedig a Gorkij könyvtárban a szovjet pedagógiai kiállítást látta. Január 25-én a Magyar történelmi kiállítást nézte meg a Nemzeti Múzeumban. Május 12–13-án – a III.a-val közösen – Dobogókőn volt.

A IV.a és IV.b osztály szeptember 11-én az Ötéves terv kiállítást, október 3-án pedig a Magyar katona a szabadságért kiállítást nézte meg.

IV. Beszámoló a szakkörökről

Magyar irodalmi és történelmi szakkör. A szakkör elnöke Honffy Pál IV.b osztályos tanuló, legbuzgóbb segítői: Horváth József IV.b, Horváth Árpád IV.b és Pomogáts Béla III.b. osztályos tanuló. A szakkör foglalkozott haladó hagyományainkkal (Balassa – Lupták Ernő IV.b; Zrínyi – Kovács Ferenc II.d), az újabb magyar irodalommal (Ady – Rikker József IV. b; Babits – Farkasfalvy M. II.c; Kosztolányi – Bíró I. III.b; Juhász Gy. – Karácsony T. IV. a; Radnóti M. – Rikker I. IV.b; Illyés Gy. – Horvárh Á. IV.b) a világirodalommal (Villon – Lupták E. IV.b; Shakespeare – Drahos S. II.a; Puskin – Ferdinandy G. II.a; Tolsztoj – Héjja J. IV.a; Chesterton – Horváth Á. IV.b). Színdarab-részleteket mutattak be (Shakespeare: Szentivánéji álom, Fazekas Mihály: Lúdas Matyi, – II.a, illetve II.b, s az I.a Bethlehemes játékot). Esztétikai előadások: A magyar verselésről (Horváth Á. IV.b). Történelmi előadást tartott a középkori szerzetesrendekről Horváth Á. IV.b A kör legjobb szavalói: Honffy Pál

IV.b, Jagasich Pál IV.a, Horváth Ádám IV.b osztályos tanuló. 12 gyűlés volt, ebből 9 tudományos és 3 szórakoztató. 17 szabadelőadás és felolvasás hangzott el, 4 drámarészlet, sok szavalat, bírálat, vita. Az I.a, b számára külön fiókszakkör működött Szövényi-Lux Endre I.a és Rónay László I.b titkárok vezetése alatt. 12 ülésen 14 felolvasás, ill. szabadelőadás hangzott el. Foglalkozott a kör Homeros Iliasával, elbeszélő költőkkel, az ókor művészeti stílusaival. Gyakorolták a tagok a szép, helyes szavalást és versmondást.

Matematika szakkör. A matematika szakkör két tagozatban működött. I. osztály számára hetente volt ülés. Tagok száma: 12. Tárgykörök: oszthatósági problémák, szerkesztések, számtani és mértani sorok, számrendszerek, tükrözés-affinitás. A II. osztályok számára hetente 2 ülés volt. Tagok száma: 23. Tárgykörök: oszthatósági problémák, számtani és mértani sorok, a határértékek fogalma, másodfokúra redukálható hatod- és nyolcadfokú egyenletek, a racionális egészfüggvények meredeksége (diff. hányados fogalma), a számkör felpítése (irrac. és kompklex számok), pitegoreusi számok, a kombinatorika elemei, a hasonlóságon alapuló szerkesztések. A szakkörnek kis könyvtár áll rendelkezésére. Ezenkívül a Középiskolai Matematikai Lapok 15 példányban jár az iskolának.

Versenyfeladatok: a tanév elején háziversenyt rendeztünk és havonta versenyfeladatokat tűzünk ki. A háziverseny győztesei: Kovács Ferenc II.d és Reichlich Viktor

II.b. A havi versenyfeladatok pontversenyét Fülöp János II.d osztályos tanuló nyerte.

Fizika szakkör. Kéthetenként volt foglalkozás. Ezek tárgya: mechanikai kísérletek és mérések. Havonta ismétlődő versenyfeladatokat tűztünk ki, melyeken 21 tanuló vett részt. Nyertese: Csapody Béla II.c, 2. Lukács László II.b, 3. Reichlin Viktor II.b,

4. Egri János II.c osztályos tanulók. Az osztályok pontversenyében első helyezett lett a II.b osztály, második pedig a II.c.

Kémia szakkör. Két tagozatban működött. A kezdők körében Domnanich László volt a titkár (I.a osztályos tanuló), jegyző: Beleznay Ferenc. A szakkör létszáma: 12. Kéthetenként tartottak üléseket. Elhangzott előadások: a levegő, mint ipari nyersanyag (Domnanich L. I.a); A víz (Kreybig R. I.b); A kén (Petz L. I.b); Foszfor, arzén (Beleznay F. I.b); A szén a nagyipar szolgálatában (Sólyom R. I.b); Tűzijáték, görögtűz (Balázs J. I.a); Alkáliák (Kürtösy J. I.a) végül: Az alumínium (Hegyi L. I.a). Az előadásokat gyakorlati bemutatások kísérték.

A haladók körének titkára: Somogyi S. II.c, jegyzője: Póhlinger L. II.a. Tagok száma: 10. Ülések kéthetenként. Elhangzott előadások: A vegyérték és a molekula-kötés (Reichlin V. II.b); Az ásványolaj (Póhlinger L. II.a); A szénhidrogének halogén származékai (Döbrösy L. II.a); A szénhidrátok (Antal I. II.a); Éterek, aldehidek, ketonok, (Ravasz L. II.b); A szerves savak (Somogyi S. II.c); Aminosavak, fehérjék (Ferdinandy G. II.a); A gyógyszeripar (Kristóf T. II.a); Szerves festékek (Benkó P. II.b). Az előadásokon sok kísérlet szerepelt.

Biológia szakkör. A biológiai szakkör két munkacsoportban dolgozott. Az I. a, b osztályosok a téli időben növényszövettani vizsgálatokat végeztek heti egy alkalommal. Létszám csak 6, mert műszereink többet nem tettek lehetővé. Leggondosabb munkát végzett: Tóth Kálmán I. a osztályos tanuló. A másik munkacsoport a szertári anyag meghatározásán és rendezésén dolgozott. Elkészült a szertár emlős, madár, hidegvérű, osteológiai ásványtani gyűjteményének rendezése és katalógusai. Részben elkészül a tojás-, rovar-, növény- és kagylógyűjteményének rendezése. Legértékesebb munkát Násfay Zoltán II.b osztályos tanuló végezte, aki madárhatározásban és a tojásgyűjtemény rendezésében önállóan is tudott dolgozni. Szorgalmas „segédmunkások” voltak: Pipó Sándor, Koppány Péter és Teleky János I.a. osztályos tanulók. Ugyane munkacsoport építette, kezelte az „élő sarkot”. Legbuzgóbb munkása volt: Reichlin V. II.b osztályos tanuló.

Zenei szakkör. Összejöveteleik száma: 11. Rendes gyűlés a tagok szereplésével 6, rendkívüli ülés a vezetőtanár előadásával vagy más szakkörrel közösen: 5. A tagok munkája: zenei előadás: 6, szóló zeneszám: 6, kamarazene: 3, egyéb szereplés (témabemutatás, szövegfelolvasás): 7. Volt 13 hanglemez-bemutatás: 1 mise, 1 opera, 6 szimfónia, 1 versenymű, 1 szvit, 1 szimfonikus költemény, 1 szerenád, 1 nyitány. A vezetőtanár 4 előadást tartott az év folyamán.

Szervezett a szakkör a tanulóknak és hozzátartozóiknak 5 operalátogatást 107 kedvezményes jeggyel, 118 hangverseny-látogatást 1395 kedvezményes jeggyel és 9 ingyenes hangverseny-látogatást 200 személy részére.

Az ifjúsági műhelyben ezidén készült 2 új kajak, teljes javítást nyert 1 kajak és 3 ladik. Épült egy cca. 1 m^2 alapterületű terrárium. Az iskolának számos kisebb-nagyobb javítást készített a műhely.

A műhely csónaképítő és fenntartó munkája lehetővé tette, hogy tanulóink ősszel és tavasszal rendszeresen evezni járjanak s a nyár folyamán balatoni evezőstúrákon pihenjék ki a nyári termelőmunka fáradalmait.

Sportkör. Vezetője: Szilágyi Géza. Tagjainak száma: 96. Ebből 8 tornász, 22 röplabdás, 44 kosárlabdás, 12 asztaliteniszező, 10 vívó. Az iskola kosárlabdacsapata részt vett a budapesti középiskolai kosárlabda-bajnokságon; csoportjában veretlenül lett első. Így Budapest legjobb 5 kosárlabda-csapata közé került. Részt vett az országos középiskolai kosárlabda-bajnokságon is, itt az országos bajnokság középdöntőjéig jutott el. Vívóink részt vettek a középiskolások részére kiírt tőr- és kardvívó versenyen; közülük Rymorcz Pál III. osztályos tanuló ért el helyezést. Megrendeztük a házi kosárlabda-bajnokságot, ezen a III.b, a IV.a és a IV.b osztály szerepelt legjobban. Iskolánk 83 tanulója sportol a különféle társadalmi egyesületek szakosztályaiban.

Kiállítás. Június 1–24. között szép kiállításon mutattuk be szakköreink munkáját. Színes táblák számoltak be az egyes szakkörök üléseiről, taglétszámáról, a foglalkozások számáról és tárgyáról, a szakkörök tanulmányi versenyéről s ezek eredményéről. Bemutattuk a kitűzött versenyfeladatokat, a tanulók versenydolgozatait, ötletes problémamegoldásait, jól sikerült szerkesztéseit.

A kémiai szakkör összeállította érdekesebb kísérleteit, a biológiai szakkör a mikroszkópi munkáját, továbbá a szertárrendezés, az állat- és növényhatározás munkáját és eredményeit. A kiállításon nagy számban szerepeltek a tanulóktól készített szemléltető képek és tárgyak. A műhely büszkesége két újonnan készített kajak is bemutatásra került. Nagy érdeklődést keltett az „élő sarok”. Külön bemutattuk a biológia oktatásunk keresztmetszetét: három biológiai óra óra- és táblavázlata, a tanulóknak óra alatt készített munkafüzetei, az órán szerepelt szemléltetési anyag, végül a forrásmunkák adtak hű képet a biológiai tanítás színvonaláról.

Nyári foglalkozás. A K.M.-tól szervezett csoportos termelőmunkában intézetünknek nem jutott keret. Ezért tanulóinkat ismételten és nyomatékkal arra buzdítottuk, hogy egyénileg álljanak munkába. Köteleztük őket, hogy munkába állásukról tegyenek jelentést az intézetnek. A tanulók készséggel vállalkoznak a termelőmunkára, és azokat a vállalatokat, melyek a vizsgák lezárása után kértek szervezett munkaerőt, már nem tudtuk kielégíteni. A tanulók az ősszel beszámolnak az osztályfőnöküknek, hogy hány munkaórát teljesítettek.

V. A tanulók névsora és általános eredménye

I.a Elbíráltak száma: 39. Osztályfőnök: dr. Hegyi Ferenc

Kitűnő rendű: 1 Szövényi-Lux Endre.

Jeles rendű: 6 Balázs János, Fellner László, Hegyi Lajos, Keresztesy Béla, Tóth Kálmán, Visontai Péter.

Jó rendű: 8. Bence Dénes, Dobronyi István, Domnanich László, Peczkay Endre, Straub János, Toroczkóy Tamás, Uray László, Weigl József.

Közepes rendű: 12 Almásy Gusztáv, Bocsor András, Büki Kálmán, Forgács Miklós, Hansági Gyula, Hertelendy Miklós, Illés Dezső, B. Kiss Sándor, Kürtösi József, Nobilis György, Pinnyei Richárd, Teleki János.

Elégséges rendű: 6 Bosánszki István, Fesztbaum László, Saári Dénes, Vajna Ede, Wagner Gábor, Daniel György.

Javítóra bukott: 4 Barakonyi Károly (orosz), Koppány Péter (matematika), Papp Péter (orosz), Schultz András (orosz).

Ismétlésre bukott: 2 Garányi Károly (magyar, biológia, földrajz), Pipó Sándor (magyar, történelem, matematika, biológia).

I.b Elbíráltak száma: 40. Osztályfőnök: dr. Gál István

Kitűnő rendű: 6 Balázs Mihály, Beleznay Ferenc, Klébert Géza, Kovács István, Pázmándi György, Várnai István.

Jeles rendű: 4 Farkas Tamás, Kecskeméti István, Rónay László, Tudós Takács Gyula.

Jó rendű: 9 Baki István, Gyetvai András, Hegedűs László, Kaszala János, Kőhler János, Kunffy Antal, Petz Lajos, Tarczay Szabolcs, Wagner Antal.

Közepes rendű: 12 Becska Nándor, Bódis László, Erhardt Miklós, Kamarás Lajos, Kesztler Lajos, Kolozsváry Károly, Kósnai István, Milkovits István, Szatmári György, Szendey Béla, Vastagh Gábor, Váradi Miklós.

Elégséges rendű: 5 Kabók Sándor, Kreybig Rudolf, Párniczky Elemér, Sovány Pál, Szekér András.

Javítóra bukott: 4 Kincses Sándor (matematika), Kováts Ödön (orosz), Sólyom Róbert (matematika), Vass Ágoston (orosz).

Ismétlésre bukott: –.

II.a Elbíráltak száma: 32. Osztályfőnök: Pogány János

Kitűnő rendű: 1 Németh István.

Jeles rendű: 2 Póhlinger László, Sümeghy Gyula.

Jó rendű: 5 Adamovits Ferenc, Drahos Sándor, Homoki József, Robogány Imre, Tili Károly.

Közepes rendű: 11 Antal István, Bidzsovszky Lajos, Ferdinandy Gábor, György-Farkas József, Knébl László, Kristóf Tamás, Lak István, Orbán Jenő, Tóka Pál, Vojta Zoltán, Wolsky Albert.

Elégséges rendű: 10 Ádám Endre, Csernay Ádám, Csiby András, Döbrösy László, Fischer Ferenc, Frank György, Hazai Endre, Nánási Ferenc, Pintér Alajos, Tuboly János.

Javítóra bukott: 3 Fierer Kelemen (orosz, fizika), Stiga Béla (orosz), Szilvási Vilmos (orosz, matematika).

Ismétlésre bukott: –.

II.b Elbíráltak száma: 33. Osztályfőnök: Kovács Mihály

Kitűnő rendű: 2 Lukács László, Reichlin M. Viktor.

Jeles rendű: 4 Barlay Károly, Benkó Pál, Korb István, Ravasz Attila.

Közepes rendű: 6 Kiss Gyula, Kovács Nándor, Kreiss Attila, Sárdy László, Szendrői László, Wernigg Lajos.

Elégséges rendű: 6 Bacsó István, Bojtos László, Csáky Sándor, Hetényi Pál, Kugler Zoltán, Riszterer Ödön.

Javítóra bukott: 3 Bátori Gyula, Erki József (orosz), Lovász József (matematika, fizika).

Ismétlésre bukott: 2 Füsy Dániel (orosz, matematika, fizika), Valentin Demeter (magyar, orosz, fizika, földrajz).

II. c Elbíráltak száma: 34. Osztályfőnök: Vízvári László

Kitűnő rendű: 3 Ocskay Ákos, Somogyi Sándor, Vastagh György.

Jeles rendű: 1 Sztirlich Péter.

Jó rendű: 12 Csapody Béla, Csákányi László, Csernay Jenő, Egri János, Erdeős Levente, Garányi László, Harangi György, Karácsonyi Ágoston, Katona György, Marik Ferenc, Székely Tibor, Ván Lajos.

Közepes rendű: 11 Fehér László, Gesztesi Imre, Hordós István, Igler György, Jakab Ferenc, Kuszál Gábor, Meskó Csaba, Pergovácz Lajos, Schindler György, Szentes Gergely, Wagner Pál.

Elégséges rendű: 5 Czeglédy Pál, Harsányi Zoltán, Koós József, Misch Ádám, Vay István.

Javítóra bukott: 2 Bánfai Béla (matematika, fizika), Márton József (orosz).

Ismétlésre bukott: –.

II.d Elbíráltak száma: 34. Osztályfőnök: dr. Galambos László

Kitűnő rendű: 4 Kardos Tamás, Kovács Ferenc, Oláh Lajos, Tóth Miklós.

Jeles rendű: 3 Kriegs-Au Pál, Majtényi István, Or Tibor.

Jó rendű: 8 Fónagy János, Füzessy Zoltán, Halmos László, Hunyady Ákos, Józsa Gyula, Kontur László, Reisz József, Varnyú Imre.

Közepes rendű: 8 ifj. Horváth István, Jánossy Sándor, Karai Lajos, Kunffy Károly, Losonczi Pál, Krajczár Gyula, Harangozó Imre.

Elégséges rendű: 7 Pusztai Árpád, Rátesi György, Stiberth Lotár, Szőke Pál, Szterényi József, Szuhányi Ferenc, Sólyom István.

Javítóra bukott: 4 Bus Gyula (matematika), Ferdinandy György (kémia), id. Horváth István (fizika), Pálfalvy Ferenc (matematika).

Ismétlésre bukott: –.

III.a Elbíráltak száma: 12. Osztályfőnök: dr. Fekete Antal

Kitűnő rendű: –.

Jeles rendű: 1 Veidinger László.

Jó rendű: 4 Benedek Albert, Kerényi György, Rymorz Pál, Sembery Gábor.

Közepes rendű: 2 Ékes Aladár, Fazekas Márton.

Elégséges rendű: 4 Barcza György, Gál István, Járay Tamás, Muts István.

Javítóra bukott: 1 Kálmán László (orosz).

Ismétlésre bukott: –.

III.b Elbíráltak száma: 24. Osztályfőnök: Szemenyei László

Kitűnő rendű: 1. Pomogáts Béla.

Jeles rendű: 2. Döbrösy Károly, Jug László.

Jó rendű: 5. Bíró Imre, Gyürk István, Hajnal Róbert, Schőmer Ervin, Totth Elemér.

Közepes rendű: 10. Bodó Antal, Csetey Béla, Desewffy Sándor, Kabók Imre, Koltai Gyula, Kurta László, Melocco Miklós, Tarczay Géza, Theil Ottó, Tóth Attila.

Elégséges rendű: 3. Kovács Iván, Réczés András, Erdődi Oszkár.

Javítóra bukott: 2. Galambos György (matematika), Kovács János (magyar).

Ismétlésre bukott: 1. Meleg Károly (orosz, magyar, matematika, fizika).

IV.a Elbíráltak száma: 25. Osztályfőnök: dr. Magyar István

Kitűnő rendű: 4. Panyi Gyula, Ranunkel Károly, Rehák Jenő, Torma Miklós.

Jeles rendű: 3. Csapody Imre, Jancsó Gábor, Stomfai Róbert.

Jó rendű: 4. Galántai Imre, Gömbös Ernő, Horváth Antal, Szekér Kálmán.

Közepes rendű: 10. Babik Zoltán, Bakó János, Borlay Ede, Csépay Péter, Écsi László, Jagasich Pál, Jagasich Péter.

Elégséges rendű: 4. Gaál Tamás, Hegedűs Zoltán, Héjja János, Rupp László.

Javítóra bukott: –.

Ismétlésre bukott: –.

IV.b Elbíráltak száma: 26. Osztályfőnök: Helyes László

Kitűnő rendű: 2. Barcsák János, Honffy Pál.

Jeles rendű: 3. Ferenczy Tamás, Újhelyi Géza, Wesselényi Albert.

Jó rendű: 6. Erdővégi András, Horváth József, Lupták Ernő, Szabó József, Vargha Tamás, Váradi Vilmos.

Közepes rendű: 8. Farsang Bálint, Horváth Árpád, Kecskés Sándor, Marik Miklós, Reinhardt János, Rikker József, Simon Dénes, Veress László.

Elégséges rendű: 7. Büki György, Csernyus Lőrinc, Eppel Zoltán, Károlyi László, Losonczi István, Sárosi György, Szemerszky Aladár.

Javítóra bukott: –.

Ismétlésre bukott: –.

VI. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

Érdemjegyek:

K = kitűnő

5 = jeles

4 = jó

3 = közepes

2 = elégséges

1 = elégtelen

Magatartás:

5 = példás

4 = jó

3 = tűrhető

2 = rossz

A tantárgyak rövidítése

mt = magatartás

mi = magyar nyelv és irodalom

t = történelem

o = orosz nyelv és irodalom

a = angol nyelv és irodalom

fr = francia nyelv és irodalom

la = latin nyelv és irodalom

né = német nyelv és irodalom

m = matematika

áb = ábrázoló geometria

fi = fizika

b = biológia

k = kémia

f = földrajz

te = testnevelés (fm = felmentve)

alk = alkotmánytan

ált = általános tanulmányi eredmény

h = hittan

I. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Hegyi Ferenc Beiratkozott: 43

mt

mi

t

o

m

b

k

f

te

ált

h

Almási Gusztáv

Balázs János

Barakonyi Károly

Bence Dénes

Bocsor András

Bosánszki István

Büki Kálmán

Daniel György

Dobronyi István

Domnanich László

Fellner László

Fesztbaum László

Forgács Miklós

Garányi Károly

Hansági Gyula

Hegyi Lajos

Hertelendy Mikós

Illés Dezső

Keresztesy Béla

B. Kiss Sándor

Koppány Péter Pál

Kürtösi József

Nobilis György

Papp Péter

Peczkay Endre

Pinnyei Richárd

Pipó Sándor

Saári Dénes

Schulcz András

Straub János

Szövényi-Lux Endre

Teleki János

Torockóy Tamás

Tóth Kálmán

Uray László

Vajna Ede

Visontai Péter

Wagner Gábor

Weigl József

5

5

4

5

4

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

4

4

5

5

5

4

5

4

5

5

5

4

4

4

5

5

4

5

5

4

5

5

5

5

5

2

4

2

2

3

2

5

5

4

2

3

1

4

5

3

5

5

4

2

4

4

3

4

4

1

3

2

5

5

4

4

5

3

3

5

2

4

3

5

2

3

3

4

3

2

3

5

5

4

3

2

4

5

2

5

5

4

2

3

3

4

5

4

1

4

2

4

5

3

4

5

4

4

5

2

4

2

5

1

4

2

2

3

3

4

4

5

2

2

2

2

5

2

4

5

3

2

3

2

1

5

4

2

2

1

5

5

2

4

5

3

2

5

2

3

4

4

2

5

3

3

3

2

5

5

5

2

3

3

3

4

4

3

4

3

1

3

2

3

4

2

1

2

2

4

5

2

3

4

5

2

4

2

4

3

5

3

4

4

2

4

2

4

4

5

3

3

1

3

5

3

4

5

3

3

4

4

3

4

3

1

3

2

4

5

3

5

4

5

3

5

2

5

2

5

2

4

3

2

2

2

4

5

4

2

2

2

3

5

3

3

5

3

2

4

3

3

3

4

2

2

2

3

5

4

4

5

4

2

4

2

3

4

5

3

4

5

3

3

2

5

4

5

2

3

1

3

5

3

5

5

2

2

3

5

3

5

3

2

3

3

5

5

5

4

5

5

4

5

3

4

3

4

4

4

5

5

5

3

4

5

5

4

4

2

4

4

3

3

5

4

5

3

4

4

4

4

4

4

4

5

5

3

4

5

4

4

5

4

5

3

5

1

4

3

2

3

2

4

4

5

2

3

1

3

5

3

3

5

3

1

3

3

1

4

3

1

2

1

4

k

3

4

5

4

2

5

2

4

5

5

3

4

4

4

5

4

5

5

5

4

5

3

4

5

5

5

5

5

4

5

5

4

5

5

3

4

4

4

5

5

5

5

5

4

5

5

5

Pótlóvizsgát tett 1951. szeptember 19-én:

Nagy László

4

2

3

2

2

2

2



4

2



Pótlóvizsgát tett 1951. szeptember 29-én:

Somogyi Gáspár



2

3

2

2

2

2



4

2



Kimaradt: Bugarin-Horváth Attila,1952. február 17.

Orczy Péter, 1952. január 7.

I. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Gál István dr. Beiratkozott: 42

mt

mi

t

o

m

b

k

f

te

ált

h

Baki István

Balázs Mihály

Becska Nándor

Beleznay Ferenc

Bódis László

Erhardt Miklós

Farkas Tamás

Gyetvai András

Hegedűs László

Kabók Sándor

Kamarás Lajos

Kaszala János

Kecskeméti István

Kesztler Lajos

Kincses Sándor

Klébert Géza

Kolozsváry Károly

Kósnai István

Kovács István

Kováts Ödön

Kühler János

Kreybig Rudolf

Kunffy Antal

Milkovits István

Párniczky Elemér

Pázmándi György

Petz Lajos

Rónay László

Sólyom Róbert

Sovány Pál

Szatmári György

Szekér András

Szendey Béla

Tudós Takács Gyula

Tarczay Szabolcs

Vass Ágoston

Vastagh Gábor

Váradi Miklós

Várnai István

Wágner Antal

5

5

4

5

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

4

5

4

4

5

4

5

4

4

4

4

5

5

5

4

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

4

5

3

5

3

4

5

4

4

2

3

4

5

4

3

5

2

3

5

3

4

2

4

3

2

5

3

5

2

2

3

2

3

5

4

2

4

4

5

4

5

5

4

5

5

4

5

4

4

2

3

4

5

4

3

5

3

4

5

4

5

4

4

4

4

5

5

5

4

3

4

2

5

5

5

3

3

3

5

4

4

5

3

5

4

3

4

4

3

2

3

3

5

4

2

5

4

2

5

1

4

2

3

2

2

5

5

5

2

2

4

2

2

5

4

1

3

3

5

4

5

5

2

5

2

2

4

4

4

2

5

3

5

2

1

5

3

2

5

2

4

2

3

5

2

5

4

5

1

2

4

2

2

5

4

2

4

4

5

5

4

5

3

5

3

4

5

5

4

3

3

4

4

3

2

5

3

4

5

4

5

3

4

4

3

5

4

5

2

3

3

3

3

5

4

2

3

4

5

4

4

5

3

5

4

4

5

3

4

3

3

4

5

2

2

5

3

3

5

2

5

3

4

3

3

5

4

5

3

2

3

3

3

5

4

2

3

3

5

5

4

5

4

5

4

5

5

4

3

2

3

4

5

3

2

5

3

3

5

4

5

3

4

3

4

5

4

5

2

3

3

2

4

5

5

2

4

4

5

4

4

5

4

5

5

3

5

5

5

4

4

5

4

5

4

5

4

3

5

3

4

5

4

4

3

5

5

4

3

3

4

3

4

4

5

4

5

4

5

4

4

k

3

k

3

3

5

4

4

2

3

4

5

3

1

k

3

3

k

1

4

2

4

3

2

k

4

5

1

2

3

2

3

5

4

1

3

3

k

4

5

5

4

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

4

5

4

5

5

4

5

4

5

5

5

Pótvizsgát tett 1951. szeptember 19-én:

Márton Zoltán

4

1

1

1

1

1

1

1

5

1



Kimaradt: Sziráki Sándor, 1951. szeptember 17.

II. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Pogány János Beiratkozott: 38

mt

mi

t

o

m

fi

b

k

f

te

ált

h

a

né

Adamovics Ferenc

Antal István

Ádám Endre

Bidzsovszky Lajos

Csernay Ádám

Csiby András

Döbrösy László

Drahos Sándor

Ferdinandy Gábor

Fierer Kelemen

Fischer Ferenc

Frank György

György-Farkas József

Hazai Endre

Homoki József

Knébl László

Kristóf Tamás

Lak István

Nánási Ferenc

Németh István

Orbán Jenő

Pintér Alajos

Pohlinger László

Robogány Imre

Stiga Béla

Sümeghy Gyula

Szilvási Vilmos

Tili Károly

Tóka Pál

Tuboly János

Vojta Zoltán

Wolsky Albert

4

5

5

4

4

4

4

5

5

4

5

4

5

4

5

4

3

5

5

4

4

4

5

5

4

4

5

5

4

4

5

4

3

3

3

2

2

2

2

5

4

2

3

3

4

3

5

2

2

3

3

5

3

2

5

5

2

5

2

4

3

2

3

3

3

3

3

2

2

2

2

4

5

2

3

3

4

2

4

3

4

3

2

5

3

2

5

4

2

5

2

4

4

2

3

2

3

3

2

2

2

2

2

4

2

1

3

2

3

2

4

2

3

3

2

5

2

3

5

3

1

5

1

3

2

2

3

2

4

4

2

3

2

2

5

4

3

2

2

2

3

2

3

3

5

2

3

5

3

2

5

3

2

4

1

4

3

2

4

3

4

3

2

3

2

2

3

4

3

1

2

3

3

2

4

3

5

2

2

5

3

2

5

4

2

5

2

4

4

3

4

3

4

4

4

4

2

2

3

4

4

3

4

5

5

2

5

3

5

5

4

5

4

2

5

5

2

5

4

5

4

3

5

4

4

5

2

3

2

2

4

5

4

2

2

2

5

2

5

3

4

4

2

5

2

2

5

5

2

5

3

4

3

2

4

3

4

4

3

3

3

3

3

4

4

3

4

4

5

2

5

4

4

5

3

5

3

3

5

5

2

5

4

5

3

3

5

3

4

4

5

3

3

5

4

3

4

5

5

5

5

4

4

4

5

4

5

5

5

5

4

5

5

5

3

5

4

5

4

4

3

3

2

2

2

2

2

4

3

1

2

2

3

2

4

3

4

3

2

k

3

2

5

4

1

5

1

4

3

2

3

3

4

5

5

5

3

4

4

5

5

4

5

4

4

4

5

4

5

5

5

5

5

4

5

5

4

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Pótvizsgát tett 1951. szeptember 19-én:

Pálosi Gyula

4

1

2

1

1

1

2

2

1

4

1



Kimaradt: Gerendás József, 1952. február 14.

Somogyi Gáspár, 1952. január 22.

Igazolatlan óramulasztás miatt törölve: Bakányi László, 1952. március 12.

Nagy László, 1951. november 16.

Az évzáróvizsgán nem jelent meg, tanulmányait csak az osztály megismétlésével folytathatja: Kránicz József.

II. b osztály (reális)

Osztályfőnök: Kovács Mihály Beiratkozott: 35

mt

mi

t

o

m

fi

b

k

f

te

ált

h

a

né

Bacsó István

Balogh Péter

Barlay Károly

Báthory Gyula

Benkó Pál

Bojtos László

Csáky-P. Sándor

Erki József

Füsi Dániel

Hársi Miklós

Hetényi Pál

Kiss Gyula

Korb István

Kovács Nándor

Kreiss Attila

Kugler Zoltán

Lovász József

Lukács László

Mayer Gábor

Molnár Zoltán

Morvay Szilárd

Násfay Zoltán

Ravasz Attila

Reichlin-M. Viktor

Riszterer Ödön

Sárdy László

Sebők Sándor

Szendrői László

Tencer Róbet

Valentin Demeter

Várnagy Ferenc

Vass Gábor

Wernigg Lajos

4

5

5

5

5

4

5

4

5

5

4

5

5

4

5

4

4

5

4

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

4

5

5

5

2

4

5

2

5

2

2

2

2

4

2

3

5

4

2

2

3

5

5

4

4

5

5

5

2

3

5

3

4

1

4

4

3

3

4

5

2

5

3

2

3

4

4

4

2

5

3

3

3

2

5

4

4

4

5

5

5

2

4

5

3

5

2

4

3

3

2

4

4

1

5

2

2

1

1

4

2

3

5

2

2

2

5

5

4

5

4

4

5

5

2

2

4

2

4

1

3

4

2

2

4

5

2

5

2

3

2

1

4

3

3

5

4

3

4

1

5

5

5

4

4

5

5

3

3

3

3

4

2

4

5

4

2

3

5

2

4

2

3

2

1

3

3

3

5

4

3

3

1

5

4

5

4

5

5

5

3

3

5

3

5

1

4

4

3

3

4

5

3

5

3

5

3

2

4

3

3

5

4

3

2

2

5

4

4

4

5

4

5

2

3

4

3

4

2

4

4

4

2

4

5

2

5

3

2

2

2

5

2

3

5

4

3

3

2

5

4

5

4

5

5

5

2

3

4

3

4

2

5

4

2

2

3

5

2

5

3

2

2

2

5

2

2

5

4

3

2

3

5

4

4

4

5

5

5

2

3

4

3

5

1

3

4

4

5

4

5

3

4

5

3

3

4

5

4

5

4

3

4

4

5

5

4

4

5

4

5

5

4

4

4

5

5

4

4

4

4

2

4

5

1

5

2

2

1

1

4

2

5

5

3

3

2

1

k

4

4

4

4

5

k

2

3

4

3

4

1

4

4

3

3

4

5

4

5

3

5

3

4

5

3

3

5

5

4

5

3

5

4

5

5

5

5

5

4

3

5

4

5

4

4

5

5

5

5

5

3

4

5

4

4

5

5

3

4

5

5

5

5

4

Kimaradt: Szabó Győző, 1952. február 7.

Igazolatlan óramulasztás miatt törölve: Láng Antal ismétel, 1952. február 18.

II. c osztály (humánus)

Osztályfőnök: Vízvári László Beiratkozott: 44

mt

mi

t

o

la

m

fi

b

k

f

te

ált

h

Bánfay Béla

Csapody Béla

Csákányi László

Csernay Jenő

Czeglédi Pál

Egri János

Erdeős Levente

Fehér László

Garányi László

Gesztesi Imre

Harangi György

Horányi Zoltán

Hordós István

Igler György

Jakab Ferenc

Karácsonyi Ágoston

Katona György

Koós József

Kuszál Gábor

Marik Ferenc

Márton József

Meskó Csaba

Misch Ádám

Ocskay Ákos

Pergovácz Lajos

Schindler György

Somogyi Sándor

Székely Tibor

Szentes Gergely

Sztrilich Péter

Vastagh György

Vay István

Ván Lajos

Wagner Pál

4

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

4

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

4

5

5

2

4

5

5

2

4

4

4

4

3

5

2

3

3

3

4

4

2

3

4

2

3

3

5

3

4

5

5

3

5

5

2

4

3

4

5

5

5

3

4

4

3

5

3

4

3

3

4

3

5

4

3

2

5

2

3

3

5

4

3

5

4

3

5

5

3

5

3

3

4

4

4

3

4

5

3

3

3

4

2

2

3

3

5

5

2

3

3

1

4

2

5

2

2

5

4

2

5

5

2

4

3

2

4

5

4

2

4

4

4

4

4

4

2

3

2

3

4

4

2

2

4

2

3

2

5

3

3

5

5

4

4

5

2

4

3

1

5

4

3

2

5

4

3

4

3

5

2

4

4

4

4

5

2

3

4

2

3

3

5

2

2

5

4

3

5

5

2

4

3

1

5

3

4

2

4

3

2

4

2

3

3

2

4

2

4

5

2

2

4

2

2

2

5

2

3

5

3

2

4

5

2

4

2

2

4

5

4

2

5

4

4

4

3

4

2

3

4

3

5

4

3

3

5

2

3

2

5

3

3

5

5

3

5

5

2

4

3

2

4

4

4

2

5

4

3

4

3

4

2

3

4

3

5

4

2

3

5

2

3

2

5

3

3

5

4

4

5

5

3

5

2

4

4

5

4

2

4

4

4

4

3

4

2

3

4

3

5

3

2

3

5

3

3

2

5

3

3

5

5

2

5

5

3

5

3

4

4

4

5

5

4

5

3

5

3

4

4

3

4

4

4

4

4

3

5

5

5

5

5

4

4

5

4

4

4

5

5

4

5

1

4

4

4

2

4

4

3

4

3

4

2

3

3

3

4

4

2

3

4

1

3

2

k

3

3

k

4

3

5

k

2

4

3

5

5

5

5

4

5

4

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

4

4

5

4

4

5

5

5

5

5

5

4

5

5

4

5

5

Pótvizsgát tett 1951. szeptember 19-én:

Loskay Imre

4

2

2

2

2

2

2

2

2

2

4

2



Kimaradt: Beöthy Géza, 1951. október 12., Bertók Vilmos, 1952. május 12.,

Farkasfalvy Miklós, 1951. december 29., Limbek Pál, 1952. február 12.,

Németh György, 1952. január 21., Szabadi István, 1951. november 30.,

Szerényi Péter, 1952. február 26., Vörös Lóránt, 1952. január 28.

Igazolatlan óramulasztásai miatt törölve: Fekete Imre, 1952. március 24.

II. d osztály (humánus)

Osztályfőnök: Dr. Galambos László Beiratkozott: 40

mt

mi

t

o

la

m

fi

b

k

f

te

ált

h

Bus Gyula

Ferdinandy György

Fónagy János

Fülöp János

Füzesy Zoltán

Halmos László

Harangozó Imre

id. Horváth István

ifj. Horváth István

Hunyady Ákos

Jánosi Sándor

Józsa Gyula

Karai Lajos

Kardos Tamás

Kontur László

Kovács Ferenc

Krajczár Gyula

Kriegs-Au Pál

Kunffy Károly

Losonczi Pál

Majtényi István

Oláh Lajos

Ór Tibor

Pálfalvi Ferenc

Pusztai Árpád

Rátesi György

Reisz Ferenc

Sólyom István

Stibert Lothár

Szőke Pál

Szterényi József

Szuhányi Ferenc

Tóth Miklós

Varnyú Imre

4

4

5

5

4

5

5

4

3

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

4

4

5

4

4

4

4

4

5

5

3

4

5

4

4

5

3

2

3

5

2

4

3

5

3

5

3

5

3

4

5

5

5

3

2

2

4

2

2

3

2

2

5

4

3

5

4

3

3

5

3

3

3

4

3

4

2

5

4

5

3

5

5

3

5

5

4

2

3

2

4

3

4

3

3

2

5

4

2

3

4

3

4

3

3

2

3

4

3

5

2

5

4

5

3

5

3

3

5

5

4

2

2

2

3

2

2

2

2

2

5

4

2

2

4

3

4

4

3

2

3

4

3

5

3

5

4

5

4

5

2

3

4

5

4

2

2

2

4

4

2

2

2

2

5

4

1

2

3

5

4

4

2

2

3

4

2

3

3

5

5

5

3

5

2

2

5

5

5

1

2

2

4

2

2

2

2

2

5

4

2

2

3

5

3

4

3

1

3

4

3

3

3

5

4

5

3

5

2

3

5

5

5

2

2

2

4

2

2

3

2

3

5

4

3

2

4

4

5

5

2

2

3

4

3

5

4

5

5

5

3

5

3

3

5

5

5

2

3

2

4

3

3

4

3

2

5

4

4

1

5

4

5

4

3

2

4

4

3

4

3

5

4

5

3

4

3

4

5

5

5

3

2

2

4

3

3

2

3

2

5

5

3

2

5

3

4

4

2

3

3

5

3

5

4

5

5

5

4

5

4

3

5

5

5

3

3

3

4

4

3

3

3

2

5

4

4

4

4

4

5

5

4

3

5

4

5

5

5

5

5

5

3

4

3

4

5

5

5

3

4

4

3

3

3

4

3

5

5

4

1

1

4

3

4

4

3

1

3

4

3

4

3

k

4

k

3

5

3

3

5

k

5

1

2

2

4

2

2

2

2

2

k

4

4

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

4

5

5

5

3

4

4

5

5

5

Pótlóvizsgát tehet: Harmat István, Kunos Ádám

Kimaradt: Gráber István, 1951. november 15.,

Lechner Pál, 1952. január 10.

Schnell Ferenc, 1951. október 2.,

Sztankai István, 1952. február 19.

III. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Fekete Antal dr. Beiratkozott: 14

mt

mi

t

o

m

áb

fi

b

f

te

ált

h

Barcza György

Benedek Albert

Ékes Aladár

Fazekas Márton

Gaál István

Járay Tamás

Kálmán László

Kerényi György

Muts István

Rymorz Pál

Sembery Gábor

Veidinger László

5

4

5

4

5

4

4

5

4

5

5

5

2

4

3

3

2

2

1

4

2

4

5

5

3

4

3

3

2

3

2

4

3

4

5

5

2

4

3

3

3

2

1

5

2

3

4

5

3

3

3

3

2

3

2

5

3

3

4

5

2

4

5

5

5

4

3

5

2

5

4

5

3

3

4

3

2

2

2

4

3

4

4

5

3

4

5

5

4

4

3

5

5

5

5

5

3

4

5

4

3

4

3

5

5

5

5

5

4

5

5

3

5

5

5

4

4

5

5

4

2

4

3

3

2

2

1

4

2

4

4

5

5

4

5

4

5

4

5

5

5

5

5

5

Kimaradt: Korsós Pál, 1952. május 21.

Hosszas mulasztása miatt osztályozatlan maradt: Fránek László.

III. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Szemenyei László Beiratkozott: 27

mt

mi

t

f

la

m

fi

b

f

te

ált

h

Bíró Imre

Bodó Antal

Csejtey Béla

Dessewffy Sándor

Döbrösy Károly

Galambos György

Gyürk István

Hajnal Róbert

Kabók Imre

Koltai Gyula

Kovács Iván

Kovács János

Kurta László

Meleg Károly

Melocco Miklós

Pomogáts Béla

Réczás András

Schőmer Ervin

Tarczay Géza

Theil Ottó

Tóth Attila

Jug László

Totth Elemér

Endrődi Oszkár

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

4

4

5

4

3

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

3

4

3

4

2

3

4

3

4

2

1

3

1

4

5

3

3

4

4

3

5

4

2

5

3

4

3

5

3

4

5

3

3

3

3

3

2

3

5

3

4

4

4

4

5

4

2

5

3

3

3

5

2

4

5

4

2

2

2

3

1

4

5

2

4

3

3

5

5

4

3

4

3

3

3

5

3

4

4

3

3

3

3

3

2

4

5

2

3

3

2

4

5

4

2

3

2

3

3

5

1

3

4

5

3

2

2

4

1

3

5

2

4

2

3

3

4

3

2

4

3

3

3

4

2

4

5

3

2

2

2

4

1

3

5

2

5

2

4

3

5

4

2

5

3

3

3

5

2

4

5

4

4

2

3

3

2

4

5

3

5

3

4

4

5

4

3

5

4

5

2

5

2

5

5

5

3

2

3

4

2

5

5

4

5

5

5

5

5

5

3

4

4

4

5

5

5

5

4

4

5

5

4

5

3

5

5

4

5

5

5

5

4

3

4

4

3

3

3

5

1

4

4

3

3

2

1

3

1

3

k

2

4

3

3

3

5

4

2

5

4

5

4

5

3

5

5

5

5

4

5

5

4

4

5

5

4

5

5

5

5

5

5

Kimaradt: Báródy László, 1951. október 2.

Igazolatlan óramulasztásai miatt törölve: Trombitás István, 1951, október 30.

Varga Gyula, 1952. április 25.

IV. a osztály (humánus)

Osztályfőnök: Magyar István dr. Beiratkozott: 25

mt

mi

t

alk

o

la

m

fi

b

te

ált

h

Bakó János

Borlai Ede

Csapody Imre

Csépay Péter

Écsi László

Gaál Tamás

Galántai Imre

Gömbös Ernő

Hegedűs Zoltán

Héjja János

Horváth Antal

Jagasits Pál

Jagasits Péter

Jancsó Gábor

Karácsony Tibor

Ketting Lajos

Körmendi Péter

Panyi Gyula

Ranunkel Károly

Rehák Jenő

Rupp László

Stomfai Róbert

Szekér Kálmán

Torma Miklós

Babik Zoltán

4

5

4

4

4

4

5

5

5

4

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

4

5

5

5

5

2

4

5

3

3

3

5

4

3

4

5

4

3

5

5

2

3

5

5

5

2

5

5

5

4

4

5

5

3

3

5

5

5

3

5

5

4

4

5

5

3

3

5

5

5

3

4

5

5

3

5

5

5

3

5

4

5

5

4

5

5

4

4

5

5

3

4

5

5

5

5

5

5

5

4

3

4

5

2

3

3

4

5

2

2

5

5

3

5

3

2

2

5

5

5

2

5

4

5

3

3

3

5

2

3

2

4

4

2

2

4

3

3

4

2

3

2

5

5

5

2

4

4

5

3

3

3

5

4

2

2

4

4

2

2

3

3

3

4

3

3

4

5

5

5

2

5

4

5

3

3

3

5

4

3

2

5

5

2

2

4

3

3

5

3

3

4

5

5

5

2

5

4

5

3

4

4

5

4

4

4

5

5

5

4

5

4

4

5

5

5

4

5

5

5

3

5

5

5

5

5

5

4

5

4

5

5

4

4

3

5

5

5

5

5

3

5

5

5

5

5

5

4

5

4

3

3

5

3

3

2

4

4

2

2

4

3

3

5

3

3

3

k

k

k

2

5

4

k

3

5

4

5

5

4

5

5

5

5

3

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

4

5

5

5

5

IV. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Helyes László Beiratkozott: 28

mt

mi

t

alk

o

la

m

fi

b

te

ált

h

Barcsák János

Bükki György

Csernyus Lőrinc

Eppel Zoltán

Erdővégi András

Farsang Bálint

Ferenczy Tamás

Honffy Pál

Horváth Árpád

Horváth József

Károlyi László

Kecskés Sándor

Losonci István

Lupták Ernő

Marik Miklós

Reinhardt János ev.

Rikker József

Sárosi György

Simon Dénes

Szabó József

Szemerszky Aladár

Ujhelyi Géza

Vargha Tamás

Váradi Vilmos

Veress László

Wesselényi Albert

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

4

4

4

4

5

4

5

4

4

5

5

5

5

5

4

5

5

2

2

2

4

4

5

5

4

5

3

2

2

5

3

3

4

2

2

5

2

4

4

4

3

5

5

3

3

2

4

4

5

5

5

5

3

4

3

5

4

3

3

3

3

4

2

5

5

3

4

5

5

3

3

2

5

4

5

5

5

5

4

4

4

5

4

4

3

4

4

5

3

5

5

4

5

5

5

2

2

2

4

3

5

5

4

4

2

2

2

3

3

2

3

3

2

5

2

5

5

4

3

5

5

2

2+

2

3

2

5

5

3+

4

2

3

2

3

2

2

2

2

3

5

2

5

5

4

2

5

5

2

2

2

3

3

5

5

2

3

2

4

3

4

3

4

3

2

4

4

2

5

4

5

4

5

5

2

2

2

4

3

5

5

3

3

2

4

3

5

3

4

3

3

4

4

2

5

4

5

4

5

5

4

3

3

4

4

5

5

4

4

4

5

4

5

5

4

5

3

4

5

3

5

5

5

5

5

5

4

4

5

4

4

4

5

4

4

4

5

5

5

4

4

4

5

5

5

3

5

5

5

5

4

k

2

2

2

4

3

5

k

3

4

2

3

2

4

3

3

3

2

3

4

2

5

4

4

3

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

Pótvizsgát tehet: Benedek Emil, Pacsai Ágoston.

+ = ábrázoló geometria.

VII. Érettségi vizsgálatok

A) csoport. Teljes érettségi vizsgálatra jelentkezett 25 tanuló.

Az írásbeli vizsgálat május hó 15., 16., 17. és 19-én volt.

1. Magyar tétel: 1. Lírikusaink írói hitvallása és magatartása a XX. sz. első éveiben (Adytól – József Attiláig). 2. Magyar kritikai realizmus regényíró művészei a kiegyezés után. (Tolnai, Mikszáth, Móricz).

2. Orosz tétel: a) Fordítás magyar nyelvre: Részlet: Gorkij: Az anya c. regényből, b) Szabad fogalmazás: A szovjet emberek a hazájukért vívott harcban. Jelesen dolgozott: 10, jól: 4, közepesen: 6, elégségesen: 5.

3. Latin tétel: Cicero: De officiis III. 1. Jelesen dolgozott: 9, jól: 3, közepesen: 4, elégségesen: 8, elégtelenül: 1.

4. Matematika tétel: 1. Egy 17 q önsúlyú teherautó 1,5 tonna terheléssel és két személlyel – egyenként 85 kg-nak vehetők – megy „A” községből „B”

községbe egy hegygerincen át. Az útnak emelkedő része 11 km, a lejtős része 8 km hosszú. Az emelkedő 4,5%-os. Mekkora munkát végez a teherautó motorja, ha a súrlódási együttható 0,03; mekkora a teherautó teljesítménye LE-ben, ha 35 perc alatt teszi meg az utat? – 2. r = 5 cm sugárral rajzoljunk félkört, A félkörív ármérőjére 1,5 és 3,5 cm sugárral a félkörbe egymás mellé rajzoljunk félköríveket. E két kisebb félkörív értintési pontjába emeljünk az átmérőre merőlegest, számítsuk ki a merőleges hosszúságát az 5 cm sugarú körívig; rajzoljunk erre a merőlegesre, mint átmérőre kört. Határozzuk meg a három félkörív által határolt területnek és a „merőlegesre”, mint átmérőre rajzolt kör területének az arányát. – Határozzuk meg ezt az összefüggést. Jelesen dolgozott: 6, jól: 6, közepesen: 6, elégségesen: 7.

A szóbeli vizsgálat június 26., 27., 28. napjain folyt le, Mészáros Lajos esztergomi ferences gimnáziumi igazgatóhelyettes elnökletével Csillag Miklós tanulmányi felügyelő, miniszteri megbízott jelenlétében.

A követelményeknek kitűnően megfeleltek: Csapody Imre, Panyi Gyula, Ranunkel Károly, Rehák Jenő és Torma Milós; összesen: 5.

Jelesen megfeleltek: Gömbös Ernő, Horváth Antal, Jancsó Gábor, Stomfai Róbert; összesen: 4.

Jól megfeleltek: Babik Zoltán, Borlai Ede, Galántai Imre, Szekér Kálmán; összesen: 4.

Közepesen megfeleltek: Bakó János, Csépai Péter, Écsi László, Gaál Tamás, Hegedűs Zoltán, Jagasich Pál, Jagasich Péter, Karácsony Tibor, Ketting Lajos, Körmendi Péter; összesen: 10.

Megfeleltek: Héjja János, Rupp László; összesen: 2.

B) csoport. Teljes érettségi vizsgálatra jelentkezett 26 tanuló.

Az írásbeli vizsgálat május hó 15., 16., 17. és 19-én volt.

1. Magyar tétel: 1. Három emberi és írói magatartás a kiegyezés utáni társadalmi és politikai viszonyokkal szemben (Arany, Vajda, Ady). 2. Irodalmunk népi hősei 1948.ig. Jelesen dolgozott: 7, jól: 6, közepesen: 8, elégségesen: 5.

2. Orosz tétel: a) Fordítás magyar nyelvre: Lermontov hazafias költészetéről,

b) Szabad fogalmazás: A második világháború a szovjet irodalomban.

Jelesen dolgozott: 9, jól: 7, közepesen: 5, elégségesen: 5.

3. Latin tétel: Cic.: Philippica IV. 5. Jelesen dolgozott: 4, jól: 9, közepesen: 8, elégségesen: 1, elégtelenül: 2. (Két tanuló reális tagozatú osztályt végzett: Csenyus Lőrinc, Horváth Árpád).

4. Matematika tétel: 1. Két község között egy 7 km-es út 105 m magas dombon át vezet. A dombtető a távolságot 4 és 3 km-es szakaszra osztja. Mekkora munkát végez az a ló, amely olyan kocsit húz e két község között, amelyen 648 kg teher van, a kocsi súlya 3,5 q és a kocsis 73 kg. A kocsi súrlódási együtthatója 0,04. – Mekkora a teljesítménye a lónak, ha ezt az utat 1 óra és 10 perc alatt teszi meg? 2. Egy üzem egyik műhelyében a kifizetett heti bérek összege 5040 t, a másik műhelyben 5100 Ft. A két műhelyben összesen 58-an dolgoztak. Mennyi volt a dolgozók száma egy-egy műhelyben, ha a második műhelyben egy dolgozóra eső átlagos bér 10 Ft-tal kevesebb, mint az elsőben? Reáltagozatúak részére. 3. Szerkesszünk paralelogrammát, ha adva van az egyik oldala és a két magasság. – Jelesen dolgozott: 7, jól: 5. közepesen: 7, elégségesen: 6, elégtelenül: 1.

A szóbeli vizsgálat jún. 23., 24., 25. napjain folyt le Mészáros Lajos esztergomi ferences gimnázium igazgatóhelyettes elnökletével, Fiala Albert tanulmányi felügyelő, miniszteri megbízott jelenlétében.

A követelményeknek kitűnően megfeleltek: Barcsák János, Frenczy Tamás, Honfy Pál, Wesselényi Albert; összesen: 4.

Jelesen megfeleltek: Újhelyi Géza, Váradi Vilmos; összesen: 2.

Jól megfeleltek: Erdővégi András, Horváth Árpád, Horváth József, Lupták Ernő, Rikker József, Szabó József, Vargha Tamás; összesen: 7.

Közepesen megfeleltek: Farsang Bálint, Kecskés Sándor, Marik Miklós, Reinhardt János, Simon Dénes, Veres László; összesen: 6.

Megfeleltek: Büki György, Csernyus Lőrinc, Károlyi László, Losonci István, Szemerszky Aladár; összesen: 5.

Javító vizsgálatot tehetnek: Eppel Zoltán (fizika), Sárosi György (matematika).

VIII. Statisztika

1. Létszámalakulás

I.

II.

III.

IV.

I–IV.

Beiratkozott

Kimaradt+

80

1

154

18

41

4

53

–

328

23

Évvégi létszám

79

136

37

53

305

Ebből

munkás

dolgozóparaszt

egyéb

9

4

66

16

9

111

5

1

31

5

1

47

35

15

255

lányok

–

–

–

–

–

diákotthonban

–

–

–

–

–

bejáró

18

31

3

5

57

+ A más iskolába iratkozottakkal együtt!

2. Kimaradt tanulók megoszlása

I.

II.

III.

IV.

I–IV.

Bejárási nehézség

Tanulmányi ok

Állásba menés

Betegség

Halál

Kizárás

Egyéb

–

–

–

–

–

–

–

–

3

1

2

–

4

1

–

–

2

–

–

1

–

–

–

–

–

–

–

–

–

3

3

2

–

5

1

Összesen

–

11

3

–

14

Ebből

munkás

dolgozóparaszt

egyéb

–

–

–

2

1

8

1

–

2

–

–

–

3

1

10

3. A tanulók általános tanulmányi előmenetele

Érdemjegyek

I.

II.

III.

M

D

E

Ö

M

D

E

Ö

M

D

E

Ö

Kitűnő

Jeles

Jó

Közepes

Elégséges

Javítóra bukott

Ismétlésre

–

2

1

4

1

–

1

–

1

–

3

–

–

–

7

7

16

17

10

8

1

7

10

17

24

11

8

2

1

2

1

5

6

–

–

–

–

2

4

2

1

–

9

8

32

27

20

11

2

10

10

35

36

28

12

2

–

1

1

–

2

1

–

–

–

–

–

–

1

–

1

2

8

12

5

1

1

1

3

9

12

7

3

1

Összesen

9

4

66

79

15

9

109

133

5

1

30

36

Osztályozatlan

–

–

–

–

1

–

2

3

–

–

1

1

Együtt

9

4

66

79

16

9

111

136

5

1

31

37

3. A tanulók általános tanulmányi előmenetele

Érdemjegyek

IV.

I–IV.

M

D

E

Ö

M

D

E

Ö

Kitűnő

Jeles

Jó

Közepes

Elégséges

Javítóra bukott

Ismétlésre

–

1

2

2

–

–

–

–

–

–

1

–

–

–

6

5

8

15

11

–

–

6

6

10

18

11

–

–

1

6

5

11

9

1

1

–

1

2

8

2

2

–

23

2

64

71

45

20

4

24

29

71

90

57

23

5

Összesen

5

1

45

51

34

15

250

299

Osztályozatlan

–

–

2

2

1

–

5

6

Együtt

5

1

47

53

35

15

255

299

Középérdemjegy

I. a

I. b

II. a

II. b

II. c

II. d

III. a

III. b

IV. a

IV. b

3,49

3,70

3,35

3,55

3,58

3,65

3,70

3,56

3,90

3,60

Az iskolai középérdemjegye: 3,6.

4. Tantárgyanként elért tanulmányi eredmények

Tantárgy

I.

II.

5

4

3

2

1

Ö

5

4

3

2

1

Ö

Magyar

Történelem

Alkotmánytan

Orosz

Latin

Matematika

Ábrázoló

Fizika

Term.rajz

Kémia

Földrajz

Testnevelés

21

27

–

19

–

19

–

–

19

18

27

28

23

26

–

16

–

19

–

–

25

17

20

37

17

16

–

14

–

14

–

–

26

26

21

13

16

9

–

25

–

23

–

–

7

19

10

1

2

1

–

5

–

4

–

–

2

–

1

–

79

79

–

79

–

79

–

–

79

79

79

79

33

23

–

23

10

30

–

26

37

35

38

54

28

32

–

26

25

31

–

26

40

34

33

59

36

44

–

32

13

30

–

38

33

29

42

20

35

24

–

44

20

36

–

37

23

34

19

–

1

–

–

8

–

6

–

6

–

1

1

–

133

133

–

133

68

133

–

133

133

133

133

133

Tantárgy

III.

IV.

5

4

3

2

1

Ö

5

4

3

2

1

Ö

Magyar

Történelem

Alkotmánytan

Orosz

Latin

Matematika

Ábrázoló

Fizika

Term.rajz

Kémia

Földrajz

Testnevelés

4

7

–

8

3

5

6

5

13

–

20

20

12

10

–

7

6

5

3

10

10

–

6

13

10

14

–

11

11

16

1

10

10

–

6

3

7

5

–

8

4

8

2

10

3

–

4

–

3

–

–

2

–

2

–

1

–

–

–

–

36

36

–

36

24

36

12

36

36

–

36

36

18

23

29

17

12

12

–

16

28

–

–

30

12

10

15

6

8

13

–

11

18

–

–

18

10

16

7

13

11

15

–

15

5

–

–

3

11

2

–

25

18

11

–

9

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

2

–

–

–

–

–

51

51

51

51

49

51

2

51

51

–

–

51

4. Tantárgyanként elért tanulmányi eredmények

Tantárgy

I–IV.

5

4

3

2

1

Ö

Magyar

Történelem

Alkotmánytan

Orosz

Latin

Matematika

Ábrázoló

Fizika

Term.rajz

Kémia

Földrajz

Testnevelés

76

90

29

67

25

66

6

47

97

53

85

132

75

78

15

55

39

68

3

47

93

51

59

127

73

90

7

70

35

75

1

63

74

54

69

39

69

40

–

92

42

78

4

56

33

53

33

1

6

1

–

15

–

12

–

7

2

1

2

–

299

299

51

299

141

299

14

220

299

112

248

299

5. Hittanra járó tanulók

I.

II.

III.

IV.

I–IV.

79

133

36

51

299

6. A tanulók magatartása

Osztály

Példás

Jó

Tűrhető

Rossz

Össz.

Fegyelmi úton kizártak

I.

II.

III.

IV.

53

82

25

31

26

49

10

20

–

2

1

–

–

–

–

–

79

133

36

51

–

2

1

–

Össz.

191

105

3

–

299

3

7. Mulasztó tanulók száma

Napok száma

Igazoltan

Igazolatlanul

I.

II.

III.

IV.

I–IV.

I.

II.

III.

IV.

I–IV.

1–  30

31–  60

61–120

120–

24

17

17

8

40

34

33

20

9

8

8

7

12

11

14

12

85

70

72

47

1

–

–

–

7

2

–

2

2

–

1

–

–

3

–

2

10

5

1

4

Össz.

66

127

32

49

274

1

11

3

5

20

8. A diákotthoni tanulók általános előmenetele

Diákotthonunk nincsen.

1952–1953. iskolai tanév

Igazgató: Balogh Ferenc

Budapest V., Piarista u. 1.

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 1952–53. iskolai tanévéről

Magyar Népköztársaság Kormánya és a Magyar Püspöki Kar között létrejött megállapodás alapján a K.M. 1280-K-3/1950. IV. sz. rendeletével újult meg  Budapesti Piarista Ált. Gimnázium 1950. szept. 15-én.

1952–53-ban lefolyt harmadik tanévnek jelentősebb személyei a következők voltak:

Augusztus: 26. Alakuló értekezlet. 28–29. Javítóvizsgálatok. 30. Pótbeírás. 31. Veni Sancte.

Szeptember: 1. Osztályrendezés, törvényismertetés, tankönyvek és füzetek kiosztása. 2. Darvas József kultuszminiszter tanévnyitó rádióbeszédét meghallgatta az ifjúság. 3–6. Teljes és javító írásbeli érettségi vizsgálatok. 8. Teljes és javító érettségi szóbeli vizsgálatok. 13. a III.b és c osztályok megtekintik a Munkácsy-kiállítást. 15. A IV.a megtekinti a Munkácsy-kiállítást; nevelésügyi értekezlet. 16. A III.d osztály megtekinti a Munkácsy-kiállítást; megemlékezés Móricz Zsigmond halálának tizedik évfordulóján. 17. A IV.b osztály megtekinti a Munkácsy-kiállítást; Dr. Szakáts Ödön testnevelési szakfelügyelő látogatása. 20. Kossuth Lajos-emlékünnepély születésének 150. évfordulóján. 22. A III.c és d osztály kirándul a Nagykevélyre. 23. A II.a és b osztály megnézi a Munkácsy-kiállítást. 27. Megemlékezés a Néphadsereg Napjáról. 28. Egységvasárnap, szülői fogadónap.

Október: 1. Megemlékezés a Kínai Népköztársaság kikiáltásának 3. évfordulójáról. 3. Közös szentáldozás. 6. Megemlékezés az aradi vértanúkról. 7. Megemlékezés a Német Demokratikus Köztársaságról. 11. Iskolaorvosi vizsgálat. 13. Megemlékezés az SZKP XIX. kongresszusáról; nevelésügyi értekezlet. 16. A III.b osztály kirándul Aquincumba. 25. Bemutatóórák: a II.a-ban kémiából (Dr. Maklári Lajos), a

III.b-ben magyarból (Dr. Magyar István). 26. Egységvasárnap, fogadónap.

November: 1. Mindenszentek ünnepe, rendtartási szünet. 3. Halottak napja, a tanítás előtt diákmise. 4. A tanítás előtt gyászmise az elhunyt piarista tanárokért. 6. Az V. ker. Tanács megbízásából Gallner Ferenc általános tanulmányi felügyelő és Csák Endre magyar szakfelügyelő meglátogatta iskolánkat. 7. Az Októberi Forradalom évfordulójának megünneplése. 8. Munkaszünet. 22. Megemlékezés Ady Endréről születésének 75. évfordulóján, megemlékezés a III. Békekongresszusról. 24. Az osztályértekezletek eredményének kiértékelése – szünet. 26. Első tanulmányi ellenőrző értekezlet, Stern Teréz kémiai szakfelügyelő látogatása. 26–28. Bolyó László földrajzi szakfelügyelő látogatása. 27. Hegyi Ernő fizikai szakfelügyelő látogatása. 28. A IV. a és b osztály megtekinti a műszerkiállítást az Akadémián. 30. Egységvasárnap, osztályonként szülői értekezlet és fogadónap.

December: 3. Megemlékezés József Attiláról halálának 15. évfordulóján. 6. Megemlékezünk Albánia felszabadításának 8. évfordulójáról. 8. Rendtartási szünet. 11. A III.d osztály elment a „Magyar Könyv”-kiállításra. 13. Egységvasárnap. 14. Iskolaorvosi vizsgálat. 15. Megemlékezés Bolyai Jánosról születésének 150. évfordulója alkalmával; javító érettségi vizsgálat. 16. Nevelési tárgyú értekezlet. 19–20. A IV.a és b, majd a III.d és c a Munkásmozgalmi Intézetben megtekinti a KP történetének kiállítását. 20. Az I.b és III.b megtekinti a Munkácsy-kiállítást; megemlékezünk Sztálinról 73. születésnapján; bemutatóóra ábrázoló geometriából a III.a-ban (Pogány János) és latinból a II.b-ben (Dr. Gál István). 22. Megemlékezés a bécsi Békekongresszusról. 23. Megkezdődik a karácsonyi szünet.

Január: 3. Első tanítási nap a karácsonyi szünet után. 6. Vízkereszt ünnepén rendtartási szünet. 11. Egységvasárnap, szülők fogadása. 16. A szabad nevelők békegyűlésen vettek részt. 17. Megemlékezés Varsó felszabadulásának 8. évfordulójáról. 21. Lenin halálának 21. évfordulójáról emlékezünk meg. 26. A félévi osztályértekezletek eredményének kiértékelése – a tanítás szünetel. 28. II. tanulmányi ellenőrző értekezlet. 31. A félévi értesítők kiosztása.

Február: 1. Egységvasárnap, szülői osztályértekezletek, fogadónap. 8. a III.d elmegy az Építőanyagipari Minisztérium kiállítására. 7. Szendey Béla II.b osztályos tanulónk megnyeri a budapesti középiskolai lesikló síbajnokságot a Mátrában. 5–11. A KKF megbízásából meglátogatja iskolánkat Papp Elemér, a KKF tanügyi előadója. A látogatás 11-én értekezlettel zárul. 8. Az intézet csapata megnyeri a budapesti területi középiskolai kosárlabda-bajnokságot. 12–13. A tüdőgondozó intézet szűrővizsgálatot tart tanulóink részére. 15. Rymorz Pál IV.a osztályos tanulónk a III. helyezést éri el a budapesti középiskolai vívóverseny tőrbajnokságában. 19. A III. b osztály téli kirándulásra megy a budai hegyekbe. 23. Megemlékezés a Szovjet Hadseregről fennállásának 35. évfordulóján. 27. Nevelési tárgyú értekezlet.

Március: 3., ill. 6. A III. a–c, majd a III. d megtekinti a Pavlov-kiállítást. 9. 10 órakor 5 perces munkaszünet Sztálin halálának alkalmából. 9. A III. b osztály megtekinti a Pavlov-kiállítást. 10–14. R. M.-tanulmányi verseny: matematikából 26, történelemből 2, földrajból 3, oroszból 12 és magyarból 22 tanuló indult. 12. A IV.a osztály megnézi a Pavlov-kiállítást. 14. Ünnepeljük az 1948. márc. 15-i eseményeket. 14–15. Sportolóink megnyerik Debrecenben az országos kosárlabda-bajnokság középdöntőjét. 14. Megemlékezés Marx Károly halálának 70. évfordulójáról. 17. Az I. a és b osztály Aquincumba megy tanulmányi kirándulásra. 20–22. Csapatunk nehéz és izgalmas küzdelmekben megnyeri Magyarország 1953. évi középiskolai kosárlabda-bajnokságát. Ezzel megszerzi a K.M. tiszteletdíját, egy díszes serleget. 22. Egységvasárnap, fogadónap. 23. Megemlékezés a Tanácsköztársaságról. 23–25. Dr. Werner Alajos lelkigyakorlatot tartott ifjúságunknak. 26. A III.c osztály megtekinti a szovjet finommechanikai kiállítást. 30. Megtartottuk a IV. osztályok III. tanulmányi ellenőrző értekezletét.

Április: Fémgyűjtő hónap, a legtöbbet a III.d osztály gyűjtött. 1. Megtartottuk a Felszabadulás ünnepét. 2–7. Húsvéti szünet. 11. Arany Dániel-matemetikai tanulmányi verseny első fordulója 26 indulóval. 12. Egységvasárnap, a szülők fogadása. 16. Az osztályértekezletek eredményének kiértékelése – szünet. 13–24. A Fővárosi Tanács megbízásából Kuthy Zoltán főelőadó, dr. Abádi József, Nagy Gyögyné és dr. Simon László szakfelügyelők csoportlátogatást tettek az intézetben. 17. A I.–III. osztályoknak a III. ellenőrző értekezlete, ezen Kuthy Zoltán főelőadó is részt vett. 22–23. A III.b osztály földrajzi tanulmányutat tett Dobogókőre. 21. A II.a osztály kirándult Nagykevélyre. 24. Brigádlátogatást befejező értekezlet, melyen a brigád tagjain kívül Lőrincz László, A KPTI igazgatója is részt vett. 27–30. Az osztályfőnöki órákon megemlékeztünk a Munka ünnepéről. 27. A III. a–c és d osztályok MHK terepgyakorlatra mentek. 28. A II.b osztály kirándult a budai hegyekbe. 29. Az I. a és b osztály közös kirándulást tett Makkos Máriára.

Május: 1–2. Munkaszünet. 7–14. Iskolafogászati vizsgálat. 10. Egységvasárnap. 11., 13. A IV. osztályok összefoglalásai. 12. A IV. osztályok ellenőrző értekezlete. 13. A IV. osztályok búcsúznak az intézettől. 14. Áldozócsütörtökön rendtartási szünet. 15. A III.c osztály, 21-én pedig a III.b meglátogatta az Anatómiai Intézetet. 16–20. Írásbeli érettségi vizsgálat. 22–23. Magyar és matematikai írásbeli vizsgák. 24. Az Arany Dániel-verseny döntője: az intézetből 6-an kerültek be. 26–28. Összefoglalók. 29. Megkezdjük a szóbeli vizsgákat.

Június: 4. Úrnapján közös szentáldozás. 10. Befejezzük a szóbeli vizsgákat. 13. IV. osztályozó értekezlet. 14. Egységvasárnap, az érettségizők búcsúztatása. 17. Te Deum, záróünnepély, a jutalmak kiosztása, bizonyítványosztás; évzáró értekezlet. 18–20. Beíratások az 1953–54. tanévre. A szóbeli érettségi vizsgálatokat 15–18. között tartottuk meg.

II. A nevelő testület tagjai és munkakörük

A tanár neve

Mely osztályban milyen tárgyakat tanított

Egyéb munkakörök

Balogh Ferenc

II.b m. III.c m. 8 ó.

Igazgató

Szemenyei László

II.a, II.b, IV.b b.; III. b f.; III.c, IV.b, légó;

IV.b oszt.fői.

13 ó.

Igazgatóhelyettes,

IV.b osztályfőnök, természetrajzi, földrajzi szertár őre,

biológiai szakkör,

tandíjkezelő

Dr. Fekete Antal

II.b, IV.a, IV.b mi.;

IV.a oszt.fői. 16 ó.

IV. a osztályfőnök,

tanári könyvtár őre.

Mi. szakkör

Dr. Galambos László

I.a, III.c, III.d mi.;

III.d oszt.-fői. 17 ó.

III.d osztályfőnök,

ifj. könyvt. őre,

tankönyvfelelős

Dr. Gál István

II.a, II.b, IV.a, IV.b t.;

II.b la.; IV.a, IV.b alk.;

II. b oszt.-fői. 23 ó.

II.b osztályfőnök

Hegyi Ferenc dr.

II.a mi.; II.b, II.a o.; II.a oszt.-fői; II.a rk. né. 16 ó.

II.a osztályfőnök

Helyes László

I.a, I.b m.; III.c, III.b fi.;

I.a oszt.-fői 21 ó.

I.a osztályfőnök

Kincs Lajos

I.a, I. o.; III.a, III.d o.

16 ó.

Értekezleti jegyző.

Máj. 15-től tankönyvfelelős

Kovács Mihály

II.a, III.b m.; II.a, II.b,

III.b fi.; III.b oszt.-fői; III.b légó 22 ó.

III.b osztályfőnök,

Fi.-i szakkör.

Ifj. műhely vezetője.

Vízi sport szervezője

Dr. Magyar István

I.b, III.a, III.b mi.;

I.b oszt.-fői. 17 ó

Az önképzőkör vezetője.

I b. osztályfőnök

Dr. Maklári Lajos

III.b, IV.a b.; I.a, I.b, II.a,

II. b k.; II.a, II.b légó 17 ó.

Kém. szertár őre.

Kém. szakkör vezetője

Meggyes János

III.b, III.c, IV.a, IV.b o.

18 ó.

Péntek József

IV.a, IV.b m.; IV.a, IV.b fi.; IV.a légó 18 ó.

Fizikai szertár őre

Péter Mihály

I.a, I.b b.; I.a, I.b, II.a, II.b f.; I.a, I.b légó 20 ó.

Pogány János

III.a, III.b m.; III.a, III.b,

IV. ábr.; III.a fi.;

III.a oszt.fői 21 ó.

III.a osztályfőnök.

Mat.-i szakkörvezető

Schmidt Mihály

III.c, III.d IV.b la.; rk. ang. 16 ó.

Dr. Somogyi Zoltán

I.a, I.b, III.a, III.b, III.c, III. d t. 22 ó.

Tört-i szertár őre

Szilágyi Géza

I.a–IV.b testnev. 20 ó.

Sportszertár őre.

Sportkör vezetője.

MHK szervezője

Vízvári László

III.a, III.c, III.d b.; III.a,

III.c, III.d f.; III.c oszt.-fői, III.a, III.d légó 18 ó.

III.c osztályfőnök. Dekorációfelelős

Dr. Medvigy Mihály

I.a–IV.b hittan 18 ó.

Kalazancius-munkaközösség és zenei szakkör vezetője,

kultúrfelelős

Református hitoktató: Jakab Miklós

Iskolaorvos: Bodó Sándor dr.

Védőnő: Havas Katalin

Irodai titkár: Nagy Ernő

Hivatalsegéd: Rohrmann József

Takarítók: özv. Lamos Alajosné és Steflik Istvánné

III. Iskolánk nevelőmunkája, események, eredmények

Tanulószoba. A tanulószobát az előző éviekhez hasonlóan szerveztük meg. Szeptember 10-től május 13-ig – iskolai szünetnapok előtti délutánt kivéve – naponta 3–6-ig tartottuk, rendszeres tanári felügyelet gondoskodott arról, hogy a tanulószobában komoly munka folyjék. A tanulószoba látogatottsága hullámzó volt: a tanév elején 5–10 között, a tanév derekén 20–30 között, a végén pedig 10–15 között mozgott. A tanulószoba látogatása részben önként, részben a tanári testület rendelkezésére történt.

Korrepetálás. A korrepetálás a Rendtartás intézkedései szerint folyt. Célja az volt, hogy az önhibáján kívül gyenge képzettségű és a sokat mulasztott tanulók hiányos alapismereteit az átlagos színvonalra fejlessze, és képessé tegye az osztály többi tagjaival való együtt haladásra. Ennek megfelelően a korrepetálás nem volt állandó jellegű. Vagy egészen kis csoportokban vagy egyénileg folyt; mindig ügyelve arra, hogy ne menjen a tanulók önállóságának rovására.

A korrepetálást támogatták a tanulókörök, melyeket a szóban forgó tárgyban kiváló diákok vezettek szoros tanári felügyelet mellett. A gyenge tanulók tanulmányi színvonaluk emelésére tanulópárokat kaptak. A tanulópárok az osztályfőnök irányítása és ellenőrzése alatt működtek. Igyekeztünk odahatni, hogy a korrepetáló diák számára ne legyen túlterhelő és a korrepetált ne veszítse el önállóságát.

Tanulmányi versenyek. Az intézet részt vett a Rákosi Mátyás-tanulmányi versenyen. A magyar nyelv és irodalomból 22, történelemből 2, oroszból 12, matematikából 24 és földrajzból 3 induló volt. Magyar irodalomból Drahos Sándor III.a, történelemből Tóth Attila IV.b, orosz nyelv és irodalomból Weidinger László IV.a és matematikából Reichlin M. Viktor III.b, Fülöp János, Kontur László és Kovács Ferenc III.d osztályú tanulók jutottak tovább. Reichlin Viktor a döntőben dicséretet és a K.M-től könyvjutalmat kapott.

Az Arany Dániel matematikai versenyen 25 tanuló indult, ezek közül Leszler Antal I.a, Beleznay Ferenc, Kovács István, Pázmándy Görgy, Takács János II.b és Uray László II.a osztályos tanuló jutottak be a döntőbe.

Itt említjük meg, hogy a Középiskolai Matematikai Lapok-ban igen sok tanulónk dolgozott. A K.M.L. 67 legszorgalmasabb munkásának arcképét közölte, közülük gimnáziumunkból a következőket: Leszler Antal I.a, Beleznay Ferenc, Kovács István II.b, Uray László II.a és Reichlin M. Viktor III.b osztályos tanulóinkat.

A házi versenyekről a szakkörökkel kapcsolatban számolunk be.

Tanulmányi kirándulások. Az elmúlt nagy vakációkra az iskola nyári munkaterve a Balaton megismerését tűzte ki tanulmányi célul. Összesen hét tanulmányutat szerveztünk, összesen 99 résztvevővel. Megtettünk túrakilométerben 1641-et vízen, 3035-t kerékpáron és 215-t gyalog. Budapestről elindulva és légvonalban haladva éppen a Ross-tenger (Antarktisz) partjára juthattunk volna. A balatoni túránkon kívül három dunai túrát is szerveztünk. A balatoni utak között volt egy „biológiakutató expedíció”, mely s szertári anyag kiegészítését célozta és szép sikerrel zárult. Tapasztalatainkat, gyűjtött anyagunkat az iskola folyosóján nagy érdeklődést keltett kiállításon ismertettük meg a tanulókkal és szüleikkel.

A tanév folyamán az egyes osztályok a következő tanulmányi kirándulásokat tették:

- I.a III. 17-én Aquincumba, IV. 29-én Makkos Máriára ment.

- I.b osztály XII. 20-án a Munkácsy-kiállítást tekintette meg és részt vett az I. a mindkét kirándulásán;

- II.a IX. 23-án a Munkácsy-kiállításra, IV. 24-én pedig Nagykevélyre ment tanulmányútra;

- II.b osztály IX. 23-án a Munkácsy-kiállításra és még 28-án a budai hegyekbe ment;

- III.a osztály III. 3-án a Pavlov-kiállítást tekintette meg és IV. 27-án MHK terepgyakorlaton volt;

- III.b osztály IX. 13-án megnézte a Munkácsy-kiállítást, X. 16-án geológiai kirándulást tett a budai hegyekben, XII 20-án a Munkácsy-, III. 3-án pedig a Pavlov-kiállítást nézte meg. II. 19-én téli kiránduláson, IV. 22–23-án földrajzi tanulmányúton vett részt (Dobogókő), V. 21-én az anatómiai intézetben járt.

- III.c osztály IX.22-én a Nagykevélyre kirándult, XII. 20-án a Munkásmozgalmi Intézet, III. 3-án a Pavlov-, III.26-án a Szovjet Műszerkiállításon volt, IV. 27-én MHK terepgyakorlatra ment és V. 15-én az anatómiai intézetet nézte meg;

- III.d osztály IX. 16-án a Munkácsy-. XII. 11-én a Magyar Könyv-, XII. 20-án a Munkásmozgalmi Intézet-, II. 2-án az Építőanyagipari Minisztérium és III. 6-án a Pavlov-kiállítást nézte meg. IX. 23-án kirándult Nagykevélyre, IV. 27-én MHK terepgyakorlatot tartott;

- IV.a osztály a IV. b osztállyal együtt IX. 15-én a Munkácsy-, IX. 28-án a Műszer-, XII. 19-én a Munkásmozgalmi Intézet-, III. 12-én pedig a Pavlov-kiállítást nézte meg.

Nyári terveinkben tiszai tanulmányutak szerepeltek, ezt a tervet költözködés miatt a kevesebb időt kívánó és már „hagyományos” balatoni tanulmányutakra kellett átváltoztatni.

Kiállítások. Szervező: Szemenyei László.

Nyári balatoni tanulmányi kirándulásaink eredményét az iskola folyosóján kiállításban rögzítettük. Célja volt, hogy a futó és rendszertelen tapasztalatok állandó és rendszeres ismeretekké váljanak. Az egyes csoportok bejárt útjain hegy-vízrajzi, geológiai stb. térképeken és tömbszelvényeken mutattuk be. Komoly-tréfás képsorozat ismertette a „Balaton múltját és jövőjét”. A Balaton élővilágát két nagy diorámában mutattuk be, részben a gyűjtött, részben szertári anyagból. Összeállítója: Násfay Zoltán III.b o. Bemutatásra kerültek a Balaton-környék jellegzetes ásványai, kőzetei, a három- és ötéves terv látott alkotásai, rajzok stb.

A tél folyamán elkészült a Budapest-kiállításunk. Foglalkozott a település őstörténetével, a város kialakulásával, természeti földrajzával stb. Külön is kiemeltük Budapest vezető szerepét a szabadságharc eseményeiben.

Az irodalmi szakkör Kossuth, Ady és Móricz Zsigmond jubileumával kapcsolatban rendezett kisebb kiállítást (facsimilék, képek, életrajzi adatok, jelentőségük) a változó képanyaggal kísérte a magyar és világirodalom tanítását. Itt kell megemlíteni, hogy az osztályok is igyekeztek egy-egy író vagy egy-egy központi gondolat jegyében dekorálni termüket, pl. Zrínyi-osztály, Béke-fal stb.

Nyári foglalkozás. Iparkodtunk odahatni, hogy a nyári vakáció legalább egy részét minden egészséges tanulónk termelőmunkában töltse. Törekvésünk szép sikerrel járt, minden tanulónk átlag 218 munkaórát teljesített. A legbuzgóbban a III.a (átlag 376 óra) és a IV.a (átlag 314 óra) vettek részt az országépítésben. Az intézet tanulói az iparban 33 191, a mezőgazdaságban 20 740, a közlekedésben 16 059, az energiatermelésben 1121: összesen 71 111 órát töltöttek termelőmunkában. Az 52–53. tanévben hasonló célt tűztünk ifjúságunk elé.

A termelőmunkán kívül több tanulmányutat is terveztünk, melyekről a tanulmányi kirándulások pontjában számolunk be. Foglalkoztunk a javító és pótvizsgára készülő tanulókkal, szükség szerint rendszeres vagy alkalomszerű korrepetálással. Próbálkoztunk levelező korrepetálással a vidékiek számára.

IV. Szakkörök

Irodalmi szakkör I. a és I. b osztály számára. Vezető: Dr. Magyar Istán. A szakkör célja a szép magyar beszéd tudatosítása, gyakorlása és elsajátítása volt. Összesen 9 összejövetelt és 1 szavalóversenyt rendeztünk. Az üléseken a szakkör tagjai prózai szövegeket olvastak fel, szavaltak, röviden ismertették az előadott műveket és megbírálták egymást. Vörösmarty, Petőfi, Arany, Ady, Juhász Gyula, Tóth Árpád, József Attila versei és Móra Ferenc elbeszélései szerepeltek műsoron. A szakkör legszorgalmasabb szereplői Sulok Tibor, Nyujtó Sándor, Somogyi Miklós, Koltay Endre, Vándor Géza, Molnár János I.b és Gruber Hugó, Csepely-Petrov Péter, Dénes Gábor I.a osztályos tanulók voltak. A szavalóverseny első helyére Somogyi Miklós és Vándor Géza kerültek, holtversenyben.

Irodalmi szakkör II. a és II. b osztály számára. Vezető: Dr. Fekete Antal. A szakkör titkára volt Rónay László II.b osztályos tanuló, jegyzője Beleznay Ferenc II.b osztályos tanuló. Egy alakuló és húsz felolvasó ülést tartott; átlag minden héten egyszer, szerdán reggel 7–8-ig tartotta összejöveteleit. A tananyaggal párhuzamosan haladva részéletesebben feldolgoztuk azokat az írókat és műveket, amelyeknek megtárgyalására az órákon nem jutott idő. A költemények bemutatása szavalással történt. Két tanuló saját verseiből szavalt. Volt a szakkörnek kis színjátszó csoportja is. Ez háromszor: karácsonykor, farsangkor és márc. 15-én szerepelt az iskola nyilvánossága előtt. Az üléseken átlag 20 tanuló vett részt.

Irodalmi szakkör III.a–b–c–d és IV.a és IV.b osztályok számára. Vezető: Dr. Magyar István. A tanév folyamán az alakuló üléssel együtt 16 összejövetelünk volt. Ezeken Móricz Zsigmondról, Gárdonyi Gézáról, Petőfi és Arany barátságáról, Danteről, Cervantesről, Ibsenről, Alexek Tolsztojról, a régi magyar folyóiratokról, a romantika, a realizmus, a tragikum, a komikum, a komikum és humor problémáiról hangzottak el előadások. Rendeztünk egy karácsonyi és egy farsangi műsort is népi játékokkal és színdarab-részletekkel. Könyvismertetések, bírálatok és szavalatok tették változatosabbá az összejöveteleket. A szakkör rendezte az iskolai ünnepélyeket is.

Matematika szakkör. Vezető: Pogány János. Két csoportban, kezdők és haladók csoportjában működött. Ezenkívül az I. osztályos tanulók számára még ún. előkészítő csoport is alakult. A csoportok foglalkozása hetenként kétszer 1–1 óra volt, az I. osztályosok heti 1 órában jöttek össze. Ez utóbbiak csak feladatokat oldottak meg, melyekkel a tankönyv feladatait mélyítették el. A kezdők csoportjában kombinatorikával, a másodfokú egyenletek elméletével, a kör hatványvonalával, számtani, geometriai és egyéb sorozatokkal foglalkoztunk és feladatmegoldásokkal. A haladók csoportjában a kombinatorika és valószínűség-számításon kívül vektoralgebra, kúpszeletek néhány tulajdonsága, a harmadfokú egyenletek és végül az integrálszámítás elemei szerepeltek. Ezenkívül itt is intenzíven foglalkoztunk feladatmegoldásokkal. A K.M.L.-ra 24 tanuló fizetett elő.

Fizika szakkör. Vezető: Kovács Mihály. A szakkör működése az elmúlt tanévben kétirányú volt. A kísérletezésben és az előadásban való jártasság gyakorlására a III-ok számára kéthetenként tartottunk összejövetelt esete 6–8-ig. Itt az iskolai tananyaggal nagyjából párhuzamosan haladtunk, és azt egészítettük ki. Három alkalommal tartottunk nyilvános ülést. A repülésről, a repülőgép-hajtóművekről, a légkörről voltak az igen nagy érdeklődéssel kísért, bemutatásokkal és kísérletekkel változatossá tett nyilvános előadások. A havonként kiírt és pontozott fizikai versenyfeladatokat is nagy érdeklődés kísérte. A II-ok versenyén a két osztályból 32-en vettek részt; a változatos és mindvégig izgalmas versenyben Szövényi-Lux Endre, Uray László II.a és Beleznay Ferenc II.b érte el az első három helyezést. az osztályközi versenyben a humán b osztály nyert. A III-ok feladatversenyében II-ok, sőt I-ők is részt vettek. 21 versenyző között Lukács László III.b lett az első, Csapody Béla III.c, és Morvay Szilárd III.b érték el a második, ill. a harmadik helyet. Az osztályközi versenyt a III.b nyerte. Mindkét csoportban az első három helyezett könyvjutalomban részesül.

Biológia szakkör. Vezető: Szemenyei László. A résztvevők száma 8–12 tanuló a II. a és b osztályokból. Anatómiai és szövettani vizsgálatok voltak a szakkör munkája tengelyében. Boncoltunk halat, békát, gőtét, kígyót, tyúkot és egyéb madarakat, nyulat. Mikroszkópi vizsgálataink a fő szövettípusok megismerését célozták. A szakköri tagok 12 nedves preparátumot készítettek a szertár számára, és buzgón részt vettek a szertári katalógusok összeállításában és a szertár szakszerű csomagolásában. A szakkör titkára és legbuzgóbb tagja Pázmándy György II.b osztályos tanuló. Munkájáért könyvjutalmat kapott.

Kémia szakkör. A kémiai szakkör kezdők és haladók csoportjában működött. A kezdők a szervetlen, a haladók inkább szerves kémia problémáival foglalkoztak. Előadások, kísérletek, gyakorlatok váltották egymást. Buzgó munkájukért könyvjutalmat kaptak: Márffy Ferenc és Döbrössy Antal I. b osztályos tanulók.

Zenei szakkör. Vezető: Dr. Medvigy Mihály. A szakkör a tanév folyamán 15 gyűlést tartott, 7 rendes (a tagok szereplésével) és 8 rendkívüli gyűlést (vendégszereplőkkel vagy a vezető tanár előadásával). Évi munkánkat a nagy szláv zeneszerzők működésének és műveinek szenteltük, de megemlékeztünk a jelesebb zenei évfordulókról is. Így külön-külön gyűlés keretében áldoztunk Beethoven és Prokofjev emlékének; Kodály Zoltán 70. és Hacsaturján 50. születésnapjának. A szakkör tagjai 6 előadással és 25 zenemű bemutatásával szerepeltek; bírálataikkal és hozzászólásaikkal bekapcsolódtak a bemutatott művek megbeszélésébe. Utolsó gyűlésünk keretében zenei versenyt rendeztünk. Bemutatásra került: 4 zongora-, 1 hegedű–zongora szonáta, 3 oboaszonáta zongorával, 1 zongoratrió, 12 egyéb zongoradarab, 2 orgonadarab, 1 más hangszeres mű, 2 hangszeres dal, 1 vokális ária. Hanglemezről bemutattunk 2 operát, 1 oratóriumot, 3 szimfóniát, 2 zenekari szvitet, 1 zongoraszvitet, 4 versenyművet, 1 nyitányt, 2 egyéb zenekari művet, 4 kórusművet és zongoraszonátát. A hanglemezek rendelkezésre bocsátásáért köszönet illeti a Patrona Hungariae zenei szakkörét, a Gorkij Könyvtár kottatárát, a szakkör jelenlegi és volt tagjait, barátainkat és jóakaróinkat. A jún. 7-én rendezett zenei versenyben vett részt 20 tanulónk. A zsűri hivatásos zenész öregdiákjainkból állott. Helyezést nyert 8 tanuló – alkalmasan megválasztott zeneműkiadványt kapnak jutalmul.

Sportkör. Iskolánk tanulói közül 225-en űznek valamilyen sportot, és vesznek részt a kör munkájában. Kedvelt sportágak: kosárlabda, röplabda, asztalitenisz és vívás. A kör tagjai ősszel teljesítették MHK-próbáikat. LMHK fokozatban 84, MHK I. fokozatban 108, és II. fokozatban 14 tanuló próbálkozott, összesen 206-an szerezték meg a testnevelési rendszer jelvényeit. E szám magasan felülmúlja az előirányzatot. 36 minősített versenyzőnk van, 29 kosárlabdás, 2 vitorlázó, 1 vívó, 2 evező, 1 labdarúgó, 1 atléta. A patronáló Keltex Sportkörben 20 tanulónk sportol. A középiskolai versenynaptárban előírt házi bajnokságokat az előírt időben megtartjuk. Így a szept. 17-én megtartott házi úszóversenyen 40 tanuló vett részt. Sportkörünk 1953. évi legnagyobb sikere az országos kosárlabda-bajnokság megnyerése volt. Budapesten megnyerte csapatunk a területi döntőt és mint a legjobb öt budapesti csapat egyike Debrecenben játszotta le az országos ifjúsági középdöntő mérkőzéseit, és innen veretlenül került az ország hét legjobb középiskolai csapata közé az országos döntőbe, ahol a lehető legmostohább körülmények között versenyezve csapatunk önmagát felülmúlva megnyerte az országos középiskolai bajnokságot is. A tanév második felében is lebonyolítottuk az előírt házi versenyeket, és részt vettünk a középiskolai bajnokságokon, mindig ügyelve, hogy a sportolás ne menjen a tanulás rovására. Hanyatlás esetén a tanulót eltiltjuk a sportolástól, míg eredményében javulás nem mutatkozik. A tavasz folyamán lebonyolítottuk az MHK ismétlődő próbáit és az előirányzott új próbákat. Az irányszámokat, mint ősszel, túlteljesítettük. Elvégeztük a sportolók előírt minősítéseit is.

Kalazancius-munkaközösség. Vezető Dr. Medvigy Mihály. A munkaközösség célja, hogy bevezesse tanulóinkat a modern katolikus problémák ismertébe, és hogy alkalmat adjon a liturgiában való tevékeny közreműködésre. Hat alkalommal szabad vitatkozást rendeztünk katolikus körkérdések felett (világiak nagykorúsága, kevesek jóléte és tömegek nyomorúsága, a liturgikus zene problémái stb.). A vitát egy-két felkészült tanuló előadással indította el és vezette. Egy alkalommal Dr. Balanyi György egyetemi tanár ismertette a Szent Jobb hiteles történetét. Végül egy összejövetel keretében versenyt rendeztünk az újszövetségi szentírás ismeretéből. A versenyzők előtt 6–6 színes képből álló vetített képsorozatot mutattunk be. A megfejtésnek tartalmaznia kellett az egyes képek tárgyát és lelőhelyét. 64 tanuló vett részt, és sorozatonként 15, 33, ill. 31 sikerült megoldás érkezett be. A legjobbak jutalomban részesültek. Az előző évek folyamán liturgikus képzést nyert tanulóink nagyobb ünnepeken ellátták az asszisztencia alsóbb szerepeit, és az I. osztályos érdeklődőket bevezették az asszisztálás tudományába. Mindig nagyon szépen, általános elismerést aratva szerepeltek. Az I.a és I.b o. között ministrálási versenyt tartottunk, melyet az I.b o. nyert. A legszorgalmasabbak piarista emlékérmecskét kaptak. Első péntekeken önkéntes résztvevőknek szentséges misét tartottunk kápolnánkban.

Énekkar. Vezető: Dr. Maklári Lajos. Az összes újjáalakult énekkar nagy lelkesedéssel és kitartó türelemmel dolgozva egyre teljesebben ellátta kápolnánk szükségleteit. Minden ünnepkörben új énekekkel tették szebbé liturgiánkat. Iskolai ünnepélyeinken is rendszeresen szerepeltek. Énekkarunk életében kiemelkedő esemény volt a márc. 22-én tartott orgonás-énekes áhítat, melyen a meghívott orgonaművész mellett énekkarunk is több számmal szerepelt. Gergely Ferenc művészi játéka és az énekkar áhítatos éneke a hívek épülését szolgálta. Legszorgalmasabb énekeseink és a diákmisék orgonistái: Fehér László III.c és Kiss Imre I.b jutalomban részesültek.

Ifjúsági műhely. Vezető: Kovács Mihály. A műhely működése szűkebb keretű volt a tavalyinál. Kisebb javításokat végeztünk az iskola bútorzatán, az évközi kiállítások asztalos munkáit végeztük. Sokat dolgoztunk csónakjaink karbantartásán, evezők pótlásán. Az év vége felé megélénkült a műhely, készültünk a nyári költözésre; több mint 30 ládát készítettünk, és megtettük az előkészületeket arra, hogy az új iskolaépület otthonossá tétele minél hamarabb megtörténhessék.

V. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

Érdemjegyek:

K = kitűnő

5 = jeles

4 = jó

3 = közepes

2 = elégséges

1 = elégtelen

Magatartás:

5 = példás

4 = jó

3 = tűrhető

2 = rossz

A tantárgyak rövidítése

mt = magatartás

mi = magyar nyelv és irodalom

t = történelem

o = orosz nyelv és irodalom

a = angol nyelv és irodalom

fr = francia nyelv és irodalom

la = latin nyelv és irodalom

né = német nyelv és irodalom

m = matematika

fi = fizika

b = biológia

k = kémia

f = földrajz

te = testnevelés (fm = felmentve)

é = ének

alk = alkotmánytan

ált = általános tanulmányi eredmény

h = hittan

I. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Helyes László

mt

mi

t

o

m

b

k

f

te

h

ált

Abaffy Miklós

4

2

2

2

2

3

2

3

2

3

2

Barotai Ottó

3

2

3

3

3

3

3

3

4

5

3

Bernáth Tibor

4

4

4

5

3

4

3

4

4

5

4

Boros László

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Bus László

Pótlóvizsgát tehet.

Csepely-Petrov Péter

4

3

4

5

3

4

3

4

4

5

3

Csepregi István

4

2

4

2

2

4

2

4

4

5

2

Czeke Sándor

5

3

4

3

4

5

3

4

5

5

3

Dénes Gábor

Pótlóvizsgát tehet.

Falus Károly

3

1

2

1

2

2

2

2

3

4

1

Fáy Barnabás

3

1

3

1

2

2

2

2

4

3

1

Ferech Ferenc

4

3

3

3

2

3

2

3

4

4

3

Gerő András

Pótlóvizsgát tehet.

Gruber Hugó

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

Győrffy Balázs

3

3

5

4

5

5

5

5

4

5

4

Kacskovics Endre

5

4

4

4

4

4

4

4

4

5

4

Kádár László

Igazolatlan mulasztás miatt törölve.

Keszy-Harmath Zoltán

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

Ketting Gábor

4

4

4

3

4

4

5

4

4

5

4

Kiss Hubert

4

2

3

2

2

2

2

2

5

3

2

Koltai Zoltán

4

2

2

1

2

3

2

3

4

4

1

Körber Attila

5

4

4

4

4

5

4

5

4

5

4

Körmendi Béla

5

5

5

5

5

5

4

5

4

5

5

Lovász Csaba

4

4

5

3

4

5

5

5

4

5

4

Lukáts Gábor

5

4

4

3

4

5

5

5

5

5

4

Márffy Ferenc

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Medveczky Dénes

5

5

5

4

5

5

4

5

5

5

5

Merényi József

4

3

5

4

3

4

3

4

4

4

3

Olasz József

5

3

4

3

3

4

3

4

4

4

3

Pap János

4

1

2

1

1

2

1

2

5

4

1

Pethő Győző

4

2

2

2

3

4

2

4

4

4

2

Soós József

3

2

3

1

1

3

2

3

3

3

1

Szabó László

5

3

5

4

3

5

3

4

4

5

3

Szente László

5

5

5

5

5

5

5

5

3

5

5

Székely Balázs

Kimaradt.

Szokolay Ottó

4

2

3

1

1

2

2

3

4

3

1

Tancsa István

5

3

3

3

4

3

3

3

3

5

3

Tischner József

4

3

3

2

2

4

2

4

3

4

2

Urbanek Rudolf

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Zentai Gábor

4

4

5

3

4

4

3

4

4

5

4

Sonnevend István

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Fazekas Endre

4

2

2

2

3

4

3

5

4

4

2

I. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Dr. Magyar István

mt

mi

t

o

m

b

k

f

te

h

ált

Apáthy Ferenc

5

3

4

3

2

4

3

3

2

5

3

Bezuk István

5

5

5

4

3

5

5

5

4

5

4

Csapody Géza

5

4

5

4

5

5

4

4

4

5

4

Danner József

5

4

4

3

4

5

4

5

4

5

4

Divényi Péter

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Dorozsmai Károly

5

5

4

4

4

5

4

5

4

5

4

Döbrösy Antal

5

5

4

5

5

5

5

5

4

5

5

Felföldy Károly

4

2

3

2

2

4

3

4

5

4

2

Forgó László

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Garamvölgyi János

5

3

3

3

2

3

2

3

3

5

3

Jálios József

4

2

3

3

4

3

3

3

3

5

3

Kappéter Bálint

4

1

2

2

2

3

2

3

4

4

1

Kasánszky Csaba

5

4

4

2

4

5

3

4

4

5

3

Keönch Boldizsár

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Kesztler Róbert

4

2

3

2

1

3

2

3

4

4

1

Khirer Vilmos

5

4

4

4

4

5

4

5

4

5

4

Kiss Imre

4

4

4

3

3

4

4

4

4

5

4

Koltay Endre

5

5

4

4

4

4

4

5

4

5

4

Kovács Nándor

5

4

4

4

3

3

3

3

5

5

3

Kovács Zoltán

4

2

2

3

1

2

2

3

4

5

1

Lednitzky Ferenc

5

4

5

3

5

5

5

5

5

5

4

Leszler Antal

4

4

4

5

5

5

4

5

5

5

4

Madacsay Örs

4

2

4

2

2

3

2

4

3

5

2

Micsinay Géza

5

3

4

2

2

5

3

4

3

5

3

Mikulásik László

5

3

3

3

2

3

2

5

4

4

3

Molnár János

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Nyerges Aladár

5

4

5

3

3

4

4

4

5

5

4

Nyujtó Sándor

5

4

5

3

3

5

2

4

5

5

3

Sárosi Róbert

4

2

5

3

2

4

2

4

4

5

2

Somogyi Miklós

4

4

4

4

4

4

5

4

5

5

4

Sulok Tibor

5

5

5

5

4

5

5

5

4

5

5

Szabó István

5

3

4

3

2

3

3

3

3

5

3

Szadovszky Márton

5

4

5

3

3

5

3

5

4

5

3

Szücs József

4

3

3

2

2

4

2

4

5

5

2

Tolnai Dezső

4

3

5

2

2

3

2

3

5

5

2

Ulai Gyula

Pótlóvizsgát tehet.

Ullrich Ágoston

5

5

4

5

4

5

3

5

4

5

4

Vándor Géza

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Vermes László

Kimaradt.

Zöld Attila

5

4

4

3

4

4

4

4

4

5

4

II. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Dr. Hegyi Ferenc

mt

mi

t

o

m

fi

b

k

f

te

h

ált

Almási Gusztáv

5

4

4

4

3

3

4

3

5

3

4

3

Balázs János

5

5

5

5

4

5

4

5

5

4

5

4

Barakonyi Károly

kimaradt

Bocsor András

2

1

2

1

3

2

3

4

5

3

3

1

Bosánszky István

5

3

2

3

3

4

4

3

4

5

4

3

Büki Kálmán

4

2

3

2

2

2

3

2

4

5

4

2

Daniel György

4

2

1

5

1

2

2

1

2

2

5

1

Dobronyi István

4

3

4

2

4

4

5

4

5

4

5

3

Domnanich László

5

4

5

5

3

4

4

5

5

4

4

4

Fellner László

5

5

4

4

4

4

5

4

5

4

5

4

Fesztbaum László

4

3

5

2

1

2

3

4

4

5

4

1

Forgách Miklós

5

3

4

3

2

2

3

3

5

5

5

3

Hansági Gyula

4

4

3

2

2

2

2

2

3

3

3

2

Hegedűs János

4

2

4

2

1

2

4

3

4

3

5

1

Hertelendy Miklós

4

2

2

2

3

3

4

2

4

4

5

2

Illés Dezső

2

4

3

3

3

3

4

3

4

3

5

3

Keresztessy Béla

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Kimlei Győző

kimaradt

Koppány Péter

kimaradt

Kürtösy József

3

1

3

3

2

2

4

3

5

4

4

1

Larisch György

kimaradt

Máriaházi János

4

2

3

2

2

2

4

2

4

4

5

2

Nobilis György

5

4

3

4

3

3

4

3

5

4

5

3

Papp Péter

4

4

2

2

2

3

4

2

5

4

4

2

Petzkay Endre

5

4

4

4

3

3

4

3

5

4

5

3

Pinnyei Richard

5

2

4

3

4

3

2

3

3

3

5

3

Saáry Dénes

4

1

2

2

1

2

2

2

4

4

3

1

Schultz András

4

2

2

2

1

2

2

2

4

4

3

1

Schmelzer Endre

4

2

2

3

4

5

4

5

4

4

4

3

Straub János

3

2

3

3

2

2

3

2

4

5

5

2

Szövényi-Lux Endre

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Toroczkóy Tamás

3

4

2

3

4

4

5

3

4

3

5

3

Tóth Kálmán

5

5

5

4

4

4

5

5

5

4

5

4

Uray László ref.

4

2

2

3

5

5

4

3

4

2

5

2

Vajna Csaba

4

1

2

2

3

3

4

2

4

3

5

1

Visontay Péter

5

5

5

4

3

3

4

4

5

5

5

4

Wagner Gábor

3

2

2

2

2

2

4

2

4

4

3

2

Weigl József

4

4

4

3

3

3

5

4

5

4

5

3

II. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Dr. Gál István

mt

mi

t

o

la

m

fi

b

k

f

te

h

ált

Baki István

5

3

4

4

5

4

4

4

3

4

4

5

4

Balázs Mihály

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Beoska Nándor

2

2

3

2

3

2

2

3

3

4

5

3

2

Beleznay Ferenc

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Bódis László

4

2

4

3

2

2

2

4

3

5

5

3

2

Erhardt Miklós

5

2

3

3

3

4

2

3

4

5

4

4

3

Érsek István

2

2

3

2

2

2

1

3

2

4

3

4

1

Farkas Tamás

4

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Gyetvai András

5

4

4

3

4

4

3

4

4

5

4

5

4

Hegedüs László

4

4

4

3

3

3

5

4

4

4

5

5

3

Hegyi Lajos

5

4

5

3

4

5

5

5

5

5

4

5

4

Kabók Sándor

4

1

3

2

2

2

2

4

1

3

4

4

1

Kamarás Lajos

4

2

1

2

1

3

3

2

2

3

3

4

1

Kaszala János

4

4

5

3

4

4

3

4

4

4

4

4

4

Kecskeméti István

4

4

4

4

3

4

4

4

3

5

4

5

4

Kesztler Lajos

4

4

3

2

2

2

2

3

2

4

5

4

2

Klébert Géza

4

4

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Kolozsváry Károly

4

3

2

2

3

2

3

3

2

3

4

5

2

Kósnai István

3

3

3

2

2

2

1

4

2

4

4

5

1

Kovács István

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Kováts Ödön

4

3

5

2

2

2

5

5

2

5

3

5

2

Köhler János

4

4

5

5

4

4

4

5

5

5

3

5

4

Kreybig Rudolf

4

2

2

1

1

2

2

2

2

4

5

3

1

Kunffy Antal

4

4

5

2

4

3

3

5

4

5

4

5

3

Milkovits István

3

2

2

1

2

2

3

5

2

3

4

5

1

Párnitzky Elemér

4

2

3

3

2

2

2

5

2

5

4

4

2

Pázmándi György

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Petz Lajos

4

4

5

5

5

4

3

5

4

5

5

5

4

Rónay László

5

5

5

5

5

4

3

5

4

5

3

5

4

Sovány Pál

5

3

3

3

3

2

2

3

3

3

4

4

3

Szatmári György

5

4

4

4

4

4

3

4

5

4

4

5

4

Szakér András

4

1

2

2

1

2

2

2

3

4

3

3

1

Szendey Béla

4

4

4

2

2

2

2

4

3

4

4

5

2

Tudós Takács Gyula

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Tarczay Szabolcs

5

4

4

2

4

4

4

4

3

5

5

5

3

Vass Ágoston

4

2

2

2

1

2

1

2

2

4

4

4

1

Vastagh Gábor

4

2

4

4

2

4

3

4

2

4

4

4

2

Váradi Miklós

5

4

5

3

3

4

4

4

4

5

4

5

4

Várnai István

5

5

5

4

5

5

4

4

4

5

4

5

4

Wagner Antal

5

4

4

5

4

5

4

4

4

5

5

5

4

III. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Pogány János

mt

mi

t

o

m

áb

fi

b

f

te

h

át

Adamovits Ferenc

3

2

2

2

3

4

2

2

3

4

4

2

Antal István

Kimaradt.

Ádám Endre

4

2

4

2

2

3

2

3

3

4

5

2

Bagi András

Kimaradt.

Bidzsovszky Lajos

5

2

3

2

4

4

4

4

3

4

4

3

Csernay Ádám

4

2

2

2

2

2

2

2

2

4

3

2

Csiby András

3

1

2

1

1

1

2

2

2

4

3

1

Döbrösy László

4

2

2

2

4

4

2

3

3

4

5

2

Drahos Sándor

5

5

4

5

4

4

4

4

4

4

5

4

Ferdinandy Gábor

5

4

5

3

3

4

4

4

4

4

5

4

Fierer Kelemen

4

1

1

1

1

1

1

1

2

5

2

1

Fiacher Ferenc

Hiányzása miatt nem bíráltuk el.

Frank György

4

2

2

1

2

2

2

2

2

4

4

1

Györs-Farkas József

5

4

4

3

4

4

3

4

4

5

5

4

Hazai Endre

4

3

3

2

3

4

4

3

2

4

4

3

Homoki József

5

5

4

4

5

5

4

5

5

4

5

4

Knébl László

4

2

2

1

2

2

2

2

2

4

4

1

Kristóf Tamás

4

2

3

3

5

5

4

3

3

4

4

3

Lak István

4

3

4

2

2

2

2

3

3

4

5

2

Nánási Ferenc

4

1

2

2

2

2

2

3

2

5

3

1

Németh István

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Orbán Jenő

5

3

3

2

3

4

4

3

3

4

5

3

Pintér Alajos

4

2

3

3

3

3

2

3

3

4

4

3

Pohlinger László

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Robogány Imre

5

4

4

3

4

4

4

5

4

5

5

4

Stiga Béla

4

1

2

1

2

2

2

2

2

5

3

1

Sümeghy Gyula

4

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

Szilvási Vilmos

Vizsgálaton nem jelent meg.

Tili Károly

4

3

3

2

3

4

3

3

3

5

4

3

Tóka Pál

4

2

4

2

3

3

3

3

4

4

4

3

Tuboly János

4

1

2

2

2

2

1

2

2

5

2

1

Vojta Zoltán

5

3

3

2

4

5

4

4

4

4

5

3

Wolszky Albert

5

2

3

2

3

3

3

3

3

4

5

3

III. b osztály (reális)

Osztályfőnök: Kovács Mihály

mt

mi

t

o

m

áb

fi

b

f

te

h

ált

Bacsó István

4

1

2

1

2

1

1

2

2

5

3

1

Balogh Péter

5

3

3

3

2

3

3

3

4

5

4

3

Barlay Károly

5

4

4

4

4

4

5

5

5

5

5

4

Benkó Pál

5

4

4

5

4

4

4

4

5

5

4

4

Bojtos László

Kimaradt.

Csánky P. Sándor

4

2

2

2

2

2

3

3

3

3

4

2

Eppel Jenő

Kimaradt.

Hajnal György

Kimaradt.

Hársi Miklós

5

4

4

4

3

4

4

5

4

5

5

4

Hetényi Pál

3

2

2

1

1

1

2

2

1

5

3

1

Kiss Gyula

4

2

2

2

2

2

3

3

3

4

3

2

Kovács Nándor

4

4

3

2

3

2

3

4

4

4

4

3

Kreisz Attila

4

2

2

2

2

2

2

2

2

4

3

2

Lovász Jószef

Katonai szolgálat miatt nem osztályozzuk.

Lukács László

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Mayer Gábor

4

5

4

3

4

4

4

5

4

5

4

4

Molnár Zoltán

4

4

4

4

4

4

4

3

4

4

4

4

Morvay Szilárd

4

3

4

3

3

3

4

5

5

5

5

3

Násfay Zoltán

5

5

5

5

4

5

5

5

5

4

5

5

Ravasz Attila

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Reichlin-M. Győző

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Rieszterer Ödön

4

1

2

1

3

2

4

2

2

5

4

1

Rubint Ferenc

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Sárdy László

5

4

3

2

3

2

4

4

4

3

3

3

Sebők Sándor

5

5

4

4

4

4

5

5

4

5

5

4

Szendrői László

4

2

3

2

3

3

2

3

4

5

3

2

Tenczer Róbert

4

4

4

4

4

2

4

4

5

4

4

4

Várnagy Ferenc

5

3

2

3

3

3

3

4

3

4

4

3

Vass Gábor

5

4

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Wernigg Lajos

4

2

2

2

2

2

3

2

3

4

4

3

Weszlényi Róbert

4

3

2

2

2

3

3

3

3

3

4

2

III. c osztály (humánus)

Osztályfőnök: Vízvári László

mt

mi

t

o

l

m

fi

b

f

te

h

ált

Csapody Béla

5

4

5

3

4

4

5

4

4

5

5

4

Csákányi László

5

3

5

4

3

4

3

4

3

4

5

3

Csernay Jenő

3

4

5

3

3

3

4

4

4

5

4

3

Czeglédi Pál

Pótlóvizsgát tehet.

Egri János

5

3

4

3

3

5

5

4

4

4

4

3

Erdeős Levente

5

4

3

4

5

2

3

4

4

5

4

3

Fehér László

5

4

3

3

5

2

3

4

3

3

5

3

Gesztesi Imre

5

4

3

4

3

2

4

3

3

4

5

3

Harangi György

5

5

5

5

4

5

5

5

5

4

5

5

Horányi Zoltán

Kimaradt.

Hordós István

5

3

3

2

2

4

3

3

3

3

5

3

Igler György

4

3

4

1

2

5

4

4

4

5

4

1

Jakab Ferenc

5

3

3

2

2

4

3

3

3

4

5

3

Karácsonyi Ágoston

5

4

5

5

4

3

3

4

5

4

5

4

Katona György

4

5

4

5

4

4

5

4

4

3

5

4

Kuszál Gábor

4

2

3

2

1

1

2

2

2

2

2

1

Marik Ferenc

5

3

5

4

4

4

4

5

5

5

5

4

Márton József

4

1

2

1

2

2

1

2

2

5

2

1

Meskó Csaba

4

2

3

2

2

2

2

3

2

4

4

2

Misch Ádám

4

2

3

2

2

2

2

3

3

5

5

2

Ocskay Ákos

4

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

Pállinger Ottó

4

2

2

2

3

2

2

2

2

4

5

2

Pergovácz Lajos

Pótlóvizsgát tehet.

Pusztai Árpád

4

2

3

2

3

2

1

2

3

4

3

1

Somogyi Sándor

5

4

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Szentes Gerely

4

3

3

2

2

3

2

5

3

2

4

2

Székely Tibor

5

4

5

4

5

4

4

4

4

4

5

4

Sztrilich Péter

4

4

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

Vastagh György

5

5

5

5

4

4

4

5

5

5

5

4

Vay István

4

2

3

1

2

2

2

2

2

5

3

1

Ván Lajos

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Wagner Pál

4

2

4

3

3

2

3

3

3

5

4

3

III. d osztály (humánus)

Osztályfőnök: Dr. Galambos László

mt

mi

t

o

l

m

fi

b

f

te

h

ált

Breier Márton

4

2

2

2

2

2

3

3

3

3

5

2

Bus Gyula

Igazolatlan óramulasztás miatt törölve.

Ferdinandy György

2

2

2

3

2

1

1

2

2

4

3

1

Fónagy János

4

5

4

4

3

3

4

4

4

4

4

4

Fóti János

4

3

4

3

4

2

3

4

4

5

5

3

Füles Lajos

5

3

3

2

3

3

3

2

3

4

4

3

Fülöp János

4

3

3

4

3

5

4

3

3

4

4

3

Füzesy Zoltán

4

4

3

3

3

4

4

5

4

4

3

3

Halmos László

5

4

4

3

3

4

4

4

4

4

4

4

Harangozó Imre

5

3

3

2

2

3

3

3

5

5

4

3

Horváth István ifj.

4

3

3

2

3

3

3

3

3

5

4

3

Horváth István id.

Kimaradt.

Hunyadi Ákos

5

4

4

5

4

3

4

5

4

4

4

4

János Sándor

4

2

3

2

3

2

3

3

2

5

2

2

Karai Lajos

4

2

3

2

2

3

2

3

2

5

4

2

Kardos Tamás

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Kontur László

4

3

3

4

4

4

4

4

4

5

5

4

Kovács Ferenc

4

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Krajczár Gyula

5

4

4

5

5

3

3

4

4

4

5

4

Kriegs-Au Pál

4

5

5

5

3

4

4

5

4

4

5

4

Kunffy Károly

4

4

5

3

3

3

2

3

3

3

5

3

Majtényi István

5

4

4

4

4

4

5

5

5

5

5

4

Murányi Tibor

5

5

5

4

4

5

4

5

5

5

5

4

Oláh Lajos

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Ór Tibor

4

5

4

5

4

5

5

5

4

5

5

4

Pálfalvi Ferenc

4

3

3

3

2

1

2

2

2

4

2

1

Rátesi György

4

3

2

2

2

2

2

2

2

4

3

2

Reisz Jószef

4

3

4

2

5

3

4

2

2

3

4

2

Sólyom István

4

2

3

2

2

1

2

3

3

4

3

1

Stibert Lothár

4

2

3

2

3

3

2

3

2

3

4

2

Szőke Pál

4

2

3

2

2

2

2

3

3

4

3

2

Szuhányi Ferenc

4

2

3

2

2

2

1

1

2

5

2

1

Taller János

5

4

3

3

4

3

3

3

4

3

5

3

Tóth Miklós

4

5

5

5

4

4

4

4

4

4

5

4

Varnyú Imre

5

4

5

5

5

3

3

4

4

4

5

4

IV. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Dr. Fekete Antal

mt

mi

t

alk

o

m

a

fi

b

te

h

ált

Barcza György

4

2

3

3

2

2

2

3

3

5

3

2

Benedek Albert

5

3

4

5

5

4

3

5

5

5

5

4

Ékes Aladár

5

3

4

4

3

3

3

3

4

5

5

3

Fazekas Márton

5

3

3

4

4

4

5

4

5

5

5

4

Gál István

4

2

2

2

2

2

3

2

3

5

3

2

Járay Tamás

5

3

5

5

3

4

4

4

4

5

3

4

Kálmán László

4

2

2

2

2

2

2

2

2

5

4

2

Kerényi György

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Muts István

4

2

2

3

2

2

2

2

4

5

4

2

Rymorz Pál

5

3

5

5

3

4

4

4

5

5

5

4

Sembery Gábor

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

Veidinger László

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Zimányi Endre

4

2

2

2

2

2

2

2

4

5

4

2

Zimányi Sándor

4

2

2

2

2

2

2

2

4

5

4

2

IV. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Szemenyei László

mt

mi

t

alk

o

l

m

fi

b

te

h

ált

Bíró Imre

5

4

5

5

5

5

4

4

5

5

5

4

Bodó Antal

5

3

3

4

3

3

2

3

3

5

4

3

Csejtey Béla

5

4

4

3

4

3

3

5

4

5

4

4

Dessewffy Sándor

Kimaradt.

Döbrösy Károly

5

4

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

Radródi Oszkár

4

2

2

3

2

2

3

2

2

5

5

3

Gyürk István

5

4

5

5

4

4

2

4

5

5

5

4

Jug László

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Kabók Imre

5

3

3

4

4

3

4

4

5

5

5

3

Koltai Gyula

5

3

4

5

3

3

3

3

4

5

5

3

Kovács Iván

4

3

3

3

2

2

2

2

2

5

3

2

Kovács János

4

2

3

4

2

2

2

2

4

5

4

2

Kurta László

5

3

4

4

4

3

4

4

5

4

5

4

Melocco Miklós

5

3

4

5

5

3

3

2

3

5

4

3

Pomogáts Béla

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Schámer Ervin

5

3

4

4

4

4

4

5

5

5

5

4

Tarczay Géza

4

3

5

5

3

2

2

2

3

5

5

2

Theil Ottó

5

4

5

5

3

2

2

3

4

5

5

3

Totth Elemér

5

4

4

4

5

4

5

5

5

4

5

4

Tóth attila

5

5

5

5

5

3

3

3

4

5

5

3

Vas Tamás

4

2

2

2

2

2

2

2

2

4

5

2

VI. Érettségi vizsgálatok

Teljes érettségi vizsgálatra jelentkezett 35 tanuló, 14 reális és 25 humánus tabozatú. az írásbeli vizsgálat máj. 15., 16., 18. és 19-én volt. A K.K.F. rendelkezésére ez idén a K.M., ill. a Budapesti Tanács által központilag kiadott tételeket tűztük ki jelöltjeinknek kidolgozásra.

Magyarból jelesen dolgozott: 8, jól: 10, közepesen: 10, elégségesen: 7 tanuló.

Oroszból jelesen dolgozott: 13, jól: 7, közepesen: 7, elégségesen: 7 tanuló.

Latinból jelesen dolgozott: 92, jól: 4, közepesen: 7, elégségesen: 1 tanuló.

Matematikából jelesen dolgozott: 18, jól: 9, közepesen: 8, elégségesen: 4 tanuló.

A szóbeli vizsgálat jún. 15., 16., 17., 18. napjain folyt le. Elnök a K.K.P. megbízásából dr. Lukács István, a szentendrei ferences gimnázium tanára, miniszteri megbízott Polka Ede, a Pest megyei tanács iskolai csoportvezetője.

A szabályszerű követelményeknek kitűnően feleltek meg: Kerényi György, Veidinger László az A), Döbrösy Károly, Jug László és Pomogáts Béla a B) csoportból.

Jelesen: Benedek Albert, Sembery Gábor az A), Bíró Imre, Csejtey Béla, Hajnal Róbert, Schőmer Erin és  Totth Elemér a B) csoportból.

Jól: Ékes Aladár, Fazekas Márton, Járay Tamás, Rymorz Pál az A), Gyürk István, Kabók Imre, Koltai Gyula, Tóth Attila a B) csoportból.

Közepesen: Barcsa György, Gál István, Kálmán László, Muts István az A), Bodó Antal, Kurta László, Melocco Miklós, Tacrzay Géza, Theil Ottó a B) csoportból.

Megfelelt: Zimányi Endre és Zimányi Sándor az A), Endrődi Oszkár, Kovács Iván, Kovács János és Vas Tamás a B) csoportból.

A vizsgálatokon nem bukott meg senki.

VII. Statisztika

1. A tanulók létszámalakulása

I.

II.

III:

IV.

I–IV.

Beiratkozott

82

78

131

36

327

Kimaradt

3

4

8

1

16

Év végi létszám

79

74

123

35

311

Év végi létszámból munkás (M)

paraszt (P)

értelmiségi (É)

egyéb (E)

osztályidegen (X)

8

3

19

39

10

10

2

14

38

10

17

7

33

50

16

7

1

11

14

2

42

13

77

141

38

Bejáró tanulók száma

17

14

24

3

58

Hittanra járó tanulók száma

79

74

123

35

311

2. A tanulók általános tanulmányi előmenetele

I.

II.

Érdemjegy

M

P

É

E

X

Ö

M

P

É

E

X

Ö

Kitűnő

Jeles

Jó

Közepes

Elégséges

Javító

Ismétel

1

–

2

3

1

1

–

–

–

1

1

–

–

1

5

3

4

1

1

4

–

1

3

11

11

8

3

–

–

3

3

2

1

–

–

7

9

21

18

11

8

1

1

–

1

2

2

4

–

–

–

1

–

–

1

–

2

3

2

–

3

4

–

1

1

11

10

9

5

1

–

1

2

4

2

1

–

4

5

17

16

16

15

1

Összesen

Osztályozatlan

Együtt

8

–

8

3

–

3

18

1

19

37

2

38

9

1

10

75

4

79

10

–

10

2

–

2

14

–

14

38

–

38

10

–

10

74

–

74

Középérdemjegy

3,15

2,82

III.

IV.

Érdemjegy

M

P

É

E

X

Ö

M

P

É

E

X

Ö

Kitűnő

Jeles

Jó

Közepes

Elégséges

Javító

Ismétel

1

–

2

5

6

2

1

2

–

1

2

–

1

–

4

4

9

7

4

4

1

1

5

11

12

9

6

3

–

–

6

6

2

1

–

8

9

29

32

21

14

5

–

1

2

–

4

–

–

–

–

–

–

1

–

–

2

2

3

4

–

–

–

1

–

6

2

5

–

–

–

–

–

1

1

–

–

3

3

11

7

11

–

–

Összesen

Osztályozatlan

Együtt

17

–

17

6

1

7

33

–

33

47

3

50

15

1

16

118

5

123

7

–

7

1

–

1

11

–

11

14

–

14

2

–

2

35

–

35

Középérdemjegy

2,44

3,53

I–IV.

Érdemjegy

M

P

É

E

X

Ö

Kitűnő

Jeles

Jó

Közepes

Elégséges

Javító

Ismétel

3

1

7

10

13

7

1

2

–

3

3

1

2

1

13

12

18

12

8

12

1

4

9

39

35

31

14

4

–

4

11

13

6

2

–

22

26

78

73

59

37

7

Összesen

Osztályozatlan

Együtt

42

–

42

12

1

13

76

1

77

136

5

141

36

2

38

302

9

311

Középérdemjegy

3,09

3. Tantárgyanként elért tanulmányi eredmény

I.

II.

Tantárgyak

5

4

3

2

1

Ö

5

4

3

2

1

Ö

Magyar

Történelem

Alkotmánytan

Orosz

Latin

Matematika

Ábrázoló geom.

Fizika

Biológia

Kémia

Földrajz

Testnevelés

20

29

–

19

–

18

–

–

34

20

31

24

20

24

–

13

–

19

–

–

20

13

25

40

16

14

–

23

–

14

–

–

15

20

15

9

15

8

–

14

–

19

–

–

6

21

4

2

4

–

–

6

–

5

–

–

–

1

–

–

75

75

–

75

–

75

–

–

75

75

75

75

13

22

–

16

11

12

–

13

22

16

38

21

25

19

–

12

8

20

–

14

32

16

27

36

9

15

–

18

7

15

–

21

11

18

7

15

21

16

–

25

10

22

–

23

9

22

2

2

6

2

–

3

4

5

–

3

–

2

–

–

74

74

–

74

40

74

–

74

74

74

74

74

III.

IV.

Tantárgyak

5

4

3

2

1

Ö

5

4

3

2

1

Ö

Magyar

Történelem

Alkotmánytan

Orosz

Latin

Matematika

Ábrázoló geom.

Fizika

Biológia

Kémia

Földrajz

Testnevelés

24

30

–

28

11

20

12

24

33

–

27

51

29

27

–

15

16

30

16

32

27

–

33

54

25

37

–

22

17

32

9

28

34

–

32

11

32

23

–

42

17

32

15

27

22

–

25

2

8

1

–

11

1

4

4

7

2

–

1

–

118

118

–

118

62

118

56

118

118

–

118

118

6

13

18

10

3

6

4

11

16

–

–

32

7

9

8

8

5

10

2

7

10

–

–

3

13

6

4

7

7

6

3

6

6

–

–

–

9

7

5

10

6

13

5

11

3

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

–

35

35

35

35

21

35

14

35

35

–

–

35

I–IV.

Tantárgyak

5

4

3

2

1

Ö

Magyar

Történelem

Alkotmánytan

Orosz

Latin

Matematika

Ábrázoló geom.

Fizika

Biológia

Kémia

Földrajz

Testnevelés

63

94

18

73

25

56

16

48

105

36

96

128

81

79

8

48

29

79

18

53

89

29

85

133

63

72

4

70

31

67

12

55

66

38

54

35

77

54

5

91

33

86

20

61

40

43

31

6

18

3

–

20

5

14

4

10

2

3

1

–

302

302

35

302

123

302

70

227

302

149

267

302

4. A tanulók magatartása

Osztály

5

4

3

2

1

Kizárt

I.

II.

III.

IV.

42

29

50

24

28

36

64

11

5

5

3

–

–

4

1

–

–

–

–

–

1

–

1

–

Összesen

145

139

13

5

–

2

5. A mulasztó tanulók száma

Igazoltan

Igazolatlanul

Óra

I.

II.

III.

IV:

I–IV.

I.

II.

III.

IV.

I–IV.

0

1–30

31–60

61–120

120–

6

30

18

17

4

11

24

9

22

8

5

44

28

25

16

–

12

9

5

9

22

110

64

69

37

2

1

11

24

1

37

2

Diákotthon nincsen.

1953–1954. iskolai tanév

Igazgató: Balogh Ferenc

Budapest VIII., Mikszáth Kálmán tér 1.

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 1953–54. iskolai tanévéről

A Magyar Népköztársaság Kormánya és a Magyar Püspöki Kar közt létrejött megegyezés alapján a KM 1280-E-3/1950. IV. sz. rendeletével nyílt meg a Budapesti Piarista Általános Gimnázium 1950. szeptember 15.-én

Az 1953–54-ben lefolyt negyedik tanév jelentősebb eseményei a következők voltak:

Augusztus: Az O. M. intézkedésére a Magyar Piarista Rendtartomány átadta az Eötvös Lóránd Tudományegyetem Bölcsészkarának a Váci u. 27–33. számú épületét és cserében megkapta a Mikszáth Kálmán tér 1. és Múzeum u. 17. számú összekapcsolt épületeket, melyben a Sophianum, majd Lenin intézet volt elhelyezve. Az O. M. az épületet a Rend kívánsága szerint átalakította; a Múzeum u. 17. sz. épületet tette alkalmassá a piarista gimnázium elhelyezésére. Tíz osztályterem, fizikai és természetrajzi előadó és szertár, a szükséges laboratóriumok, irodák, orvosi szoba nyert ebben az épületben elhelyezést. A kápolna és tornaterem a rendháznak kijelölt Mikszáth K. tári épületben kapott helyet. A tanári és ifjúsági könyvtár, valamint a hivatalsegéd lakása a Múzeum utcai részre költözött be.

Az intézet elhelyezése jó, a tornaterem ugyan kicsi, de ezt némileg pótolja a rendház udvara, amely kosárlabda-pályául szolgál.

A költözés július elején kezdődött, az iskolai részlegre augusztusban került sor, és a hónap végére az iskola minden ingósága már az új épületben volt – bár nem a végleges helyén, mivel azt az elhúzódó építkezés még akadályozta, a költözésben a nevelőtestület mindenegyes tagja nemcsak irányító, hanem fizikai munkájával is részt vett. Tanítványaink szinte kivétel nélkül hozzájárultak a költözés és berendezkedés sima és gyors lebonyolításához. Külön meg kell említeni Szilágyi Géza nevelőt, aki hosszú hónapokon át minden óráján közmunkát végzett a tanulókkal; neki köszönhető, hogy október végére teljes rend és tisztaság volt az épületben.

Az iskolai évet a még folyamatban levő építkezés és berendezkedés ellenére pontosan megkezdtük. 24. és 25. megtartottuk az írásbeli javító- és pótlóvizsgálatokat, 28. pedig a szóbeli vizsgálatokat. 29. megtörténtek a pótbeírások.

20. harminckét tanuló Szilágyi Géza nevelő vezetésével részt vett a Népstadion megnyitó ünnepségén.

Szeptember: 1. Osztályrendezés, törvényismertetés, tankönyvek és füzetek kiosztása. 1–12. A még el nem készült tantermek tanulói felváltva közmunkát végeznek. 17. A III.b és IV.b megtekinti a Szocializmus útja c. kiállítást. 19. A IV.b és c a Rákóczi kiállítást nézi meg. 28. A III.b geológiai tanulmányútra megy a budai hegyekbe. dr. Maklári Lajos szolfézstanfolyamot indít az intézetben. 30. Az I.b osztálykirándulásra megy a budai hegyekbe.

Október: 1. Dr. Gellér Béla történelmi szakfelügyelő látogat. 5. A IV.a kirándul Visegrádra. 6. Megemlékezés az aradi vértanukról. 7. A II.a osztály tanulmányi kirándulásra megy, 8-án pedig a IV.c. 10. A III.b megtekinti a Rákóczi kiállítást. 18. A kápolna ünnepélyes megáldása, Veni Sancte és a szülők fogadása.

November: 1. Mindenszentek ünnepe – szünet. 2. Negyedévi kiértékelés, szünet. A fizikai és természetrajzi előadókban befejeződnek a munkálatok. 3. Gyászmise az intézet elhunyt tanáraiért. 4. Gyászmise az intézet elhunyt jótevőiért. 5. Szt. Imre herceg ünnepe, közös gyónás és áldozás. 6. NOSZF évfordulóján iskolai ünnepség és 7. szünet. 9. Megnyílik a tanulószoba. 10. Megbeszélés a IV- osztályokkal a pályaválasztásról. 15. Szülői fogadás. 25. Az angol–magyar futballmérkőzés közvetítése. 27. Kalazanci Szt. József patrocíniuma, szünet. 30. Szülői fogadás.

December: 5–7. A Mária év megnyitása alkalmával tridiuum. (Dr. Takács József Hittudományi Akadémiai tanár és Dr. Balanyi György rendfőnöki tanácsos mondják a szentbeszédeket. 8. Szeplőtelenfogantatás ünnepe, szentmise, szünet. 12. Részt vesz a tanuló ifjúság Zimányi Gyula ny. rendfőnökért tartott requiemen és temetésén. 13. Szülői fogadás. 15. Utolsónak – elészül a tornaterem. 22. Az irodalmi szakkör karácsonyi ünnepélyt rendez. 23. A karácsonyi szünet kezdete.

Január: 10. Meghosszabbítják a karácsonyi szünetet 20-ig. 21. Megemlékezés Lenin halálának 30. évfordulójáról. 31. Papszentelés a kápolnánkban.

Február: 2. Gyertyaszentelő Boldogasszony ünnepe – kiértékelő szünet. 3. Félévi értekezlet. 6. A félévi értesítők kiosztása. 8. Szülői fogadás – megemlékezés Móra Ferencről. 17. Szénhiány miatt a tanítás szünetel. 18–20. I–III. osztályok szénhiány miatt szünetelnek. 21. Szülői fogadás. 22. Requiem Medveczky Dénes II. osztályos tanulónkért, aki közlekedési baleset áldozata lett. 28. Szülői fogadás.

Március: 3. Hamvazás. 5. Megemlékezés Sztálinról halála évfordulóján. 6–15. Tüdőszűrés (beteget nem találtak). 8–13. R. M. verseny első fordulója. 15. Iskolai ünnepély. 18. A rendfőnök köszöntése neve napján. 20. Megemlékezés a Tanácsköztársaságról. 21–22. Dr. Lugossy Margit tanulmányi felügyelő látogatása (matematika). 25. Gyümölcsoltó Boldogasszony ünnepe, szentmise.

Április: 2. Szülői fogadás. 3. Iskolai ünnepély a felszabadulás évfordulója. 3–8. Dr. Sárközy Pál főapát látogatása a K.K.F. megbízásából. 7.–9. Lelkigyakorlat (a IV. osztályosoknak dr. Bartos Márton plébános, az I–III. osztályoknak dr. Liska Zoltán hittantanár tartotta a beszédeket). 10. Megbeszélés a IV. osztályokkal az egyetemi felvételek ügyében. 15–21. Húsvéti szünet. (A tanuló ifjúság nagy számmal részt vett a szertartásokon és szervezetten a Krisztus Király plébánia körmenetén.) 14–17. Középiskolai férfi kosárlabda-bajnokság döntő mérkőzései. 13. Második ellenőrző értekezlet. 24. Felkay László testnevelési szakfelügyelő látogatása. 30. Megemlékezés a Munka ünnepéről.

Május: 1. Szünet. 3. Szülői fogadás. 5. Megemlékezés Jókai Mór halálának 50. évfordulóján. 8. A IV. osztályosok búcsúztatása a szülők és a gimnázium részvételével. 9. A IV. osztályosok templomi búcsúztatása. 10–15. A BM igazolvány kiállító bizottsága működik az intézetben. 15–19. Írásbeli érettségi vizsgálatok. 16. Szülői fogadás. 22. Felkay László testnevelési szakfelügyelő látogatása. 24. Az intézet képviselteti magát Green László temetésén. 26. Magyar írásbeli vizsga – hittanverseny. 27. Áldozócsütörtök, közös gyónás, áldozás – szünet. 28. Matematikai írásbeli vizsga. 29. I–III. osztályok osztálykirándulásokra mennek – 20 tanuló részt vesz a XI. kerületi sportbemutatón. 31. A Kegyes Iskolák Királynője, szentmise.

Június: 1–3. C-csoport érettségi vizsgálata. 4–7. A D-csoport érettségi vizsgálata. 5. Utolsó tanítási nap. 7–9. Összefoglalás. 14–16. Szóbeli vizsgák. 16. Dr. Simon László földrajzi szakfelügyelő meghallgatja a földrajzvizsgát. 17. Év végi osztályozó értekezlet. 18–21. A-csoport érettségi vizsgálata. 20. Évzáró ünnepély. 23. Te Deum, bizonyítványosztás. 22–24. B-csoport érettségi vizsgálata. 24–25. Beíratás. 28. Évzáró értekezlet.

II. A nevelő testület tagjai és munkakörük

A tanár neve

Osztály, tantárgy

Egyéb munkakörök

Balogh Ferenc

igazgató

III.a m. 5 ó. – III.b m. 4 ó.

9 ó.

Igazgató

Szemenyei László

ig.-helyettes

I.a, tr. 3 ó. III.a. tr. 2 ó, f.

3 ó, III.b tr. 2 ó, IV.b tr. 3 ó. 13 ó.

Ig.-helyettes.

Tr. és f. szert. őre,

tandíjkezelő

Dr. Darvasy Mihály

óraadó

I.a. t. 3 ó, II.b t. 3 ó. 6 ó.

Dr. Fekete Antal

rendes tanár

I.a mi. 6 ó, of. 1 ó, I.b mi

6 ó, III.b mi. 5 ó. 18 ó.

I. a of.,

mi. szk. vez.,

tanári kv. őre

Dr. Galambos László r.t.

II.a mi. 5 ó, IV.c mi. 5 ó,

IV.d mi. 5 ó, of. I.c 16 ó

IV.d of., ifj. kv. őre

Dr. Gál István r.t.

IIIa t. 4 ó, III.b t. 4 ó, la 4 ó, of. 1 ó. IV.d. t. 5 ó. alk. 1 ó. 19 ó.

III.b of., tört. sz. őre

Dr. Hegyi Ferenc r.t.

III.a mi. 5 ó, o. 4 ó, of. 1 ó, III.b o. 4 ó. 14 ó.

III.a of., rk. né. 2 ó.

Helyes László r.t.

II.a m. 6 ó, fi. 2 ó, of. 1 ó,

II.b m. 4 ó, fi. 2 ó, IV.c fi.

4 ó, fi 4 ó. 23 ó.

II.a of.

Kincs Lajos r.t.

II.a o. 4 ó, II.b o. 4 ó, IV. a p. 4 ó, of. 1 ó, IV.d o. 4 ó.

17 ó.

IV.a of., tkv. fel.

Kovács Mihály r.t.

III.a fi. 5 ó, III.b fi. 4 ó, lo. 1 ó, IV.b m. 4 ó, fi. 5 ó, of.

1 ó. 20 ó.

IV.b of,

fi. sz. őre

fi.szk. vez.,

ifj. műhely vez.

Dr. Magyar István r.t.

II.b mi. 5 ó, la. 4 ó, of. 1 ó, IV.a mi. 5 ó, IV.b mi. 5 ó. 20 ó.

II.b of., mi. szk. vez.

Dr. Maklári Lajos r.t.

I.a m. 6 ó, k. 3 ó, I.b m. 6 ó, k. 3 ó, II.a k. 3 ó, II.b k. 3 ó. 23 ó.

K. szert. őre,

k. szk. és

ék. vez.

Meggyes János r.t.

Ia o. 4 ó, I.b o. 4 ó, of. 1 ó, IV.b o. 4 ó, IV.c o. 4 ó. 17 ó.

I.b of.

Péter Mihály r.t.

I.a fö. 3 ó, I.b fö 3 ó, II.a fö. 3 ó, II.b fö. 3 ó, III.a fö. 3 ó, III.a lo. 1 ó. 16 ó.

Földrajzi szertár őre.

Pogány János r.t.

III.a ábr. 2 ó, IV.a m. 4 ó, fi. 5 ó, ábr. 2 ó, IV.b ábr. 2 ó, IV.c m. 4 ó, IV.d m. 4 ó.

23 ó.

Matematikai szakkör vez.

Schmidt Mihály r.t.

IV.c la. 4 ó, IV.d la. 4 ó.

8 ó.

Dr. Somogyi Zoltán r.t.

IV.a t. 5 ó, alk. 1 ó, IV.b t. 5 ó, alk. 1 ó, IV.c t. 5 ó, alk. 1 ó. 18 ó.

Szilágyi Géza r.t.

I.a te. 2 ó, I.b te. 2 ó, II.a te.

2 ó, II.b te. 2 ó, III.a te. 2 ó,

III.b te. 2 ó, IV.a te. 2 ó, IV.b te. 2 ó, IV.c te. 2 ó, IV.d te. 2 ó. 20 ó.

Testnevelési szertár őre, Sportkör vezetője

Dr. Szőnyi László óraadó

I.a t. 3 ó, I.b t. 3 ó. 6 ó.

Vízvári László r.t.

I.b biol. 3 ó, II.a biol. 3 ó, lo. 1 ó, II.b biol. 2 ó, lo. 1 ó, IV.a biol. 3 ó, IV.c biol. 2 ó, IV.d biol. 2 ó. 18 ó.

IV.c osztályfőnöke,

az Ifjúsági műhely vezetője

Dr. Medvigy Mihály r.t.

I.a–IV.d h. 2 ó. 20 ó.

Kalazancius munkaközösség,

zenei szakkör vezetője

Református hitoktató: Jakab Miklós

Iskolaorvos: Dr. Melly József

Védőnő: Fülep Jenőné

Irodai titkár: Nagy Ernő

Hivatalsegéd: Rohrmann József

Takarítók: Kovács Jolán és Steflik Istvánné

III. Péntek József halála

1954. január 3-án súlyos személyi veszteség érte a testületet: Péntek József, a kiváló szaktanár és pedagógus, hajnalban meghalt. Már az év elején sajnálattal kellett tudomásul venni, hogy súlyos betegségének gyógykezelése hosszabb időt igényel, és ezalatt a nevelői munkából ki kell állnia, de bíztunk felgyógyulásában. Betegsége alatt is állandóan érdeklődött az iskola munkája iránt, és többször kifejezést adott ama óhajának, hogy szívesen tanítana még tíz évig. Isten akaratában megnyugodva fogadjuk távozását, hálával gondolunk rá és emlékezünk meg róla. Pontos munkát kívánó, lelkes tanár volt, akinek követelményei kemény próbára tették tanítványait, de aki a próbát kiállta, az komoly tárgyi tudásra és nagy alkalmazási készségre tett szert a matematikában és a fizikában. Szigora ellenére is évek során tisztelet, szeretet vette körül, a szülők és a tanítványok részéről. Tanártársaival mindenkor közvetlen baráti kapcsolatot tudott fenntartani, amely szeretetreméltó egyéniségének következménye volt. Mindig készséges segítséget nyújtott azoknak, akik tanácsért vagy útbaigazításért fordultak hozzá. Fáradságos, önmagát nem kímélő és nagy hozzáértésre valló munkájával el nem évülő érdemeket szerzett a háborúban megsérült régi rendház és gimnázium épületének helyreállításában.

IV. Iskolánk nevelőmunkája, események, eredmények

A tanulószoba a berendezkedés fáradságos munkája miatt csak november 9-én nyílt meg. Az elmúlt év tapasztalatai azt mutatták, hogy a tanári testülettől a tanulószobába beutalt tanulók nem érték el azt az eredményt, amelyet a ráfordított munka után várhattunk volna. Ezért az idén csak az önként jelentkező tanulók számára tartottuk fönn. Munkaszüneti napok előtti délutánok kivételével 3–6-ig állt a tanulók rendelkezésére. A létszám a fent vázolt rendelkezés miatt kicsi volt és változó: 3–21 között. Ez az elgondolás sem vált be, ezért jövőre – amikor is elégséges munkaerő fog az intézet rendelkezésére állni – fél-bentlakásszerűvé szervezzük át: a tanulóknak nemcsak tanulási, hanem szórakozási idejük is tanári ellenőrzés alatt fog folyni, és összekapcsoljuk a korrepetálással. Megkíséreljük a déli étkezést is biztosítani a tanulószobások számára – térítés ellenében.

Korrepetálás. A korrepetálás a rendtartás irányelvei szerint folyt: csak az önhibáján kívül gyenge előképzettségű vagy sokat mulasztott tanulók hiányos alapismereteit kívánta az átlagos színvonalra fejleszteni és képessé tenni az osztállyal való együtt haladásra. Ezért nem volt állandó jellegű, sem csoportos. Mindig ügyeltünk, hogy ne menjen a tanulók önállóságának a rovására. Kiváltképpen, ha célszerűnek látszott, rövid időre tanulópárt adtunk a gyengébb tanulók mellé. Tanulóköröket nem szerveztünk, mert a múlt tapasztalatai azt mutatták, hogy a közös leckekészítés a legtöbb esetben leckemásolássá fajult.

Tanulmányi versenyek. Az intézet részt vett az R. M. tanulmányi versenyen. Magyar irodalomból 11 tanuló, matematikából 14, történelemből 8, fizikából 11 tanuló indult a versenyen.

A versenyen a döntőbe jutottak: magyarból: Rónay László III.b, Lukács László IV.b, Drahos Sándor IV.a, Szövényi-Lux Endre III.a és Kardos Tamás IV.d osztályos tanulók.

Matematikából: Oláh Lajos IV.b, Reichlin M. Viktor IV.b, Takács János III.b, Uray László III.a, Fülöp János IV.d, Homoki József IV.a, Beleznay Ferenc III.b, Pohlinger László IV.a, Kovács István III.b, Kovács Ferenc IV.d és Németh István IV.a osztályos tanulók.

Történelemből: Kovács István III.b, Peczkay Endre III.a osztályos tanulók.

Fizikából: Lukács László IV.b, Reichlin M. Viktor IV.b, Násfay Zoltán IV.b, Szövényi-Lux Endre II.a, Uray László III.a és Vass Gábor IV.b osztályos tanulók, tehát összesen 24 tanuló.

Matematikából I. fokú dicséretet és könyvjutalmat kapott, Reichlin M. Viktor és Beleznay Ferenc, II. fokú dicséretet és ugyancsak könyvjutalmat Uray László III.a osztályos tanuló kapott.

Fizikából: I. fokú dicséretet és könyvjutalmat nyert Reichlin M. Viktor IV.b, II. fokú dicséretet és ugyancsak könyvjutalmat Lukács László és Násfay Zoltán IV.b osztályos tanulók. –

Az Arany Dániel matematika versenyre 13 I. osztályos és 6 II. osztályos tanulót nevezett be az intézet. Döntőbe jutottak a következők: Záránd Péter I. a, Szatmári Zoltán I.a, Wagner György I.b, Zaránd Pál I.a, Révész Tibor I.a, Kőhidi Attila I.b, Rácz Miklós I.a, Majtényi György I.a, Ferenczy Örs I.a, Csapody Miklós I.b, Udvary András II.a, Döbrösy Antal II.b osztályos tanulók. I. fokú dicséretet nyertek: Szatmári Zoltán és Zaránd Pál I.a osztályos tanulók, II. fokú dicséretet Ferenczy Eörs I.a és Udvary András II.a osztályos tanulók, továbbá II. fokú dicséretet nyert Döbrösy Antal II.a osztályos tanuló. Mindannyian könyvjutalmat is kaptak. Megemlítjük, hogy Reichlin M. Viktor IV.b és Beleznay Ferenc III.b osztályos tanulókat az O.M. két-két hétre Sárospatakra utalta be üdülni. A hittan versenyen 59 tanulónk indult, akik közül Németh István IV. a, Kovács Ferenc IV.d, Kecskeméti István, Kováts Ödön és Takács János III.b osztályos tanulók dolgozatai kerültek a döntőbizottság elé. Takács János III.b osztályos tanulónk nyerte meg az országos versenyt, Kovács István III.b osztályos tanuló a II. díjat, Kovács Ferenc IV.d osztályos tanulónk pedig dicséretet nyert.

Tanulmányi kirándulások. Szeptember 17-én a III.b és IV.b osztályok megtekintik a Szocializmus Útja c. kiállítást. 19-én a IV.b és IV.c osztályok elmennek a Rákóczi-kiállításra, 28-án a III.b osztály geológiai tanulmányi kirándulást tesz a budai hegyekben. 30-án az I.b osztály ugyancsak a budai hegyekbe földrajzi tanulmányutat. Október 5-én a IV.a osztály kirándulást tesz a visegrádi ásatások megtekintésére. 7-én a II. a osztály a budai hegyekbe megy kirándulni. 8-án, ill. 10-én a IV.c, ill. II.b megtekinti a Rákóczi-kiállítást. A tavaszra tervezett kirándulások a hosszú téli szünet miatt elmaradtak., ill. május 29-én egységes kirándulási napot szerveztünk, hogy minél kevesebb tanítási óra vesszen el. E napon a IV. osztályok kivételével minden osztály kisebb tanulmányi utat tett részben Visegrádra, majd a pomázi kőhegyekre, ill. a budai hegyekbe.

Az elmúlt nyáron öt csoportban 60 fiú vett részt egy-egy hetes tanulmányúton a Balatonon. E tanulmányutak vezetői: Kovács Mihály, Maklári Lajos és Szemenyei László tanárok. Minden csoport bejárta a Balatont Almáditól Keszthelyig közben kisebb-nagyobb kirándulásokat téve a környékre (Hévíz, Szigliget, Badacsony, Tihany stb.). Hatszáz túra-km-t és mintegy hétezer túra-km-t eveztünk. Kielbootunkkal és kajakjainkkal bejártuk a Dunát Szobtól Kalocsáig, 3000 személy-km-t téve meg. A következő nyárra hat balatoni túrát szerveztünk 72 tanuló részére.

V. Szakkörök

Kalazancius -munkaközösség. Célja: megismertetni az ifjúságot a múlt nagy katolikus egyéniségeivel és bevezetni az új kat. élmény- és eszmevilágba. Öt ülést tartott, ezek keretében Prohászka O. életét és műveit ismertették, ankét volt a szentírás-olvasás szükségességéről, vetített képes előadás Róma keresztény műemlékeiről, Lourdesról. Dr. Balanyi György előadást tartott a boszorkányperekről. A résztvevők száma 30–40 tanuló volt. Az I. o-k közül 20 fő heti egy órában asszisztálni tanult és az idősebekkel együtt szerepeltek a nagymiséken. Az I. osztályosok között ministrálási verseny is volt, ezt az I. a o. nyerte.

Irodalmi szakkörök. Célja a magyar és a világirodalom alaposabb megismerése, esztétikai műveltségünk gyarapítása, ízlésünk fejlesztése, az előadókészség gyakorlása, szabad előadások, szavalatok és felolvasások útján. Az előadásokat megbeszélések, bírálatok és viták követték. Minden évfolyamban külön szakkör működött; vezetőik: dr. Fekete Antal (I.–III. évf.) és dr. Magyar István (II.–IV. évf.). Összesen 52 összejövetelen 59 előadás és felolvasás, továbbá 13 szavalat hangzott el. Az iskolai ünnepélyeket is az irodalmi szakkörök rendezték, ezek közül a közös karácsonyi ünnepély emelkedett ki. Négy alkalommal Rónay György, a Vigilia szerkesztője foglalkozott a kat. világirodalom problémáival.

Orosz nyelvi szakkör. A szakkör 14 tagja havonta egy-egy gyűlést tartott, melyeken a XIX. sz. nagy orosz realista íróit dolgoztuk fel. Orosz nyelvű előadással, szavalattal és szemelvényolvasással.

Matematika szakkör. Évfolyamonként külön csoportban dolgoztunk. Az I. évf.-ban számelméleti kérdésekkel és szerkesztési problémákkal, a II.-ban egyenletelmélettel, a III.-ban analitikus geometriával, a IV.-ben differenciálszámítással. A tagok száma 34; a I.–II.-ben heti egy, a III.–IV.-ben heti két órában.

Fizika szakkör. Havonta tíz-tíz versenyfeladatot tűzött ki a IV. és III. évfolyam számára. A IV. évfolyamból a legjobbak: Reichlin M. Viktor, Lukács László és Vass Gábor IV. b o. tanulók, a III.-ból Szövényi-Lux Endre és Uray László III.a és Kovács Ödön III.b o. tanulók. Utóbbiak könyvjutalmat kaptak. Rádiószakkörrel is próbálkoztunk, ez azonban különböző nehézségek miatt elmaradt.

Énekkar. Tagjai a II.–IV. évfolyamokból adódtak: 62, a IV. évf. kiválása után 36 taggal működött. Hetenkénti 1 óra próbával havonta kétszer énekeltünk diákmiséken. Nov. 15-én Pesthidegkúton énekeltünk Remete Szt. Pál oltárképének megáldásakor. Bemutattuk Mathia Károly Ecce Saceros-át a Mathia – Magyar F. piarista Kismiséjét. A Mária-évben munkánk súlypontja a Boldogságos Szűzről szóló kórusművek voltak. Nagymiséken Bárdos Missa Tertia-ja és Halmos Győri miséje szerepelt, az utóbbi az egész diákság közreműködésével. Az évzáró ünnepélyen Kodály–Berzsenyi: Forr a világ… kánonját énekelte az egész ifjúság. Évközi ünnepélyeinken sok szép sikert aratott az énnekkar. Lelkes munkájukért jutalomban részesültek: Ravasz László IV.b., Nobilis György és Peczkay Endre III.a, Pázmándi György III.b, Keönch Boldizsár, Koltai Endre és Molnár János II.b o. tanulók. Orgonistáink Fehér László IV.c és Kiss Imre II.b o. tanulók voltak – könyvjutalmat kaptak.

Szolfézstanfolyam. Célja a lapról éneklés elsajátítása. Heteként kétszer 20–20 percig foglalkoztunk, 15 tag végezte el Kodály 333 Olvasási gyakorlat c. gyűjteményét.

Zenei szakkör. Célja igényes, művelt, hangverseny-látogató közönség nevelése. A tagok gyűlések keretében bemutatták vagy hanglemezről meghallgatták és elemezték a zeneirodalom remekeit. Tíz gyűlésen bemutatásra és megbeszélésre került 6 szimfónia, 7 versenymű, egy zenekari szvit, 1 szerenád, 1 zenekari fantázia, 2 nyitány, 1 teljes opera, 9 operarészlet és ária, 1 teljes oratórium, 1 szimfonikus költemény és 1 zongoratrió. Munkánkat megkönnyítette, hogy az intézet egy univerzális (normális és mikro-) lemezjátszó készüléket vásárolt. A szakkör megemlékezett Schubert halálának 125., A. Dvorzsák halálának 50., Csajkovszkij halálának 60. évfordulójáról. A gyűléseken 8 diák előadó 12 zenei előadást tartott. A résztvevők száma a tavalyihoz képest megcsappant, 10–20 körül mozgott, ennek oka az első osztályok zenei műveltségének hiánya.

Sportkör. Az első negyedév a tornaterem rendbehozásával, az udvari röplabdapálya berendezésével telt el. E munkákban különösen kitűnt a II. a osztály. De bármennyit is dolgoztunk, nem sikerült teljesen pótolni régi épületünk gyönyörű tornatermét: eső, hó, hideg akadályozta a rendszeres munkát. Ennek ellenére szép eredményeket értünk el. A nehézségek miatt csak hosszas habozás után adtuk le budapesti kosárlabda-bajnokságra nevezésünket. Mint tavalyi bajnoknak csak két mérkőzést kellett játszani, az egyiket a Vegyipari Technikummal, ez azonban lemondta, a másikat könnyen nyertük a Könyves Kálmán Gimnázium csapata ellen. A döntőbe rajtunk kívül bekerült az Apáczai Csere Gimnázium., a XII. ker.-i tanítóképző, az I. sz. Gépipari Technikum és az Eötvös Gimnázium. Ezek legyőzésével indulhattunk az országos középdöntőn. Az idén is Debrecenre sorsoltak ki, legyőztük a helyi Csokonai Gimnázium csapatát. A második félidőkben a jövőre való tekintettel mindig a cseresor játszott. Győzelmeink biztosították az országos döntőben való részvételünket, ahol szombathelyi, majd a pécsi Nagy Lajos Gimnáziumot, a szegedi Radnóti Gimnáziumot, a székesfehérvári Kohó- és Gépipari Technikumot, végül a diósgyőri Kilián Gimnáziumot megverve, veretlenül nyertük az országos bajnokságot. A mérkőzéseken kiderült, hogy nem a rossz tanuló a jó sportoló, hanem az értelmes, intelligens ellenfél a veszélyes. A szegedi csapatban 8 kitűnő tanuló volt, ezt a csapatot csak igen heves közdelem után tudtuk magunk alá gyűrni. A győzelem másnapján megkezdtük az előkészületeket arra, hogy az O.M. vándordíjnak nyilvánított tiszteletdíját a következő évben végleg megnyerhessük. A bajnokcsapat tagjai: Leszler Antal II.b, Keresztesi Béla III.a, Petz Lajos, Tarczay Szabolcs, Beleznay Ferenc, Bódis László III.b, Barlay Károly IV.b, Majtényi István, Kontur László IV.d, Sümeghy Gyula IV.a, Szilágyi Géza I.b, Tenczer Róbert IV.b, Jánosy Sándor IV.d és Domnanich László III.a o. tanulók. A bajnoki érmen kívül valamennyien könyvjutalmat is kaptak az intézettől. Csapatunk győzelmével a szakértők elismerését is megnyerte. – Tornatermünk kis mérete arra kényszerít, hogy olyan sportokkal foglalkozzunk, melyek nem kívánnak helyet, így pl. vívással. Ebben is értünk el eredményt: a patronált iskolák sportkörei részére kiírt bajnokságon Pálfalvi Ferenc IV.d bajnok, Hegedüs László III.b harmadik, Fónagy János pedig a hatodik lett. Iskolán kívüli versenyekben Rácz Miklós I.a nyerte a műkorcsolyázó ifjúsági bajnokságot, s mint válogatott Csehszlovákiában és Szovjetunióban is járt. Az evezésben Marik Ferenc és Wagner Pál tagja volt a 8-as ifjúsági bajnokcsapatnak. Síversenyekben elért eredményért a IV.b osztályunk emléklapot kapott. – Jövő évi tervünk a vívás erőteljes fejlesztése mellett a kis udvarnak röplabdapályává alakítása.

Kiállításokat ez idén nem rendeztünk.

VI. Nyári foglalkozás

Az 1953. év nyarára sem szervezett be a Városi Tanács közös munkába bennünket. Ezért arra törekedtünk, hogy minél többen egyénileg vállaljanak munkát tanulóink közül. 164 munkaigazolványt adtunk ki a nyárra. A munkába állt tanulók átlag három hétig dolgoztak. – Igyekeztünk a tanulókat tanulmányutakkal is foglalkoztatni; erről a kirándulások között számoltunk be.

VII. Bejáró tanulók helyzete

Bejáró tanuló az I.a o.-ban 6, I.b-ben 10, II.a-ban 7, II.b-ben 8, III.a-ban 4, III.b-ben 8, IV.a-ban 6, IV.b-ben 1, IV.c-ben 5, IV.d-ben 7. Összesen: 62 tanuló, 20%. Ehhez még hozzászámítjuk azt a kb. 50 nem bejáró tanulót, akik másfél óránál nagyobb távolságra laknak. A vonaton és HÉV-en bejárók számára van tanulókocsi. A legkésőbben hazainduló csoport 3 órakor hagyja el az intézetet, de csak azokon a napokon, amikor hetedik órájuk is van. Akiknek hosszabb ideig kell várakozniuk, az intézet kijelölt tantermében várakozhatnak, külön felügyeletet nem szerveztünk, mert csak két-három tanuló veszi igénybe. A hazautazást ellenőrizni nem lehet, mert a bejárók 26 különböző vonalon járnak haza, s igen különböző időben, aszerint, hogy 5–6–7 órájuk van-e aznap; s ezt még tovább módosítják a szakköri, sportköri elfoglaltságok.

VIII. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

Érdemjegyek:

K = kitűnő

5 = jeles

4 = jó

3 = közepes

2 = elégséges

1 = elégtelen

Magatartás:

5 = példás

4 = jó

3 = tűrhető

2 = rossz

A tantárgyak rövidítése

mt = magatartás

mi = magyar nyelv és irodalom

t = történelem

o = orosz nyelv és irodalom

a = angol nyelv és irodalom

fr = francia nyelv és irodalom

la = latin nyelv és irodalom

né = német nyelv és irodalom

m = matematika

áb = ábrázoló geometria

fi = fizika

b = biológia

k = kémia

f = földrajz

te = testnevelés (fm = felmentve)

é = ének

alk = alkotmánytan

ált = általános tanulmányi eredmény

h = hittan

I. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Dr. Fekete Antal

mt

mi

t

o

m

b

k

f

te

h

ált

Balogh Pál

4

2

2

1

2

3

1

3

5

4

1

Bánki Tamás

4

4

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Bara Béla

4

2

3

1

2

2

1

2

5

3

1

Barabás Ferenc

5

3

4

3

2

4

4

4

5

5

3

Csenyánszky Csaba

4

3

5

2

2

3

3

3

3

5

3

Emőri Csaba

5

3

4

2

3

3

4

5

3

5

3

Fehér István

5

4

5

4

5

5

5

5

5

5

5

Ferentzy Örs

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Ficsór Mihály

5

5

5

5

5

5

5

5

3

5

5

Golarits János

5

2

3

3

4

4

3

4

4

5

3

Gras Antal

4

3

3

2

2

3

2

2

3

5

2

Hajdu György

4

2

3

2

2

3

2

5

4

4

2

Halmos Tibor

Kimaradt.

Hozer József

5

5

4

2

2

4

4

4

3

5

3

Kajtán Norbert

Pótlóvizsgát tehet.

Kornay György

5

4

5

3

4

4

4

5

4

5

4

Környefalvi Ottó

5

2

4

3

2

4

3

4

3

5

3

Krudy Géza

5

3

4

3

4

4

3

4

5

5

3

Majtényi György

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Morvay Tamás

5

3

5

2

3

5

4

5

4

5

3

Nádai Tamás

5

5

5

5

4

5

5

5

4

5

5

Paulik Sándor

Kimaradt.

Péterfalvi András

4

2

4

2

1

2

2

3

3

5

1

Petró Imre

Kimaradt.

Polgár Béla

4

2

2

1

1

2

2

2

5

4

1

Rácz Miklós

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Révész Tibor

5

3

4

3

5

3

5

4

3

5

3

Ruszina Vilmos

5

4

5

5

5

4

5

5

4

5

4

Szabó László

4

1

2

2

2

2

2

3

2

5

1

Szatmáry Zoltán

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Szende György

5

5

5

4

4

4

5

5

4

5

4

Teleki Pál

5

4

5

3

3

4

4

5

4

5

4

Terék Frigyes

5

3

4

2

2

3

5

4

3

5

4

Tóth György

4

2

3

1

1

2

2

4

2

5

1

Tóth István

5

3

4

2

2

4

3

4

5

5

3

Török Kálmán

5

3

4

4

3

4

4

5

5

5

4

Török Sándor

5

3

3

2

3

2

3

3

5

4

3

Zaránd Pál

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Zaránd Péter

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Zsivora György

3

1

3

1

1

2

1

2

4

4

1

Bartos Gábor

Pótlóvizsgát tehet

I. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Meggyes János

mt

mi

t

o

m

b

k

f

te

h

ált

Babicz László

4

2

2

2

2

2

2

3

3

5

2

Bártfai György

5

3

4

3

5

4

4

4

5

5

4

Bézay Miklós

4

2

3

2

2

3

2

4

3

5

2

Csapody Miklós

5

5

5

5

5

5

5

5

3

5

5

Egervári József

Kimaradt.

Farkas András

5

4

5

4

3

4

4

5

3

5

4

Füzék Béla

4

3

4

4

3

4

4

4

4

5

4

Gruber András

4

2

3

1

1

3

2

3

3

4

1

Gyarmati László

4

3

4

3

3

4

3

4

4

5

3

Hammer Péter

5

3

4

2

3

4

2

4

5

5

3

Hideghéty Tamás

4

4

4

3

4

5

4

5

3

5

4

Horváth Lajos

4

1

2

2

2

2

2

2

3

4

1

Inotai Csaba

4

2

4

2

2

2

3

4

3

4

2

Kamarás Ferenc

4

1

2

1

2

2

2

2

4

4

1

Kecskeméti Ede

4

1

3

2

1

2

2

2

4

4

1

Kornis Ferenc

Pótlóvizsgát tehet.

Kozák István

5

3

5

2

4

4

4

3

5

5

3

Kőhidi Attila

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Lampert János

5

3

3

3

2

3

2

4

3

5

3

Marik Péter

5

3

3

3

3

3

2

3

5

5

3

Nagy Barna György

Kimaradt.

Orosz András

5

3

4

2

3

3

5

4

3

5

3

Prohászka Ottó

4

2

3

2

2

3

3

5

2

5

2

Selmeczi János

4

2

4

2

2

3

3

5

4

5

2

Schirilla György

4

2

3

2

2

3

3

4

4

4

2

Stadler László

Az osztályvizsgán igazolatlanul hiányzott.

Szabó Ferenc

4

3

2

3

2

2

1

2

2

4

1

Szentkláray Ferenc

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

Szilágyi Géza

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Szilágyi Sándor

4

3

3

3

2

4

3

4

5

5

3

Szilvási Béla

4

2

4

4

3

3

4

3

4

4

3

Szy Zoltán

5

4

3

3

4

4

5

4

4

5

4

Tarnai Béla

5

5

5

5

4

5

4

5

3

5

4

Tischner Tibor

5

4

4

4

5

4

4

4

3

5

4

Tóth István

5

5

5

5

5

5

5

5

3

5

5

Varju Mihály

5

5

5

4

4

4

4

5

3

5

4

Vág Marián

5

5

5

5

3

5

5

5

3

5

4

Wagner György

5

4

4

5

5

5

5

5

5

5

5

Walton Gusztáv

5

4

5

4

4

5

5

4

5

5

4

Weinberg Mihály

5

3

4

3

4

4

4

4

4

5

4

Kacskovics Lajos

5

4

5

4

4

4

4

4

3

5

4

II. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Helyes László

mt

mi

t

o

m

fi

b

k

f

te

h

ált

Abaffy Miklós

4

1

3

2

1

2

3

2

3

2

3

1

Aszódy Tamás

5

5

5

4

5

5

4

5

5

5

5

5

Bernáth Tibor

4

4

4

4

2

3

3

4

4

5

5

3

Boros László

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Csepely-Petrov Péter

4

3

4

4

2

3

3

2

5

5

5

3

Csepregi István

4

2

3

1

3

3

2

2

3

3

4

1

Czeke Sándor

4

1

2

2

2

2

3

1

3

5

4

1

Daniel György ism.

4

2

4

4

2

3

3

2

3

2

5

2

Dénes Gábor

4

3

5

2

3

3

4

2

4

4

4

3

Fazekas Endre

3

1

3

2

2

2

3

1

5

5

3

1

Fáy Barnabás

Igazolatlan mulasztás miatt törölve.

Frech Ferenc

4

2

4

2

2

3

2

3

2

2

4

2

Udvari András

5

3

5

3

5

5

4

5

5

2

5

3

Gruber Hugó

5

4

5

4

4

5

5

4

5

5

5

4

Gyollai József

4

1

2

1

2

2

3

2

2

4

3

1

Kacskovics Endre

5

4

4

3

3

3

3

4

3

3

5

3

Keszy-Harmath Zoltán

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

Ketting Gábor

4

2

4

1

3

3

4

4

4

5

4

1

Kiss Hubert

4

1

2

1

1

1

2

1

2

3

3

1

Koltai Zoltán

4

2

3

1

1

2

2

2

2

4

4

1

Körber Attila

5

3

5

4

5

4

4

4

4

5

5

4

Körmendi Béla

4

5

5

5

4

5

5

5

5

4

5

5

Kunos Ádám

5

3

5

2

3

3

3

3

3

5

5

3

Lovász Csaba

4

3

4

4

5

5

4

5

5

5

5

4

Lukács Gábor

5

4

5

4

5

4

5

4

5

5

5

4

Márffy Ferenc

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Medveczky Dénes

Meghalt.

Merényi József

4

1

3

3

2

2

2

2

3

3

4

1

Olasz József

Kimaradt.

Pethő Győző

4

2

3

1

2

3

3

2

2

4

4

1

Sonnevend István

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Szabó László

5

4

5

4

3

4

4

5

4

4

5

4

Szente László

5

5

5

5

4

5

5

5

5

3

5

4

Tancsa István

4

2

4

3

3

4

3

3

3

4

5

3

Tischner József

4

2

4

2

2

2

3

4

4

2

5

2

Urbanek Rudolf

5

5

5

5

5

5

5

5

5

3

5

5

Verpeléti János

4

1

4

1

3

3

2

2

2

5

3

1

Zentai Gábor

4

4

5

3

4

4

4

4

4

5

5

4

Zlinszky Gábor

4

4

5

3

3

3

5

5

5

3

5

3

II. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Dr. Magyar István

mt

mi

t

o

la

m

fi

b

k

f

te

h

ált

Apáthy Ferenc

5

3

4

2

3

3

3

3

2

3

3

5

3

Barotai Ottó

4

3

4

2

3

3

3

3

2

3

5

4

3

Bezuk István

5

5

5

3

4

4

5

5

4

5

5

5

4

Bohus Péter

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Csapody Géza

4

4

5

4

4

5

5

4

3

3

2

5

3

Danner József

4

2

4

2

2

2

3

3

2

2

5

5

3

Divényi Péter

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Dorozsmai Károly

5

4

5

4

4

5

5

4

4

4

3

5

4

Döbrösy Antal

4

4

4

4

4

5

5

4

5

5

3

5

4

Felföldy Károly

4

2

3

2

2

2

2

2

2

3

5

4

2

Forgó László

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Garamvölgyi János

4

2

4

3

3

1

2

2

3

2

4

4

1

Jálics József

4

2

4

3

3

3

4

3

3

3

2

5

3

Kappéter Bálint

4

2

3

2

2

2

2

2

2

3

3

4

2

Kasánszky Csaba

4

3

5

1

2

2

2

2

3

3

5

5

1

Keönch Boldizsár

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Khirer Vilmos

4

4

5

3

4

3

4

4

2

5

3

5

3

Kiss Imre

4

4

4

2

4

2

3

3

3

4

4

5

3

Koltay Endre

5

5

5

3

3

3

3

3

4

5

3

5

3

Kovács Nándor

4

3

3

3

3

3

2

3

3

3

5

4

3

Kovács Zoltán

4

2

3

2

2

2

3

2

3

2

4

4

2

Lednitzky Ferenc

5

4

5

3

4

5

5

4

5

5

4

4

4

Leszler Antal

4

4

5

4

4

4

4

4

4

5

5

5

4

Madacsay Örs

4

2

3

2

2

2

2

2

2

2

2

4

2

Micsinay Géza

5

3

5

2

3

2

3

3

4

5

3

5

3

Mikulásik László

4

2

4

4

2

1

2

3

2

3

2

5

1

Molnár János

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Nyerges Aladár

4

4

4

3

3

2

3

3

4

4

5

5

3

Nyujtó Sándor

5

4

5

3

3

2

3

3

3

3

5

5

3

Sárosi Róbert

4

3

3

2

2

2

2

4

2

3

4

4

2

Somogyi Miklós

4

4

4

3

5

4

3

4

4

4

4

5

4

Sulok Tibor

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

4

5

5

Szabó István

4

3

5

3

3

1

2

3

2

3

3

5

1

Szadovszky Márton

4

4

5

2

2

2

2

4

3

5

5

5

2

Szücs József

4

3

3

2

2

2

2

3

2

2

5

4

2

Tolnai Dezső

Pótlóvizsgát tehet.

Ullrich Ágoston

5

5

5

5

5

3

4

5

4

5

4

5

4

Vándor Géza

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Zöld Attila

5

4

5

3

4

3

3

4

3

5

4

5

3

III. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Dr. Hegyi Ferenc

mt

mi

t

o

m

áb

fi

b

f

te

h

ált

rk*

Almási Gusztáv

4

4

4

3

4

4

4

4

4

3

5

4

3

Bacsó István ism.

3

2

1

1

3

2

2

2

2

5

3

1

Balla György ism.

4

2

2

2

3

2

2

2

3

5

2

2

Balázs János

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

Bocsor András

Kimaradt.

Bosánszki István

Pótlóvizsgát tehet.

Büki Kálmán

4

2

3

2

3

2

2

3

3

5

3

2

Dobronyi István

5

4

3

3

4

4

4

5

4

5

5

4

Domnanich László

Kizárva.

Fellner László

5

5

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

Fesztetits József

3

2

3

2

1

2

1

2

5

2

5

1

Fesztbaum László

3

2

3

2

1

2

1

2

3

3

2

1

2

Forgács Miklós

3

3

3

2

2

2

2

3

3

5

4

2

Frank György ism.

3

2

2

1

2

2

2

3

3

3

3

1

Hansági Gyula

3

1

1

2

1

2

2

2

2

4

3

1

Hegedüs János

4

4

3

3

2

2

2

4

4

2

5

2

3

Hertelendy Miklós

Kimaradt.

Hetényi Pál ism.

Kimaradt.

Hildi Pál

Kimaradt.

Illés Dezső

2

2

3

4

2

2

2

3

3

3

4

2

Keresztesy Béla

4

5

5

5

4

4

4

4

5

5

5

4

5

Knébl László ism.

3

2

2

3

3

5

2

2

2

5

3

2

Kulacs Ernő

Kimaradt.

Kürtösi József

4

3

2

3

1

2

2

3

3

4

3

1

Máriaházi János

4

2

2

1

2

2

1

3

3

5

4

1

Nobilis György

4

3

3

4

2

2

3

3

4

4

5

3

4

Papp Péter

Kimaradt.

Peczkay Endre

5

4

5

4

3

3

4

4

5

4

5

4

Pinnyei Richard

4

2

3

3

1

2

1

3

2

2

3

1

2

Schmelzer Endre

5

4

2

4

5

4

5

4

4

4

3

4

4

Stiga Béla ism.

4

2

1

1

2

4

1

2

3

4

3

1

Straub János

Kimaradt.

Szilvási Vilmos ism.

Kimaradt.

Szövényi-Lux Endre

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Toroczkóy Tamás

2

2

2

3

3

3

2

2

3

3

4

2

3

Tóth Kálmán

5

4

4

5

4

5

3

5

5

5

5

4

Uray László ref.

5

4

4

3

5

5

5

4

5

3

5

4

Vajna Ede

Kimaradt.

Wagner Gábor

Pótlóvizsgát tehet.

Weigl József

4

3

3

3

3

2

3

3

3

4

3

3

* rendkívüli tárgy

III. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Gál István

mt

mi

t

o

la

m

fi

b

f

te

h

ált

Apáthy István

5

4

5

5

5

4

4

5

5

4

5

4

Baki István

4

4

4

4

4

4

3

5

5

4

5

4

Balázs Mihály

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

Becska Nándor

4

3

4

3

4

2

2

3

4

5

3

3

Beleznay Ferenc

4

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

Bódis László

4

2

4

2

2

2

2

3

5

5

3

2

Erhardt Miklós

4

2

3

2

1

2

1

3

5

3

4

1

Érsek István

4

3

3

1

1

1

1

3

4

3

3

1

Farkas Tamás

4

4

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

Gyetvai András

5

3

4

3

3

4

3

4

5

5

5

3

Hegedüs László

4

4

4

3

4

3

4

4

5

4

4

4

Hegyi Lajos

4

3

3

3

2

5

5

5

5

4

5

3

Kabók Sándor

Kimaradt.

Kamarás Lajos

3

2

1

1

1

4

3

3

3

4

3

1

Kaszala János

3

3

3

2

2

2

1

2

4

3

3

1

Kecskeméti István

3

2

2

2

2

4

3

3

3

3

5

2

Kesztler Lajos

Igazolatlan mulasztás miatt törölve.

Klébert Géza

4

5

5

4

5

5

4

5

5

5

5

5

Kósnai István

Pótlóvizsgát tehet.

Kovács István

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Kováts Ödön

4

2

3

1

2

4

4

4

4

5

5

1

Köhler János

4

2

3

3

2

4

4

5

5

5

4

3

Kreybig Rudolf

Kimaradt.

Kunffy Antal

5

4

5

4

4

4

3

5

5

4

5

4

Milkovits István

Kimaradt.

Párniczky Elemér

3

2

3

1

1

2

1

2

4

4

4

1

Pázmándi György

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Petz Lajos

4

4

5

5

5

4

3

4

5

5

5

4

Rónay László

5

5

5

5

5

4

3

4

5

3

5

4

Sovány Pál

4

2

2

3

2

2

2

3

4

3

3

2

Szatmári György

5

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

Szakér András

Pótlóvizsgát tehet.

Szendey Béla

Kimaradt.

Tudós Takács Gyula

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Tarczay Szabolcs

5

4

4

3

4

4

3

4

4

5

4

4

Vass Ágoston

Kimaradt.

Vastagh Gábor

2

2

2

2

2

3

3

4

3

5

3

2

Váradi Miklós

5

3

5

2

3

5

4

4

4

3

5

3

Várnai István

3

5

5

5

4

4

3

4

5

5

5

4

Wágner Antal

5

4

4

3

4

5

3

4

5

5

5

4

IV. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Kincs Lajos

mt

mi

t

alk

o

m

áb

fi

b

te

h

ált

Ádám Endre

5

3

3

3

2

2

3

3

3

3

5

3

Bidzsovszky Lajos

5

2

3

3

2

3

4

3

3

5

5

3

Csernay Ádám

4

2

2

2

2

2

2

2

2

5

4

2

Döbrösy László

4

2

2

3

2

4

3

3

2

3

5

2

Drahos Sándor

5

5

5

4

5

4

4

3

5

4

5

4

Ferdinándy Gábor

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

György-Farkas József

5

4

4

4

3

3

3

3

4

4

5

3

Hazai Endre

5

3

3

3

2

3

3

3

4

4

4

3

Homoki József

5

4

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Kristóf Tamás

4

2

3

4

3

4

5

3

3

5

5

3

Lak István

5

3

3

3

2

2

3

3

3

5

5

3

Nánási Ferenc

4

2

2

2

2

2

2

2

2

5

4

2

Németh István

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Orbán Jenő

5

3

3

4

2

3

4

3

4

5

5

3

Pintér Alajos

4

2

2

2

2

2

2

2

2

5

4

2

Pohlinger László

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Robogány Imre

5

4

4

5

4

4

5

5

5

5

5

4

Sümeghy Gyula

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

Tili Károly

4

3

3

3

2

4

4

4

3

4

5

3

Tuboly János

Kimaradt.

Vojta Zoltán

5

3

3

3

2

3

4

3

3

5

5

3

Wolsky Albert

5

2

3

3

2

3

3

3

3

3

5

3

IV. b osztály (reális)

Osztályfőnök: Kovács Mihály

mt

mi

t

alk

o

m

áb

fi

b

te

h

ált

Balogh Péter

4

4

4

4

3

3

4

4

4

5

5

4

Barlay Károly

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Benkó Pál

5

3

3

4

5

3

3

3

4

3

4

3

Csáky P. Sándor

4

2

2

2

2

2

2

3

2

3

5

2

Hárai Miklós

5

4

4

4

4

3

3

4

4

5

5

4

Kiss Gyula

4

2

2

3

2

2

2

2

2

5

5

2

Kovács Nándor

4

3

2

3

2

3

2

2

2

5

4

2

Kreiss Attila

4

2

2

2

2

2

3

2

2

3

5

2

Lenz Gyula

4

2

2

3

3

1

2

1

2

5

5

1

Lukács László

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Mayer Gábor

4

4

4

4

3

4

3

4

4

5

5

4

Meszlényi Róbert

Kimaradt.

Molnár Zoltán

5

4

4

4

4

4

4

4

4

5

5

4

Morvay Szilárd

5

3

3

4

2

3

4

3

4

5

5

3

Násfay Zoltán

5

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

Ravasz Attila

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Reichlin-Koldegg Győző

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Rubint Ferenc

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Sárdy László

5

3

4

4

2

3

3

4

4

5

5

3

Sebők Sándor

5

5

5

5

4

4

4

5

5

5

5

4

Szendrői László

4

3

3

3

2

3

2

2

2

5

4

2

Tencer Róbert

5

4

4

5

3

4

3

4

5

5

5

4

Várnagy Ferenc

4

3

3

3

2

2

2

2

2

5

4

3

Vass Gábor

5

3

4

4

5

5

4

5

4

3

5

4

Wernigg Lajos

4

2

3

3

2

2

2

3

3

5

4

2

IV. c osztály (humánus)

Osztályfőnök: Vízvári László

mt

mi

t

alk

o

la

m

fi

b

te

h

ált

Csapody Béla

5

4

5

5

3

3

5

5

4

4

5

4

Csákányi László

5

3

3

3

3

3

3

2

3

5

5

3

Csernay Jenő

4

4

4

5

2

2

2

4

3

5

5

2

Egri János

5

3

4

4

2

2

4

5

4

4

5

3

Erdeős Levente

5

3

3

3

4

4

2

2

3

5

5

3

Fehér László

5

3

4

4

2

4

2

3

3

3

5

3

Gesztesi Imre

5

4

3

3

4

4

3

3

3

3

5

3

Harangi György

5

4

5

5

5

4

4

5

5

4

5

4

Hordós István

5

3

3

3

2

2

3

3

3

5

5

3

Igler György

4

2

3

3

2

3

2

4

3

5

4

2

Jakab Ferenc

5

3

3

4

2

3

3

4

4

5

5

3

Karácsonyi Ágoston

5

3

4

5

4

3

3

4

4

5

5

3

Katona György

5

4

4

5

5

4

4

5

5

3

5

4

Kuszál Gábor

4

2

3

3

2

2

2

2

2

2

4

2

Marik Ferenc

5

4

5

5

5

4

4

4

5

5

5

4

Meskó Csaba

4

2

5

3

2

2

2

2

3

4

4

2

Misch Ádám

4

2

3

3

2

2

2

2

3

5

5

2

Ocskay Ákos

5

5

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

Pállinger Ottó

5

3

3

3

3

3

2

3

3

5

5

3

Pusztai Árpád

4

2

2

3

2

2

2

2

3

5

4

2

Rétey János

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

Somogyi Sándor

5

5

5

5

5

4

5

5

5

3

5

5

Szentes Gergely

5

3

4

4

3

2

3

3

4

4

4

3

Székely Tibor

5

4

4

4

4

4

4

4

4

4

5

4

Sztrilich Péter

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Vastagh György

5

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

Vay István

4

2

2

2

1

2

1

2

2

5

4

1

Ván Lajos ref.

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

Wagner Pál

4

2

3

3

3

3

2

2

3

5

4

2

IV. d osztály (humánus)

Osztályfőnök: Dr. Galambos László

mt

mi

t

alk

o

la

m

fi

b

te

h

ált

Fónagy János

5

5

5

5

4

4

3

4

4

4

5

4

Fóti János

5

3

3

4

3

4

3

3

3

4

5

3

Füles Lajos

4

2

3

3

2

2

2

2

3

5

5

2

Fülöp János

5

3

5

5

4

3

5

5

4

4

4

4

Füzesy Zoltán

5

3

2

3

3

4

3

4

4

4

5

3

Halmos László

5

4

4

5

4

3

3

4

4

4

5

4

Harangozó Imre

4

2

2

3

2

2

2

2

2

4

4

2

Horváth István

Kimaradt.

Hunyady Ákos

5

4

2

4

5

4

3

4

5

3

5

3

Jánosi Sándor

5

2

3

4

3

3

3

2

3

5

4

3

Karai Lajos

4

2

1

1

3

2

2

2

2

5

4

1

Kardos Tamás

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Kontur László

5

3

3

4

3

4

4

4

3

5

5

3

Kovács Ferenc

4

4

5

5

5

4

4

5

5

5

5

4

Krajczár Gyula

5

4

3

4

5

3

2

2

3

5

5

3

Kriegs-Au Pál

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

Kunffy Károly

5

3

5

5

3

2

3

3

3

4

5

3

Majtényi István

5

4

4

5

4

4

4

4

5

5

5

4

Murányi Tibor

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

5

5

Oláh Lajos

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Pálfalvi Ferenc

4

2

2

4

2

2

2

2

3

5

4

2

Rátesi György

4

2

3

2

2

2

2

2

2

4

5

2

Reisz József

5

3

4

4

2

3

3

4

3

4

5

3

Stibert Lothár

4

2

2

3

2

3

3

2

3

4

4

2

Szuhányi Ferenc

Kimaradt.

Taller János

5

3

3

4

2

3

3

2

3

3

4

3

Tóth Miklós

5

5

5

5

5

4

5

5

5

4

5

5

Varnyú Imre

5

4

4

4

4

4

3

5

4

4

5

4

IX. Érettségi vizsgálatok

A) csoport

Az írásbeli vizsgálatok máj. 15., 17. és 19-én folytak le. A vizsgálatra 21 tanuló jelentkezett, ezek közül Vojta Zoltán betegség miatt már az írásbeliről visszalépett. A K. K. F. rendelkezésére az O. M., ill. a Városi Tanácstól kiküldött központi tételeket dolgozták ki a tanulók; oroszból a szaktanártól felterjesztett tételek közül a Rendfőnöki Hatóság jelölte ki a kidolgozandó tételeket.

A dolgozatok eredményei:

Magyar nyelv és irodalom: 6 jeles, 2 jó, 6 közepes, 6 elégséges, –

Matematika: 6 jeles, 1 jó, 4 közepes, 9 elégséges, –

Orosz nyelv és irodalom: 5 jeles, 3 jó, 1 közepes, 6 elégséges, 5 elégtelen.

A szóbeli vizsgálat jún. 18., 19. és 21-én folyt le. Elnök a K. K. F. megbízásából dr. Bánhegyi Jób, a győri bencés gimnázium tanára, miniszteri megbízott dr. Fábián László O. M. főelőadó volt.

Kitűnően érett: Homoki József, Németh István, Pohlinger László, Sümegi Gyula

Jelesen érett: Ferdinandy Gábor

Jól érett: Drahos Sándor, György-Farkas József, Robogány Imre

Közepesen érett: Ádám Endre, Bidzsovszky Lajos, Döbrösy László, Orbán Jenő, Tili Károly

Megfelelt: Csernay Ádám, Hazai Endre, Kristóf Tamás, Lak István, Pintér Alajos, Wolsky Albert

Javít: Nánási Ferenc

B) csoport

Érettségi vizsgálatra jelentkezett 23 tanuló. Az írásbeli vizsgálatok ugyanúgy folytak le mint az A) csoportnál.

A dolgozatok eredményei:

Magyar nyelv és irod.:  6 jeles,   7 jó, 5 közepes, 4 elégséges, 1 elégtelen

Matematika: 11 jeles,   5 jó, 7 közepes,

Orosz nyelv és irod.:   9 jeles,   2 jó, 4 közepes, 6 elégséges, 2 elégtelen

A szóbeli vizsgálatok június 21., 22., 23-án és 24-én folytak le. Elnök a K. K. F. megbízásából dr. Bánhegyi Jób, győri bencés gimnáziumi tanár, miniszteri megbízott: dr. Polka Ede, a Pest vm.-i Tanács iskolai csoportvezetője.

Kitűnően érett: Barlay Károly, Lukács László, Násfai Zoltán, Ravasz Attila, Reichlin-Meldegg Győző, Rubint Ferenc

Jelesen érett: Mayer Gábor, Sebők Sándor, Vass Gábor

Jól érett: Balogh Péter, Benkó Pál, Hársi Miklós, Molnár Zoltán, Tencer Róbert

Közepesen érett: Morvay Szilárd, Sárdy László, Várnagy Ferenc, Wernigg Lajos

Megfelelt: Csaáky P. Sándor, KissGyula, Kovács Nándor, Kreiss Attila, Szendrői László

E csoportban javító érettségi vizsgát tett: Sarkadi László honvéd, a követelményeknek megfelelően.

C) csoport

Az írásbeli vizsgálatok máj. 15., 17. 18. és 19-én folytak le. A vizsgálatra 28 tanuló jelentkezett. A tételeket az O. M., ill. a Fővárosi Tanács, oroszból Rendfőnöki Hatóság jelölte ki a kidolgozandó tételeket.

A dolgozatok eredményei:

Magyar nyelv és irodalom:   6 jeles, 8 jó, 6 közepes, 7 elégséges, 1 elégtelen

Matematika:   7 jeles, 6 jó, 4 közepes, 6 elégséges, 5 elégtelen

Latin: 11 jeles, 6 jó, 7 közepes, 4 elégséges

Orosz nyelv és irodalom: 10 jeles, 5 jó, 6 közepes, 2 elégséges, 1 elégtelen

A szóbeli vizsgálatok jún. 1., 2. és 3-án folytak le. Elnök a K. K. F. megbízásából dr. Kiss László, debreceni kat. leánygimn. igazgatója, az O. M.megbízott dr. Szokolszky István, a KPTI igazgatója.

Kitűnően érett: Rétey János, Somogyi Sándor, Sztrilich Péter

Jelesen érett: Csapody Béla, Harangi György, Katona György, Marik Ferenc, Ocskay Ákos, Vastagh György, Ván Lajos

Jól érett: Erdeős Levente, Gesztesi Imre, Szentes Gergely, Székey Tibor

Közepesen érett: Egri János, Fehér László, Hordós István, Igler György, Jakab Ferenc, Karácsonyi Ágoston, Pállinger Ottó, Wagner Pál

Megfelelt: Csákányi László, Csernay Jenő, Misch Ádám

Javít: Kuszál Gábor, Meskó Csaba, Pusztai Árpád.

D) csoport

Vizsgálatra jelentkezett 25 tanuló. Az írásbeli vizsgálatok ugyanúgy folytak le mint az C) csoportnál.

A dolgozatok eredményei:

Magyar nyelv és irod.: 9 jeles,   8 jó, 2 közepes, 5 elégséges, 1 elégtelen

Matematika 8 jeles,   3 jó, 3 közepes, 3 elégséges, 3 elégtelen

Latin: 5 jeles,   7 jó, 7 közepes, 6 elégséges

Orosz nyelv és irod.: 5 jeles,   8 jó, 3 közepes, 5 elégséges, 4 elégtelen

A szóbeli vizsgálaton, amely jún. 4., 5. és 7-én folyt le, a K. K. F. megbízásából dr. Kiss László, debreceni kat. leánygimn. igazgató, az O. M. megbízottja: dr. Csatáry Mária O. M. főelőadó.

Kitűnően érett: Kardos Tamás, Kovács Ferenc, Oláh Lajos, Tóth Miklós

Jelesen érett: Kriegs-Au Pál, Majtényi István, Murányi Tibor

Jól érett: Fónagy János, Fülöp János, Halmos László, Hunyadi Ákos, Kontur László, Varnyú Imre

Közepesen érett: Fóti János, Füzessy Zoltán, Jánosi Sándor, Krajczár Gyula, Kunffy Károly, Reisz József, Teller János

Megfelelt: Füles Lajos, Harangozó Imre, Pálfalvi Ferenc, Rátesi György, Stibert Lothár

Az érettségi végeredménye tehát:

Kitűnő: 17 Jeles: 14 Jó: 18

Közepes: 24 Elégséges: 20 Javít:   4

Az érettségizők teljes száma: 97, ezek közül 96 tett teljes érettségit és egy javítóérettségit.

X. Statisztika

1. A tanulók létszámalakulása

I.

II.

III:

IV.

I–IV.

Beiratkozott

82

78

80

104

344

Kimaradt

5

4

16

4

29

Év végi létszám

77

74

64

100

315

Év végi létszámból    munkás (M) paraszt (P)

értelmiségi (É)

egyéb(E)

oszt.idegen (X)

7

3

26

32

9

5

2

17

38

12

9

2

14

32

7

13

5

32

35

15

34

12

89

137

43

Diákotthoni tanulók száma

–

–

–

–

–

Bejáró tanulók száma

11

13

9

18

51

Hittanra járó tanulók száma

77

74

64

104

315

2. A tanulók általános tanulmányi előmenetele

I.

II.

Érdemjegy

M

Dp

Ért

Egy

X

M

Dp

Ért

Egy

X

Kitűnő

Jeles

Jó

Közepes

Elégséges

Javítós

Ismétel

–

–

1

3

–

3

–

–

–

1

–

1

1

–

1

6

7

7

2

1

–

3

4

6

7

5

4

1

2

–

2

3

–

2

–

1

–

–

3

1

–

–

–

–

1

–

–

1

–

2

4

4

2

2

3

–

–

6

7

10

8

7

–

–

1

2

5

–

3

1

Osztályozott

Osztályozatlan

Együtt

7

–

7

3

–

3

24

2

26

30

2

32

9

–

9

5

–

5

2

–

2

17

–

17

38

–

38

12

–

12

III.

IV.

Érdemjegy

M

Dp

Ért

Egy

X

M

Dp

Ért

Egy

X

Kitűnő

Jeles

Jó

Közepes

Elégséges

Javítós

Ismétel

–

1

1

1

2

3

1

–

–

–

1

–

–

1

2

3

3

–

1

1

1

1

3

10

4

6

5

2

–

1

2

1

2

1

–

2

–

–

7

4

–

–

–

1

1

2

1

–

–

6

7

7

5

6

1

–

1

4

7

14

9

–

–

–

1

5

4

3

2

–

Osztályozott

Osztályozatlan

Együtt

9

–

9

2

–

2

11

3

14

31

1

32

7

–

7

13

–

13

5

–

5

32

–

32

35

–

35

15

–

15

I–IV.

Érdemjegy

M

Dp

Ért

Egy

X

Együtt

Kitűnő

Jeles

Jó

Közepes

Elégséges

Javítós

Ismétel

3

1

2

14

7

6

1

–

1

3

3

2

2

1

11

20

21

14

11

6

1

5

17

30

35

28

16

3

2

3

11

13

5

8

1

21

42

67

79

53

38

7

Osztályozott

Osztályozatlan

Együtt

34

–

34

12

–

12

84

5

89

134

3

137

43

–

43

307

8

315

Az osztályok és az iskola középarányosa:

I. a 3,24 III. a: 2,57 IV. c: 3,27

I. b: 3,21 III. b: 3,28 IV. d: 3,34

II. a: 2,88 IV. a: 3,38

II. b: 3,13 IV. b: 3,43 Iskola: 3,16

3. Tantárgyanként elért tanulmányi eredmény

I.

II.

Tantárgy

5

4

3

2

1

Ö

5

4

3

2

1

Ö

Magyar

Történelem

Orosz

Latin

Matematika

Ábrázoló geom.

Fizika

Term.

Földrajz

Kémia

Testnevelés

16

28

18

–

18

–

–

21

31

24

25

13

22

10

–

14

–

–

24

24

18

19

23

16

16

–

13

–

–

16

10

12

25

16

7

22

–

22

–

–

12

8

15

4

5

–

7

–

6

–

–

–

–

4

–

73

73

73

–

73

–

–

73

73

73

73

18

38

15

8

20

–

21

18

29

21

28

19

20

14

10

8

–

11

19

14

16

22

14

13

18

10

17

–

23

25

20

13

15

16

3

19

10

23

–

18

12

11

21

9

7

–

8

–

6

–

1

–

–

3

–

74

74

74

38

74

–

74

74

74

74

74

III.

Tantágy

5

4

3

2

1

Ö

Magyar

Történelem

Orosz

Latin

Matematika

Ábrázoló geom.

Fizika

Term.

Földrajz

Kémia

Testnevelés

13

19

15

11

16

3

8

18

28

–

31

15

10

9

7

18

6

14

16

14

–

13

10

17

16

2

4

3

15

16

14

–

13

21

10

12

8

21

11

14

10

4

–

3

1

4

8

4

1

5

9

–

–

–

–

60

60

60

32

60

28

60

60

60

–

60

IV.

I–IV.

Tantárgy

5

4

3

2

1

Ö

5

4

3

2

1

Ö

Magyar

Történelem

Alk.

Orosz

Latin

Matematika

Ábrázoló geom.

Fizika

Term.

Földrajz

Kémia

Testnevelés

23

31

37

27

6

18

12

30

32

–

–

64

22

21

26

17

20

23

11

22

21

–

–

23

29

32

28

17

14

31

12

22

31

–

–

12

26

15

8

38

15

26

10

25

16

–

–

1

–

1

1

1

–

2

–

1

–

–

–

–

100

100

100

100

55

100

45

100

100

–

–

100

70

116

37

75

25

72

15

59

89

88

45

148

69

73

26

50

37

63

17

47

80

52

34

77

76

78

28

67

26

65

15

60

88

44

25

65

79

35

8

91

33

92

21

57

50

23

36

17

13

5

1

24

4

15

5

11

–

–

7

–

307

307

100

307

125

307

73

234

307

207

147

307

4. A tanulók magatartása

Példás

Jó

Megfelelő

Tűrhető

Rossz

Kizárt

I.

II.

III.

IV.

46

30

20

69

26

43

25

31

1

1

12

–

-

-

3

–

–

–

–

–

–

2

3

–

I–IV.

165

125

14

3

–

3

5. A mulasztó tanulók száma

Óra

I.

II.

III.

IV:

I–IV.

1–30

31–60

61–120

120–

36

15

12

5

34

18

11

1

27

11

12

1

52

23

16

5

149

67

51

12

Összesen

Nem mulasztott

Együtt

Igazolatlanul

68

5

73

1

64

10

74

3

51

9

60

3

96

4

100

–

279

28

307

6

6. A diákotthoni tanulók általános előmenetele

Diákotthona az intézetnek nincsen.

1954–1955. iskolai tanév

Igazgató: Balogh Ferenc

Budapest VIII., Mikszáth Kálmán tér 1.

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 195455. iskolai tanévéről

A Magyar Népköztársaság Kormánya és a Magyar Püspöki Kar között létrejött megállapodás alapján a K.M. 1280-E-3/1950. IV. sz. rendeletével nyílt meg a Budapesti Piarista Általános Gimnázium 1950. szeptember 15-én.

Az 1954–55. tanév rövid története

Augusztus: 26. Alakuló Értekezlet. 26–27–28. Szaktárgyi megbeszélések a BPTI-ben. 26–27. Írásbeli pótló- és javítóvizsgák. 28. Szóbeli pótlóvizsgák. 30. Szóbeli javítóvizsgák. 31. Pótbeiratkozás.

Szeptember: 1. Veni Sancte, osztályrendezés, törvényismertetés, tankönyvek és füzetek kiosztása. 2. A tanítás megkezdése. 6–7–8–9. Írásbeli érettségi vizsgák. 8. Kisboldogasszony ünnepe, szentmise. 12. Mária neve ünnepe: Ifjúsági nap. 15. Szóbeli érettségi vizsgák. 24. Nevelői értekezlet: az év eleji ismétlések értékelése. 25. A tanulók tüdővizsgálata. 29. Megemlékezés a Néphadsereg napjáról. 30. Dr. Simon László földrajzi szakfelügyelő látogatása. 30–31. Év eleji közös szentgyónás és szentáldozás.

Október: 4. Szülői értekezlet és fogadás. 6. Megemlékezés az aradi vértanúkról.

8. Magyarok Nagyasszonya ünnepe, szentmise. 18. Szülői fogadás. 20. Bonyhádi Ernőné O. M. előadó látogatása a földrajz órákon. 22. Ifjúsági nap. 25. Megemlékezés Balassi Bálint születésének 400. évfordulójáról.

November: 1. Mindenszentek ünnepe. Kat. rendtartási szünet. 2. Halottak napja: gyászmise az elhunyt hívekért. I. negyedévi osztályozó értekezletek. 3. Gyászmi-

se az intézet elhunyt tanáraiért. 4. Gyászmise az iskola elhunyt jótevőiért és volt tanítványaiért. 5. Szent Imre ünnepe: szentmise, a szentbeszédet dr. Balanyi György asszisztens mondotta. I. negyedévi elemző értekezlet. 6. Iskolai ünnepély a N. O. Sz. F. évfordulója alkalmából. 15. Szülői értekezlet és fogadás. 27. Kalazanci Szt. József patrociniuma, szünet. Egyházzenei óra a Kápolnában.

December: 1. Szülői fogadás. 6–7–9–10. Írásbeli érettségi. 8. A Szeplőtelen Fogantatás ünnepe, a Mária-év befejező napja. Triduum: 6. 7. Szentmise, a szentbeszédeket dr. Előd István és dr. Szőnyi László piarista főiskolai tanárok mondták. 8. Ifjúsági nap. Rendtartási szünet. 14. Szóbeli érettségi. 15–16. Egedy Mária magyar szakfelügyelői látogatása. 16. Nevelésügyi értekezlet. 20. Az I. a osztály karácsonyi ünnepélye. A karácsonyi szünet kezdete.

Január: 17. A szünet utáni első tanítási nap. 24–29. A Budapest kosárlabda-bajnokság mérkőzései. 30. A zenei szakkör versenye.

Február: 1. II. negyedévi osztályozó értekezletek. 2. Gyertyaszentelő Boldogasszony ünnepe, szentmise. 4. Félévi elemző értekezlet. 5. Filla István történelem szakfelügyelő látogatása. A félévi értesítők kiosztása. 7. Szülői értekezlet és fogadás.

8. Felszabadulási tanulmányi verseny fogalmazásból. Dr. Hamvas Endre csaná-

di püspök, esztergomi apostoli adminisztrátor, a KKF elnökének látogatása.

10. Dr. Balanyi György rendfőnöki tanügyi tanácsost 70. születésnapja alkalmából üdvözli az ifjúság. 14–15. A szépkiejtési verseny első fordulója. 15. Orvosi vizsgálat. 17. A statisztikai irattár ellenőrzése. 19–20. A dunántúli területi kosárlabda-bajnokság döntő mérkőzései. 23. Hamvazószerda: szentmise, hamvazás. Varga László gyakorló tanár vizsgatanítása fizikából a IV. b osztályban. 27. Ifjúsági nap. Hittani tanulmányi és szentírás ismereti házi verseny.

Március: 1. A szépkiejtési verseny középdöntője. 2. Kühár Ede gyakorló tanár vizsgatanítása biológiából az I. a osztályban. Dr. Kocsisné kémiai szakfelügyelő látogatása. Szülői fogadás. Szülői értekezlet az I. b osztályban. 2–3. Meixl Péter biológiai szakfelügyelő látogatása. 7–12. A Rákosi Mátyás tanulmányi verseny első fordulója. 14. Március 15-i ünnepély. Megbeszélés a IV. osztályosokkal az egyetemi felvételek ügyében. 17–20. Az országos középiskolai férfi kosárlabda-bajnokság döntő mérkőzései. 18. A rendfőnök úr köszöntése neve napján. 20. Ifjúsági nap. 23. Szülői fogadás. 23–24. Ifjúsági lelkigyakorlatok (az I–II. osztályosoknak dr. László Gábor, a III–IV. osztályosoknak dr. Szappanyos Béla tartotta a szentbeszédeket). 25. Gyümölcsoltó Boldogasszony ünnepe: szentmise, szentáldozás. 26. Arany Dániel – matematikai verseny. 29. Nevelésügyi értekezlet. (Március 15. szünet. 16. A szépkiejtési verseny döntője).

Április: 2. Iskolai ünnepély a felszabadulás 10. évfordulóján. 4. Szünet. 6. III. negyedévi osztályozó értekezletek. Megbeszélés a IV. osztályosokkal az egyetemi felvétellel kapcsolatban. 7–12. Húsvéti szünet. 14. III. negyedévi elemző értekezlet. 18–23. A Rákosi Mátyás tanulmányi verseny döntője. 21. Ünnepély Lenin születésének 85. évfordulóján. 21., 25., 27. Egedy Mária latin szakfelügyelő látogatása. 27–30. Rendfőnöki látogatás. 22. Szülői értekezlet és fogadás. 24. Ifjúsági nap. 25. Megemlékezés József Attiláról. 30. Május 1-jei ünnepély. Országos hittani és szentírás-ismereti írásbeli verseny.

Május: 2. Szünet. 7. Utolsó tanítási nap a IV. osztályban. A IV. osztályosok búcsúztatása. 8. A IV. osztályosok kápolnai búcsúztatása, közös szentáldozása. 9. Szülői fogadás. 9–10–11. Összefoglalás a IV. osztályban. 12. Nevelésügyi értekezlet. A IV. osztályosok osztályozó értekezlete. 13. Szülői értekezlet az I. b osztályban. 13–17. Írásbeli érettségi vizsgák. 15. Az Arany Dániel matematikai verseny döntője. 18. Év végi közös gyónás, bérmálás. 19. Áldozócsütörtök; közös szentáldozás; papszentelés kápolnánkban. Rendtartási szünet. 23. Szülői fogadás. 26. Írásbeli osztályvizsgák magyarból. 27. Írásbeli osztályvizsgák matematikából. 28. Szentírás-ismereti szóbeli verseny. 30. Osztálykirándulások. Madarak és fák napja.

Június: 4. Megemlékezés az ünnepi könyvhétről. Utolsó tanítási nap az I–III. osztályokban. 6. Regina Scholarum Piarum ünnepe, szentmise. 6–7–8. Összefoglalások az I–III. osztályokban. 9. Úrnapja. 8–10–11. A B csoport szóbeli érettségije. 13–14–15. Az A csoport szóbeli érettségije. 13–16. Év végi osztályvizsgák. 17. Év végi osztályozó értekezlet. 19. Évzáró ünnepély. 20. Te Deum. Bizonyítványosztás. 21–22. Beiratkozások. 25. Évzáró értekezlet.

II. A nevelő testület tagjai és munkakörük

A tanár neve

Mely osztályban

milyen tárgyakat tanított

Egyéb munkakörök

Balogh Ferenc

igazgató

I.b m. 5 ó.

Ö.: 5 ó.

Igazgató

Dr. Galambos László

igazgatóhelyettes

I.b mi. 6 ó.

Ö.: 6 ó.

Igazgatóhelyettes

Ifjúsági könyvtár őre

Dr. Fekete Antal

r. tanár

II.a mi. 5 ó.; of. 1. ó.

II.b mi 5 ó.; IV.b mi. 5 ó.

Ö.: 16 ó.

II. a osztályfőnök

irodalmi szakkör vezetője

a tanári könyvtár őre

Dr. Gál István

r. tanár

IV.a t. 5 ó.; alk. 1 ó.

IV.b t. 5 ó.; alk. 1 ó.

la 4 ó,; of. 1 ó.

Ö.: 17 ó.

A történelmi szertár őre

IV.b osztályfőnöke

Dr. Hegyi Ferenc

r. tanár

IV.a mi. 5 ó.; o. 4 ó.; né 2 ó.; of. 1 ó.; IV.b o. 4 ó.

Ö.: 16 ó.

IV.a osztályfönőke

Helyes László

r. tanár

III.a m. 5 ó.; fi. 4 ó.;

of. 1 ó.; III.b m. 4 ó.; fi. 3 ó.

Ö.: 17 ó.

III.a osztályfőnöke

Kincs Lajos

r. tanár

I.a o. 4 ó.; I.b o. 4 ó.; of. 1 ó.; III.a o. 4 ó.; III.b o. 4.

Ö.: 17 ó.

I.b osztályfőnöke

Kovács Mihály

r. tanár

II.a m. 6 ó.; IV.a fi. 6 ó.;

IV.b fi. 5. ó.

Ö.: 17 ó.

Fizikai szertár őre,

a fizikai szakkör vezetője

Dr. Magyar István

r. tanár

III.a mi. 5 ó.; III.b mi. 5 ó.;

III.b mi. 5 ó.; la. 4 ó.; of. 1 ó.

Ö.: 15 ó.

III.b osztályfőnöke,

az irodalmi szakkör vezetője

Dr. Maklári Lajos

r. tanár

I.a k. 3 ó.; é. 1 ó.; I.b k. 3 ó.;

é. 1 ó., II.a k. 3 ó.; II.b k. 2 ó.; III.a k. 2 ó.; III.b k. 2 ó.

Ö.: 17 ó.

Kémiai szertár őre,

kémiai szakkör, énekkar vezetője

Dr. Medvigy Mihály

r. tanár

I.a–IV.b h. 2 ó.

Ö.: 16 ó.

Kalazancius-kör és a zenei szakkör vezetője

Meggyes János

r. tanár

II.a o. 4 ó.; II.b o. 4 ó.;

la. 4 ó.; of. 1 ó.

Ö.: 13 ó.

II.b osztályfőnöke,

a tanulószoba vezetője

Péter Mihály

r. tanár

I.b f. 3 ó.; II.a f. 3 ó.;

II.b f. 3 ó.; III.a f. 3 ó.;

III.b f. 3 ó.

Ö.: 15 ó.

Pogány János

r. tanár

I.a m. 5 ó.; III.a áb. 2 ó.;

IV.a m. 4 ó.; áb. 2 ó.;

IV.b m. 4 ó.

Ö.: 17 ó.

Matematikai szakkör vezetője

Dr. Somogyi Zoltán

r. tanár.

I.a–III.b t. 2 ó.

Ö.: 18 ó.

IV. osztályfőnöke

Szemenyi László

r. tanár

I.a b. 3 ó.; f. 3 ó.; if, 1 ó.;

I.b b. 3 ó.; IV.a b. 3 ó.;

IV.b b. 2 ó.

Ö.: 15 ó.

I. A: osztályfőnöke,

természetrajzi szertár őre,

biológiai szakkör vezetője

Szilágyi Géza

r. tanár

I.a–IV.b te. 2 ó.;

sportkör 4 ó.

Ö.: 20 ó.

Sportkör vezetője,

tornaszertár őre.

Vízvári László

r. tanár

II.a b. 3 ó.; lo. 1 ó.;

II.b b. 2 ó.; lo. 1 ó.;

III.a b. 2 ó.; III.b b. 2 ó.;

mű. r.: 4 ó.

Ö.: 15 ó.

Értekezleti jegyző,

ifjúsági műhely vezetője

Herédi Vilmos

óradíjas t.

II.a fi. 2 ó.; III.b fi. 2 ó.;

m. 4 ó.

Ö.: 8 ó.

Tanulószobai felügyelő

Kemenes László

óradíjas t.

I.a mi. 6 ó.

Ö.: 6 ó.

Tanulószobai felügyelő

tankönyfelelős

Református hitoktató: Jakab Miklós

Iskolaorvos: Dr. Melly József

Védőnő: Fülep Jenőné

Irodai titkár: Nagy Ernő

Hivatalsegéd: Rohrmann József

Takarítók: Csuzi Ilona, Kovács Jolán

III. Iskolánk nevelő munkája, események, eredmények

Tanulószoba

A tanulószobát a tanév folyamán átlagosan 25–30 tanuló látogatta rendszeresen. A létszám a hideg idő beálltával növekedett, a tavaszi enyhüléskor ismét csökkent. A tanév végén a létszám már csak 19 volt.

A tanulószobát a szünetnapok kivételével minden nap délután 3 és 7 óra között vehették igénybe a tanulók a szülők által meghatározott időben. A teljes időtartamot csak kevesen – kb. a tanulók fele – kérték. Különösen kevés volt a szombaton is megjelenésre kötelezettek száma.

Az egyes napokon 3 óráig az Olvasóteremben vagy az udvaron tartózkodhattak a tanulószobások. Ekkor felvonultak a II. a osztályteremben elhelyezett tanulószobába. A tanulási időt két tíz percig tartó (4 és 6 óra előtt) és egy húsz percig tartó (5 óra előtt) szünet szakította meg. A szünetekben és a másnapi feladatok elvégzése után a tanulószobában elhelyezett folyóiratokat és könyveket is olvashatták.

A tanulást megkönnyítette az osztályfőnökök, a szaktanárok és a jelenlevő felügyelő tanár segítsége, akiket a fiúk problémáikkal gyakran felkerestek. A kikérde-

zés a tanulószobából való távozás előtt történt egyes tárgyakból, főként az illető számára nehezebbekből. Természetesen szerepet játszott itt a felügyelő tanár szakképesítése is.

A tanulószobások tanulmányi átlaga a félévi 2,21-ről 2,68-ra emelkedett. A javuláshoz hozzájárult a tanulószobások cserélődése is, de a régiek javítása is jelentős.

Nehézséget jelentett a tanulószoba rendjében, hogy a fegyelmező eszközök, különösen az igazolatlan késések és mulasztások megszüntetése érdekében hozott intézkedések nem voltak pontosan körvonalazva. Fokozta a nehézséget az is, hogy egyes szülők igen könnyen adtak gyermekeiknek igazolást a mulasztásról, így gyakorlatilag szinte teljesen rájuk bízták az érkezés és a távozás időpontját.

A jövő évben ezeket és az egyéb felmerülő problémákat a szerezett tapasztalatok alapján könnyebben meg tudjuk majd oldani, és – elsősorban a gyenge tanulók további segítségével – remélhető, hogy a tanulószoba hozzá fog járulni az iskola tanulmányi átlagának további javulásához.

Korrepetálás

A korrepetálás a rendtartás intézkedései szerint történt. Elsősorban a sokat mulasztott tanulókkal foglalkoztunk, és a hosszú téli szünetben a hiányos alapismereteket igyekeztünk a gyengékkel pótoltatni. Ezért nem szerveztünk csoportos korrepetálás, és nem is volt állandó jellegű, hanem inkább egyénileg foglalkoztak az osztályfőnökök, ill. a szaktanárok az egészen gyenge tanulókkal. Így a gyengébbek tanári irányítás mellett önállóan pótolták a hiányokat, aminek látható eredménye a II. félévben egyeseknél meg is mutatkozott, különösen az I. a osztályban.

Tanulmányi versenyek

A katolikus iskolák 1954–55. tanévi hittani tanulmányi és szentírás-ismereti versenyén 56 tanulónk indult.

A hittani tanulmányi versenyen országos első helyezést ért el Kovács István IV. b osztályos tanulónk hitvédelemből. A KKF-től 100 Ft-os jutalmat kapott.

Egyháztörténelemből dicséretben részesült 3 tanulónk: Urbanek Rudolf és Sonnevend István III.a és Bohus Péter III.b osztályos tanulónk.

Az összesített eredményben iskolánk a IV. helyre került.

A szentírás-ismereti verseny szóbeli ágazatán országos I. helyezést ért el Ferentzy Örs II.b osztályos tanulónk, és egészen páratlan teljesítményével – megtanulta és segítés nélkül felmondta teljes egészében Szt. Lukács evangéliumát – a KKF 400 Ft-os jutalmát nyerte. A szentírás-ismereti verseny írásbeli ágazatán egy tanulónk: Farkas Tamás IV. b osztályos tanulónk dicséretben részesült.

A Rákosi Mátyás tanulmányi versenyen magyar irodalomból: 13, történelemből: 8, oroszból: 5, földrajzból: 3, matematikából: 11, fizikából: 15, összesen 55 tanulónk indult. A döntőbe jutott: magyarból (4): Keresztesy Béla IV.a, Klébert Géza, Rónay László és Beleznay Ferenc IV.b; matematikából (6): Döbrösy Antal, Udvari András III. a, Uray László IV.a, Beleznay Ferenc, Kovács István, Takács Gyula IV.b; oroszból (1): Apáthy István IV.b; történelemből (2): Kovács István, Rónay László IV.b; fizikából (6): Szövényi-Lux Endre, Dobronyi István, Uray László, Hegyi Lajos, Schmelzer Endre IV.a és Szatmáry György IV.b osztályos tanulók; összesen 19.

Matematikából I. fokú dicséretet és könyvjutalmat Beleznay Ferenc IV.b; III. fokú dicséretet és könyvjutalmat Udvari András III.a, Uray László IV.a, Kovács István

IV.b; IV. fokú dicséretet és könyvjutalmat Takács Gyula IV. b osztályos tanuló kapott.

Fizikából dicséretet és könyvjutalmat nyert Uray László IV.a osztályos tanuló.

A Rákos Mátyás tanulmányi versenyen matematikából a legeredményesebben szereplő iskolák között a 3. helyen (5 tanuló 11 pont); az eddigi négy verseny egyesített eredményét tekintve pedig a 2. helyen áll iskolán. (Köznevelés, 1955. 13. sz. 315. lap.)

Arany Dániel matematikai verseny. A versenyben indult 15 I. és 10. II. osztályos tanuló. A döntőbe a következő tanulók jutottak: Greguss Ferenc, Kis Tibor, Scharle Péter I.a, Schőmer András, Stark Gáspár I.b; Szatmáry Zoltán, Zaránd Pál II.a, Csapody Miklós, Ferentzy Örs, Wagner György II.b.

I. fokú dicséretet és könyvjutalmat Schőmer András I.b, II. fokú dicséretet és könyvjutalmat Szatmáry Zoltán és Zaránd Pál II.a, III. fokú dicséretet és könyvjutalmat Greguss Ferenc I.a osztályos tanuló kapott.

A Középiskolai Matematikai Lapok feladatmegoldó versenyében az 1953–54. tanévben (amely 1954. decemberében zárult) a gimnázium a következő helyezéseket érte el:

Az 1. osztályosok versenyében:

második díjat (50 Ft-ot) nyert Csapody Miklós I.b;

könyvjutalmat (8. helyezés) Szatmáry Zoltán I.a,

dicséretben részesült Rácz Miklós és Zaránd Péter I.a.

A III. osztályosok versenyében:

könyvjutalmat kapott (15. hely) Uray László III.a;

dicséretben részesült Kovács István és Takács Gyula III.b.

Ezen kívül a felsősök versenyében könyvjutalmat kapott Csapody Miklós I.b és Udvari András II.a osztályos tanuló.

A tanulók számát tekintve gimnáziumunk 14 rendszeres megfejtővel a II. helyet vívta ki magának.

A Magyar–Szovjet Társaság „Orosz nyelvű irodalmi pályázatán” 3 IV. osztályos tanulónk indult. Ezek közül könyvjutalmat (29. hely) kapott Keresztesy Béla IV.a.

A Budapesti Fővárosi Tanács VB által rendezett felszabadulási tanulmányi versenyek közül a február 8-án megtartott fogalmazási versenyen az I–II. osztály tanulói vettek részt.

A szépkiejtési versenyen Peczkay Endre IV.a a középdöntőben dicséretet kapott, Vándor Géza III.b pedig bejutott a döntőbe.

Tanulmányi kirándulások

Szeptember 15-én az egész intézet megtekintette a Mezőgazdasági Kiállítást.

Október 6-án a II.b osztály Aquincumban az ásatásokat és a múzeumot nézte meg.

Október 9. és 23-án az I.b osztály földrajzi tanulmányi kirándulást rendezett Csikóvár, Kőhegy, ill. a Hármashatár-hegy környékére. Ezen kívül az iskolai év folyamán kisebb (10–15-ös) csoportokban 28 alkalommal volt az osztály szombaton du. vagy vasárnap önkéntes kiránduláson. Bejárták a budai hegyek majdnem minden részét és a Pilis-hegység jelentős területét.

Az I.a osztály kisebb csoportja ősszel és tavasszal 16 alkalommal növénygyűjtő kiránduláson vett részt.

November 4-én a III.a és b osztály megnézte a Magyar Műszer Kiállítást.

Február 12-én a IV.a és b, 19-én az I.b osztály a Csokonai-kiállítást tekintette meg a Nemzeti Múzeumban. Ezen kívül az egyes irodalmi szakkörök elmentek a Vármúzeumba, a Színháztörténeti és József Attila kiállításra is.

Május 3-án a III.a és b osztály a Budapesti Helyiipari Vásárt, 31-én a III.b osztály az Anatómiai Intézetet látogatta meg.

A tavaszi kirándulás keretében május 30-án tartottuk meg a Madarak és fák napját. Ezen a napon az I.a a Hármashatár-hegyre, az I.b osztály a Pilisbe és Visegrádra, a

II.a és III.a Esztergomba, a II.b a Vértesbe, a III.b Tatára tett tanulmányi utat.

Az elmúlt nyáron a II.b osztály egy kisebb csoportja Meggyes János és Kincs Lajos vezetésével kerékpártúrát rendezett Vértes, Bakony és Balaton környékére.

Ugyancsak kerékpáron Helyes László vezetésével a III.a osztály néhány tanulója is a Balaton mellé szervezett kirándulást.

A már hagyományossá vált egyhetes balatoni kirándulásainkon hat csoportban 9 tanár (Kovács M., Szemenyei L., Helyes L., Maklári L., Fekete A., Kolos I., Kemenes L., Némethy F., Szojka Ö.) vezetésével pesti iskolánkból 65, a kecskemétiből pedig 6 fiú vett részt. Eveztünk összesen 670 km-t, megtettünk 8570 személykilométert. Szinte minden csoport megtekintette a Balaton környékének legszebb látnivalóit: Badacsonyt, Szigligetet, a Tihanyi-félszigetet, és megismerte a nevezetesebb fürdőhelyeket: Füred, Almádi, Földvár, Boglár, Fonyód, Keszthely, Hévíz, Szepezd, Siófok.

Az idei nyárra 2 kerákpáros (I.a, I.b és III.a), 7 balatoni, 3 tiszai (kerékpár és csónak) túrát és 1 vitorláskiképzést (Balatonon) szervezünk tanulóink részére.

IV. Szakkörök, sportkör, kiállítások

Kalazancius-munkaközösség. Vezető tanár: dr. Medvigy Mihály; tagjai: az egész ifjúság, a munkában részt vett kb. 50 tanuló. E vallásos egyesület célja a hittanórákon tanult anyag elmélyítése és továbbépítése, korszerű katolikus problémák ismertetése és a világnézeti kérdésekkel kapcsolatos nyilvános szereplés gyakorlása.

Az I. osztályosok számára két csoportban kéthetenként 1-1 összejövetellel a Munkaközösség asszisztáló tanfolyamot rendezett. Részt vett 18 tanuló.

A Munkaközösség 7 gyűlést tartott az „Ifjúsági nap”-ok délelőttjein. Ebből: 2 gyűlés ankét volt (2-2 vitavezető diákkal); 1 gyűlés szentírás-ismereti előadás volt; 1 gyűlésen mint meghívott vendégelőadó dr. Balanyi György egy. tanár szerepelt; 2 gyűlés vetítettképes előadás volt a templomstílusokról és a Szentföldről; 1 gyűlés keretében hittani tanulmányi, ill. szentírás-ismereti házi versenyt rendeztünk, ezen 17 I., 10. II., 9. III. és 8. IV. osztályos, összesen 43 tanuló indult.

A verseny eredménye:

A szentírás-ismereti írásbeli versenyen:

1. Farkas Tamás IV. b;

2. Koszterszitz Sándor II.b és Réthy László I.b osztályos tanulók.

A szentírásismereti szóbeli versenyen:

1. Ferentzy Örs II.b; 2. Érsek István III.a; 3. Csepely-Petrov Péter III.a;

4. Koszterszitz Sándor II.b; 5. Szatmáry Zoltán II.a osztályos tanulók.

A hittani tanulmányi versenyen

hitvédelemből: 1. Kovács István; 2. Takács Gyula; 3. Apáthy István IV.b;

egyháztörténelemből: 1. Márffy Ferenc III.a; 2. Döbrösy Antal III.b;

3. Urbanek Rudolf; 4. Sonnevend István III.a;

erkölcstanból: 1. Csapody Miklós; 2. Ferentzy Örs II.b;

3. Koszterszitz Sándor II.b;

dogmatikából: 1. Réthy László I.b; 2. Toperczer Ákos I.a;

3. Stark Gáspár I.b (Az aláhúzottak jutalmat kaptak.)

Csapatversenyben (osztályonként a 3 legjobb pontszám összege):

1. a IV.b osztály (310 pont)

2. a III.a osztály (307 pont),

3. az  I.b osztály (290 pont)

4. a   II.b osztály (279 pont).

Irodalmi szakkör (I. osztály). Vezető tanár: Kemenes László, elnök: Greguss Ferenc I. a osztályos tanuló, tagjainak száma: 26. Az év folyamán 15 ülést tartottak, kéthetenként kedden az 5. óra után.

A szakköri munka célja az irodalomelméleti alapfogalmak gyakorlati elsajátítása, a szép olvasási, szavalási és előadókészség fejlesztése és az irodalmi művek elemzése.

A szakkör szolgálatában állt a ZSENGÉK c. irodalmi faliújság az I. a osztályban. A faliújság fáradhatatlan szerkesztője: Kovacsics Gáspár I. a osztályos tanuló, munkájáért jutalmat kapott.

Az egyik ülésen Liska Gy. és Noszek P. hanglemezekkel tarkított beszámolót tartottak a Szada Községben végzett népdalgyűjtő útjukról. Ezenkívül Petőfi Sándor, Arany János, Tóth Árpád, Juhász Gyula versei szerepeltek az üléseken.

A szakkör év végén szavalóversenyt rendezett. Ezen 13 tanuló indult. Könyvjutalmat kapott Greguss Ferenc I.a és Hirsch Ernő I.b osztályos tanuló. Dicséretben részesült: Kovacsics Gáspár, Mészáros Attila, Toperczer Ákos I.a Stark Gáspár és Vörös Gusztáv I.b osztályos tanuló.

Irodalmi szakkör (II. osztály). Vezető tanár: dr. Fekete Antal, titkár: Ficsór Mihály II.a, jegyző: Kőhidi Attila II.b osztályos tanuló, tagjainak száma: 14. 28 ülést tartottak, minden kedden 7–8-ig.

Foglalkoztak a versszavalás művészetével, nyelvhelyességi kérdésekkel; a tananyaggal volt kapcsolatos egy-egy előadás Janus Pannoniusról és Antonius beszédéről. Behatóan foglalkoztak az évfordulóval kapcsolatban Csokonai Vitéz Mihály költészetével; eszméit és versformáit elemezték. Végezetül elolvasták és megbeszélték Kisfaludy Káros Kérők c. vígjátékát.

Újszerű kezdeményezés volt az idén az irodalmi versenyfeladatok kitűzése. A szaktanár pár soros idézetet közölt, és ezek szerzőjét és lelőhelyét kellett megállapítani. Az osztálypontverseny győztese a II.b osztály lett, egyéni győztesek pedig Kacskovics Lajos II.b (252 pont) és Farkas András II.b (248 pont). Mindketten jutalmat kaptak.

Irodalmi szakkör (III. osztály). Vezető tanár: dr. Magyar István, jegyző: Szabó Miklós III.b, tagjainak száma: 23.

A szakkör célja az órákon tanultak kiegészítése, a tanulók magyar és világirodalmi látókörének tágítása, esztétikai ízlésének fejlesztése. Új ötlettel is gazdagították eredeti tervüket: magnetofon-felvételek, eredeti alkotások, „zsengék” meghallgatása.

Hat összejövetelt szenteltek Széchenyi István emlékének, elemezték Arany Jánosnak két nagy, az órán tárgyalt versét (Széchenyi emlékezete, Gondolatok a békekongresszus felől). A világirodalomból Béranger-vel ismerkedtek meg, és Gogol: Holt lelkek c. regényét vizsgálták részletesebben.

A szakkörön beszámoltak a Színháztörténeti Múzeum kiállításáról; két előadás volt a görög-római mitológiáról, a romantikáról és a magyar romantika problémáiról.

Az írói hajlamot érző tagok alkalmat kaptak első zsengéik bemutatására (eredeti versek és karcolatok).

A Piarista Hangosújság három számát a szakkör szerkesztette. Az egyikben József Attiláról emlékeztek meg születésének 50. évfordulója alkalmából.

Iskolai ünnepélyeinket a szakkör több tagja működött közre előadással és szavalattal. Az év folyamán volt három magnetofon-felvétel és 16 összejövetel.

Irodalmi szakkör (IV. osztály). Vezető tanár: Fekete Antal dr., titkár: Rónay László, jegyző: Kecskeméti István; tagjai a IV.b osztály 12 tanulója (az osztály 42%-a). Az ülések szerdánként reggel 7–8-ig voltak.

Az év folyamán 15 előadás hangzott el. Behatóan ismertették és megvitatták Sik. S.: Katolicizmus és irodalom c. értekezését; előadás hangzott el Prohászkáról, Paul Claudelről és Illyés Gyula: Puszták népe c. művéről. A jegyző vállalta, hogy állandóan figyelemmel kíséri az Irodalmi Újság és a Csillag c. folyóiratokat, és ennek kapcsán beszámolt a szovjet írókongresszusról, Juhász Ferenc: Tékozló ország c. művéről és a két folyóirat egyéb kiemelkedő közleményeiről. Rónay László buzgó munkájáért jutalmat kapott.

Matematika szakkör. Vezető tanár: Pogány János.

A szakkör négy csoportban működött: I. osztály: 24, II. osztály: 10, III. osztály: 9, IV. osztály: 9, összesen 52 tanuló. Az egyes csoportok témaköre:

I. osztály: egyszerűbb oszthatósági, szerkesztési problémák, azonos átalakítások, kétismeretlenes egyenletek megoldása.

II. osztály: egyenletrendszerek, a determináns fogalma és használata, kombinatorika, számsorozatok, a teljes indukció.

III. osztály: részben a II., részben a IV. osztályéval azonos.

IV. osztály: a differenciál- és integrál-számítás elemei, magasabb fokú egyenletek, számelméleti kérdések.

Fizika szakkör. Vezető tanár: Kovács Mihály.

A szakkör általános tagozata szorosabb keret nélkül működött. Érdekes előadási témák megválasztásával és erős hírveréssel (plakát, figyelemfelkeltés) igyekeztek az érdeklődést felkelteni és fenntartani. Ez eléggé sikerült is, mert a hallgatók száma az egyes előadásokon 25–80 között váltakozott, a legtöbbször 60 körül volt.

Havonta egyszer tartottak egy-két témáról kb. 1½ órás előadást. Az előadásokat kísérletek és bemutatók tették vonzóvá. A témák a következők voltak: A légkör; Világűrhajózás; A földalatti vasutak technikai problémái; A szénbányászat; Rádió; Távolbalátás; radar; Atomenergia; Rezgések összetétele; Fűrészrezgések; Lüktetés, lebegés; Elektromos egyenirányítók; Magnetofon.

Az előadásokat 12 IV-es, 4 III-os és egy meghívott előadó tartotta.

A megtartott 10 ülésen 493 résztvevő (112 különböző diák) fejlesztette tovább természettudományi ismereteit.

Az egész éven át folyó fizikai feladatversenyek eredménye:

IV. osztály: 1. Szövényi-Lux Endre, 2. Uray László, 3. Hegyi Lajos IV.a osztályos tanulók.

III. osztály: 1. Márffy Ferenc III. a; Sonnevend István III.a 3. Csapody Géza III.b osztályos tanulók.

II. osztály: 1. Csapody Miklós II.b; Zaránd Péter, 3. Zaránd Pál II.a osztályos tanulók.

Rádiós szakkör. Vezető tanár: Kovács Mihály.

Eleinte két csoportban működött. A haladók csoportját (12 fő) Szövényi-Lux Endre IV.a, a kezdőkét (10 fő) pedig Schmelzer Endre IV.a osztályos tanuló vezette. Az előbbiek a szupervevő elvének megértéséig jutottak el, az utóbbiak a detektoros készülékkel és az egyenesvevő működésével ismerkedtek meg. Mindkét csoport elméleti képzése karácsonyig tartott.

A karácsonyi szünet alatt és után a gyakorlati munka került előtérbe. A kezdő csoport egy 2+1-es egyenesvevőt épített. Majd a két csoport együttműködve az iskola fizikuma és a testvérintézetek (kecskeméti Piaristia Gimn., budapesti kat. leánygim.) számára több hasznos rádiótechnikai eszközt és készüléket készített.

Elkészült: 4 db ultrarövidhullámú oszcillátor, 1 különleges anódpótló, 1 szárazegyenirányító, 1 előerősíti a rádiópadhoz, 4 csőállvány, 2 kapacitásszekrény, 3 hangszóróállvány. Összeszereltünk 1 hordozható magnetofont. Dobozba szereltünk 1 toroid transzformátort, 3 egyenirányítót, 1 hangfrekvenciás erősítőt. Folyamatban van egy hangfrekvenciás oszcillátor és egy mágneses vezérlésű katódsugár-oszcilloszkóp készítése. Ezeken kívül a szakköri tagok a maguk számára is készítettek több rádiót és értékes műszert.

Az adventi és nagyböjti konferencia-beszédekre a szakkör hangosította a kápolnát és a szomszédos helyiségeket. A Piarista Hangos Újság és alkalmi előadások magnetofon szalagra való felvételeire szakképzett vezetőket adott.

Politechnikai szakkör. Vezető tanár: Kovács Mihály.

Szorosabb szervezet nélkül szombaton délutánonként működött. Általában 3–8 fiú dolgozott a szaktanár vezetésével. Célunk volt, hogy egyrészt minél többen megismerkedjenek a legfontosabb szerszámok használatával és az egyszerűbb asztalos, lakatos és festőmunkákkal, másrészt a fizikum és az intézet számára hasznos eszközöket készítsünk.

Eddig készült: 2 fém univerzális állványkészlet (egyik a kecskeméti iskolán számára), 1 lencsekészlethez keretek, 2 abroncskészülék (egyik a budapesti kat. leánygimn. számára), 3 asztali futballjáték (a tanulószoba és a kecskeméti konviktus számára), 2 asztali vetítő lámpa, 10 plakát a szakköri előadások számára, új beosztás az osztály-logarléc számára.

Az osztály munkájában mintegy 30, különböző osztálybeli fiú vett részt.

Evezős szakkör. Vezető tanár: Kovács Mihály.

Tagjainak szorosabb számontartása nélkül működik. Célja: megtanítani a víziélet és a vízi kirándulások alapismereteire iskolánk minél több tanulóját, és nyáron alkalmat adni férfias és tanulságos kirándulásokra.

Nyáron a Balatoni, ősszel és tavasszal a Dunán folyik a víziélet. Az elmúlt évben 29-en tették le kajakozásból és 11-en evezős hajó vezetéséből a hatósági vízi jártassági vizsgát. A tél végén kijavítottuk és átfestettük hajóinkat, és most készítjük elő az idei 16 éveseket a jártassági vizsgára.

Biológia szakkör. Vezető tanár: Szemenyei László. Létszám: 12. A biológiai szakkör az I. osztályosok részére alakult; így tárgyköre – természetesen – a növénytan volt.

Célja egyrészt a fiúktól általában távolabb álló (mint az állat vagy ember) növényvilág megkedveltetése, megismerése, másrészt a legegyszerűbb biológiai módszerek megtanulása és gyakorlása.

Ennek megfelelően növénymorfológiai analízisekkel kezdtük a munkát, majd a téli időszakban élettani kísérletek és szövettan (mikroszkópi munka) következett, tavasszal pedig növényismeret, a határozók használatának megtanulása.

A legnépszerűbb munka a mikroszkópi munka volt, amelyet a résztvevők igen nagy odaadással végeztek. Többen a növénygyűjtést és a növényhatározást is megkedvelték, s szívesen csinálták. Kevésbé sikerültek az élettani kísérletek. Ennek jó rész az volt az oka, hogy a szertár hideg és sötét, a növények nem fejlődtek jól. Más alkalmas hely nemigen adódott, s a mesterséges világítás és fűtés (villannyal) túlságos pazarlás lett volna.

A szakkör nyílt pályázatot hirdetett szabadon választott szempontú növénygyűjtemény összeállítására (pl. gyógynövények, erdei fák, gazdasági növények vagy egy rendszertani kategóriába tartozó növények stb.).

A pályázat eredménye: I. díj: Násfay Béla I.a; II. díj: Sárváry Balázs I.a, dicséret: Friesz Antal I. b osztályos tanuló.

A földrajzi pályázat eredménye: jutalmat kapott Tili Gyula I.a osztályos tanuló. Dicséretben részesült: Csury István és Greguss Ferenc I.a osztályos tanuló.

Kémia szakkör. Vezető tanárí: Dr. Maklári Lajos.

A kémiai szakkör ez évi munkáját két csoportban végezte. A csoportok hetenként felváltva, csütörtök du ½ 3– ½ 5-ig jöttek össze.

Az I. osztályokból 15-en megismerkedtek a legegyszerűbb laboratóriumi munkával (üvegtechnika, szűrés, desztillálás, kristályosítás stb.), majd a tanulmányaik során adódó kísérleteket végezték el.

A szerves kémiát tanuló II. osztályosok közül 9-en a tárgykörből adódó kísérletezéssel mélyítették el a feldolgozott anyagot.

Énekkar. Vezető tanár: dr. Maklári Lajos. Létszám: 53.

Jelenlegi formájában (egynemű, férfikar) és vezetőjével második esztendeje folytatja működését. Próbáit hetente egyszer, péntekenként 1–2-ig tartotta. Jól bevált rend szerint minden szólam még egyszer találkozott a karvezetővel 5–10 percre egy tanítási nap végén az ún. álló szólampróbára, amikor megismerkedett, megbarátkozott az összpróbán munkába kerülő művel.

Szereplési alkalmakul a vasár- és ünnepnapi diákmisék és az intézeti ünnepélyek szolgáltak. Ez utóbbiak közé sorolhatjuk a nov. 27-i kápolnai hangversenyünket, amelyet a Bold. Szűz és Kalazancius Atyánk tiszteletére rendeztünk.

Jelentősebb idén tanult egyházi művek: Bárdos L.: Ünnepi ének; Szent Imre herceg; Halmos: Popule meus; Lassus: Húsvét van; Harmat: Regina coeli; Mathia: Himnusz a Kegyes Iskolák Királynéjához stb. Ünnepélyeink műsorából: Kodály: Felszállott a páva …; Pödör: Tavaszi dal és több népdalcsokor. Az évzáró ünnepélyen az egész ifjúság együttesen énekelte Bárdos L.: Istené az áldás c. nagy kánonját.

Zenei szakkör. Vezető tanár: dr. Medvigy Mihály. Létszám: kb. 40.

A zenei szakkör célja megismertetni az ifjúságot a zenei formák és kifejező eszközök világával, a zenei stílusokkal, a zenetörténet nagy egyéniségeivel és alkotásaikkal. Elemzésekkel és magyarázatokkal közelebb vinni a remekművek megértéséhez és fejlett ízlésű hangverseny-látogató közönséget nevelni.

A szakkör vasárnaponként, összesen 10 gyűlést tartott, köztük egy zenei versenyt. A tagok részéről elhangzott 7 előadás, a vezető tanár 6 előadást tartott. Élő zeneszámok bemutatására 26 tanuló vállalkozott. Általuk bemutatásra került 2 trió, 1 gordonkaszonáta, 21 hangszerszóló és 2 énekszóló.

Hanglemezről bemutatásra került 2 teljes opera (Wagner: A Nürnbergi mesterdalnokok és Verdi: Az álarcos bál; mindkettő mikrolemezről), 4 szimfónia, 1 vonósnégyes, 1 nyitány, 2 szerenád, 2 versenymű, 1 hegedűrománc, 3 egyéb zenekari szám és 2 zongoraszám.

A zenei versenyen 23 tanulónk indult. A bírálóbizottság hivatásos zenész volt tanítványainkból állott.

A verseny eredménye:

I. csoport (nehezebb művek). 1. Keönch Boldizsár III.b; 2. Zára Dénes I. a; 3. Kiss Imre III.b Dicséretben részesült: Petz Lajos IV.b és Komesz Mátyás III.a osztályos tanuló.

II. csoport (közepes nehézségű művek): 1. Bogdánffy Géza I:b; 2. Salacz György

I.b; 3. Kiss Imre III.b és Mészáros Attila I. a Dicséretben részesült: Kovács István

IV.b és Fazekas Tamás I.b osztályos tanuló.

III. csoport (könnyebb művek): 1. Scharle Péter I.a; 2. Nemes László II.a; 3. Vörös Gusztáv I.b osztályos tanuló.

(Az 1., 2., 3. helyezettek könyvjutalmat kaptak.)

Sportkör. Vezető tanár: Szilágyi Géza.

Sportkörünk az 1954–55. iskolai évben működését csak a leszűkített keretek között folytathatta. Mégis az elmúl évhez képest igyekeztünk a sportkörben működők számát emelni, másrészt újabb sportágat is meghonosítani, ill. iskolánkban már régebben igen nagy népszerűségnek örvendő és nagy eredményeket hozó vívás sportját ismét feléleszteni.

Sportkörünk, mind az elmúlt évben is, a kosárlabda sportban érte el legnagyobb sikereit. Ezúttal is megnyerte Magyarország és Budapest bajnokságát.

Budapest bajnokságának selejtezője 1955. január hó utolsó hetében volt. Első fordulóban, mint az elmúlt évi bajnok, iskolánk csapata erőnyerő volt. Első mérkőzésünket a 3-as számú Gépipari Technikum ellen játszottuk, és azt 119:40 (56:18) arányban megnyertük. Második mérkőzésünket a Fáy Gimnázium csapata ellen 108:29 arányban nyertük meg 54:17-es félidő után.

A két mérkőzés megnyerése után Budapest 5-ös döntőjébe jutottunk. A döntőt veretlenül nyertük meg, és megvédtük az elmúlt évi bajnokságot Eredmények:

Budapesti Piarista Gimn.–Apáczai Csere Gimn.   97:57 (48:25)

Budapesti Piarista Gimn.–Eötvös Gimn.     2:0

Budapesti Piarista Gimn.–Testnevelési Gimn.     2:0

Budapesti Piarista Gimn.–Vörösmarty Gimn. 111:56 (54:20)

A két 2:0 eredmény onnan ered, hogy ellenfeleink nem mertek kiállni, nehogy nagy kosáraránnyal kapjanak ki, és helyezésüket ezáltal elveszítsék. Ilyen esetben a ki nem állást 2:0 arányban kell a megjelent csapat javára írni.

Mint Budapest bajnokát a pápai kerületbe osztották csapatunkat, teljesen a kiírással ellenkező szellemben. A cél az volt, hogy a legerősebb vidéki csapattal kerülve össze, kiveressék csapatunkat az országos döntőből. A kiírás szerint a legerősebb budapesti csapatnak a leggyengébb vidéki csapattal kellett volna összekerülnie. Ennek ellenére csapatunk a területi döntő összes mérkőzését veretlenül nyerve, bejutott az országos hatos döntőbe.

Budapesti Piarista Gimn.–Nagykanizsai Gimn.. 133:53 (66:19)

Budapesti Piarista Gimn.–Szombathelyi Nagy L. Gimn.   94:69 (49:34)

Budapesti Piarista Gimn.–Pápai i Gimn. 102:64 (30:31)

A döntőt a legerősebb vidéki csapat, a szombathelyi Nagy Lajos Gimnázium ellen játszottuk.

Az országos döntőt már nyugodt légkörben játszhattuk le, és csapatunk fokról fokra javulta a legerősebb mérkőzésén, a döntőn jásztva ki legjobb formáját, aránylag biztosan nyert.

A győzelem immár sorrendben a harmadik magyar bajnokságot jelentette iskolánknak.

A csapat tagjai: Bódis László, Petz Lajos, Tarczay Szabolcs, Klébert Géza, Majtényi György, Gruber Hugó, Wágner Antal, Szilágyi Géza, Leszler Antal, Beleznay Ferenc, Keresztesy Béla, Keszy-Harmath Zoltán; a mérkőzéseken segített olykor-olykor: Bártfai György, Nyerges Aladár, Marik Péter és Lengyel Attila.

Megrendezte a sportkör a házi kosárlabda-bajnokságot 12 csapat részvételével, körmérkőzéses alapon. Eredmény:

1. IV.b 4.   I.a

2. III.b 5. III.a

3. II.b

Feltűnő a fiatalabb osztályok feltörése a biztosan esélyes IV. b osztály mellé. Igen biztatóan szerepeltek a jövőre nézve a II. b, I. a és I. b osztály csapatai. A fiatalabb osztályok jó szereplése biztató jel kosárlabda-sportunk jövő évi szerepléséhez.

Igen szép lendületet vett az ismét felélesztett vívás sportja. Reményünk van, hogy az elkövetkező esztendőben vívóink is igen szép eredményeket fognak elérni.

Itt kell megemlíteni (bár nem teljesen a sportkör munkájához tartozik), hogy Rácz Miklós II. a osztályos tanuló ez évben ismét megnyerte Magyarországi Ifjúsági Műkorcsolyázó Bajnokságát.

Asztali teniszezőink és röplabdázóink szép számmal vettek részt a sportkör munkájában, említésre méltó eredményt azonban nem értek el.

Az elkövetkező év feladata, hogy ne csak a tradicionális, hanem a többi sportágakban is eredményesebben szerepeljünk. Ennek előfeltétel sportolási lehetőségeink javulása, mivel a jelen körülmények igen kevés lehetőséget nyújtanak a sportfejlesztés terveihez.

Kiállítások. Nyári balatoni kirándulásainkról készített legjobb felvételekből az iskola II. emeleti folyosóján az ősszel kiállítást rendeztünk. A kiállítás célja az volt, hogy megörökítsük a szebb helyeket, a tanulságos eseteket, tanítványaink megismerjék a balatoni tájat, és kedvet ébresszünk bennük a következő nyári balatoni túrákhoz.

A tél folyamán, Budapest felszabadulásának 10. évfordulójára, február 13-ára elkészült a Budapest-kiállításunk. A kiállítás foglalkozott Budapest településének őstörténetével, a város kialakulásával, Buda vára alapításával, természeti földrajzával, a szabadságharc eseményeivel, az 1914–19-es időszakkal, az 1945. előtti és utáni idővel, az ostrommal és az újjáépített fővárossal.

A tanév végén egyes szakkörök egész évi munkájuk legjavát kiállításon mutatták be. A földszinten volt elhelyezve a bábszínház és a művészi rajz-szakkör anyaga; az I. emeleten a fizikumban a rádiós-, a fizikai és az evezős szakkör; a II. emeleten a IV. b osztály termében a biológiai szakkör mutatta be legszebb alkotásait.

A tanulók nyári foglalkozása

Az 1954. év nyarára sem szervezett be a Fővárosi Tanács közös munkába bennünket. Ezért arra törekedtünk, hogy minél többen egyénileg vállaljanak munkát tanulóink közül. 145 munkaigazolványt adtunk ki az elmúlt nyárra. Ehhez még hozzá kell számítani azokat is, akik otthon vagy ismerősöknél segítenek a termelő munkában. A munkába állt tanulók általában 4–5 hétre vállaltak munkát a különböző munkahelyeken. Ezen kívül még tanulmányi kirándulásokkal is foglalkoztattuk nyáron tanítványainkat (l. kirándulások).

Az idén szintén egyénileg vállalnak munkát tanulóink. A hirdető táblára kifüggesztettük, és külön is felhívtuk a figyelmüket a diák-munkásokat kereső vállalatok tájékoztatójára.

Július 10-ig 85 munkaigazolványt adtunk ki.

A bejáró tanulók helyzete:

Vidékről bejáró tanulók:

I. a: 3 I. b: 2 II. a: 4 II. b: 6

III. a: 9 III. b: 6 IV. a: 1 IV. b: 2

Összesen: 33 = 12,04%.

Ezek közül 20 vonaton, 6 autóbusszal, 7 HÉV-vel jár be.

Ehhez még hozzá kell számítanunk azt a 31 Nagy-Budapest területéről bejáró tanulót, akik egy óránál nagyobb távolságra laknak az iskolától, vagyis együttvéve: 64 a bejáró tanulónk, az iskola létszámának 23,36%-a.

A vonaton és HÉV-en bejárók számára van tanulókocsi. A bejárók az indulásig az Olvasóteremben tartózkodnak, ill. 3 óra után a tanulószobában. A hazautazást ellenőrizni nem lehet, mert különböző vonalakon járnak haza, és igen különböző időben; aszerint, hogy hány órájuk, ill. milyen egyéb (szakköri, sportköri) elfoglaltságuk van.

A bejárás általában hátránnyal van tanulásukra, szinte egy sem tudja közülük felmutatni azt az eredményt, amelyet jobb körülmények között várhatnánk tőlünk. Mutatja ezt a III. a osztály gyengébb eredménye, ahonnan a legtöbb bejáró van.

V. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

Érdemjegyek:

K = kitűnő

5 = jeles

4 = jó

3 = közepes

2 = elégséges

1 = elégtelen

Magatartás:

5 = példás

4 = jó

3 = tűrhető

2 = rossz

A tantárgyak rövidítése

mt = magatartás

mi = magyar nyelv és irodalom

t = történelem

o = orosz nyelv és irodalom

a = angol nyelv és irodalom

fr = francia nyelv és irodalom

la = latin nyelv és irodalom

né = német nyelv és irodalom

m = matematika

áb = ábrázoló geometria

fi = fizika

b = biológia

k = kémia

f = földrajz

te = testnevelés (fm = felmentve)

é = ének

alk = alkotmánytan

ált = általános tanulmányi eredmény

h = hittan

I. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Szemenyei László Beiratkozott: 40

mt

mi

t

o

m

b

k

f

te

é

h

ált

Bankós Gyula

4

3

3

2

2

2

3

4

4

5

4

2

Bitsánszky Géza

5

5

5

4

4

5

4

5

4

5

5

4

Csörgits Péter

4

2

2

2

2

3

2

3

3

4

3

2

Csury István

4

4

4

3

3

3

3

4

5

4

5

3

Fekete Imre

5

5

5

5

4

5

3

5

5

4

5

4

Gáspár Péter

5

3

4

3

4

3

4

4

2

5

4

3

Gerlits Ferenc

4

2

3

2

2

2

4

3

5

5

3

2

Greguss Ferenc

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Hunyadi József

4

2

3

3

2

3

3

4

2

3

4

2

Jánosi Pál

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Keller Lajos

Kimaradt: 1955. május 3.

Kis Tibor

4

2

5

2

4

4

4

4

5

3

4

3

Kovacsics Gáspár

5

5

4

4

3

4

3

5

5

5

5

4

Környei Péter

4

4

4

5

3

5

3

4

2

4

5

3

Kuszál László

4

2

3

2

2

3

3

3

2

4

5

2

Leithényi László

Kimaradt: 1955. március 19.

Lévai Ottó

5

4

4

4

4

4

4

4

5

5

5

4

Liska Gyula

4

4

5

4

4

4

3

4

5

5

4

4

Mátyás Tibor

4

2

2

1

1

2

2

2

3

2

3

1

Medek Gábor

4

2

3

3

2

4

4

3

4

4

4

3

Mészáros Attila

4

2

3

2

3

3

3

4

5

5

5

3

Mihályi László

4

3

3

2

2

3

2

4

2

4

4

2

Mohos József

4

2

3

2

2

3

2

3

2

3

4

2

Násfay Béla

5

4

4

2

3

5

4

4

3

4

5

3

Noszek Péter

5

4

5

5

4

4

4

5

2

5

5

4

Pajor György

5

4

5

3

3

4

4

4

5

4

4

4

Rónay Miklós

4

2

2

2

2

2

3

3

5

5

3

2

Sárváry Balázs

5

5

4

5

4

5

4

5

5

4

5

4

Scharle Péter

4

4

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

Skolnik Ákos

5

4

4

4

4

4

4

4

5

5

5

4

Szalay László

5

4

5

3

3

5

4

5

4

4

4

4

Szemere Miklós

4

3

3

2

3

3

3

3

4

3

4

3

Szemerédi György

5

4

5

2

2

4

4

4

5

4

5

3

Széphalmi Géza

5

4

5

2

4

4

4

4

2

4

5

3

Tili Gyula

5

3

3

4

4

4

4

5

3

3

5

3

Toperczer Ákos

4

4

4

5

4

4

5

5

5

5

5

4

Vásárhelyi Péter

4

2

3

2

2

2

2

3

3

3

4

2

Willmann János

4

4

3

2

3

4

4

4

3

4

5

3

Windberg Péter

Igazolatlan mulasztás miatt törölve: 1955. április 27.

Zára Dénes

5

3

4

4

2

3

4

3

3

5

4

3

I. b osztály (hunánus)

Osztályfőnök: Kincs Lajos Beiratkozott: 40

mt

mi

t

o

m

b

k

f

te

é

h

ált

Aszódy Árpád

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

Avvakumovits György

5

4

5

5

4

4

5

5

3

5

5

4

Bakos András

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

5

5

Balás János

4

4

4

4

3

3

5

5

4

4

5

4

Bánk Alajos

3

4

4

5

4

4

5

5

5

5

5

4

Bogdánfy Géza

4

4

3

4

3

4

4

4

4

5

5

4

Czirják Miklós

5

4

4

3

4

4

4

5

3

5

5

4

Dezsnyi László

4

3

3

3

4

4

4

4

3

5

5

3

Emhő László

4

2

2

3

3

3

3

3

3

3

5

3

Fazekas Tamás

4

3

3

3

2

3

4

4

2

5

4

3

Friesz Antal

5

4

5

4

4

5

5

5

3

5

5

4

Gianone László

5

4

4

5

5

5

5

5

3

5

5

4

Haid Tibor

4

2

2

2

2

3

3

3

2

3

5

2

Hirsch Ernő

4

5

3

5

4

4

5

5

3

5

5

4

Jankovich János

5

4

5

4

4

4

4

5

5

4

5

4

Kasánszky Zsombor

3

4

5

4

3

4

4

5

5

5

5

4

Kemenes Béla

4

2

4

4

3

4

3

5

5

3

5

3

Keszler Péter

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

5

Kiss Ernő

3

3

2

2

2

2

3

3

5

2

3

2

Kozma György

4

4

3

3

3

4

4

4

2

5

4

3

Machay Tamás

5

4

4

3

3

5

4

5

4

4

5

4

Marik János

4

2

2

2

2

3

3

3

3

4

4

2

Markl József

3

3

3

4

3

3

3

3

4

4

5

3

Németh Csaba

4

2

2

2

2

2

2

2

2

2

4

2

Olgyay Bálint

5

4

5

4

4

4

5

5

5

4

5

4

Péch Antal

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Pilmayer Nándor

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

Réthy László

5

4

4

5

5

4

4

5

4

5

5

4

Salacz György

4

3

5

5

3

4

5

5

4

5

5

4

Schőmer András

5

2

4

3

5

5

4

4

3

3

4

3

Sembery Péter

4

3

4

3

4

4

3

5

4

4

5

3

Stark Gáspár

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Szabó László

4

3

4

4

3

4

4

5

4

5

5

4

Szász Kálmán

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

Váradi Attila

4

2

3

2

3

3

3

3

5

4

3

3

Vásárhelyi Péter

4

3

4

2

2

3

2

3

2

3

5

2

Velich Tamás

3

3

3

3

3

3

3

4

4

4

4

3

Viola Nándor

5

3

3

5

2

4

3

4

2

5

5

3

Vörös Gusztáv

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Wein Miklós

4

3

4

5

5

3

4

4

5

4

5

4

II. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Dr. Fekete Antal Beiratkozott: 42

mt

mi

t

o

m

fi

b

k

f

te

h

ált

la

né

Balogh Pál

4

2

2

2

2

2

2

2

3

5

3

2

Bánki Tamás

5

4

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

Bara Béla

Kimaradt: 1954. november 25.

Barabás Ferenc

3

2

4

2

2

2

2

2

4

5

4

2

Bartos Gábor

3

2

2

3

2

1

3

3

5

3

4

1

Dezsényi István ism.

4

1

2

2

3

3

4

4

4

5

4

1

Emőri Csaba

4

4

5

3

5

5

5

4

5

5

5

4

5

Fehér István

5

3

4

3

4

4

5

4

5

5

5

4

Festetics Antal

4

3

2

2

1

2

5

2

4

2

5

1

Ficsór Mihály

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

5

Golarits János

4

2

2

2

3

4

4

2

3

5

5

2

Gras Antal

4

2

2

1

2

2

3

2

2

4

5

1

Hajdú György

4

2

2

2

2

2

4

2

3

4

4

2

Hozer József

4

3

2

2

2

3

3

2

2

2

4

2

Jerney Pál

Kimaradt: 1954. október 13.

Kecskeméti Ede

Kimaradt: 1955. március 14.

Kornay György

5

4

4

4

3

4

4

3

4

5

5

4

Környefalvi Ottó

4

2

3

2

2

3

3

2

5

2

4

2

Krudy Géza

5

2

3

2

4

3

3

3

4

5

5

3

Kulinyi András

5

3

3

3

2

2

4

3

5

3

5

3

Lengyel Attila

5

2

4

3

4

5

3

4

5

5

5

3

Lengyel Csaba

5

3

3

3

4

4

3

4

3

3

4

3

Majtényi György

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

Morvay Tamás

4

3

3

2

4

3

4

5

5

5

4

3

Nemes László

4

3

3

2

1

2

4

3

5

3

5

1

Németh Endre

3

2

2

2

1

1

4

1

3

3

4

1

Pethő Győző ism.

4

2

2

2

4

3

4

4

3

4

4

2

Rácz Miklós

5

4

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

Révész Tibor

4

3

4

3

5

5

3

5

3

4

4

3

Szatmáry Zoltán

4

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

Szende György

5

4

5

4

4

5

5

5

4

4

5

4

5

Szentiványi István

Kimaradt: 1955. május 28.

Teleki Pál

3

4

2

4

3

3

3

2

5

3

5

3

Terék Frigyes

4

2

2

2

2

3

3

4

3

2

5

2

5

Tóth István

4

2

3

1

2

3

3

2

2

2

3

1

Török Kálmán

4

3

3

3

3

3

4

3

3

5

5

3

Török Sándor

4

2

2

3

3

2

2

2

2

5

3

2

Udvardy Frigyes

4

3

2

2

2

2

3

2

3

2

3

2

Várday György

5

3

3

2

4

5

4

3

4

2

5

3

5

Vass István

4

4

4

3

5

4

4

3

5

4

5

4

5

Zaránd Pál

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

5

Zaránd Péter

4

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

II. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Meggyes János Beiratkozott: 41

mt

mi

t

o

la

m

fi

b

k

f

te

h

ált

Babicz László

4

2

3

2

2

2

2

2

3

3

2

5

2

Bártfai György

5

3

4

3

4

4

4

4

4

4

5

4

4

Csapody Miklós

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Csernyánszky Csaba

5

3

4

3

4

3

3

4

4

3

3

5

3

Egedy Lehel

4

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

5

5

Farkas András

2

5

5

4

4

3

3

4

3

4

3

5

3

Ferentzy Örs

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Füzék Béla

4

2

4

3

4

4

4

3

3

4

4

5

3

Gruber András

4

2

2

2

1

1

2

2

2

2

4

4

1

Gyarmati László

5

2

3

3

3

3

3

4

3

4

3

4

3

Hammer Péter

4

1

2

2

1

2

2

3

2

3

5

3

1

Hideghéty Tamás

4

3

4

2

3

3

4

3

3

4

2

5

3

Inotai Csaba

Kimaradt: 1954. szeptember 27.

Kacskovics Lajos

5

4

5

4

5

4

4

4

4

5

4

5

4

Kornis Ferenc

4

4

5

4

5

4

3

3

4

5

4

5

4

Koszterszitz Sándor

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Kozák István

5

2

3

2

3

4

3

3

3

4

5

5

3

Kőhidi Attila

5

4

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Lampert János

4

2

3

2

3

4

3

2

2

3

2

5

2

Marik Péter

4

2

2

2

3

2

2

3

3

2

5

4

2

Nádai Tamás

5

5

5

4

5

4

4

5

5

5

4

5

4

Orosz András

5

4

4

3

4

3

3

4

4

5

2

5

3

Péterfalvi András

4

3

4

2

2

2

2

2

2

4

4

4

2

Prohászka Ottó

Kimaradt: 1954. november 17.

Ruszina Vilmos

5

4

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Selmeczi János

4

1

2

2

2

2

2

3

2

4

5

4

1

Somogyi Jószef

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Szabó Ferenc

4

2

2

2

3

3

2

2

2

2

2

4

2

Szentkláray Ferenc

2

4

5

5

5

2

4

4

2

4

5

5

3

Szilágyi Géza

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Szilágyi Sándor

4

3

2

3

2

2

2

3

2

4

4

4

2

Szilvási Béla

2

1

2

2

1

2

2

2

2

3

3

4

1

Szy Zoltán

4

3

3

2

2

4

4

3

4

3

4

4

3

Tarnai Béla

5

4

5

4

4

4

5

4

4

5

3

5

4

Tischner Tibor

5

4

5

4

5

5

5

5

4

5

5

5

4

Tóth István

Kimaradt: 1954. november 6.

Vág Marian

5

4

5

4

4

2

3

4

4

5

3

5

3

Varjú Mihály

5

4

4

4

5

4

3

4

3

5

4

5

4

Wagner György

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Walton Gusztáv

5

4

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

5

Weinber Mihály

5

2

3

3

3

3

4

3

3

5

4

5

3

III. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Helyes László Beiratkozott: 40

mt

mi

t

o

m

áb

fi

b

k

f

te

h

ált

Aszódy Tamás

5

4

4

4

5

4

5

5

5

5

5

5

4

Boros László

5

5

4

4

5

4

5

4

5

5

4

5

4

Czeke Sándor

Kizárva: 1955. március 12.

Csepely-Petrov Péter

4

2

3

5

3

2

2

3

2

4

5

5

2

Daniel György

4

1

1

2

1

1

1

2

1

2

2

3

1

Dauner József

4

2

1

1

3

2

3

3

2

4

4

3

1

Dénes Gábor

4

2

2

1

2

2

2

3

2

3

3

4

1

Érsek István ism.

4

3

4

2

2

2

2

3

4

4

3

5

2

Fazekas Endre

Kimaradt: 1955. február 7.

Frech Ferenc

4

2

1

2

2

1

1

2

1

3

2

3

1

Gruber Hugó

4

4

4

4

4

4

4

4

4

5

5

5

4

Győrffy Balázs

4

3

5

2

5

5

5

4

4

5

5

4

3

Kabók Sándor ism.

4

2

1

1

3

2

2

3

2

4

4

3

1

Kacskovics Endre

5

3

3

3

4

4

3

3

4

4

4

5

3

Keszy-Harmath Zoltán

5

4

4

4

4

4

5

5

4

5

5

5

4

Ketting Gábor

4

2

2

2

3

3

2

3

3

4

3

3

2

Koltai Zoltán

Kimaradt: 1955. május 24.

Komesz Mátyás

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Körber Attla

4

3

4

3

5

5

4

4

5

5

5

4

4

Körmendi Béla

4

4

5

5

5

5

4

5

5

5

5

4

5

Kunos Ádám

4

3

2

2

2

2

2

3

3

4

5

5

2

Kürtösi József ism.

4

2

2

2

2

2

2

2

2

4

2

3

2

Lovász Csaba

4

2

3

3

5

4

5

3

5

5

5

4

3

Lukács Gábor

5

4

4

4

5

4

5

4

4

5

4

5

4

Mariaházy János ism.

4

2

2

1

2

2

2

3

2

3

4

4

1

Márffy Ferenc

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Merényi József

4

2

1

3

2

1

1

2

1

3

2

3

1

Milkovics István ism.

4

2

1

2

2

1

2

5

3

4

2

5

1

Pinnyei Richárd ism.

4

2

2

2

2

2

2

2

2

2

2

4

2

Sonnevend István

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Szabó László

5

4

3

4

5

3

4

4

4

5

5

5

4

Szente László

4

4

4

4

4

4

4

4

5

4

3

5

4

Tischner József

4

2

4

2

2

2

2

5

4

4

2

4

2

Udvari András

5

5

5

4

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Urbanek Rudolf

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Vajna Ede ism.

4

2

2

2

2

2

2

3

2

5

4

4

2

Verpeléti János

4

2

2

1

2

2

2

2

2

4

4

3

1

Zentai Gábor

4

4

4

2

3

3

3

3

3

4

5

4

3

Zlinszky Gábor

4

4

4

3

4

4

3

3

4

5

3

5

3

Szekér András ism.

4

2

2

2

2

2

2

3

3

3

2

4

2

III. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Dr. Magyar István Beiratkozott: 42

mt

mi

t

o

la

m

fi

b

k

f

te

h

ált

Apáthy Ferenc

4

2

3

2

3

2

2

3

4

4

3

5

2

Barotai Ottó

Kimaradt: 1955. február 10.

Bezuk István

5

5

4

3

3

4

4

5

4

5

4

5

4

Bohus Péter

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Csapody Géza

5

4

4

3

4

5

5

3

3

4

2

5

3

Dorozsmai Károly

4

4

4

3

4

4

4

3

3

5

3

5

3

Döbrösy Antal

4

5

5

4

5

5

5

4

5

5

3

5

4

Forgó László

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

Garamvölgyi János

Kimaradt: 1955. június 3.

Jálics Jószef

4

2

2

3

3

3

3

3

3

4

3

4

3

Kappéter Bálint

4

2

2

1

2

2

2

3

2

4

3

3

1

Kasánszky Csaba

4

3

2

2

2

3

2

2

2

3

4

5

2

Kaszala János ism.

4

2

3

1

2

2

2

3

2

3

3

3

1

Keönch Boldizsár

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

4

5

5

Khirer Vilmos

5

4

4

3

4

4

3

4

3

5

2

5

3

Kiss Imre

4

4

3

2

4

3

3

4

4

4

3

5

3

Koltay Endre

5

4

5

2

3

3

3

5

4

4

3

5

3

Kovács Nándor

4

2

2

3

2

2

1

3

2

3

5

4

1

Kovács Zoltán

Kimaradt: 1955. február 7.

Lednitzky Ferenc

5

4

5

2

4

5

5

3

5

5

3

5

3

Leszler Antal

4

4

4

4

4

4

4

4

4

5

5

5

4

Micsinay Géza

5

4

4

2

3

2

3

4

4

4

3

4

3

Mikulásik László

4

2

2

3

1

1

1

2

1

3

3

5

1

Molnár János

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Nyerges Aladár

4

2

3

2

2

2

2

3

2

5

5

4

2

Nyujtó Sándor

4

3

3

2

2

2

2

3

3

4

5

4

2

Párniczky Elemér ism.

4

3

4

3

4

3

3

3

3

5

4

4

3

Sárosi Róbert

4

2

2

1

2

2

2

2

2

3

3

3

1

Somogyi Miklós

4

5

4

3

5

4

4

5

3

5

5

5

4

Sulok Tibor

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Szabó István

4

2

4

2

2

2

2

3

3

3

2

4

2

Szabó Miklós

5

4

4

4

4

2

3

4

3

5

4

5

3

Szadovzsky Márton

5

4

4

3

3

2

3

4

3

4

5

5

3

Szücs Jószef

Kimaradt: 1955. június 3.

Ullrich Ágoston

Pótlóvizsgát tehet.

Vándor Géza

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Varga Péter

5

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

Vass Ágoston ism.

4

2

2

1

2

2

1

2

2

3

5

3

1

Verbényi István

4

2

2

3

2

3

1

3

3

4

3

4

1

Zöld Attila

4

3

4

2

3

3

3

3

2

5

3

5

3

Kincs Károly

Kimaradt: 1955. március 28.

Balogh Elemér

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

IV. a osztály (reális)

Osztályfőnök: Dr. Hegyi Ferenc Beiratkozott: 23

mt

mi

t

alk

o

m

áb

fi

b

te

h

ált

mü

né

Almási Gusztáv

4

3

4

4

2

3

3

2

3

3

4

3

5

4

Balázs János

5

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

5

Balla György

4

1

2

2

2

2

2

2

1

5

4

1

Büki Kálmán

4

2

2

3

2

2

2

2

2

4

4

2

4

Dobronyi István

5

3

5

5

3

4

5

5

4

5

5

4

4

Fellner László

5

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

5

5

Forgács Miklós

4

2

4

4

2

1

2

2

2

5

4

1

4

Frank György

4

2

2

3

2

2

3

1

1

3

4

2

4

Gáll Zoltán

Igazolatlan mulasztás miatt törölve: 1955. január 28.

Hegedüs János

4

2

3

3

2

2

2

2

2

3

5

2

Hegyi Lajos

5

3

4

4

4

4

5

5

4

4

5

4

Illés Dezső

Kimaradt: 1955. április 13.

Keresztesy Béla

5

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

Knébl László

4

2

2

3

2

3

4

2

2

5

4

2

5

Nobilis György

5

3

3

4

4

2

2

3

4

5

5

3

5

5

Peczkay Endre

5

4

5

5

3

2

3

2

3

3

5

3

Schmelzer Endre

5

4

3

3

4

3

4

5

3

4

4

3

5

Szövényi-Lux Endre

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Tóka Pál

4

2

2

3

2

3

3

2

2

2

4

2

5

Torockóy Tamás

5

3

3

3

4

3

3

3

3

3

5

3

5

Tóth Kálmán

5

4

5

5

5

4

5

4

5

5

5

4

Uray László

5

3

3

4

4

5

5

5

4

4

5

4

Weigl József

5

3

3

4

3

2

2

3

4

4

4

3

5

IV. b osztály (humánus)

Osztályfőnök: Dr. Gál István Beiratkozott: 26

mt

mi

t

alk

o

la

m

fi

b

te

h

ált

Apáthy István

5

4

5

5

5

5

3

4

5

4

5

4

Baki István

5

2

4

5

3

4

3

3

4

4

5

3

Balázs Mihály

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Becska Nándor

4

2

3

4

2

3

3

2

2

5

4

2

Beleznay Ferenc

5

5

5

5

4

4

5

5

5

5

5

5

Bódis László

4

2

3

3

2

2

2

2

3

5

4

2

Erhardt Miklós

4

2

3

4

2

3

2

2

3

4

4

2

Farkas Tamás

5

4

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

Gyetvai András

5

3

3

4

3

3

3

3

4

5

5

3

Hegedüs László

5

3

4

4

2

4

4

3

4

4

4

3

Kecskeméti István

4

4

2

3

2

3

3

2

2

2

5

2

Klébert Géza

5

5

5

5

4

5

4

5

5

5

5

5

Kovács István

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Kováts Ödön

5

2

3

3

2

3

3

4

4

5

5

3

Köhler János

5

3

3

3

3

3

3

4

3

5

5

3

Kunffy Antal

5

4

5

4

3

4

3

4

4

4

5

4

Pázmándy György

5

4

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

Petz Lajos

5

5

5

5

4

5

5

4

5

5

5

5

Rónay László

5

5

5

5

5

5

5

4

5

4

5

5

Sovány Pál

5

3

4

4

2

4

3

3

4

4

5

3

Szatmáry György

5

5

5

5

5

5

5

4

5

5

5

5

Tudós Takács Gyula

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

5

k

Tarczay Szabolcs

5

4

4

4

3

4

4

3

4

5

5

4

Vastagh Gábor

4

2

2

3

2

3

2

2

3

5

5

2

Váradi Miklós

5

4

3

4

2

3

2

3

4

5

5

3

Wágner Antal

5

4

5

5

5

4

5

4

5

5

5

4

VI. Érettségi vizsgálatok

A) csoport

A vizsgálatra 20 tanuló jelentkezett. Az írásbeli vizsgálatok 13., 14., 16. napjain voltak. A KKF rendelkezésére az O. M., ill. a Fővárosi Tanácstól kiküldött központi tételeket dolgozták ki a tanulók, orosz nyelvből a szaktanártól felterjesztett tételek közül a Rendfőnöki Hatóság jelölte ki a kidolgozandó tételeket.

A dolgozatok eredményei:

Magyar nyelv és irodalom: 7 jeles, 1 jó, 7 közepes, 5 elégséges, –

Orosz nyelv és irodalom: 6 jeles, 6 jó, 1 közepes, 7 elégséges, –

Matematika: 4 jeles, 4 jó, 2 közepes, 7 elégséges, 3 elégtelen.

A vizsgálóbizottság a jelölteket az írásbelik alapján szóbeli vizsgálatra bocsátotta. A szóbeli vizsgálatok június 13., 14., 16. napjaink voltak.

Az érettségi elnöke a KKF megbízásából dr. Borbély Kamill bencés, pannonhalmi főiskolai tanár, miniszteri megbízott: dr. Polka Ede a pestmegyei oktatási osztály csoportvezetője.

A vizsgálat eredménye:

Kitűnően érett: Keresztesy Béla, Szövényi-Lux Endre Összesen: 2 = 10%

Jelesen érett: Balázs János, Fellner László, Tóth Kálmán Összesen: 3 = 15%

Jól érett: Dobronyi István, Hegyi Lajos,

Schmelzer Endre, Uray László Összesen: 4 = 20%

Közepesen érett: Almási Gusztáv, Nobilis György,

Peczkay Endre, Torockóy Tamás,

Weigl József Összesen: 5 = 25%

Megfelelt: Büki Kálmán, Hegedüs János,

Knébl László, Vojta Zoltán Összesen: 4 = 20%

Javít: Frank György (fizika),

Tóka Pál (biológia). Összesen: 2 = 10%

B) csoport

Érettségi vizsgálatra 26 tanuló jelentkezett. Az írásbeli vizsgálatok május 13., 14., 16., 17. napjain ugyanúgy folytak le min az A) csoportnál.

A dolgozatok eredményei:

Magyar nyelv és irodalom:  10 jeles,        6 jó, 6 közepes, 3 elégséges, 1 elégtelen

Orosz nyelv és irodalom:       9 jeles,        4 jó, 6 közepes, 7 elégséges, –

Matematika          11 jeles,      12 jó, 2 közepes, 1 elégséges, –

Latin nyelv és irodalom:      14 jeles,        7 jó, 4 közepes, 1 elégséges –

A szóbeli vizsgálatok június 8., 10., 11. napjaink voltak.

Az érettségi elnöke a KKF megbízásából dr. Borbély Kamill bencés, pannonhalmi főiskolai tanár; miniszteri megbízott: Bólyai Imréné O. M. főelőadó.

A vizsgálat eredménye:

Kitűnően érett: Balázs Mihály, Farkas Tamás, Kovács István,

Pázmándi György, Tudós Takács Gyula Összesen: 5 = 19,23%

Jelesen érett: Beleznay Ferenc, Petz Lajos,

Rónay László, Szatmári György Összesen: 4 = 15,39%

Jól érett: Apáthy István, Gyetvay András,

Klébert Géza, Kunffy Antal, Wágner Antal Összesen: 5 = 19,23%

Közepesen érett: Baki István, Kecskeméti István,

Kováts Ödön, Kőhler János,

Sovány Pál, Tarczay Szabolcs,

Váradi Miklós Összesen: 7 = 26,92%

Megfelelt: Becska Nándor, Bódis László,

Erhardt Miklós, Hegedüs László,

Vastagh Gábor Összesen: 5 = 19,23%

Az érettségi végeredménye: az érettségizők teljes száma: 46.

Kitűnő:   7 = 15,22%

Jeles:   7 = 15,22%

Jó:   9 = 19,56%

Közepes: 12 = 26,09%

Megfelel:   9 = 19,56%

Javít:   2 =   4,35%

VII. Statisztika

1. A tanulók létszámalakulása

I.

II.

III.

IV.

I–IV.

Beiratkozott

80

83

82

49

294

Kimaradt

3

7

8

2

20

Év végi létszám

77

76

74

47

274

Év végi létszámból munkás (M)

dolgozóparaszt (P)

értelmiségi (É)

egyéb (E)

osztályidegen (X)

3

1

40

22

10

5

3

26

31

11

10

2

25

30

7

13

1

14

15

4

31

7

106

98

32

Diákotthon tanulóinak száma

–

–

–

–

–

Bejáró tanulók száma

9

22

24

9

64

Családoknál lakó tanulók száma

3

10

8

7

28

Hittanra járó tanulók száma

77

76

74

47

274

2. A tanulók általános tanulmányi előmenetele

I.

II.

M

Dp

Ért

Egy

X

M

Dp

Ért

Egy

X

Kitűnő

Jeles

Jó

Közepes

Elégséges

Javítóra bukott

Ismétlésre bukott

Össz. osztályozott

Osztályozatlan

Együtt

1

1

–

1

–

–

–

3

–

3

–

–

–

–

1

–

–

1

–

1

2

4

17

12

6

–

–

41

–

41

2

1

6

6

6

1

–

22

–

22

–

–

4

5

1

–

–

10

–

10

–

–

–

2

3

–

–

5

–

5

–

–

–

1

2

–

–

3

–

3

3

4

4

7

4

3

1

26

–

26

3

5

6

5

7

5

–

31

–

31

1

1

2

5

–

2

–

11

–

11

III.

IV.

M

Dp

Ért

Egy

X

M

Dp

Ért

Egy

X

Kitűnő

Jeles

Jó

Közepes

Elégséges

Javítóra bukott

Ismétlésre bukott

Össz. osztályozott

Osztályozatlan

Együtt

1

1

–

2

2

4

–

10

–

10

–

–

–

1

1

–

–

2

–

2

3

2

8

4

5

2

1

25

–

25

1

5

2

7

6

5

3

29

1

30

1

–

2

3

–

1

–

7

–

7

1

3

1

4

3

1

–

13

–

13

–

–

1

–

–

–

–

1

–

1

3

4

4

1

1

1

–

14

–

14

–

3

1

5

6

–

–

15

–

15

–

–

1

3

–

–

–

4

–

4

I–IV.

Együtt

M

Dp

Ért

Egy

X

%

Kitűnő

Jeles

Jó

Közepes

Elégséges

Javítóra bukott

Ismétlésre bukott

Össz. osztályozott

Osztályozatlan

Együtt

3

5

1

9

8

5

–

31

–

31

–

–

1

2

4

–

–

7

–

7

11

14

33

24

16

6

2

106

–

106

6

14

15

23

25

11

3

97

1

98

2

1

9

16

1

3

–

32

–

32

22

34

59

74

54

25

5

273

1

274

8,06

12,46

21,61

27,11

19,78

9,15

1,83

100,00

0,36

100,00

Az osztályok és az iskola középarányosa az általános tanulmányi eredmény alapján:

I. a: 3,16 II. a: 2,86 III. a: 2,83 IV. a: 3,14

I. b: 3,67 II. b: 3,34 III. b: 3,00 IV. b: 3,74 Az iskoláé: 3,21.

3. Tantárgyanként elért tanulmányi eredmény

I.

II.

Tantárgy

5

4

3

2

1

Ö

5

4

3

2

1

Ö

Magyar

Történelem

Orosz

Latin

Matematika

Fizika

Biológia

Kémia

Földrajz

Testnevelés

Ének

Hittan

15

26

22

–

11

–

20

19

35

33

39

52

27

22

18

–

25

–

30

30

24

14

24

19

17

21

15

–

21

–

20

21

16

16

11

6

18

8

21

–

19

–

7

7

2

14

3

–

–

–

1

–

1

–

–

–

–

–

–

–

77

77

77

–

77

–

77

77

77

77

77

77

13

27

16

16

17

24

21

20

36

35

–

50

19

13

13

7

22

13

24

17

17

17

–

21

17

15

17

7

13

19

22

17

16

12

–

5

23

21

28

6

20

18

9

20

7

12

–

–

4

–

2

2

4

2

–

2

–

–

–

–

76

76

76

38

76

76

76

76

76

76

–

76

III.

IV.

Tantárgy

5

4

3

2

1

Ö

5

4

3

2

1

Ö

Magyar

Történelem

Alkotmánytan

Orosz

Latin

Matematika

Ábrázoló geom.

Fizika

Biológia

Kémia

Földrajz

Testnevelés

Ének

Hittan

17

18

–

14

10

22

8

21

21

21

36

25

–

42

19

23

–

11

8

12

9

10

14

15

24

18

–

20

9

9

–

16

7

12

3

13

27

17

11

19

–

11

27

17

–

23

10

25

13

22

11

16

2

11

–

–

1

6

–

9

1

2

4

7

–

4

–

–

–

–

73

73

–

73

36

73

37

73

73

73

73

73

–

73

12

20

20

14

10

12

7

12

17

–

–

28

–

34

11

7

14

8

7

9

3

12

13

–

–

12

–

13

11

13

12

8

8

14

5

9

8

–

–

5

–

–

12

7

1

17

1

11

6

14

8

–

–

2

–

–

1

–

–

–

–

1

–

–

1

–

–

–

–

–

47

47

47

47

26

47

21

47

47

–

–

47

–

47

I–IV.

Tantárgy

5

4

3

2

1

Ö

Közép

Magyar

Történelem

Alkotmánytan

Orosz

Matematika

Latin

Ábrázoló geom.

Fizika

Biológia

Kémia

Földrajz

Testnevelés

Ének

Hittan

57

91

20

66

62

36

15

57

79

60

107

121

39

178

76

65

14

50

68

22

12

35

81

62

65

61

24

73

54

58

12

56

60

22

8

41

77

55

43

52

11

22

80

53

1

89

75

17

19

54

35

43

11

39

3

–

6

6

–

12

8

3

4

9

1

6

–

–

–

–

273

273

47

273

273

100

58

196

273

226

226

273

77

273

3,35

3,66

4,12

3,25

3,15

3,71

3,25

3,39

3,74

3,56

4,18

3,96

4,28

4,57

4. A tanulók magatartása

Érdemjegy

I.

II.

III.

IV.

I–V.

%

Példás

Jó

Megfelelő

Tűrhető

Kizárt

35

37

5

–

1

35

35

3

3

–

27

46

–

–

1

35

12

–

–

1

132

130

8

3

3

48,35

47,62

2,93

1,10

1,10

5. Mulasztás

I.

II.

III.

IV.

I–V.

Mulasztott órák száma

Igazolatlan órák száma

Mulasztott tanulók száma

Egy tanulóra jut

2058

–

61

26,72

3610

61

72

47,50

2570

–

58

34,72

1165

17

39

24,78

9403

78

230

34,44

6. Diákotthoni tanulók általános előmenetele

Diákotthona az intézetnek nincs.

Függelék

Iskolaépületünk és kápolnánk 1950-1953 között

Dokumentumok

Az Iskola újra megnyitása hirdetésének engedélyezése

Jegyzőkönyv a VKM és a Katolikus Egyház képviselői közt…

Jegyzőkönyv a tanárok eskütételéről

A Piarista u.1. sz. épület államosítása

A Mikszáth Kálmán tér 1. sz. épület kiutalása

Iskolaépületünk és kápolnánk 1953-tól

Szűcs Ervin: Az önkényuralom számkivetettjei (1948–1950)

1948. szeptemberében megdöbbenten láttuk, hogy paptanáraink helyett civil tanárnők és tanárok jelentek meg az Iskola folyosóján. Felháborodásunk szövege nemigen felelt meg az illemkódexben foglaltaknak. A megjelent rádióriporterek kérdéseire ennek a felvett műsorban hangot is adtunk: igazi kamaszoknak megfelelően, főleg a női tanárok ellen keltünk ki.

Furcsa volt a hirtelen emelt fal az Iskola és a Rendház között, ahonnét csak Omacht Náci bácsi az egyetlen piarista jöhetett át hittantanári minőségben.

Lassan rájöttünk, hogy az idehelyezett tanáraink többsége előző iskolájában politikailag megbízhatatlannak minősült, vagy egyéb problémák okozták ide helyezésüket (alkoholizmus, testi fogyatékosság: pl. süketség.). Persze akadt közöttük abban az időben „abszolút megbízhatónak” minősített egyén is.

Az osztályokba kintről ide irányított besúgók is kerültek, de belülről is akadt egy-két tanulótárs, aki beállt ezek táborába: megfigyeléssel, besúgással tette kellemetlenné az életünket.

Ekkor vezették be a hétjegyű osztályozást, ahol 7-es volt a kitűnő. Irodalomból, történelemből nem voltak tankönyveink, mert az ideológiai szűrés még nem történt meg és nem jelentek meg a Párt által jóváhagyott kiadványok.

Érdekességként még megemlíthető, hogy az ’50-ben érettségi vizsgát tetteknek irodalomból Szerb Antal Irodalomtörténete jelentett némi fogódzkodót, történelemből pedig az akkorra már elkészült ált. isk. 7-8. osztályában használt könyvekből kellett felkészülni.

A tárgyilagosság kedvéért meg kell jegyeznünk: főleg matematikából, fizikából kitűnőek voltak a tanáraink (itt elsősorban Kertész Antalra gondolok), de a latinszakos Madocsay Pál is nagy humán műveltségről tett bizonyságot.

A legtöbben azonban nem állták meg az önkéntelen összehasonlításban felállított követelményeink mértékét (főleg Kovács János és Begyáts László).

Emlékezetem szerint az igazi nagy gondot az ’50-es érettségi jelentette, mert pl. a mi osztályunkhoz egy erősen elfogult hölgyet küldtek érettségi elnöknek, akit nem a tudásunk, hanem a származásunk érdekelt, nem húzhattunk tételeket, hanem előzetes tájékozódása alapján a minket érdeklő, vagy a legjobban tudott tételek helyett pontosan az ellenkezőt, gyenge pontjainkat kereste.

Álljon itt a velem történt események egy része, hogy némi betekintést lehessen nyerni a kor „szellemébe” és a diszkriminatív magatartásba.

Nekem a XX. század irodalma volt a kedvencem, ezért Kölcseyt kaptam, míg a mellettem ülő barátom, aki ellen nem volt különösebb származásbeli kifogás, József Attilát.

Felelete közben az elnöknő gúnyosan megkérdezte tőlem: „Ugye maga jobban örült volna ennek a tételnek?”

Történelemből a II. világháború Don-kanyari áttörést kaptam: egész feleletem alatt, mintegy 15 percig az igazgatóval beszélgetett igen elmélyülten, majd amikor befejez-tem, megkérdezte, hogy miért nem kezdek már felelni. Óriási meglepődésem után mondtam, hogy éppen most fejeztem be. Ekkor felvette a bizonyítványomat, amelynek elején be volt írva apja: vitéz Szűcs István, magyar királyi alezredes. Erre, mint aki most látja először, azt mondta: „Jé, a maga papája katonatiszt volt, és ott volt a Don-kanyarban?” – Mondtam, hogy igen. Erre feltette a kérdést: „És mit mesélt?” Roppant mérges voltam és rávágtam: semmit! Magamban azt gondoltam:… pont neked fogom elmesélni ezeket a dolgokat!

Hosszas vita alakult ki közöttünk a mesélt- nem mesélt ügyben, majd közölte, hogy megbuktat történelemből, mivel felelni sem tudtam.

Tekintettel arra, hogy jeles rendű tanuló voltam, különféle tanári közreműködés eredményeképpen közepessel engedett át, meghiúsítva kitüntetéses, vagy jeles érettségimet.

Saját esetem mellett, természetesen a többiekkel is hasonló volt az elbánás.

Örömmel töltött el bennünket, hogy szeptemberben újra megnyílt a Piarista Gimnázium, és nagyon sajnáltuk, hogy nekünk ebben már nem lehetett részünk.

Később jöttünk rá igazán, hogy életünket alapvetően befolyásolta az a hat év, amit a piarista atyák irányításával és nevelésével ott eltöltöttünk, de mindenesetre e két év  is mély nyomokat hagyott –döntően negatív irányban – lelkivilágunkban.

A korra jellemző még, hogy számos iskolatársammal találkoztam a kitelepítés, majd később az építő és bányamunkát jelentő munkaszolgálat alatt. Ez természetesen befolyásolta az egyetemre kerülésünket, ’56-os magatartásunkat és a nagyszámú országelhagyást is ennek a számlájára lehet írni.

Amikor 1988-ban osztálytársunk, Antall József, néhányunkat összehívott, hogy alakítsuk újra és tegyük országos szervezetté a Piarista Diákszövetséget, nagy örömmel tettünk eleget.

Ma, amikor a Magyar Piarista Diákszövetségben tizenkét évi munka áll mögöttünk, örömmel tapasztaljuk, hogy az 50-60 évvel ezelőtt belénk vetett mag jó talajra hullott, és a mai piarista renddel, tanárokkal olyan bensőséges kapcsolat alakult ki, amely mindkét fél számára – a megszerzett barátságokon túlmenően – igen sok pozitív eredménnyel járt.

Dr. Sztrilich Péter: Ötven éve történt

Az ember megborzad, ha rádöbben, hogy a történelem fél évszázada a saját életének a nagyobbik része. Megpróbál emlékezni, képek villannak fel előtte, tanárok – hál’Istennek néhány még él közülük – , osztálytársak, de sokan elmentek, ki a Nagyvilágba, ki az Örökbe.

Emlékezik az ember jóra, rosszra, a rossz elhalványul, vagy az is megszépül? Emlékezik az ember és ismét fiatal lesz. – Közben egyre szilárdabbra nő bennem a meggyőződés: nem öregedtem meg, lélekben ugyanolyan fiatalnak érzem magam, mint piarista diákkoromban, és ezt családom mellett főként a régi Kegyes Iskolának, tanárainak, diákjainak köszönhetem.

A történelmet majd megírja más, én csak egy-két felvillanó emlékkel szeretnék hozzájárulni a kor jobb megértéséhez.

Előzmények: 1946-ban felvételiztem a Piarista Gimnázium első osztályába, majd elkezdtem az 5. Általános Iskolai évet Kovács Mihály tanár úr vezetésével. Nagy létszámú osztályok, (néhány emlék: Kovács tanár úrral műhelymunka a régi légó pincében, nyári tábor Szárszón, Teller tanár úr öt perc alatt egy padsort tud „secundába ponálni”. Kis tanár úr (Szepi) kínozza Péter barátunkat az „er” hang kiejtéséért – Péter akadémiai székfoglalója a jövő héten lesz!). Két nehéz és boldog év, majd 1948, államosítás. Állunk a kápolna jobb oldalán és hallgatjuk Sík Sándor utolsó beszédét (most olvastam újból Sándor Gyuri könyvében). Súlyos szavak, életre szóló útravaló … a mindig kemény Oszi szemében könnycsepp.

Egy bolond év, államosított iskola, osztályzat 7-től 1-ig, a repülőgépet Mozsajszkij találta fel, a rádiót Popov. Majd egy évet egy másik gimnáziumban töltök.

Ötven éve történt: Elkezdem az I. gimnáziumot, majd halljuk: az Egyház visszakapja az Iskolát. Egy délben beállít Béla, unokatestvérem és osztálytársam: kupaktanács, kamaszosan gyors döntés, irány a Régi Iskola. Kovács Mihály szeretettel vár és két hét múlva már a régi kapun lépünk be. – Apám csendes büszkeséggel tudomásul veszi a mi döntésünket, de hogy nemsokára kitették a klinikáról, abban a „klerikális beállítottság” nagy szerepet játszott.

Mivel Bélával mindketten humán beállítottságúnak valljuk magunkat, nem Kovács tanár úrhoz kerülünk, hanem az általunk ma már legendásnak tartott „C” osztályba, előbb Meggyes, majd Vízvári osztályba (Béla mérnök lett, én fogorvos, ennyit a korai pályaképről).

Az iskola mellett megindul valami csendben. A régi cserkész szellem és az új helyzet megteremti a maga kis közösségeit. A nagyok (főleg Jelenits Pista és barátai) maguk köré gyűjtik azokat, akik többet akarnak mint csak élni és túlélni, táborokat, lelki napokat szerveznek, heti – kétheti összejövetelek, komoly önképzőköri program, készülni kell a keresztény értelmiség szerepére.

Dunai túra a cserkészcsapat régi ladikjaival, este tábortűznél Pista Vörösmartyt olvas és elemez, reggel a zsolozsmát mondjuk közösen. Szilveszter a Börzsönyben, Nagypénteken keresztút Solymáron vagy Ürömön (rég volt!) – Lelkileg, szellemileg akartunk felkészülni arra,  hogy életünket ellenséges, ateista világban kell leélnünk, mindig az ár ellen úszva (Áprily vers: „a pisztrángoktól azt tanultam…”). Nem valószínű, hogy a III/3 figyelmét elkerültük, de kamaszos bátorsággal vállaltuk. Ma ezt bázisközösségnek, kiscsoportnak neveznék, akkor belefért az „államellenes összeesküvés” gyűjtőfogalomba. Egy életre adott erőt.

Diákok jönnek, mennek, van akinek a követelmény túl nagy, van aki úgy gondolja mégis: állami iskolából könnyebb lesz a továbbtanulás.

Másodikban új diákok jönnek a feloszlatott kisszemináriumokból, Vízvári Laci bácsi lesz az osztályfőnök, akit Endrődről, ahol káplánként működik, Sík Sándor visszahív a rendbe. Bámulatos színes rajzokat fest a fekete táblára a biológia jobb megértésére.

Hosszú felirattal dekorálja az osztálytermet: „A természet örök könyvét forgatni ne szűnjél”….az idézet folytatását mindenki tudja.

A kitűnő tanuló, Miklós, félévkor elmegy Pannonhalmára, mert Szilágyi Géza bácsi, hogy példát statuáljon az MHK-val szemben tanúsított ellenállásunk miatt, éppen őt akarta testnevelésből megbuktatni – ma Dallasban ő a ciszterci apát.

Rengeteg élmény, emlék: pl. Somogyi tanár úr történelem órái – Megértjük a történelmet, mindig tudjuk mi az igazság és mi ami a tankönyvben áll – soha a hangját fel nem emeli, de óráján mindig néma csend.

Harmadikban jött a hír: az Iskola költözik.

Nyáron mi, diákok is segítünk a költözködésnél: cipeljük a könyvcsomagokat és gyerekes élmény: hatalmas, lovas(!) bútorszállító kocsik kocsikísérőjeként ügyködünk. Áhítatosan nézzük a Kápolna hatalmas márványszobrainak szállítását és új helyre állítását. Szeptemberben új helyen, szűkösen, de indul a tanítás. A Mikszáth Kálmán téri épület nekem nem volt idegen, anyám nővére volt ott az igazgató az államosításig, majd pártiskola lett. De ne vágjunk a dogok közepébe, sora volt annak, amíg harmadikosok lettünk

Érettségi előtti évre a matematikát átveszi Pogány tanár úr. Hát az ő óráin sosincs csend! A lelkét teszi rá, hogy mindenki értse és tudja a matematikát, és amikor az érettségi előtt megköszönjük ezt neki az utolsó órán, helyre tesz minket, Ö elsősorban nem matematikát akart adni, hanem munkára és kemény helytállásra nevelt. – Megjegyeztük.

Közben vidám diákélet. Kirándulások, farsangi mulatság, Vízvári Laci bácsi még a tánciskolába is benéz: hogy viselkedünk.

Április 1: rosszul sikerült diákcsíny, latin órán egy vekker került a bezárt katedrafiókba. Schmidt tanár úr tajtékzik. Sanyi vállalja a tettet, az igazságot vállalja és nem a következményeket mérlegeli, mint mindig az életben. – Regnumista pap lesz, hosszú éveket tölt börtönben, az utolsók közt szabadul, de soha nem változik.

Nyakunkon az érettségi, utólag nézve nem is volt olyan nehéz. Három kitűnő, hét jeles, négy jó, pót is alig, nem rossz átlag huszonkilencből. – Aztán felvételik: egyszer, többször, aztán majdmindenkinek sikerül. – 1956: Ottó osztálytársunkat  a piaristák mentik, sajnos azóta már nincs közöttünk.

Saját életem sem szakad el az Iskolától. Esküvő, majd keresztelők a Kápolnában, majd ugyanez a következő generációnál: fiam s majdani vejem is itt érettségizik, szóval az élet megy tovább.

Negyven, majd negyvenöt éves érettségi találkozó, Vízvári Laci (most már csak így) nyolcvan éves. –És ismét a Duna-parti Kápolnában ünnepelhetünk.

A kör bezárult. A saját körünk is lassan bezárul, de hogy életünk, pályánk ilyenre sikerült, abban a Kegyes Iskolának meghatározó szerepe volt. Amit ott kaptunk és igyekeztünk megtartani, az talán két Sík Sándor idézet: „ha mindenáron, akkor is, ha mindhiába, akkor is” (Megyeri hitvallás) és egy későbbi „teszem a magamét és ez a Minden”.

Meskó Csaba: A Budapesti Piarista Általános Gimnázium sportélete

1946-ban, a 4. elemit követően kerültem a Budapesti Piarista Gimnázium I. osztályába. Itt végeztem az első két gimnáziumot, egészen az iskola államosításáig.

Ebben az időszakban két tornatanára volt a gimnáziumnak, akikre nagy szeretettel emlékszem vissza. A két tornatanár Stefánczki Szilárd és Szilágyi Géza voltak, akiknek óriási szerepük volt abban, hogy a diákokat fegyelemre és a sport szeretetére nevelték.

Ebben az időszakban nemcsak a diáksapka kötelező viselése volt szokásban, hanem a diákoknak egységes tornaruhájuk is volt, az iskola címerével díszítve. A tornaruhákat az iskola épületében működő „Lopós” sportüzletben lehetett beszerezni és tornaórán kötelező volt azt viselni.

1946-47-ben a kosárlabda mellett a vívás oktatása kiemelkedően szerepelt a sportoktatásban. A vívásoktatásban elsősorban Stefánczki tanár úr játszotta a főszerepet. Sok későbbi magyar, európa és olimpiai bajnok vívónk –pl.: Bárány Árpád párbajtőröző – itt ismerkedett meg a vívás tudományával.

1950-ben a piaristák visszakapták a tanítójogot. Jómagam is ekkor tértem vissza az Alma Mater falai közé. Itt végeztem a négy gimnáziumot, és itt érettségiztem.

Ez alatt a négy év alatt Szilágyi Géza tanár úr volt a gimnázium egyetlen testnevelője. Kedvenc sportja és szakterülete a kosárlabda volt, így a tornaórákon ennek oktatása töltötte ki a foglalkozások szinte kizárólagos többségét.

A legtehetségesebb kosárlabdázókat a Budapesti Bőrgyár „BDSE” Ifjúsági kosárlabda csapataihoz irányította, hiszen Géza bácsi itt volt ebben az időben edző. Kiemelkedően erős volt az iskola kosárlabda csapata, sorozatban nyerték a középiskolai bajnokságokat. Emlékezetem szerint az iskola válogatottban az egyik legjobb játékos Melocco Miklós volt, aki egy évvel járt felettünk, és aki később Kossuth-díjas szobrászművész lett. A csapat másik erőssége Tuboly János lett, aki a párhuzamos „a” osztályba járt. Ő nagy magasságával hívta fel magára Géza bácsi figyelmét, és mivel kezdetben végtelen ügyetlen volt, Géza bácsinak jelentős energiájába tel, amíg belőle válogatott kosárlabdázót faragott. Tuboly később a MAFC MB I-es bajnok csapatában és a magyar válogatottban rendszeresen szerepelt.

Az iskola válogatott tagjai közül még az alábbiakra tudok visszaemlékezni:

- párhuzamos osztályokból: Barlay Öcsi, Jánosi, Lovász;

- az alattunk levő osztályokból: Beleznai és Bódis.

Az utóbbi később válogatott játékosként a Csepel SC-ben kosarazott. A felettünk végzett régi piaristák közül Géza bácsi csapataiban játszottak: Cifra Misi, aki később neves, nemzetközi kosárlabda játékvezető lett, Kard Aladár és Nyulászi Bandi.

1953-ban a Gimnáziumot a Mikszáth Kálmán térre költöztették át, ahol a sportolási lehetőségek jelentősen leszűkültek. Itt csak minimális kis tornaterem állt rendelkezésre a tornaórák lebonyolításához, és a kosárlabdázásra is csak az udvaron volt lehetőség. Nekünk, akik a régi nagy tornateremhez és kosárlabda pályához voltunk szokva, ez mindenképpen visszalépést jelentett.

Az iskola kosárlabda csapata ismereteim szerint később is jelentős szerepet játszott a középiskolai bajnokságok helyezéseinek eldöntésében.

Piarista Rend 350 éve Magyarországon

1. A megtelepedés (1642–1721)

Kalazancius Rómában való megtelepedése után sohasem hagyta el Itália földjét, fiait azonban még életében elküldte az Alpokon túli Európába. Az itt alapított kollégiumokat rendházakat PROVINCIA GERMANIAE (=a németországi rendtartomány) kapcsolta jogi egységbe 1634-tõl. Belõle létesült a cseh-morva (1634), a lengyel (1662), a magyar (1721) és az osztrák (1751) rendtartomány.

A magyar piarista rendtartomány a Poprád völgyében fekvõ Podolint tekintette bölcsõjének, bár 1642- ben, amikor ott az elsõ piarista megjelent, a városka a Zsigmond idejében elzálogosított szepesi városokkal együtt Lengyelországhoz tartozott. Az alapító Lubomirski Szaniszló (õ alapította a szepesbélai plébániát is 1674-ben) lengyel herceg volt, és a piaristák között sem volt akkor magyar. A föld azonban magyar volt, és már az elsõ podolini diákok között is akadt magyar, és ez az alapítás volt mintegy jeladás és indítás a további magyar alapításokhoz. A podolini kollégium alapításakor a német rendtartományhoz tartozott. A lengyel rendtartomány megalakulásakor ehhez került (1662), és csak 1782-ben lett Szepesbélával együtt jogilag a magyar rendtartomány háza. A közben alapított magyar házak is 1692-ig a lengyel rendtartományhoz tartoztak. 1692-1695 között külön generálisi megbízott (delegátus) kormányozta a magyar házakat Moesch Lukács személyében, 1695-tõl pedig a német provincia viceprovinciájaként magyar viceprovinciális (helyettes tartományfõnök) kormányozta õket az önálló magyar rendtartomány megalakulásáig, 1721-ig.

Podolin után a magyar fõurak is keresték a módját az új szerzet megtelepítésének, amelyre a felvidéki katolikus megújhodásban is fontos feladat várt. A háborús nyugtalanságok és veszedelmek miatt azonban a betelepítés nem volt zavartalan, és az elsõ évtizedek magyarföldi piaristáinak nagyon sok megpróbáltatáson és szenvedésen kellett átmenniök.

Az elsõ hely, amely már magyar területen fogadta a piaristákat, Privigye volt, gr. Pálffy nádor özvegyének alapítása 1666-ban. A következõ évben gr. Wesselényi Ferenc nádor és felesége hívására Murány várában kezdték meg a piaristák tanító munkájukat. A nádor váratlan halála miatt azonban ez az alapítás abbamaradt, illetve 1673-ban Breznóbányára került át, de itt is nagy nehézségek között vehették föl a munkát, nem utolsósorban a túlnyomó részben luteránus lakosság ellenséges magatartása miatt. Pozsonyszentgyörgyön Szelepcsényi György esztergomi érsek – aki még személyesen ismerte Kalazanciust Rómából – adományából létesült a piarista kollégium 1685-ben.

1692-ben a lengyel provinciáról való leváláskor a három magyar rendházban mindössze 18 rendtag működött, akik közül 7 volt bennszülött magyar, 11 pedig külföldi születésű. Magyarul csak 6 tudott közülük. Amikor a német származású Moesch Lukács – akit joggal nevezhetünk a magyar piaristák Mózesének, mert nagyszabású szervezõ munkájával igen sokat tett a jövõ fejlõdése érdekében – 1698-ban átadta a viceprovinciálisi tisztet utódának, a 37 rendtagból már 15 tudott magyarul.

A magyarlakta vidékeken a 18. sz. elsõ felében terjedt el a rend.1701-ben Mattyasovszky László megyéspüspök a hatalmas nyitrai kollégiumot alapította. A magyar piaristák itt jutottak közelebbi érintkezésbe a magyarsággal, és kapták azokat a magyar származású rendtagokat, akiknek révén a rend a magyar kultúrélet jelentõs tényezõjévé vált.

A szatmári béke (1711) után következõ nyugalmasabb korszak a rend magyarországi elterjedését is meggyorsította.1711-ben Veszprémben telepítette meg gr. Volkra Ottó megyéspüspök. 1714-ben gr. Kollonics Zsigmond megyéspüspök Vácott, gr. Koháry István országbíró Kecskeméten telepítette meg a piaristákat. Még a megelõzõ alapítások is nem kevés gondot jelentettek, amikor 1717-ben a város vezetõségének hívására Pesten telepedtek meg a piaristák. A nekik kijelölt ház a belvárosi templom szomszédságában volt, és mindössze négy szobából, ebédlõbõl és konyhából állott. Jellemzõ a megtelepedõ piaristák lelkes munkájára, hogy november 4-én volt a honfoglalás, másnap már beírást tartottak és november 7-én megkezdték a tanítást.

A pestivel egyidõben történt (1717-ben) a megtelepedés Besztercén. Gr. Steinville István tábornok, Erdély katonai parancsnoka vitte oda a piaristákat. (Eltartásukra a plébánia jövedelmét ajánlotta föl. Az alapítás kezdettõl fogva nagy nehézségekkel küszködött.) Lelkipásztori szempontból igen értékes munkát végeztek, az iskola szempontjából azonban nem volt szerencsés megtelepedés. 1878-ban meg is szűnt.

Érthetõen fokozott nehézségekkel kellett megküzdeniök a majdnem színtiszta kálvinista Debrecenben 1719-ben megtelepedõ piaristáknak. Bakó János nagyváradi kanonok és makári választott püspök, a privigyei kollégium egykori kiváló növendéke, ilyen módon akarta leróni háláját tanítói iránt, és megtelepítésükkel elõmozdítani Debrecenben a katolikus nevelést. A bizalmatlanság csak nehezen oldódott, de 1721-ben megkezdhették a tanítást.

A debreceni alapítást idõrendben a korponai követte 1720-ban. Az alapító, a város 150 év óta elsõ plébánosa Olasz Pál esztergomi kanonok, almisi választott püspök, nagyon a szívén viselte a megtelepítés ügyét, de a tanulók hiánya állandó nehézséget jelentett.1875-ben fel is adta a rend.

Ugyancsak 1720-ban történt a megtelepedés Szegeden. A városi tanács azért határozta el "a tisztelendõ és dicséretes Piaristák szent szerzetének megtelepítését, hogy az említett dicséretes, hasznos szerzet az ifjúságot (amely ekkoráig vadon és parasztul nevelkedett föl mind városunkban mind a körülfekvõ tartományokban) tudományokban fölnevelhesse, azáltal magunk között szükséges szubjektumokkal városunk gubernálására szaporítani tudja, amellett lelki dolgokban is nyugalmat szerezhessen". A város anyagi helyzete nem tette lehetõvé, hogy bõkezű mecénás legyen, ezért az elindulás nagyon szerény keretek között és nagy nehézségekkel k&u uml;szködve történt.

A magyar viceprovinciának ilyen módon már 12 intézete volt 82 rendtaggal.

A megerõsödést segítette a rend jogi helyzetének rendezése is. Az 1715. évi országgyűlés 102. cikkelyével törvényesen befogadta, meghonosította, a rend generálisa pedig a német rendtartománytól függetlenül, önálló magyar rendtartománnyá tette, amelynek elsõ tartományfõnöke Zajkányi Lénárd lett 1721-ben.

2. A fölvirágzás kora (1721-1780)

Az önálló magyar rendtartomány megalakulását követõ évtizedekben fölgyorsult a rend terjeszkedése.

Elsõnek a szatmári béke szerzõje, gr. Károlyi Sándor telepítette meg a piaristákat családi birtokán a Szatmár megyei Nagykárolyban 1725-ben, rájuk bízva a plébánia vezetését is. Külsõ akadályok miatt csak 1727-ben jelenhetet|meg az elsõ piarista közösség.

Tokajban a törökbõl és mohamedánból magyarrá és jó katolikussá lett Pikóczy Eleonóra nagylelkűsége telepítette meg a piaristákat 1727-ben. Ezt az alapítást 1789-ben II. József rendeletére átvitték Sátoraljaújhelyre.

Rózsahegyen gr. Lõwenburg János Jakab titkos tanácsos telepítette meg a rendet 1729-ben, hogy segítséget nyújtson az észak-nyugati megyék szellemi elhagyatottságában.

Máramarosszigeten III. Károly király alapító levele telepítette meg a piaristákat. A gondolat Zuana Márk lelkében fogamzott meg, aki mint a sóbányák királyi biztosa fölfigyelt a nép, sõt a hivatalnokok gyermekeinek szellemi elhagyatottságára. Az elsõ atyák már 1730-ban megkezdték a munkát a kincstárral kötött szerzõdés alapján. Az ünnepélyes alapítólevél 1736-ban kelt.

A havasalföldi Crajovában is működött piarista kollégium, hogy az ott állomásozó katonatisztek fiainak iskoláztatásáról gondoskodjék a kincstár terhére.1734- ben kezdték meg az atyák nagyon áldásos munkájukat, a hadi helyzet változása miatt azonban már 1739-ben el kellett hagyniok ezt az apostoli munkaterületet.

1739-ben két új piarista kollégium nyílott meg. Kisszebenben Dessewffy István, a spanyol örökösödési háború egyik ünnepelt hõsének, Magyaróváron pedig Zsidanics István, Moson megye fõadószedõjének áldozatkészsége tette ezt lehetõvé. Mindkét alapításnak sok nehézséggel kellett megküzdenie.

Nem bizonyult életképesnek a medgyesi alapítás, 1741-ben, a szász lakosság ellenséges érzülete, de a tanulók csekély létszáma miatt sem. Néhány évtizedes tengõdés után 1789-ben meg is szűnt.

A bukaresti megtelepedési kísérletre Mavrokordato Konstatin havasalföldi fejedelem megtérésének a híre adott indítást. A Szentszék ennek lebonyolítására 1746-ban Desericzky Ince piaristát küldte Bukarestbe, aki küldetését rendjének megtelepedésével akarta összekapcsolni. A biztató kezdet után azonban csakhamar működésbe lépett a rosszakarat és a nikápolyi görög pátriárka környezete. A fejedelem áttérésébõl nem lett semmi, s így a piaristák megtelepedésébõl sem.

Nem tartozott a szerencsés alapítások közé az arad megyei szentannai kollégium sem. Bibics Jakab alispán és felesége, Tomeján Margit áldozatkészségébõl létesült 1750-ben, de a kis község nem tudott elegendõ számú növendéket vonzani.1788-ban megszűnt, illetve az alapítvány átkerült Temesvárra.

Újszerű és ígéretes alapítás volt a pozsony megyei Szenc (Szempc) községben létesült Collegium Oeconomicum (1763), gazdasági, kereskedelmi és műszaki ismeretek tanítására. Alapítója gr. Esterházy Ferenc kancellár, az alapítás sugalmazója és anyagilag is támogatója pedig maga Mária Terézia királynõ, aki ilyen módon is iparkodott elõbbre lendíteni Magyarország elmaradt gazdasági életét. Mivel az iskola elsõsorban kamarai és műszaki szolgálatra akarta elõkészíteni növendékeit, tanulmányi anyagát ennek megfelelõen a reális es műszaki tudományok körébõl állították össze. Sajnos, az igen szép sikerrel dolgozó és nagyon hasznosnak bizonyult intézet 1776-ban tűzvésznek esett áldozatul, és új életre keltésére nem került többé sor.

Vácott a kollégium mellett 1762-ben Migazzi Kristóf bíboros és váci püspök nemesi konviktus vezetését bízta a piaristákra. Mielõtt azonban az intézet egészen kifejlõdhetett volna, azt magába nyelte a Mária Terézia által 1769-ben alapított akadémia, a Terézianum, amely rövid fennállása alatt az ország legelsõ nevelõ intézetei közé emelkedett. A szép virágzásnak II. József eltörlõ rendelete vetett véget 1784. szeptember 20-án.

Az 1765. évben három új piarista kollégium is létesült, mind a három az akkori arisztokrácia bõkezűségét és tudománypártolását hirdeti. Kalocsán gr. Batthyány József érsek telepítette meg a piaristákat. Nyomdát is adott nekik, és fölkérte õket a szemináriumi oktat„s elvállalására is. Tatán pedig gr. Esterházy Miklós kezdeményezését közbejött halála miatt öccse, Ferenc valósított mag.

Szencen és Tatán kívül az Esterházy család áldozatkészségének köszönhette a piarista rend a pozsony megyei Tallóson a grófi kastélyban létesített árvaházat is (1763), amely rövid világi vezetés után került, és 1773-ig volt a piaristák vezetése alatt.

Mária Terézia a piarista rend iránt érzett nagyrabecsülésének azáltal is bizonyságát adta, hogy az 1773ban eltörölt jezsuita rend iskoláiból négyet 1776-ban reájuk bízott. Ezek voltak: Trencsén, Selmecbánya, Kolozsvár és Kõszeg.

Az elmúlt hatvan esztendõ nemcsak a kollégiumok és rendházak számát növelte jelentõs mértékben, hanem a rend mély gyökereket is engedett a magyar életben. A lelkes hazaszeretet, a magyarság életének önzetlen szolgálata ettõl a kortól kezdve szinte mint anyajegy összeforrott a rend működésével. Az idegen rendtagokat bennszülöttek váltották föl, akik, ha valamelyik nemzetiséghez tartoztak is származásukat tekintve, magyaroknak vallották magukat, és szívvel-lélekkel együtt dolgoztak ennek a földnek a népével.

A rendbe kívánkozók száma is erõsen megnõtt, ami a rend fokozódó népszerűségét mutatta. A polgári és kisnemesi családok gyermekei mellett éppen ebben az idõben több fõrendi és jómódú család gyermeke is kérte fölvételét. Többen ezek közül tehetségükkel és kiemelkedõ műveltségükkel jelentõs állásokat töltöttek be, és nem kis mértékben öregbítették a rend jó nevét (a két Cörver báró, br. Bajtay, Rákóczi Miklós, Conradi Norbert, Orosz Zsigmond stb.)

A társadalom széles rétegeivel való kapcsolatuk elsõsorban az iskolán keresztül adódott, hiszen a tanulók serege is a legkülönbözõbb rétegekbõl toborozódott. Az iskola padjaiban egymás mellett ültek különbségtétel nélkül a gazdag, fõúri származású fiúk a szegénysorsú koldusdiákokkal, és az atyáknak mindezek szüleivel volt érintkezésük. Tevékenyen belekapcsolódtak a lelkipásztori munkába is, nemcsak a rend vezetése alatt álló plébániákon (Beszterce, Breznóbánya, Debrecen, Máramarossziget, Nagykároly, Szeged, Szepesbéla, átmenetileg Pest, Veszprém), hanem mint hitszónokok és gyóntatók is. Töb b egyházmegyében a püspökök teológiai tanároknak is alkalmazták õket a szemináriumokban (Kalocsa, Gyõr, Vác, Veszprém). Ebben a korszakban vált szokássá, hogy fõúri családok gyermekeik mellé piarista nevelõt szereztek. Ha ez a gyakorlat nem is vált mindig a szerzetesi fegyelem javára, a társadalomban való belegyök|rezésnek kétségtelenül elõmozdítója volt, sõt a missziós tevékenységnek is egyik fajtája volt. Ezenkívül többeknek alkalmat adott a magasabb műveltség és pallérozottság elsajátítására, ami – közvetve – az egész rendnek is javára vált.

Mivel a Ratio Educationis megjelenéséig állami megkötések az oktatásban nem szerepeltek, a piarista eklektikus pedagógia nagymérvű mozgékonysággal alakíthatta ki a maga tanulmányi rendjét. Vezérelve az életre való nevelés volt. Ezért a vallásos nevelés mellett a rendi hagyományokhoz híven hangsúlyt kapott a számtan tanítás, mellette pedig a nemzeti tárgyak (magyar nyelv, földrajz, történelem). Az a vád, amely annak idején Kalazanciusnak sok keserűséget okozott, hogy t.i. iskolája az elemi oktatás kereteit túllépi, és így a Konstituciókkal ellentétbe kerül, Magyarországon nem merült föl. Magától értetõdõ természetességgel vé gezték és fogták egy egészbe a tanító-nevelést elemi és magasabb fokon, hogy szinte észre sem vették az átmenetet az elemibõl a gimnáziumi fokra.

Jelentõs tényezõje lett a piarista tanítási rendszernek a természettudományos alapon feldolgozott philosophia recentior (=újabb bölcselet), amely Newtont, az újkori természettudományok atyamesterét tekintette vezérének. Nálunk a nagyműveltségű Cörver Elek volt ennek kezdeményezõje, és a Mária Terézia által 1743-ban engedélyezett pesti filozófiai tanfolyamon az elõterjesztõje. Ez az új filozófia nem szorítkozott pusztán a bölcseleti tanfolyamokra. Néhány esztendõ elég volt, hogy az egész rend szellemi közkincsévé váljék.

Magyarországon a piarista iskolákban is népszerűek voltak az iskolai színjátékok. Az iskoladrámák, amelyeknek szerzõi között több magyar piarista neve is szerepel, a nevelés célját voltak hivatva szolgálni, és alkalmat adtak az ifjaknak, hogy a jó elõadásban és a nyilvánosság elõtti fellépésben gyakorolják magukat. Az iskolai színielõadások a város életében is eseményszámba mentek, s a lakosság szívesen, nagyszámban látogatta õket.

A piarista pedagógia eklekticizmusa és mozgékonysága természetesen nem annyit jelentett, hogy mindenki a saját feje után járt el. Az egységes elvi irányításról és az elveknek a gyakorlatba való átültetésérõl a rendi vezetõség hivatás- és felelõsségtudata gondoskodott. Kiváló rendtagokkal elkészítette a piarista iskolák tanulmányi rendszerét, amely azután a magyar oktatásügy fejlõdésében is éreztette hatását.

3. Az állami függés kora

Így nevezik rendi történetíróink azt az idõszakot, amely 1780-tól 1848-ig terjedt.

Mária Terézia halálával egy jelentõs korszak záródott le a magyar piaristák történetében. Véget ért a gyors terjeszkedés, és a meglevõ intézetekre is nehezebb idõk következtek. A Ratio Educationis-szal az állam vette kezébe a tanügy irányítását, és az állam a korábbiaknál magasabb követelményeket támasztott. Ez nem lett volna magában baj. Az államra való hagyatkozás eltúlzása, II. József erõszakos reform-tevékenysége és I. Ferenc kicsinyes abszolutizmusa azonban súlyos próbatételt jelentettek. II. József az állami mindenhatóság nevében megtiltotta a szerzetesrendeknek a római központjukkal való érintkezést . A piarista rendet ugyan nem törölte el, de megszüntette a konviktusokat, ami a magyar piaristákat anyagilag is érzékenyen érintette. Néhány intézetet megszüntetett (Medgyes, Korpona), illetve máshová helyezett át (Szentanna-Temesvár, Tokaj-Sátoraljaújhely). Ebben az idõszakban mindössze két új kollégium nyílott, azok is igen nagy nehézségek között (Léva 1815, Nagybecskerek 1846), a harmadik a budai egyetemi gimnázium átvétele 1832-ben nem új iskola megnyitását jelentette, hanem egy közel másfélszáz év óta működõ intézet piarista vezetés alá való helyezését. Itt a rend a gimnáziummal egy fedél alatt levõ elemi iskola vezetését is mag& aacute;ra vállalta.

Az iskolai életbe való belenyúlások a féltve õrzött hagyománykincsnek a feladását is jelentették. Az elemi osztályok, amelyek elõbb sok tekintetben a gimnáziumba voltak beleépítve, külön, önálló iskolatípussá lettek, és a piaristák egyre határozottabban a gimnáziumi oktatás fe|lé sodródtak. A tandíj kötelezõvé tétele az ingyenesség feladására kényszerítette a rendet, ami azután a tanulólétszám megfogyatkozását is maga után vonta. II. József nagy reformlázának esett áldozatául a kalazanciusi iskola szent öröksége, a piarista iskola jellegzetessége, az oratio continua is (a tanulók egymást váltva f olyamatosan imádkoztak az Oltáriszentség elõtt). Az erõszakos németesítõ törekvésekkel szemben viszont egyre tudatosabban jelentkezett a magyar nyelv jogainak a hangsúlyozása és a gyakorlatban való érvényesítése, ami azután 1841-ben a latin tanítási nyelv helyébe a magyar nyelvnek a kierõszakolásához vezetett. Ebbõl a küzdelembõl a piarista iskolák is derekasan kivették részüket.

II. József uralkodása anyagi tekintetben is súlyos megrázkódtatásnak tette ki a rendet.

A napoleoni háborúk következtében még nyomasztóbbá vált anyagi helyzet arra kényszerítette a rend vezetõségét, hogy egyenesen az országgyűléshez forduljon segítségért. Az országgyűlés alapos vizsgálat alá vette a rend anyagi helyzetét, nagy megértéssel tárgyalta az ügyet, és ilyen értelmű elõterjesztést tett az uralkodónak. I. Ferenc király a székesfehérvári õrkanonok birtokának adományozásával oldotta meg az anyagi helyzetet, a rend vezetõségének nagy örömére és megnyugvására. (A székesfehérvári õrkanonok volt a szentkorona õrzõje (=custos), azért nevezték a birtokot kuszt&oacut e;diátusnak.)

4. A megpróbáltatás és újabb fellendülés kora (1848-1918)

A társadalmi és politikai élet hullámai a rendi életben is éreztették hatásukat. A szenvedélyes reformláz nyugtalanságot, a rendi állapotokkal való elégedetlenséget vitt a rendtagok közé, a rendi szervezet demokratikusabbá tételének jelszavával megbolygatta a rendi életet, és az amúgy is kritikus idõkben erõsen meglazította a fegyelmet. A rendi vezetõség is több súlyos hibát követett el. Nem bízva a rend fennmaradásában, az összes növendéket elbocsátották. Ezeknek csak elenyészõ része tért vissza a szabadságharc lezajlása után a rendbe. A nagy kiesés olyan súlyos érvágást eredményezett a rend életében, amelyet te ljesen nem tudott pótolni a következõ évtizedekben sem. Ehhez járult, hogy a megmaradt rendtagok között jelentkezõ nemzedékek közötti különbségek hasadást hoztak létre a rendi szellemben, amely azután szintén súlyos öröksége lett az elkövetkezõ idõknek.

A rend tagjainak a szabadságharc alatt tanúsított magatartása az államhatalom részérõl megtorló intézkedésekhez vezetett. Többen szenvedtek hosszabb-rövidebb ideig tartó szabadságvesztést, sõt magát a rendet is fenyegette a megszüntetés veszélye, de azután megelégedtek a noviciusok felvételének egy idõre való eltiltásával. A súlyos megpróbáltatások és az erõs vérveszteség ellenére, küszködve, de hõsies erõfeszítéssel felz„rkózott a rend a maga pedagógiai missziójának teljesítésében. A Thun-féle németesítõ rendszerrel szemben a maga lehetõségei szerint küzdött a nemzeti eszmének ébre ntartásáért és a magyar nyelv jogosultságáért. Ennek bukása után a piaristák tevékenyen részt vettek az új terv elõkészítésében, és alkalmas rendtagjaik, egyetemi tanáraik révén az új tanári nemzedék nevelésében, ugyanakkor azonban más tanítórendekkel együttműködve éberen vigyáztak, hogy a szerzetesi iskolák e|házi és rendi jellege el ne sikkadjon. Az 1883. évi középiskolai törvény következtében a szerzetesi iskolák is az állam vezetése alá kerültek. Ez azonban csak pedagógiai és didaktikai ügyekre vonatkozott, és semmiképpen sem érintette a szerzetesi fegyelem kérdéseit.

A rend a maga keretein belül a kolozsvári (1894), majd a budapesti Hittudományi és Tanárképzõ Intézetnek (Kalazantinum) felállításával, majd a kettõnek egyesítésével Budapesten (1916), igen sokat tett tagjainak képzése érdekében a felfokozott igények kielégítésére.

Az 1848. évvel kezdõdõ korszakban egyetlen új piarista iskola sem nyílott, sõt az emberhiány és az anyagi alapok megfogyatkozása arra kényszerítették a rendet, hogy feladja a breznóbányai (1857), korponai (1870) és besztercei (1878) intézeteit. Ugyanebben az idõszakban adta föl a rend Kalocsát (1860) és a budai rendházat, elõbb a gimnáziumot, majd az elemi "Fõtanodát" is (1880). A sok akadály és nehézség ellenére mégis joggal nevezzük ezt az idõszakot a nagy nekilendülés korának. Az iskolai élet átalakításában a helytállás, a nyolcosztályú gimnáziumok (ún. fõgimnáziumok) fokozatos kiépítése úgy, hogy mindössze két &ua cute;n. kisgimnáziuma maradt a rendnek (a kisszebeni és a podolini), a tanárképzés nem könnyű feladatának a megoldása, ékes bizonyságai annak, hogy milyen erõk és erõfeszítések érvényesültek ennek az idõszaknak a piarista életében.

A rend szervezeti és jogi életének nagyjelentõségű eseménye, hogy a II. József által 1781-ben a rendtartományra rákényszerített elszakítottság után 1906-ban helyreállt a magyar rendtartománynak a római központtal való kapcsolata, "az unio". Ennek az "unionak" megvalósításában nagy szerepe volt Mistrangelo Alfonz firenzei érsek – késõbb bíboros – generálisnak, elsõsorban azonban X. Pius pápa lelkipásztori buzgóságának.

5. Két világháború között és utána napjainkig

Az I. világháború négyéves vérzivatara és szenvedése után a trianoni béke a magyar piarista rendtartományra is súlyos csapást mért, mert megfosztotta rendházainak jelentõs részétõl. A felvidéki házakat (Kisszeben, Léva, Nyitra, Podolin, Privigye, Rózsahegy, Selmecbánya, Szentgyörgy, Trencsén) a Csehszlovák Köztársasághoz csatolták. Miután ezeken a helyeken lehetetlenné vált a piaristák magyar nyelvű tanítása, sõt egyáltalában iskolai működése, a piarista iskolák megszűntek. Öt rendház a nehéz viszonyok miatt 1922-ben megszűnt (Kisszeben, Léva, Podolin, Rózsahegy, Selmecbánya), négyben pedig (Nyitra, Privigye, Szentgyörgy, T rencsén) folytatódott a rendi élet. Ezekbõl a házakból alakult 1930-ban a szlovákiai rendtartomány.

A Jugoszlávia területére esõ nagybecskereki rendház és iskola 1920-ban megszűnt.

A Romániához csatolt területen levõ négy rendházból (Kolozsvár, Máramarossziget, Nagykároly, Temesvár) 1925-ben szentszéki dekrétum alapján a különálló romániai rendtartomány létesült. A máramarosszigeti és nagykárolyi iskola megszűnt, de a rendházak megmaradtak. A kolozsvári és temesvári iskola és rendház sok viszontagság és nehézség között folytatta működését.

1940-ben átmenetileg a magyar rendtartományhoz került Kolozsvár, Máramarossziget és Nagykároly, és rövidesen a piarista iskolák megnyitására is sor került. Temesvár továbbra is román fennhatóság alatt maradt.

A második világháború végén azonban újra leváltak a magyar rendtartományról, és kénytelenek voltak bezárni kapuikat.

A két világháború közötti idõben (1923-ban) alapította a rend a somogyvári kusztódiátus székhelyén a mernyei rendházat iskola nélkül.

A magyar piaristaság 300 éves jubileumának évében 1942-ben pedig többszöri kísérlet után megvalósult a piaristák szabadkai megtelepedése, és ott iskola nyitása. A háborús események miatt azonban már két év múlva kénytelen volt bezárni kapuit.

A háborúk és azok következményei nagyon megnehezítették az iskolák munkáját. Az sem vált javukra, hogy évtizedeken keresztül a középiskolai oktatás észrevehetõen a kísérletezés jegyeit viselte magán.

A második világháború után az általános iskola bevezetése a magyar piaristák számára a kezdõ munkaterülethez való visszatérés örömét is jelentette. Újra kisgyermekek között gyakorolhatták a kalazanciusi hivatást. Sajnos nem sokáig.1948 júniusában az egyházi iskolák államosítása véget vetett a reményteli megújulásnak. 1950-ben az állam betiltotta az összes szerzetesrend működését, a rendházakat el kellett hagyni, illetve egyes rendházakból már elõzetesen deportálták a szerzeteseket. 1950 augusztusának végén létrejött egy megállapodás az állam és a püspöki kar között, amely szerint 4 szer zet: bencések, ferencesek, piaristák, Miasszonyunk Szegedi Iskolanõvérek 2-2 gimnáziumot tarthatnak fenn. A Piarista Rend a budapesti és a kecskeméti iskolát kapta vissza, az utóbbit diákotthonnal. Minthogy a 2 rendházban csak korlátozott számú szerzetes maradhatott, a piaristák nagyobb része rendi kereten kívül vagy lelkipásztori ill. civil munkakörben helyezkedett el, vagy éppen külföldre távozott. A kitelepültek egy része kezdte el Észak-Amerikában azt a munkát, amelynek eredménye elõbb az Egyesült Államok-beli viceprovincia, majd 1975-ben az amerikai rendtartomány jött létre. Ezekben a nehéz idõkben Tomek Vince magyar piarista volt a rend generálisa, legfõbb elöljárója (1947-67) és Sík Sándor a tartom&aa cute;nyfõnöke (1947-1963).

A budapesti rendházból és iskolából 1953-ban önkényes rendelkezéssel kitelepítették a piaristákat, és a volt Sacré Coeur Intézetbe helyezték át a VII. kerületi Mikszáth térre. – A kecskeméti iskola felét sem adták vissza 40 éven keresztül. 4 évtizedig tehát a budapesti és a kecskeméti intézetre korlátozódott a piarista munka. Közben 1/3-ára csökkent a rendtagok létszáma. A 2 iskola színvonala egyébként megfelelt az egyházi és az állami elvárásoknak.

A rendszerváltozást követõen 1990-ben kitárult újra a piarista hivatás tere. Egykori épületeinkbõl ugyan nem, vagy alig kaptunk vissza egyelõre, bár valamennyit hivatalosan visszaigényeltük.1990 õszén Vácott és Szegeden megnyílt a rendház: Vácott saját épületünk egy töredékében kezdõdött az élet, a Noviciátus visszaköltözött Budapestrõl. Szegeden a felsõvárosi minorita templom és kolostor jutott a korábbi épület helyett. Az újjászervezett gimnáziumokban a tanítás 1991 õszén indult meg. Ugyanekkor Göd községben az önkormányzat felkérésére Piarista Szakmunkásképzõ Iskolát nyitottunk 40 iparitanul&o acute;val 4 szakmában: kõműves, ács, műlakatos, kõfaragó.

1992 tavaszán, húsvétra újjáépült a Duna-parti piarista kápolna, amelyet az Egyetemi Színpad használt évtizedekig. 1992 õszén Sátoraljaújhelyen a régi piarista épületben diákotthon nyitunk meg, szintén teljesen új apostoli munkaterületként. – Jelenleg 5 helyen: Budapesten, Kecskeméten, Vácott, Szegeden és Sátoraljaújhelyen van piarista rendház, Gödön csak iskola. A piarista szerzetesi életre készülõ kispapok közül a noviciusok Vácott, a fogadalmas teológusok és egyetemisták a budapesti házban levõ Kalazantinum Rendi Tanárképzõ Fõiskolán tanulnak.

A budapesti piarista iskola története

Pest város tanácsa a török hódoltság és a Rákóczi-szabadságharc után a piaristákra bízta, és 10.000 forintnyi adományával vetette meg elsõ középfokú iskolájának alapját. 1717. november 4-én érkezett a városba Demka Sándor (igazgató), Goldberger Lipót (házfõnök), Puhóczy Márton és Kosticzky András piarista. A várostól egy rozzant házat kaptak, amely a mai Váci utcai rendháznak a Belvárosi templom szentélyére nézõ sarka helyén állott. Demka Sándor igazgató november 5-én, Szent Imre herceg napján megtartotta a beírást: összesen 155 tanulót jegyzett be a parvisták, a grammatisták és a szintakszisták osztályába. A tanítást november 7-én kezdték meg két parányi szobában. A következõ évben már megnyílt a poétikai és a retorikai osztály is. A város 1718-ban megvásárolta az iskola számára a mai Görög udvar helyén levõ, félig kész jezsuita iskolát. A legnagyobb emeleti helyiséget színháznak rendezték be. 1719. júliusában avatták fel az új színpadot Puhóczy Márton piarista darabjával. A színi elõadások évrõl évre megismétlõdtek és nem kis mértékben járultak hozzá az iskola népszerűségéhez, keresettségéhez.

1743-ban a nagyműveltségű Cörver Elek piarista kezdeményezésére magánjellegű bölcsészeti tanfolyamot nyitottak, ez 1752-ben nyilvános jellegű lett. A piarista bölcsészeti tanfolyam 1784-ben szűnt meg, amikor a nagyszombati egyetemnek Pestre áthelyezése következtében fölöslegessé vált. Fennállása alatt 2287 tanuló látogatta. A bölcsészeti iskola úttörõ munkát végzett a modernebb irányú, Leibniz, Wolf és Newton szellemében művelt filozófia meghonosításával, a matematika, a fizika és a földrajz tanításával. 1777-ben Benyák Bernát magyar nyelven kezdte elõadni a filozófiát; 1783. augusztus 15-én Szablik István, a kiváló fizikatanár felbocsátotta hazánkban az elsõ léggömböt az iskola udvaráról.

A gimnáziumi tanítás kezdetben a jezsuita rendszer szerint folyt, de csakhamar kialakult a piarista iskola sajátos nevelõi és tanulmányi rendje: különös gondot fordítottak a természettudományos tárgyak és a magyar nyelv tanítására. A gimnázium az elsõ Ratio Educationis után öt osztályúvá, a második Ratio (1806) után pedig hat osztályúvá alakult. Az intézet tanárai kitartóan küzdöttek II. József és utódainak németesítõ törekvései ellen. A reformkorban a magyar nyelv és szellem egyre erõsebben érvényesült az iskolában: ezt bizonyítják azok a följelentések, amelyek 1800-1830 között arról adnak hírt, hogy a pesti piaristák latin helyett magyarul tanítanak; ugyancsak errõl tanúskodnak az 1830 után megjelent kiadványok, amelyekben a kiválóbb tanulók szépirodalmi zsengéi láttak napvilágot.

A szabadságharc után, 1850-ben nyílt meg a 7. osztály, s ezzel az iskola fõgimnáziummá alakult. 1851-ben itt tartották meg az elsõ érettségi vizsgálatot 143 tanulóval. Az iskola az önkényuralom alatt is megõrizte magyar szellemét, mert a németesítõ rendelkezésekkel szemben a tanítás egy-két tárgy kivételével magyarul folyt.

Az 1883: XXX. tc. értelmében az iskola állami tanterv szerint oktató nyolc osztályos fõgimnázium. Az 1924: XI. tc. besorolása szerint továbbra is gimnázium maradt (nem reálgimnázium vagy reáliskola), amelyben a latin, a görög és a német mellett 1932-tõl franciát, 1940-tõl olaszt, 1945-tõl angol nyelvet is tanítottak.

Az 1945/46. tanév elején a gimnázium I. osztálya helyébe a VKM rendelete szerint szervezett új iskolatípus, az általános iskola 5. osztálya lépett. A következõ években az Általános Iskola már szervezetileg is különvált a gimnáziumtól, mert az 5. és 6. osztály mellé megszervezték a régi értelembe vett elemi iskolai osztályokat is. Ezzel iskolánk visszatért eredeti formájához, vagyis az elemi ismeretektõl kezdve a legfelsõbbekig oktatta az ifjúságot.1948-ban a két iskola közös neve Budapesti Kegyesrendi Kollégium lett. Az 1948- ban bekövetkezett államosítás után két évig Budapesti V. ker. Állami Ady Endre Általános Gimnázium néven működött (az általános iskolai rész megszűnt). Az állam és az egyház között 1950. szeptember 7-én aláírt megállapodás értelmében újra rendi vezetés alá került az iskola: (Budapesti Piarista Általános Gimnázium" néven. A megállapodás négy évfolyamos, két-két párhuzamos osztállyal rendelkezõ gimnáziumot engedélyezett 320 tanulóval és 16 tanárral. Ugyanakkor biztosította az iskola katolikus nevelési szellemét, az államilag érvényes érettségit és a tanulók továbbtanulását. A tanterv azonos az érvényben lévõ állami gimnáziumok tantervével, ezt egészíti ki órarendszerűen a vallástan oktatása.

1953 õszétõl minisztériumi rendelkezés következtében a Váci utcai épület az ELTE Bölcsészkarának használatába került, a Piarista Gimnázium pedig a megszüntetett Sacré Coeur Intézet VIII. kerületi Mikszáth K. téri épületében kapott helyet (területét tekintve az a Váci utcai épületnek egyharmada). 1989-tõl megszűnt a létszámkorlátozás, és a helyi adottságoknak megfelelõen növekedett 10 osztályra az iskola, ugyanakkor civil tanárokkal bõvült a tanári kar is.

A budapesti iskola nevezetesebb diákjai:

Egyháziak:

Bajtay Antal 1773, erdélyi püspök

Barkóczy László 1847, székesfehérvári püspök

Batthyány Ignác 1798, erdélyi püspök, történetíró

Belánszky József 1843, breznóbányai püspök

Bogisich Mihály 1909, választott püspök, zenetörténész

Breyer István 1940, gyõri püspök

Christovich Imre 1798, csanádi püspök

Desewffy Sándor 1907, csanádi püspök

Farkas Imre 1866, székesfehérvári püspök

Haynald Lajos 1891, bíboros, kalocsai érsek

Kõszeghy László 1828, csanádi püspök

Lonovich József 1867, csanádi püspök

Pauer János 1889, székesfehérvári püspök

Rott Nándor 1939, rozsnyói püspök

Schopper György 1895, rozsnyói püspök

Somogyi Károly 1888, esztergomi kanonok, a Szegedi és Somogyi Könyvtár alapítója

Írók, költõk, művészek:

Ábrányi Emil 1920

Ambrus Zoltán 1932

Batsányi János 1845

Bajza József 1858

Berczik Árpád 1919

Bérczy Károly 1867

Boldizsár Iván 1988

Hültl Dezsõ 1946, a váci utcai piarista gimnázium tervezõje

Katona József 1830

Kelemen László 1814, a magyar színészet megalapítója

Lenau Miklós 1850

Lotz Károly 1904

Nagy Ignác 1854

Orczy Lõrinc 1789

Örkény István 1979

Petõfi Sándor 1849

Pilinszky János 1981

Rákosi Viktor 1923

Schódius Lajos 1847

Sík Sándor 1963

Szerb Antal 1945

Thurzó Gábor 1979

Vajda János 1897

Verseghy Ferenc 1822

Vörösmarty Mihály 1855

Zichy Mihály 1906

Tudósok:

Alexander Bernát 1927, esztétikus, bölcselõ

Degré Lajos 1915, jogász, egyetemi tanár

Eötvös Loránd 1919, fizikus, egyetemi tanár, az akadémia elnöke

Fejér György 1851, történész, egyetemi tanár, kanonok

Fejérpataki László 1923, történész, egyetemi tanár, a Nemzeti Múzeum igazgatója

Gerlóczy Gyula 1893, egyetemi tanár

Hajnik Imre 1902, jogtörténész, egyetemi tanár

Hajós György 1972, matematikus, egyetemi tanár

Harkányi Béla 1932, csillagász

Hevesy György 1966, Nobel-díjas kémikus, fizikus

Hültl Hümér 1940, sebész, egyetemi tanár

Kilényi Hugó 1924, közgazdász

Kováts Gyula 1935, egyházjogász, egyetemi tanár

Lechner Lajos 1897, mérnök, az Andrássy út építõje

Mócsi András 1987, régész, egyetemi tanár

Oláh György, Nobel-díjas kémikus-vegyész

Pauler Gyula 1903, történetíró

Stáhly György 1802, szemész, egyetemi tanár

Toldy Ferenc 1875, az irodalomtörténetirás atyja

Zubriczky Aladár 1926, hittudós, egyetemi tanár

Politikusok, közéleti emberek:

Antall József 1993, miniszterelnök

Csányi László 1849, vértanú

Forgách Antal 1885, kancellár

Forinyák Géza 1860, joghallgató, vértanú

Grassalkovich Antal 1771, koronaõr

Horváth Mihály 1878, kultuszminiszter, történetíró

Justh Gyula 1917, politikus, a Függetlenségi Párt elnöke

Károlyi István 1881, Pest megye fõispánja, a fóti templom építõje

Khoen-Héderváry Károly 1918, miniszterelnök

Klauzál Gábor 1866, ipar-és földművelésügyi miniszter

Majláth György 1861, országbíró

Mészáros Lázár 1858, hadügyminiszter

Nagy Sándor József 1849, honvédtábornok, aradi vértanú

Perczel Mór 1849, 48-as tábornok

Simonyi József 1823, huszárezredes

Széchenyi István 1860, munkaügyi miniszter, MTA megalapítója, "a legnagyobb magyar"

Tartsay Vilmos 1944, az ellenállási mozgalom szervezõje

Teleki Pál 1941, miniszterelnök, egyetemi tanár

Török Ignác 1849, honvédtábornok, aradi vértanú

Wenckheim Béla 1879, miniszterelnök

Budapest polgármesterei:

fõpolgármesterek:

Szentkirályi Móric 1882.

Márkus József 1915.

Fülep Kálmán 1919.

Sipõcz Jenõ 1937.

polgármesterek:

Boráros János 1934.

Halmos János 1907.

Rottenbiller Lipót 1870.

Tablók

1951

1952 – A. osztály

1952 – B. osztály

1953

1954 – A. osztály

1954 – B. osztály

1954 – C. osztály

1954 – D. osztály

1955 – A. osztály

1955 – B. osztály

Table of Contents

Impresszum

Tartalomjegyzék

A kiadó-szerkesztő előszava

Elöljáróban

1950–1951. iskolai tanév

I

II. A nevelő testület tagjai és munkakörük

III. Iskolánk nevelő munkája, események, eredmények

IV. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

I. a osztály (reális)

I. b osztály (reális)

I. c osztály (humánus)

I. d osztály (humánus)

II. a osztály (reális)

II. b osztály (humánus)

III. a osztály (humánus)

III. b. osztály (humánus)

IV. osztály (humánus)

V. Érettségi vizsgálatok

VI. Statisztika

1951–1952. iskolai tanév

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 1951

IV. Beszámoló a szakkörökről

V. A tanulók névsora és általános eredménye

VI. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

I. b osztály (humánus)

II. b osztály (reális)

II. c osztály (humánus)

II. d osztály (humánus)

III. a osztály (reális)

III. b osztály (humánus)

IV. a osztály (humánus)

IV. b osztály (humánus)

VII. Érettségi vizsgálatok

VIII. Statisztika

1952–1953. iskolai tanév

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 1952–53. iskolai tanévéről

III. Iskolánk nevelőmunkája, események, eredmények

IV. Szakkörök

V. A tanulók névjegyzéke és érdemjegyei

III. b osztály (reális)

III. c osztály (humánus)

III. d osztály (humánus)

IV. a osztály (reális)

VI. Érettségi vizsgálatok

VII. Statisztika

1953–1954. iskolai tanév

I. A Budapesti Piarista Általános Gimnázium 1953–54. iskolai tanévéről

III. Péntek József halála

IV. Iskolánk nevelőmunkája, események, eredmények